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Introduction 
 
These lessons from Nehemiah were written for us, the 
New Covenant people, to understand that Jesus Christ 
would not take the easy road. 
“But now a righteousness from God, apart from law, has 
been made known, to which the Law and the Prophets 
testify. This righteousness from God comes through faith 
in Jesus Christ to all who believe. There is no difference, 
for all have sinned and fall short of the glory of God, and 
are justified freely by his grace through the redemption 
that came by Christ Jesus. God presented him as a sacrifice 
of atonement, through faith in his blood.” (Romans 3:21-
25) 
He came from Heaven's throne room and died on that 
cross so that you and I could be freed from our sins  
 
Lessons 

1. There’s Work to be Done 

2. The Power of Pleading 

3. Prepared for Possibilities 

4. From Idea to Action 

5. Dealing with Discouragement 

6. The Influence of Money 

7. Operation Intimidation 

8. Revival 

9. Confession is Good For The Soul 

10. Revive Us Again 

 
Chapter 1 

THERE'S WORK TO BE DONE 
Jesus said "Upon this rock I will build my church and the 
gates of Hades will not prevail against it." (Matthew 16:18) 
and "If I go and prepare a place for you, I will come again 
and take you with me to be where I am." (John 14:3). Peter 
said, "You also, like living stones, are being built into a 
spiritual house to be a holy priesthood offering spiritual 
sacrifices to God through Jesus Christ." (1 Peter 2:5) Often 
this great verse is overlooked but among other things it 
states that Christians need to be about the work of building 
or rebuilding. We are the spiritual stones who are being set 
together for God's purposes. 
If there has ever been a time to be reminded of the truth 
that God is a builder, it's now. Sadly, many churches lie in a 
state of ruin today. Since God adds people to His church we 
are speaking of people, not buildings. For all mankind and 
especially Christians, the church is the most important and 
valuable thing that God has ever built. The construction of 
it cost Him the loss of His Son. As it lies in neglect in some 

Διαδικασία Ανοικοδόμησης του Θεού 

Μετανοήστε, Επιστρέψτε και Ανοικοδομήστε 

Steve Flatt 
 

Εισαγωγή 
 
Αυτά τα μαθήματα από τον Νεεμία γράφτηκαν για εμάς, 
τους ανθρώπους της Νέας Διαθήκης, να καταλάβουμε ότι 
ο Ιησούς Χριστός δεν θα έπαιρνε τον εύκολο δρόμο. 
«Αλλά τώρα έγινε γνωστή μια δικαιοσύνη από τον Θεό, 
εκτός νόμου, για την οποία μαρτυρούν ο Νόμος και οι 
Προφήτες. Αυτή η δικαιοσύνη από τον Θεό έρχεται μέσω 
της πίστης στον Ιησού Χριστό σε όλους όσοι πιστεύουν. 
Δεν υπάρχει διαφορά, γιατί όλοι αμάρτησαν και 
στερούνται τη δόξα του Θεού και δικαιώνονται δωρεάν 
από τη χάρη Του μέσω της λύτρωσης που ήρθε από τον 
Χριστό Ιησού. Ο Θεός τον παρουσίασε ως θυσία 
εξιλέωσης, μέσω της πίστης στο αίμα του». (Ρωμαίους 
3:21-25) 
Ήρθε από την αίθουσα του θρόνου του Ουρανού και 
πέθανε σε αυτόν τον σταυρό για να μπορέσουμε εσύ κι 
εγώ να ελευθερωθούμε από τις αμαρτίες μας 
 
Μαθήματα 

1. Υπάρχει δουλειά που πρέπει να γίνει 

2. The Power of Pleading 

3. Προετοιμασμένοι για τις δυνατότητες 

4. Από την ιδέα στη δράση 

5. Αντιμετώπιση της Αποθάρρυνσης 

6. Η επιρροή του χρήματος 

7. Επιχείρηση Εκφοβισμός 

8. Αναβίωση 

9. Η εξομολόγηση είναι καλή για την ψυχή 

10. Ζωντανέψτε μας ξανά 

 
Κεφάλαιο 1 

ΥΠΑΡΧΕΙ ΔΟΥΛΕΙΑ ΝΑ ΓΙΝΕΙ 
Ο Ιησούς είπε: «Σε αυτόν τον βράχο θα χτίσω την εκκλησία 
μου και οι πύλες του Άδη δεν θα την υπερισχύσουν». 
(Ματθαίος 16:18) και «Αν πάω και σας ετοιμάσω τόπο, θα 
έρθω πάλι και θα σας πάρω μαζί μου για να είμαι εκεί που 
είμαι». (Ιωάννης 14:3). Ο Πέτρος είπε: «Και εσείς, σαν 
ζωντανές πέτρες, χτίζεστε σε πνευματικό σπίτι για να είστε 
ιερό ιερατείο που προσφέρει πνευματικές θυσίες στον Θεό 
μέσω του Ιησού Χριστού». (1 Πέτρου 2:5) Συχνά αυτό το 
μεγάλο εδάφιο παραβλέπεται, αλλά μεταξύ άλλων 
δηλώνει ότι οι Χριστιανοί πρέπει να ασχολούνται με το 
έργο της οικοδόμησης ή της ανοικοδόμησης. Είμαστε οι 
πνευματικοί λίθοι που στήνονται μαζί για τους σκοπούς 
του Θεού. 
Αν υπήρξε ποτέ μια στιγμή να υπενθυμίσουμε την αλήθεια 
ότι ο Θεός είναι οικοδόμος, είναι τώρα. Δυστυχώς, πολλές 



places and in shambles in others, too many people are 
content to just hang in there and do very little. 
On an even more personal basis for many, the walls of their 
own lives lie in ruin—destroyed by greed, lust, alcohol or 
other drugs, bitterness, hatred, selfishness, pride—you 
name it. God is looking for people to rebuild their walls. He 
is calling for leaders who will call others to action. 
Nehemiah responded to that call, he did exactly what God 
wanted him to do. 
About 1000 BC at the death of King David, his son Solomon 
took the throne and reigned for 40 years. At Solomon's 
death, his son Rehoboam was made king. But Rehoboam 
was not nearly as wise as his father. In fact, he was a very 
poor leader. During the reign of Rehoboam, the kingdom 
split, never to be united again. Ten of the twelve tribes 
formed what was called the Northern Kingdom henceforth 
to be called the nation of Israel. The Northern Kingdom was 
led by one lecherous, no-good, idol-worshipping king after 
another until, in 721 B.C., the Northern Kingdom was 
overrun by the Assyrians. They never again appeared on the 
scene of history as a nation or as a people. They were lost 
forever. 
The Southern Kingdom composed of two remaining tribes, 
Judah and Benjamin, was known as the nation of Judah.  
Judah faired a little bit better than Israel. Most of their kings 
also rebelled against God's will, and under the prophet 
Jeremiah, God said, "You are going to be taken captive, 
too." Sure enough, in 606 B.C. the mighty nation of Babylon 
came in and swept away thousands of captives and took 
them back home to Babylon. Twenty years after that, in 586 
B.C., the Babylonians came again and this time, they 
desolated Jerusalem. They laid waste to the temple and the 
wall. Later Persia defeated the Babylonians. 
But when God predicted Judah's captivity in the book of 
Jeremiah, God also said, 70 years later, "I'm going to bring 
you back home. I'm not going to let you stay there in 
perpetuity." In 536 B.C., exactly 70 years after the first exile, 
a man by the name of Zerubbabel led the first group of Jews 
back home, and they rebuilt the temple. You can read about 
this in the book of Ezra, chapters 1 through 6. 
Eighty years after Zerubbabel led that first group back, in 
458 B.C. a priest by the name of Ezra led another group of 
Jews home. He restores public worship and the reading of 
the law. However, many thousands of Jews stayed in exile 
in Persia. 
In 445 B.C., our story begins in a town of Persia called 
Shushan. Shushan was the winter home of the Persian 
monarchs and Persia, and at this time, was the dominant 
power of the Middle Eastern world. Thousands and 
thousands of Jews are exiled in Persia. One of them is a man 
by the name of Nehemiah. 
Many of the Jews had been back in their homeland for a 
long time by the time Nehemiah is ready to come back 

εκκλησίες βρίσκονται σε ερειπωμένη κατάσταση σήμερα. 
Εφόσον ο Θεός προσθέτει ανθρώπους στην εκκλησία Του, 
μιλάμε για ανθρώπους, όχι για κτίρια. Για όλη την 
ανθρωπότητα και ιδιαίτερα τους Χριστιανούς, η εκκλησία 
είναι το πιο σημαντικό και πολύτιμο πράγμα που έχτισε 
ποτέ ο Θεός. Η κατασκευή του Του στοίχισε την απώλεια 
του Υιού Του. Καθώς σε ορισμένα μέρη βρίσκεται σε 
παραμέληση και σε άλλα σε ερείπια, πάρα πολλοί 
άνθρωποι αρκούνται στο να παραμείνουν εκεί και να 
κάνουν πολύ λίγα. 
Σε μια ακόμη πιο προσωπική βάση για πολλούς, τα τείχη 
της ζωής τους είναι ερειπωμένα - καταστράφηκαν από την 
απληστία, τη λαγνεία, το αλκοόλ ή άλλα ναρκωτικά, την 
πικρία, το μίσος, τον εγωισμό, την υπερηφάνεια - το 
ονομάζετε. Ο Θεός αναζητά ανθρώπους για να 
ξαναχτίσουν τα τείχη τους. Καλεί για ηγέτες που θα καλούν 
άλλους σε δράση. Ο Νεεμίας ανταποκρίθηκε σε αυτό το 
κάλεσμα, έκανε ακριβώς αυτό που ήθελε ο Θεός να κάνει. 
Περίπου το 1000 π.Χ., με τον θάνατο του βασιλιά Δαβίδ, ο 
γιος του Σολομών ανέλαβε το θρόνο και βασίλεψε για 40 
χρόνια. Μετά το θάνατο του Σολομώντα, ο γιος του Ροβοάμ 
έγινε βασιλιάς. Αλλά ο Ροβοάμ δεν ήταν τόσο σοφός όσο ο 
πατέρας του. Στην πραγματικότητα, ήταν ένας πολύ 
φτωχός ηγέτης. Κατά τη διάρκεια της βασιλείας του 
Ροβοάμ, το βασίλειο διασπάστηκε, για να μην ενωθεί ποτέ 
ξανά. Δέκα από τις δώδεκα φυλές σχημάτισαν αυτό που 
ονομαζόταν Βόρειο Βασίλειο στο εξής και θα ονομάζεται 
έθνος του Ισραήλ. Το Βόρειο Βασίλειο ηγούνταν από τον 
ένα χαριτωμένο, μη καλό, ειδωλολατρικό βασιλιά μετά τον 
άλλο μέχρι που, το 721 π.Χ., το Βόρειο Βασίλειο 
κατακτήθηκε από τους Ασσύριους. Δεν εμφανίστηκαν ποτέ 
ξανά στο προσκήνιο της ιστορίας ως έθνος ή ως λαός. 
Χάθηκαν για πάντα. 
Το Νότιο Βασίλειο αποτελούμενο από δύο υπόλοιπες 
φυλές, τον Ιούδα και τον Βενιαμίν, ήταν γνωστό ως το 
έθνος του Ιούδα. Ο Ιούδας ήταν λίγο καλύτερος από το 
Ισραήλ. Οι περισσότεροι από τους βασιλιάδες τους 
επαναστάτησαν επίσης ενάντια στο θέλημα του Θεού, και 
υπό τον προφήτη Ιερεμία, ο Θεός είπε: «Θα συλληφθείς 
και εσύ αιχμάλωτος». Σίγουρα, το 606 π.Χ. το πανίσχυρο 
έθνος της Βαβυλώνας μπήκε και παρέσυρε χιλιάδες 
αιχμαλώτους και τους πήρε πίσω στη Βαβυλώνα. Είκοσι 
χρόνια μετά, το 586 π.Χ., ήρθαν ξανά οι Βαβυλώνιοι και 
αυτή τη φορά ερήμωσαν την Ιερουσαλήμ. Κατέστρεψαν 
τον ναό και τον τοίχο. Αργότερα η Περσία νίκησε τους 
Βαβυλώνιους. 
Αλλά όταν ο Θεός προέβλεψε την αιχμαλωσία του Ιούδα 
στο βιβλίο του Ιερεμία, ο Θεός είπε επίσης, 70 χρόνια 
αργότερα, "Θα σε φέρω πίσω στο σπίτι. Δεν θα σε αφήσω 
να μείνεις εκεί για πάντα." Το 536 π.Χ., ακριβώς 70 χρόνια 
μετά την πρώτη εξορία, ένας άνδρας ονόματι Ζοροβάβελ 
οδήγησε την πρώτη ομάδα Εβραίων πίσω στην πατρίδα 



home. In fact, by the time we pick up with Nehemiah, the 
Jews have been back in Palestine for about 100 years. The 
question I would like to start with is: Wouldn't you think 
with the people, the Jews going back home, having a 
hundred years to resettle and to rebuild, don't you think 
you would have heard a glowing report about how excited 
they were about being back?  
 
Such was not the case; "The words of Nehemiah, the son of 
Hachaliah. In the month of Chisleu, in the twentieth year, 
while I was at the citadel of Shushan, Hanani, one of my 
brothers came from Judah with some other men and I 
questioned them about the Jewish remnant that survived 
the exile and also about Jerusalem." (Nehemiah 1:1) "They 
said to me, those who survived the exile and are back in the 
province are in great trouble and disgrace. The wall of 
Jerusalem is broken down and its gates have been burned 
with fire." (Nehemiah 1:3) They have been there for a 
hundred years, but after all this time, the Jews who have 
returned are living an insecure, vulnerable, cowering 
existence there at home, but they are still living like exiles. 
 
If you were Nehemiah, what would it matter to you? After 
all you were born in captivity, you've never even seen 
Jerusalem, you've only heard about it. It's just ancient 
history. You've been an outsider to this Persian Empire, but 
you have climbed the ladder of success. You are now the 
cupbearer to King Artaxerxes! Now cup-bearer may not 
sound all that impressive to you. You may be thinking of a 
dishwasher or a waiter at a table or a butler. No. A 
cupbearer was a far more prominent and important than 
that. The most entrusted of the king's associates, the 
cupbearer, tasted the king's food and sipped of the king's 
wine before the king would ever consume it. In other 
words, he was the royal guinea pig for any assassination 
attempt, and in that day and time, there were plenty. 
Ancient historians tell us that no one other than the king's 
wife had as much influence on all of the king's decisions 
than the cupbearer. So, here Nehemiah is, a captive who 
has grown up in this culture and in the second most 
important position in the kingdom. Don't you think 
Nehemiah would have heard the report of the deplorable 
conditions in Palestine and just say, "that's a shame! Got to 
get back to work. Got to go cash another check!" Here's 
what Nehemiah did. "When I heard those things, I sat down 
and wept. For some days I mourned and fasted and prayed 
before the God of Heaven." (Nehemiah 1:4)   
 
This is not a moment of nostalgia. It is a man in deep, deep 
anguish. What's going on in this man's head? Why is he con-
cerned about a city he's never seen? Moreover, what's the 
big deal about a wall? Why would that bring you down to 
your knees? If we are going to understand together the 

τους και ξαναέχτισαν το ναό. Μπορείτε να διαβάσετε για 
αυτό στο βιβλίο του Έσδρα, κεφάλαια 1 έως 6. 
Ογδόντα χρόνια αφότου ο Ζοροβάβελ οδήγησε εκείνη την 
πρώτη ομάδα πίσω, το 458 π.Χ. ένας ιερέας με το όνομα 
Έσδρας οδήγησε μια άλλη ομάδα Εβραίων στο σπίτι. 
Αποκαθιστά τη δημόσια λατρεία και την ανάγνωση του 
νόμου. Ωστόσο, πολλές χιλιάδες Εβραίοι έμειναν εξόριστοι 
στην Περσία. 
Το 445 π.Χ., η ιστορία μας ξεκινά σε μια πόλη της Περσίας 
που ονομάζεται Σουσάν. Η Σουσάν ήταν το χειμερινό σπίτι 
των Περσών μοναρχών και της Περσίας, και εκείνη την 
εποχή, ήταν η κυρίαρχη δύναμη του κόσμου της Μέσης 
Ανατολής. Χιλιάδες και χιλιάδες Εβραίοι εξορίζονται στην 
Περσία. Ένας από αυτούς είναι ένας άνδρας με το όνομα 
Νεεμίας. 
Πολλοί από τους Εβραίους είχαν επιστρέψει στην πατρίδα 
τους για πολύ καιρό όταν ο Νεεμίας είναι έτοιμος να 
επιστρέψει στην πατρίδα τους. Στην πραγματικότητα, από 
τη στιγμή που θα τα πούμε με τον Νεεμία, οι Εβραίοι έχουν 
επιστρέψει στην Παλαιστίνη για περίπου 100 χρόνια. Το 
ερώτημα με το οποίο θα ήθελα να ξεκινήσω είναι: Δεν θα 
πίστευες ότι με τον λαό, τους Εβραίους να επιστρέφουν 
στα σπίτια τους, να έχουν εκατό χρόνια να 
επανεγκατασταθούν και να ξαναχτίσουν, δεν νομίζεις ότι 
θα είχες ακούσει μια λαμπερή αναφορά για το πόσο 
ενθουσιασμένος επρόκειτο να επιστρέψουν; 
Αυτό δεν συνέβη. «Τα λόγια του Νεεμία, του γιου του 
Χαχαλία. Τον μήνα Χισλέου, το εικοστό έτος, ενώ 
βρισκόμουν στην ακρόπολη της Σουσάν, στη Χανάνι, ένας 
από τους αδελφούς μου ήρθε από τον Ιούδα με μερικούς 
άλλους άνδρες και τους ρώτησα για το Εβραϊκό υπόλειμμα 
που επέζησε από την εξορία και επίσης για την 
Ιερουσαλήμ». (Νεεμίας 1:1) "Μου είπαν, όσοι επέζησαν 
από την εξορία και επέστρεψαν στην επαρχία βρίσκονται 
σε μεγάλη ταλαιπωρία και ντροπή. Το τείχος της 
Ιερουσαλήμ έχει γκρεμιστεί και οι πύλες του έχουν καεί με 
φωτιά." (Νεεμίας 1:3) Βρίσκονται εκεί για εκατό χρόνια, 
αλλά μετά από τόσο καιρό, οι Εβραίοι που επέστρεψαν 
ζουν μια ανασφαλή, ευάλωτη, στριμωγμένη ύπαρξη εκεί 
στο σπίτι, αλλά εξακολουθούν να ζουν σαν εξόριστοι. 
 
Αν ήσουν ο Νεεμίας, τι θα είχε σημασία για σένα; Αφού 
γεννηθήκατε σε αιχμαλωσία, δεν έχετε δει ποτέ καν την 
Ιερουσαλήμ, μόνο έχετε ακούσει γι' αυτήν. Είναι απλώς 
αρχαία ιστορία. Ήσασταν ξένος σε αυτήν την Περσική 
Αυτοκρατορία, αλλά έχετε ανέβει τη σκάλα της επιτυχίας. 
Είσαι τώρα ο κύπελλος του βασιλιά Αρταξέρξη! Τώρα το 
κύπελλο μπορεί να μην σας ακούγεται και τόσο 
εντυπωσιακό. Μπορεί να σκέφτεστε ένα πλυντήριο πιάτων 
ή έναν σερβιτόρο σε ένα τραπέζι ή έναν μπάτλερ. Όχι. Ένας 
κυπελλούχος ήταν πολύ πιο σημαντικός και σημαντικός 
από αυτό. Ο πιο εμπιστευμένος από τους συνεργάτες του 
βασιλιά, ο κύπελλος, δοκίμασε το φαγητό του βασιλιά και 



book of Nehemiah, if we are going to see revival among 
God's people, including our own personal revival, un-
derstanding verse 4 is the key. 
 
1.  The broken wall said something about the reputation of 
his God. Jerusalem was known throughout the ancient 
world as the "city of the Jews." It was the place of their 
temple. Therefore, it was the dwelling place of their God, 
Jehovah. Even the pagans knew that. 
 
"In Judah, God is known. His name is great in Israel. His tent 
is in Salem (Salem was the early name for Jerusalem.). His 
dwelling place is Zion." (Psalm 76:1-2) "By the rivers of 
Babylon, we sat and wept when we remembered Zion. 
There on the poplars we hung our hearts, for there our 
captors asked us for song, our tormenters demanded songs 
of joy. They said, 'Sing us one of the songs of Zion'. How can 
we sing the songs of the Lord while in a foreign land?" 
(Psalm 137:1-4) 
 
To a Jew a song about Zion and a song about the Lord was 
the same thing. Because Zion was where God lived. 
Nehemiah felt the burden because he knew the peoples of 
the world were saying, "Who is this God of the Jews? We 
heard a long time ago, He parted the Red Sea. We heard 
about how He conquered kingdom after kingdom. Tell me, 
where is His home? Where is the home of His people? 
When you pointed to a heap of ruins, it mocked His name." 
That is Nehemiah's burden. God is not honored by ruins and 
Nehemiah knew that. 
 
2. The broken wall said something about the condition of 
his people, and I think that's what really bothered him. 
After all these years of being home, his people are still living 
like exiles. Rather than restore and flourish in their city, they 
are living like jackals. They settle for a survival mentality 
rather than a revival mentality. 
 
Nehemiah isn't as interested in a construction project as he 
is a consecration project. He didn't just desire to go to 
Jerusalem to rebuild walls—he wanted to go home to 
rebuild a people. That's his burden! So, here is this godly 
man who has a burden on his heart for the reputation of his 
God and the condition of his people. 
 
Why was Nehemiah chosen, why did he go? Why did a 
cupbearer travel over a thousand miles of desert with 
supplies and equipment and materials when he wasn’t 
even a contractor? 

1. He had a heart that cared. This guy had socially arrived! 
He was the right-hand man to the most powerful man on 
the face of the earth. He could have stayed on easy street 

ήπιε από το κρασί του βασιλιά πριν το καταναλώσει ποτέ ο 
βασιλιάς. Με άλλα λόγια, ήταν το βασιλικό πειραματόζωο 
για κάθε απόπειρα δολοφονίας, και εκείνη την ημέρα και 
την εποχή, υπήρχαν πολλά. Οι αρχαίοι ιστορικοί μάς λένε 
ότι κανένας άλλος εκτός από τη σύζυγο του βασιλιά δεν 
είχε τόση επιρροή σε όλες τις αποφάσεις του βασιλιά από 
τον κύπελλο. Να, λοιπόν, ο Νεεμίας, ένας αιχμάλωτος που 
έχει μεγαλώσει σε αυτόν τον πολιτισμό και στη δεύτερη 
πιο σημαντική θέση στο βασίλειο. Δεν νομίζετε ότι ο 
Νεεμίας θα είχε ακούσει την αναφορά για τις άθλιες 
συνθήκες στην Παλαιστίνη και απλώς θα έλεγε: "Είναι 
κρίμα! Πρέπει να επιστρέψω στη δουλειά. Πρέπει να πάω 
να μετρήσω άλλη μια επιταγή!" Να τι έκανε ο Νεεμίας. 
"Όταν άκουσα αυτά τα πράγματα, κάθισα και έκλαψα. Για 
μερικές μέρες πένθησα και νήστευα και προσευχόμουν 
μπροστά στον Θεό των ουρανών." (Νεεμίας 1:4) ένας 
αιχμάλωτος που έχει μεγαλώσει σε αυτόν τον πολιτισμό 
και στη δεύτερη πιο σημαντική θέση στο βασίλειο. Δεν 
νομίζετε ότι ο Νεεμίας θα είχε ακούσει την αναφορά για 
τις άθλιες συνθήκες στην Παλαιστίνη και απλώς θα έλεγε: 
"Είναι κρίμα! Πρέπει να επιστρέψω στη δουλειά. Πρέπει να 
πάω να μετρήσω άλλη μια επιταγή!" Να τι έκανε ο 
Νεεμίας. "Όταν άκουσα αυτά τα πράγματα, κάθισα και 
έκλαψα. Για μερικές μέρες πένθησα και νήστευα και 
προσευχόμουν μπροστά στον Θεό των ουρανών." 
(Νεεμίας 1:4) ένας αιχμάλωτος που έχει μεγαλώσει σε 
αυτόν τον πολιτισμό και στη δεύτερη πιο σημαντική θέση 
στο βασίλειο. Δεν νομίζετε ότι ο Νεεμίας θα είχε ακούσει 
την αναφορά για τις άθλιες συνθήκες στην Παλαιστίνη και 
απλώς θα έλεγε: "Είναι κρίμα! Πρέπει να επιστρέψω στη 
δουλειά. Πρέπει να πάω να μετρήσω άλλη μια επιταγή!" 
Να τι έκανε ο Νεεμίας. "Όταν άκουσα αυτά τα πράγματα, 
κάθισα και έκλαψα. Για μερικές μέρες πένθησα και 
νήστευα και προσευχόμουν μπροστά στον Θεό των 
ουρανών." (Νεεμίας 1:4) 
Δεν είναι στιγμή νοσταλγίας. Είναι ένας άνθρωπος σε 
βαθιά, βαθιά αγωνία. Τι συμβαίνει στο κεφάλι αυτού του 
ανθρώπου; Γιατί ανησυχεί για μια πόλη που δεν έχει δει 
ποτέ; Επιπλέον, ποιο είναι το μεγάλο θέμα για έναν τοίχο; 
Γιατί να σε γονατίσει; Εάν πρόκειται να κατανοήσουμε μαζί 
το βιβλίο του Νεεμία, εάν πρόκειται να δούμε αναβίωση 
μεταξύ του λαού του Θεού, συμπεριλαμβανομένης της 
προσωπικής μας αναγέννησης, η κατανόηση του εδαφίου 
4 είναι το κλειδί. 
1. Ο σπασμένος τοίχος έλεγε κάτι για τη φήμη του Θεού 
του. Η Ιερουσαλήμ ήταν γνωστή σε όλο τον αρχαίο κόσμο 
ως η «πόλη των Εβραίων». Ήταν ο τόπος του ναού τους. 
Επομένως, ήταν η κατοικία του Θεού τους, του Ιεχωβά. 
Ακόμα και οι ειδωλολάτρες το ήξεραν αυτό. 
"Στον Ιούδα, ο Θεός είναι γνωστός. Το όνομά του είναι 
μεγάλο στον Ισραήλ. Η σκηνή του είναι στο Σαλέμ (το 
Σαλέμ ήταν το αρχικό όνομα της Ιερουσαλήμ.). Η κατοικία 
του είναι η Σιών." (Ψαλμός 76:1-2) "Δίπλα στα ποτάμια της 



and said, "Hey! It's not my problem! Jerusalem is not my 
home and if those people want to wallow in spiritual 
squalor, just let them!" It's awfully easy for those who are 
successful financially to insulate themselves from the real 
problems of the world. But instead, Nehemiah took it into 
his heart and he made it his burden. 
You never build up the broken until you feel the burden. 
Nehemiah did. God was looking for a man to mourn over 
His city. Until you find people who will mourn over that 
which is in ruins, you'll have no revival. May I sadly suggest 
that universally the reason we have more sightseers than 
we have builders in the church is that too many of us have 
hearts that haven't mourned in a long, long time. We just 
plug along, doing our own business with our nose to the 
ground seeing what is in front of us. We don't really see a 
ruined world like our God does. Nehemiah saw a city in 
ruins and he dropped down to his knees. 
When our hearts are broken over the things that break 
God's heart then we'll find a way to do what's right. You can 
talk all you want to about technique but it has no bearing. 
If your heart's broken over the things that breaks God's 
heart, you'll find a way to do what's right. 
2. He had a life that was fair. Nehemiah would never have 
been the cupbearer to King Artaxerxes if he had not been a 
man of character. One of the great misconceptions in the 
world is that the foundation of leadership is charisma, not 
character. Charisma may shoot you to the top, but char-
acter will keep you there. It's true that God calls us 
wherever we may be but He calls us to be something better, 
and empowers us to be people of character. Without it, we 
cannot be used mightily by God. With it we will bless 
everybody we touch. 
"Remember your leaders who spoke the word of God to 
you. Consider the outcome of their way of life and imitate 
their faith." (Hebrews 13:7) I think that's a call to Christian 
character! You look at the leaders who spoke and who lived 
God's Word. You look at their way of life, and you imitate it. 
Nehemiah was called because he was a man who was 
honest and fair. 

3. He was a man of prayer. "For some days, I mourned and 
fasted and prayed before the God of Heaven." (Nehemiah 
1:4) Do you want to know how many of “some days” were? 
"In the month of Chisleu, in the twentieth year." (Nehemiah 
1:1) That was when he heard the report. "In the month of 
Nisan, in the twentieth year of King Artaxerxes" (Nehemiah 
2:1)  

 he goes before the king. In other words, we can tell what 
that is—that's four months. For four months, this man has 
been praying to God. One of the greatest needs of most 
churches and Christians is to rebuild the walls of prayer. I'm 
afraid that most of us have gotten accustomed to living 

Βαβυλώνας, καθίσαμε και κλάψαμε όταν θυμηθήκαμε τη 
Σιών. Εκεί πάνω στις λεύκες κρεμάσαμε τις καρδιές μας, 
γιατί εκεί οι αιχμαλώτες μας ζήτησαν τραγούδι, οι 
βασανιστές μας ζητούσαν τραγούδια χαράς. είπε: 
«Τραγουδήστε μας ένα από τα τραγούδια της Σιών». 
(Ψαλμός 137:1-4) 
 
Για έναν Εβραίο ένα τραγούδι για τη Σιών και ένα τραγούδι 
για τον Κύριο ήταν το ίδιο πράγμα. Γιατί η Σιών ήταν εκεί 
που ζούσε ο Θεός. Ο Νεεμίας ένιωσε το βάρος επειδή 
ήξερε ότι οι λαοί του κόσμου έλεγαν: "Ποιος είναι αυτός ο 
Θεός των Ιουδαίων; Ακούσαμε πριν από πολύ καιρό, 
χώρισε την Ερυθρά Θάλασσα. Ακούσαμε πώς κατέκτησε 
βασίλειο μετά από βασίλειο. Πες μου, Πού είναι το σπίτι 
Του; Πού είναι το σπίτι του λαού Του; Όταν δείξατε έναν 
σωρό από ερείπια, χλεύαζε το όνομά Του». Αυτό είναι το 
βάρος του Νεεμία. Ο Θεός δεν τιμάται από ερείπια και ο 
Νεεμίας το ήξερε αυτό. 
2. Ο σπασμένος τοίχος έλεγε κάτι για την κατάσταση των 
ανθρώπων του, και νομίζω ότι αυτό ήταν που τον ενόχλησε 
πραγματικά. Μετά από τόσα χρόνια που είναι στο σπίτι, οι 
άνθρωποί του εξακολουθούν να ζουν σαν εξόριστοι. Αντί 
να αποκατασταθούν και να ανθίσουν στην πόλη τους, ζουν 
σαν τσακάλια. Συμβιβάζονται με μια νοοτροπία επιβίωσης 
παρά με μια νοοτροπία αναβίωσης. 
Ο Νεεμίας δεν ενδιαφέρεται τόσο για ένα κατασκευαστικό 
έργο όσο για ένα έργο αφιερώματος. Δεν ήθελε απλώς να 
πάει στην Ιερουσαλήμ για να ξαναχτίσει τείχη - ήθελε να 
πάει σπίτι του για να ξαναχτίσει έναν λαό. Αυτό είναι το 
βάρος του! Να, λοιπόν, αυτός ο ευσεβής άνθρωπος που 
έχει ένα βάρος στην καρδιά του για τη φήμη του Θεού του 
και την κατάσταση του λαού του. 
Γιατί επιλέχθηκε ο Νεεμίας, γιατί πήγε; Γιατί ένας κύπελλος 
ταξίδεψε πάνω από χίλια μίλια ερήμου με προμήθειες, 
εξοπλισμό και υλικά, ενώ δεν ήταν καν εργολάβος; 

1. Είχε καρδιά που νοιαζόταν. Αυτός ο τύπος είχε φτάσει 
κοινωνικά! Ήταν το δεξί χέρι του πιο ισχυρού ανθρώπου 
στο πρόσωπο της γης. Θα μπορούσε να είχε μείνει στην 
εύκολη οδό και να πει, "Γεια! Δεν είναι δικό μου πρόβλημα! 
Η Ιερουσαλήμ δεν είναι το σπίτι μου και αν αυτοί οι 
άνθρωποι θέλουν να βυθιστούν στην πνευματική 
αθλιότητα, απλώς αφήστε τους!" Είναι τρομερά εύκολο για 
εκείνους που είναι επιτυχημένοι οικονομικά να 
απομονωθούν από τα πραγματικά προβλήματα του 
κόσμου. Αντίθετα, ο Νεεμίας το πήρε στην καρδιά του και 
το έκανε βάρος του. 
Ποτέ δεν χτίζεις τα σπασμένα μέχρι να νιώσεις το βάρος. Ο 
Νεεμίας έκανε. Ο Θεός έψαχνε για έναν άνθρωπο για να 
θρηνήσει για την πόλη Του. Μέχρι να βρείτε ανθρώπους 
που θα θρηνούν για αυτό που είναι ερειπωμένο, δεν θα 
έχετε αναζωπύρωση. Θα ήθελα δυστυχώς να προτείνω ότι 
γενικά ο λόγος που έχουμε περισσότερους περιηγητές από 



without those walls. Nehemiah grieved and prayed for four 
months because he believed in the power of prayer. 
Are the walls of your prayer life in neglect? God uses the 
person who cares. He uses the person who is fair, He uses 
the person of prayer. 
4. He had the will to dare. As we will see in our study, 
Nehemiah was going to leave his comfort zone and start a 
revival. That's the lesson of the incarnation, isn't it? That's 
the story of Jesus. If you are going to do a great work for 
God, you can't stay where it's easy. 
Building will always be harder, more challenging, and more 
costly than sightseeing. But staying comfortable will never 
be an option for the one whose heart breaks at the things 
that break the heart of God. 
 
Nehemiah couldn't stay where it was easy. He said, "Here 
am I, send me!" He had the job everybody wanted. The 
problem was a thousand miles away, across the desert, and 
a place he had never seen. He says, "I'll go, I'll go. I'm not a 
contractor, I'm a cupbearer, but somebody has to build the 
wall. I'll go." 
 
We all have walls that need to be repaired. Don't we? For 

many of us it is a wall of prayer.  
                        Steve Flatt Amazing Grace Lesson #1324 July 27, 1997 

 

 

Chapter 2 
THE POWER OF PLEADING 

Richard Elworth Day, in his book Filled With The Spirit, 
wrote, "It would be no surprise if a study of secret causes 
were undertaken. To find that in every golden era of human 
history, it proceeds from the devotion and righteous 
passion of a single individual. There are no bonafide mass 
movements. It just looks that way. At the center of the 
column, there will always be one person who knows God 
and who knows where he is going." He is exactly right! That 
is why God is always looking for leaders. 
In Ezekiel 22:30, God said, "I look for a man who could stand 
there and build up the wall and stand before me in the gap 
on behalf of my people." then He said, "I could find none." 
But He is always looking. 
The reason God is always looking for leaders is because 
nothing happens without leadership. Everything rises or 
falls based upon leadership. That is true when you are 
talking about a nation, city, church or family. Everything 
rises or falls on leadership and it is really built from the 
inside and works its way out. 
In the book of Nehemiah, the men had come back from 
Jerusalem and they gave the report, "Oh, Nehemiah, it's 
terrible. Back in Jerusalem, the wall is down and the people 

ό,τι έχουμε οικοδόμους στην εκκλησία είναι ότι πάρα 
πολλοί από εμάς έχουμε καρδιές που δεν έχουν θρηνήσει 
για πολύ, πολύ καιρό. Απλώς συνδέουμε, κάνοντας τη δική 
μας δουλειά με τη μύτη μας στο έδαφος, βλέποντας τι είναι 
μπροστά μας. Δεν βλέπουμε πραγματικά έναν 
κατεστραμμένο κόσμο όπως ο Θεός μας. Ο Νεεμίας είδε 
μια πόλη ερειπωμένη και έπεσε στα γόνατά του. 
Όταν οι καρδιές μας είναι ραγισμένες για πράγματα που 
ραγίζουν την καρδιά του Θεού, τότε θα βρούμε έναν τρόπο 
να κάνουμε το σωστό. Μπορείς να μιλήσεις ό,τι θέλεις για 
την τεχνική αλλά δεν έχει καμία σημασία. Εάν η καρδιά σας 
είναι ραγισμένη για πράγματα που ραγίζουν την καρδιά 
του Θεού, θα βρείτε έναν τρόπο να κάνετε το σωστό. 
2. Είχε μια δίκαιη ζωή. Ο Νεεμίας δεν θα ήταν ποτέ ο 
κύπελλος του βασιλιά Αρταξέρξη αν δεν ήταν άνθρωπος με 
χαρακτήρα. Μία από τις μεγάλες παρανοήσεις στον κόσμο 
είναι ότι το θεμέλιο της ηγεσίας είναι το χάρισμα και όχι ο 
χαρακτήρας. Το χάρισμα μπορεί να σας εκτοξεύσει στην 
κορυφή, αλλά ο χαρακτήρας θα σας κρατήσει εκεί. Είναι 
αλήθεια ότι ο Θεός μας καλεί όπου κι αν βρισκόμαστε, 
αλλά μας καλεί να γίνουμε κάτι καλύτερο και μας δίνει 
δύναμη να είμαστε άνθρωποι με χαρακτήρα. Χωρίς αυτό, 
δεν μπορούμε να χρησιμοποιηθούμε δυνατά από τον Θεό. 
Με αυτό θα ευλογήσουμε όλους όσους αγγίζουμε. 
«Θυμηθείτε τους ηγέτες σας που σας είπαν τον λόγο του 
Θεού. Σκεφτείτε το αποτέλεσμα του τρόπου ζωής τους και 
μιμηθείτε την πίστη τους». (Εβραίους 13:7) Νομίζω ότι 
αυτό είναι μια έκκληση για χριστιανικό χαρακτήρα! Κοιτάτε 
τους ηγέτες που μίλησαν και που έζησαν τον Λόγο του 
Θεού. Κοιτάς τον τρόπο ζωής τους και τον μιμείται. Ο 
Νεεμίας κλήθηκε επειδή ήταν ένας άνθρωπος τίμιος και 
δίκαιος. 

3. Ήταν άνθρωπος της προσευχής. «Για μερικές μέρες, 
πένθησα και νήστευα και προσευχόμουν ενώπιον του 
Θεού των Ουρανών». (Νεεμίας 1:4) Θέλετε να μάθετε 
πόσες ήταν οι «μερικές ημέρες»; «Στον μήνα Chisleu, στο 
εικοστό έτος». (Νεεμίας 1:1) Τότε ήταν που άκουσε την 
αναφορά. «Τον μήνα Νισάν, στο εικοστό έτος του βασιλιά 
Αρταξέρξη» (Νεεμίας 2:1) 

πηγαίνει μπροστά στον βασιλιά. Με άλλα λόγια, μπορούμε 
να πούμε τι είναι αυτό - τέσσερις μήνες. Για τέσσερις 
μήνες, αυτός ο άνθρωπος προσεύχεται στον Θεό. Μία από 
τις μεγαλύτερες ανάγκες των περισσότερων εκκλησιών και 
των χριστιανών είναι να ξαναχτίσουν τα τείχη της 
προσευχής. Φοβάμαι ότι οι περισσότεροι από εμάς έχουμε 
συνηθίσει να ζούμε χωρίς αυτούς τους τοίχους. Ο Νεεμίας 
θρηνούσε και προσευχόταν για τέσσερις μήνες γιατί 
πίστευε στη δύναμη της προσευχής. 
Είναι παραμελημένοι οι τοίχοι της ζωής της προσευχής 
σας; Ο Θεός χρησιμοποιεί τον άνθρωπο που νοιάζεται. 
Χρησιμοποιεί το πρόσωπο που είναι δίκαιο, 
χρησιμοποιεί το πρόσωπο της προσευχής. 



are living in squalor." Nehemiah wept, mourned, fasted, 
and prayed. (Nehemiah 1:4)  
When should you pray? 
Nehemiah was a man of prayer. I'm fascinated that in the 
13 chapters of Nehemiah we find him praying nine different 
times. So, when should you pray? You pray before you do 
anything else, that's when you pray. Nehemiah’s praying 
lasted over a span of four months. In other words, 
Nehemiah kneeled in the presence of God for four months 
before he ever took a single step of action. A leader does 
more than pray, but he doesn't do anything else until he 
prays.  
Leaders make prayer a first priority; losers make prayer a 
last resort. That is needed counsel especially for those of us 
who are Type A personalities. You know what I'm talking 
about?  Those people who are goal-oriented, achievement 
driven and busy people who want to get the job done. 
Nehemiah was the epitome of a Type A personality. You 
don't rise to be second in charge of a kingdom by just being 
a no-count lay-about. This man was an organizer, motivator, 
manager and get-it-done kind of guy. In 52 days, he rebuilt 
half the wall around the city of Jerusalem. Talk about a Type 
A! But, instead of just going out and doing something, the 
first thing that Nehemiah does is get alone with God. 
A good little book came out a few years ago. The best thing 
about it was the title, Don't Just Stand There, Pray 
Something. That's exactly what Nehemiah did. He was 
God's kind of leader. He was a leader from the knees up. He 
was a leader who understood that leading begins with 
pleading. You pray before you do anything else. 
Why do we pray? 
1.   Pray to acknowledge your dependence on God. In fact, 

the reason we don't pray more is because we don't 
think we need to. We think we can handle it on our 
own.  What's your most common reaction when you 
have a problem? I dare say for most of us, the common 
reaction is "what am I going to do about this?" When 
the reaction should be, "God, what do You want to do 
about this?" 
All too often we tend to forget what Jesus said "Apart 
from me, you can do nothing." (John 15:3) That's pretty 
strong. Paul wrote "Do not be anxious about anything, 
but in everything by prayer and petition, with 
thanksgiving present your request to God." (Philippians 
4:6) What do you pray about? Everything! Present your 
prayer with petition. My fruitfulness and my usefulness 
for the Lord begins when I recognize my absolute 
dependence upon Him. “In Him we live, and move, and 
have our being.” The Bible says He holds the world 
together by the very word of His power. We take that 
for granted. Do you realize the molecules in your body 
cling together? Oh, you say it’s the laws of physics and 
chemistry. Where do you think those laws came from? 

4. Είχε τη θέληση να τολμήσει. Όπως θα δούμε στη μελέτη 
μας, ο Νεεμίας επρόκειτο να αφήσει τη ζώνη άνεσής του 
και να ξεκινήσει μια αναζωογόνηση. Αυτό είναι το μάθημα 
της ενσάρκωσης, έτσι δεν είναι; Αυτή είναι η ιστορία του 
Ιησού. Αν πρόκειται να κάνεις ένα σπουδαίο έργο για τον 
Θεό, δεν μπορείς να μείνεις εκεί που είναι εύκολο. 
Η οικοδόμηση θα είναι πάντα πιο δύσκολη, πιο απαιτητική 
και πιο δαπανηρή από την περιήγηση στα αξιοθέατα. Αλλά 
το να μείνεις άνετα δεν θα είναι ποτέ επιλογή για εκείνον 
του οποίου η καρδιά ραγίζει για τα πράγματα που ραγίζουν 
την καρδιά του Θεού. 
 
Ο Νεεμίας δεν μπορούσε να μείνει εκεί που ήταν εύκολο. 
Είπε, "Εδώ είμαι, στείλε με!" Είχε τη δουλειά που όλοι 
ήθελαν. Το πρόβλημα ήταν χίλια μίλια μακριά, πέρα από 
την έρημο, και ένα μέρος που δεν είχε δει ποτέ. Λέει, "Θα 
πάω, θα πάω. Δεν είμαι εργολάβος, είμαι κύπελλος, αλλά 
κάποιος πρέπει να χτίσει τον τοίχο. Θα πάω". 
 
Όλοι έχουμε τοίχους που πρέπει να επισκευαστούν. Δεν το 

κάνουμε; Για πολλούς από εμάς είναι ένας τοίχος 

προσευχής. 
Steve Flatt Amazing Grace Μάθημα #1324, 27 Ιουλίου 1997 

 

 

Κεφάλαιο 2 
Η ΔΥΝΑΜΗ ΤΗΣ ΕΚΚΑΛΗΣΗΣ 

Ο Richard Elworth Day, στο βιβλίο του Filled With The Spirit, 
έγραψε: "Δεν θα ήταν έκπληξη αν γινόταν μια μελέτη 
μυστικών αιτιών. Για να ανακαλύψετε ότι σε κάθε χρυσή 
εποχή της ανθρώπινης ιστορίας, προέρχεται από την 
αφοσίωση και το δίκαιο πάθος ενός Μεμονωμένο άτομο. 
Δεν υπάρχουν ευνοϊκά μαζικά κινήματα. Απλώς έτσι 
φαίνεται. Στο κέντρο της στήλης, θα υπάρχει πάντα ένα 
άτομο που γνωρίζει τον Θεό και που ξέρει πού πηγαίνει." 
Έχει απόλυτο δίκιο! Γι' αυτό ο Θεός πάντα αναζητά ηγέτες. 
Στο εδάφιο Ιεζεκιήλ 22:30, ο Θεός είπε: «Αναζητώ έναν 
άνθρωπο που θα μπορούσε να σταθεί εκεί και να χτίσει το 
τείχος και να σταθεί μπροστά μου στο κενό για λογαριασμό 
του λαού μου». τότε είπε, «Δεν μπορούσα να βρω 
κανένα». Αλλά πάντα ψάχνει. 
Ο λόγος που ο Θεός αναζητά πάντα ηγέτες είναι επειδή 
τίποτα δεν συμβαίνει χωρίς ηγεσία. Όλα ανεβαίνουν ή 
πέφτουν με βάση την ηγεσία. Αυτό ισχύει όταν μιλάτε για 
έθνος, πόλη, εκκλησία ή οικογένεια. Τα πάντα ανεβαίνουν 
ή πέφτουν στην ηγεσία και είναι πραγματικά χτισμένη από 
μέσα και λειτουργεί προς τα έξω. 
Στο βιβλίο του Νεεμία, οι άντρες είχαν επιστρέψει από την 
Ιερουσαλήμ και έδωσαν την αναφορά, "Ω, Νεεμία, είναι 
τρομερό. Πίσω στην Ιερουσαλήμ, το τείχος είναι 
κατεδαφισμένο και οι άνθρωποι ζουν σε αθλιότητα." Ο 



The reason your body doesn't just go off into space is 
because He is holding it all together by the very word 
of His power. I pray to remind me of that. 

2.   Pray to alleviate the burden. Nehemiah dropped to his 
knees because he had this bad report about what was 
happening in Zion. The Bible says he wept over the 
ruins. Rather than simply mourn and moan, he prayed. 
He took his problem to God.  In Hebrew Nehemiah 
means "the Lord is my comfort." Paul said "In 
everything offer prayer, and the peace of God which 
transcends all understanding will guard your hearts and 
minds in Christ Jesus." (Philippians 4:6)  "But those who 
hope in the Lord will renew their strength. They will 
soar on wings like eagles; they will run and not grow 
weary. They will walk and not faint." (Isaiah 40:31) 
That's why godly people take their problems to the Lord 
because His peace follows prayer and God takes that 
burden off your back and lets you soar again. It 
alleviates the burden. 

3.   Pray to access God's power. This is the most important 
reason of all. Nothing releases God's power like the 
prayer of faith. God says, "Call to me and I will answer 
you." (Jeremiah 33:3) Oh, if we just had a better 
appreciation of the power that God has available for us. 

 
Israel was having trouble with a nation of people called 
the Aramians. The Aramians were trying to conquer 
them but at every turn, Israel was heading them off and 
the king of Aram said, "There's some spy out there who 
is telling everything we plan." The people said, "No, 
King, there's no spy. There is a prophet in Israel named 
Elisha and he knows where we're going." The king of 
Aram said, "Then we'll get him." So at night he sent this 
huge army with chariots and horses. At daybreak they 
had surrounded the city where Elisha lived. A servant 
woke up and looked out and said, "Oh, my lord, what 
shall we do?" Elisha said "Don't be afraid, those who 
are with us are more than those who are against us." (2 
Kings 6:16) He prayed "Let their eyes be opened." (2 
Kings 6:17) When the servant looked out the window 
again, he saw the Aramian army was surrounded by 
horses and chariots of fire and that God had blinded the 
Aramian soldiers. 
My prayer is that God would open our eyes and let us 
see the horses and the chariots of fire. I access God's 
power through prayer. And Nehemiah did the same 
thing. 

How do you pray? 
1.   "Then I said, 0 Lord God of heaven, the great and 

awesome God, who keeps His covenant of love with 
those who love Him and obey His commands." 
(Nehemiah 1:5) Do you remember who Nehemiah 
worked for? He worked for a guy named Artaxerxes, the 

Νεεμίας έκλαψε, θρήνησε, νήστεψε και προσευχήθηκε. 
(Νεεμίας 1:4) 
Πότε πρέπει να προσευχηθείτε; 
Ο Νεεμίας ήταν άνθρωπος της προσευχής. Είμαι 
γοητευμένος που στα 13 κεφάλαια του Νεεμία τον 
βρίσκουμε να προσεύχεται εννέα διαφορετικές φορές. 
Λοιπόν, πότε πρέπει να προσευχηθείτε; Προσεύχεσαι πριν 
κάνεις οτιδήποτε άλλο, τότε είναι που προσεύχεσαι. Η 
προσευχή του Νεεμία διήρκεσε σε διάστημα τεσσάρων 
μηνών. Με άλλα λόγια, ο Νεεμίας γονάτισε στην παρουσία 
του Θεού για τέσσερις μήνες πριν κάνει ποτέ ένα βήμα 
δράσης. Ένας ηγέτης κάνει περισσότερα από την 
προσευχή, αλλά δεν κάνει τίποτα άλλο μέχρι να 
προσευχηθεί. 
Οι ηγέτες κάνουν την προσευχή πρώτη προτεραιότητα. Οι 
ηττημένοι κάνουν την προσευχή έσχατη λύση. Αυτό 
χρειάζεται συμβουλή ειδικά για όσους από εμάς είμαστε 
προσωπικότητες τύπου Α. Ξέρεις για ποιο πράγμα μιλάω? 
Αυτοί οι άνθρωποι που είναι προσανατολισμένοι στο 
στόχο, με γνώμονα τα επιτεύγματα και απασχολημένοι 
άνθρωποι που θέλουν να ολοκληρώσουν τη δουλειά. Ο 
Νεεμίας ήταν η επιτομή μιας προσωπικότητας τύπου Α. 
Δεν μπορείς να γίνεις δεύτερος υπεύθυνος σε ένα βασίλειο 
απλώς με το να είσαι ασυναγώνιστος. Αυτός ο άνθρωπος 
ήταν οργανωτής, κίνητρο, μάνατζερ και τύπος που 
έφτιαχνε. Σε 52 ημέρες, ξαναέχτισε το μισό τείχος γύρω 
από την πόλη της Ιερουσαλήμ. Μιλάμε για τύπου Α! Όμως, 
αντί να βγει και να κάνει κάτι, το πρώτο πράγμα που κάνει 
ο Νεεμίας είναι να μείνει μόνος με τον Θεό. 
Ένα καλό μικρό βιβλίο κυκλοφόρησε πριν από μερικά 
χρόνια. Το καλύτερο πράγμα σε αυτό ήταν ο τίτλος, Don't 
Just Stand There, Pray Something. Αυτό ακριβώς έκανε ο 
Νεεμίας. Ήταν το είδος του ηγέτη του Θεού. Ήταν ηγέτης 
από τα γόνατα και πάνω. Ήταν ένας ηγέτης που 
καταλάβαινε ότι η ηγεσία αρχίζει με την παράκληση. 
Προσεύχεσαι πριν κάνεις οτιδήποτε άλλο. 
Γιατί προσευχόμαστε; 
1. Προσευχηθείτε για να αναγνωρίσετε την εξάρτησή σας 

από τον Θεό. Στην πραγματικότητα, ο λόγος που δεν 
προσευχόμαστε περισσότερο είναι επειδή πιστεύουμε 
ότι δεν χρειάζεται. Νομίζουμε ότι μπορούμε να το 
διαχειριστούμε μόνοι μας. Ποια είναι η πιο 
συνηθισμένη σας αντίδραση όταν αντιμετωπίζετε 
πρόβλημα; Τολμώ να πω για τους περισσότερους από 
εμάς, η κοινή αντίδραση είναι "τι θα κάνω για αυτό;" 
Όταν η αντίδραση θα έπρεπε να είναι, "Θεέ μου, τι 
θέλεις να κάνεις για αυτό;" 
Πολύ συχνά τείνουμε να ξεχνάμε αυτό που είπε ο 
Ιησούς «Εκτός από μένα, δεν μπορείτε να κάνετε 
τίποτα». (Ιωάννης 15:3) Αυτό είναι πολύ δυνατό. Ο 
Παύλος έγραψε: «Μην ανησυχείτε για τίποτα, αλλά σε 
όλα με προσευχή και παράκληση, με ευχαριστία να 
παρουσιάσετε το αίτημά σας στον Θεό». 



Persian king, who was the most powerful man on the 
face of the earth. The man who is Nehemiah's boss is 
the king of the world. But the first thing Nehemiah does 
is go to the King of the universe. He goes to the King of 
Kings and recognizes who the real ruler is. He starts his 
prayer with two things that we teach our children to 
pray. He says, "God is great, and God is good." See what 
he says: “Our God is the great and awesome God, the 
King of Heaven. God, you are good. You keep your 
covenant of love." 
Praise is simply acknowledging God for who He is; a) He 
deserves our praise, and b) He is the King.  When you 
focus on the greatness of God your problems shrink. 
Nehemiah experienced that, have you?  He did not 
allow the difficult circumstances to diminish his need or 
desire to praise God. He said, "God, I know our situation 
is a mess, but you are bigger than the mess. God, I know 
that the problems in Jerusalem are great, but You are 
greater than the problems." 
When things in my life are going well, when 
circumstances are lined up in a rosy fashion, I'm quick 
to praise God. God is great, God is good! But when I'm 
in despair, when I feel like I'm at the end of my rope 
because circumstances around me are as negative as 
they can be, it's harder for me to praise. Nehemiah says 
God, I praise you—I don't care what the circumstances 
are. It doesn't make any difference. You are bigger than 
my circumstances and the more I praise, the smaller 
those circumstances get. 

2.   Confess your sins. "Let your ear be attentive and your 
eyes be opened to hear the prayer your servant is 
praying before you, day and night, for your servants the 
people of Israel. I confess the sins we Israelites, 
including myself and my father's house, have 
committed against you. We have acted very wickedly 
towards you. We have not obeyed the commands, 
decrees and laws you gave your servant Moses." 
(Nehemiah 1:6-7) Nehemiah was not born when Israel 
was taken into captivity but he could identify with the 
sins that caused their downfall and captivity. When you 
start extolling God for His wonderful righteousness and 
holiness, then your own smallness and sinfulness 
becomes more apparent. 
The prayers of other great men of Scripture have a 
common thread, they identify personally with the sins 
of the people.  One of the most righteous men who ever 
lived was Daniel, not one negative word written about 
Daniel. "We have sinned and done wrong. We have 
been wicked and rebelled. We have turned away from 
your commands and laws." (Daniel 9:5) 
Ezra came back as a priest to restore public worship. He 
was a great and godly man, but look what he prayed, 

(Φιλιππησίους 4:6) Για ποιο πράγμα προσεύχεστε; Τα 
παντα! Παρουσιάστε την προσευχή σας με 
παράκληση. Η καρποφορία μου και η χρησιμότητά μου 
για τον Κύριο ξεκινά όταν αναγνωρίζω την απόλυτη 
εξάρτησή μου από Αυτόν. «Σε Αυτόν ζούμε, 
κινούμαστε και έχουμε την ύπαρξή μας». Η Βίβλος λέει 
ότι κρατά τον κόσμο ενωμένο με τον ίδιο τον λόγο της 
δύναμής Του. Το θεωρούμε δεδομένο. 
Αντιλαμβάνεστε ότι τα μόρια στο σώμα σας 
προσκολλώνται μεταξύ τους; Α, λες ότι είναι οι νόμοι 
της φυσικής και της χημείας. Από πού πιστεύετε ότι 
προήλθαν αυτοί οι νόμοι; Ο λόγος που το σώμα σου 
δεν Το να φύγετε στο διάστημα είναι επειδή τα 
συγκρατεί όλα μαζί με τον ίδιο τον λόγο της δύναμής 
Του. Προσεύχομαι να μου το θυμίσει αυτό. 

2. Προσευχήσου για να ανακουφίσεις το βάρος. Ο Νεεμίας 
γονάτισε επειδή είχε αυτή την κακή αναφορά για το τι 
συνέβαινε στη Σιών. Η Βίβλος λέει ότι έκλαψε πάνω 
από τα ερείπια. Αντί απλώς να θρηνεί και να γκρινιάζει, 
προσευχήθηκε. Πήρε το πρόβλημά του στον Θεό. Στα 
εβραϊκά Nehemiah σημαίνει «ο Κύριος είναι η 
παρηγοριά μου». Ο Παύλος είπε: «Σε όλα να κάνετε 
προσευχή, και η ειρήνη του Θεού που υπερβαίνει κάθε 
νόηση θα φυλάξει τις καρδιές και το νου σας εν Χριστώ 
Ιησού». (Φιλιππησίους 4:6) "Αλλά όσοι ελπίζουν στον 
Κύριο θα ανανεώσουν τη δύναμή τους. Θα ανεβαίνουν 
στα φτερά σαν αετοί· θα τρέχουν και δεν θα 
κουράζονται. Θα περπατούν και δεν θα λιποθυμούν." 
(Ησαΐας 40:31) Γι' αυτό οι ευσεβείς άνθρωποι 
μεταφέρουν τα προβλήματά τους στον Κύριο επειδή η 
ειρήνη Του ακολουθεί την προσευχή και ο Θεός 
αφαιρεί αυτό το βάρος από την πλάτη σας και σας 
αφήνει να πετάξετε ξανά στα ύψη. Απαλύνει το βάρος. 

3. Προσευχηθείτε για να αποκτήσετε πρόσβαση στη 
δύναμη του Θεού. Αυτός είναι ο πιο σημαντικός λόγος 
από όλους. Τίποτα δεν απελευθερώνει τη δύναμη του 
Θεού όσο η προσευχή της πίστης. Ο Θεός λέει: 
«Κάλεσέ με και θα σου απαντήσω». (Ιερεμίας 33:3) Αχ, 
αν είχαμε απλώς καλύτερη εκτίμηση της δύναμης που 
έχει στη διάθεσή μας ο Θεός. 

 
Το Ισραήλ αντιμετώπιζε προβλήματα με ένα έθνος 
ανθρώπων που ονομάζονταν Αραμιώτες. Οι 
Αραμιώτες προσπαθούσαν να τους κατακτήσουν, αλλά 
σε κάθε στροφή, το Ισραήλ τους οδηγούσε και ο 
βασιλιάς του Αράμ είπε: «Υπάρχει κάποιος κατάσκοπος 
εκεί έξω που λέει όλα όσα σχεδιάζουμε». Ο λαός είπε: 
"Όχι, βασιλιά, δεν υπάρχει κατάσκοπος. Υπάρχει ένας 
προφήτης στο Ισραήλ που ονομάζεται Ελισσαιέ και 
ξέρει πού πάμε". Ο βασιλιάς του Αράμ είπε: «Τότε θα 
τον πάρουμε». Έτσι τη νύχτα έστειλε αυτόν τον 
τεράστιο στρατό με άρματα και άλογα. Το ξημέρωμα 
είχαν περικυκλώσει την πόλη όπου ζούσε ο Ελισσαιέ. 



"Oh my God, I am too ashamed and disgraced to lift up 
my face to you. My God, because our sins are higher 
than our heads, and our guilt has reached the heavens." 
(Ezra 9:6) We are so individualistically minded in 
America, that kind of thinking seldom crosses our 
minds. 
When is the last time that you confessed the sins of this 
nation and identified yourself as part of the problem? 
When's the last time you've done that and said, "God, 
I'm sorry. I'm a big part of this." Oh, no, we like to pray 
for God to help those heathen, pagan people that are 
out there doing all those terrible things. When's the last 
time you confessed the sins for your church? When's 
the last time you confessed your part of the sins for 
your family? Society teaches us that you are only 
responsible for you. That's just not true! You are your 
brothers' keeper. We are all in this together and there 
will never be revival where there is no sense of 
community responsibility. 
Leaders accept the blame, but losers pass the buck. If 
you want to be a leader, you'd better be quick to accept 
the blame and be quick to share the credit. Losers, on 
the other hand, are always accusers and excusers. Do 
you ever see them? They always say it's their fault and 
they are the reason it's like it is. Let me tell you why I'm 
not involved in all this! Nehemiah stepped to the plate 
and said, "God, I've never been to Jerusalem, and I 
don't know any of the homefolk there, but I want to tell 
you I'm sorry. I'm part of the problem." 

3. You claim God's promises. Nehemiah prays, "Remember 
the instruction you gave your servant Moses saying, 'If 
you are unfaithful, I will scatter you among the nations, 
but if you return to me and obey my commands, then 
even if your exiled people are at the farthest horizon, I 
will gather them from there and bring them to the place 
I have chosen as a dwelling for my name.'" 
(Nehemiah1:8-9) He's claiming the promises. He 
prayed to God saying “I've read your book. I've read in 
that you promised if we disobeyed you, you'd send us 
into exile. (Leviticus 26:33) You kept that promise. But 
God You also promised that if we return to You 
spiritually. You would gather us up and bring us to the 
place where Your name dwells. (Deuteronomy 30:4) I'm 
calling boldly on you now, God. Keep your promise."  
That boldness may blow some of your minds. In fact, 
most of you would think it very presumptive to even 
use the word "remember" in the context of God. Now, 
God, You remember what You promised. If that is your 
thinking you need to read your Bible more because all 
the way through it you find people reminding God 
about what He promised. Abraham did it, Moses did it, 
and David did it. Every one of the prophets did it. They 
said, "God, I call to your remembrance your promises." 

Ένας υπηρέτης ξύπνησε και κοίταξε έξω και είπε: "Ω, 
κύριε μου, τι να κάνουμε;" Ο Ελισσαιέ είπε: «Μη 
φοβάσαι, αυτοί που είναι μαζί μας είναι περισσότεροι 
από εκείνους που είναι εναντίον μας». (2 Βασιλέων 
6:16) Προσευχήθηκε «Ας ανοίξουν τα μάτια τους». (2 
Βασιλέων 6: 
Η προσευχή μου είναι να ανοίξει ο Θεός τα μάτια μας 
και να μας αφήσει να δούμε τα άλογα και τα πύρινα 
άρματα. Έχω πρόσβαση στη δύναμη του Θεού μέσω 
της προσευχής. Και ο Νεεμίας έκανε το ίδιο πράγμα. 

Πώς προσεύχεσαι; 
1. «Τότε είπα, 0 Κύριε Θεέ του ουρανού, ο μεγάλος και 

φοβερός Θεός, που τηρεί τη διαθήκη της αγάπης Του 
με όσους Τον αγαπούν και υπακούουν στις εντολές 
Του». (Νεεμίας 1:5) Θυμάστε για ποιον εργαζόταν ο 
Νεεμίας; Δούλευε για έναν τύπο ονόματι Αρταξέρξη, 
τον Πέρση βασιλιά, ο οποίος ήταν ο ισχυρότερος 
άνθρωπος στο πρόσωπο της γης. Ο άνθρωπος που 
είναι το αφεντικό του Νεεμία είναι ο βασιλιάς του 
κόσμου. Αλλά το πρώτο πράγμα που κάνει ο Νεεμίας 
είναι να πάει στον Βασιλιά του σύμπαντος. Πηγαίνει 
στον Βασιλιά των Βασιλέων και αναγνωρίζει ποιος 
είναι ο πραγματικός ηγεμόνας. Ξεκινά την προσευχή 
του με δύο πράγματα που διδάσκουμε στα παιδιά μας 
να προσεύχονται. Λέει: «Ο Θεός είναι μεγάλος και ο 
Θεός είναι καλός». Δείτε τι λέει: «Ο Θεός μας είναι ο 
μεγάλος και φοβερός Θεός, ο Βασιλιάς των Ουρανών. 
Θεέ μου, είσαι καλός. Τηρείτε τη διαθήκη της αγάπης 
σας». 
Έπαινος είναι απλώς να αναγνωρίζεις τον Θεό γι' αυτό 
που είναι. α) Αξίζει τον έπαινο μας, και β) Είναι ο 
Βασιλιάς. Όταν εστιάζεις στο μεγαλείο του Θεού τα 
προβλήματά σου συρρικνώνονται. Ο Νεεμίας το βίωσε 
αυτό, εσύ; Δεν επέτρεψε στις δύσκολες συνθήκες να 
μειώσουν την ανάγκη ή την επιθυμία του να δοξάζει 
τον Θεό. Είπε, "Θεέ μου, ξέρω ότι η κατάστασή μας 
είναι ένα χάος, αλλά εσύ είσαι μεγαλύτερος από το 
χάος. Θεέ μου, ξέρω ότι τα προβλήματα στην 
Ιερουσαλήμ είναι μεγάλα, αλλά εσύ είσαι μεγαλύτερος 
από τα προβλήματα." 
Όταν τα πράγματα στη ζωή μου πάνε καλά, όταν οι 
περιστάσεις παρατάσσονται με ρόδινο τρόπο, σπεύδω 
να δοξάσω τον Θεό. Ο Θεός είναι μεγάλος, ο Θεός είναι 
καλός! Αλλά όταν είμαι σε απόγνωση, όταν νιώθω ότι 
βρίσκομαι στο τέλος του σκοινιού μου επειδή οι 
συνθήκες γύρω μου είναι όσο πιο αρνητικές μπορούν 
να είναι, είναι πιο δύσκολο για μένα να επαινέσω. Ο 
Νεεμίας λέει Θεέ μου, σε δοξάζω—δεν με νοιάζει ποιες 
είναι οι συνθήκες. Δεν έχει καμία διαφορά. Είσαι 
μεγαλύτερος από τις περιστάσεις μου και όσο 
περισσότερο επαινώ, τόσο μικρότερες γίνονται αυτές 
οι συνθήκες. 



Does God need to be reminded?" No! "Has God 
forgotten His promises?" No! Then why do we claim the 
promises of God in prayer? Because it helps us 
remember what those promises. Presumptive? No! 
Nothing pleases God more than when you remind Him 
of one of His promises, because you are stating to God 
that you believe Him. 
Do you realize there are over 7,400 promises from God 
in the Bible? Over 7,400! Now, some of those are in a 
context where they have a restricted audience for a 
restricted time. But most of them are universal in their 
scope and that is why they have been recorded for us. 

4.   Boldly make your petition. "They are your servants and 
your people whom you redeemed by your great 
strength and your mighty hand. Oh, Lord, let your ear 
be attentive to the prayer, this your servant, and to the 
prayer of your servants who delight in revering your 
name. Give your servant success today by granting him 
favor in the presence of this man." (Nehemiah 1:10) 
Nehemiah has a heart that's breaking. He's mourning 
over Jerusalem. He's willing to go there. He's willing to 
rebuild the wall, but in order to go he's going to need 
the king's permission. 
That's going to be easier said than done because King 
Artaxerxes is an unbeliever and Nehemiah is his right 
hand man. This is the man whose trust has grown over 
the years to the point that he tests the king's food and 
drinks of the king's wine. Now Nehemiah is going to say 
“Oh, King, can I take a little three year leave of absence? 
Also, would you equip me with men and equipment so 
I can go 1,000 miles from here and rebuild a wall that 
you don't know anything about?” What are the odds 
he's going to say yes? Nehemiah knows that his 
cleverness and his articulation and his personality are 
not going to get it done. He also knows that God can do 
it, so he prayed "God give me success." (Nehemiah 
1:11) 

Have you ever prayed boldly, "God, give me success in 
what I'm asking you to do." If not, what do you pray for? 
We should not be afraid to pray for success when what 
we are trying to do is advance the Kingdom of God. 
When Arnold Palmer was back in his prime as the 
world's greatest golfer, he was in Saudi Arabia and he 
was doing a little golf exhibition. The king of Saudi 
Arabia was so impressed that he told him before he 
leaves that he needed to give him a gift. Palmer said, 
"Oh, don't give me a gift. I was paid to come over here." 
The King said, "You don't understand our culture. For 
me not to give you a gift would be a great insult upon 
me. So, what gift would be appropriate?" Palmer didn't 
know what to say, so he said, "Just give me a golf club." 
He said, "Fine". The next morning, an emissary arrived 

2. Εξομολογήστε τις αμαρτίες σας. «Ας είναι προσεκτικό το 
αυτί σου και τα μάτια σου ανοιχτά για να ακούσουν την 
προσευχή που προσεύχεται ο υπηρέτης σου μπροστά 
σου, μέρα και νύχτα, για τους υπηρέτες σου, τον λαό 
του Ισραήλ. Ομολογώ τις αμαρτίες που έχουμε 
διαπράξει εμείς οι Ισραηλίτες, συμπεριλαμβανομένου 
του εαυτού μου και του σπιτιού του πατέρα μου 
Εναντίον σου. Κάναμε πολύ πονηρά απέναντί σου. Δεν 
υπακούσαμε στις εντολές, τα διατάγματα και τους 
νόμους που έδωσες στον υπηρέτη σου Μωυσή». 
(Νεεμίας 1:6-7) Ο Νεεμίας δεν γεννήθηκε όταν ο 
Ισραήλ οδηγήθηκε σε αιχμαλωσία, αλλά μπορούσε να 
ταυτιστεί με τις αμαρτίες που προκάλεσαν την πτώση 
και την αιχμαλωσία τους. Όταν αρχίζετε να υμνείτε τον 
Θεό για την υπέροχη δικαιοσύνη και αγιότητά Του, 
τότε η δική σας μικρότητα και αμαρτωλότητα γίνεται 
πιο εμφανής. 
Οι προσευχές άλλων μεγάλων ανδρών της Γραφής 
έχουν ένα κοινό νήμα, ταυτίζονται προσωπικά με τις 
αμαρτίες των ανθρώπων. Ένας από τους πιο δίκαιους 
ανθρώπους που έζησαν ποτέ ήταν ο Ντάνιελ, ούτε μια 
αρνητική λέξη που γράφτηκε για τον Ντάνιελ. "Έχουμε 
αμαρτήσει και αδικούμε. Ήμασταν πονηροί και 
επαναστατήσαμε. Απομακρυνθήκαμε από τις εντολές 
και τους νόμους σου." (Δανιήλ 9:5) 
Ο Έσδρας επέστρεψε ως ιερέας για να αποκαταστήσει 
τη δημόσια λατρεία. Ήταν ένας σπουδαίος και ευσεβής 
άνθρωπος, αλλά κοίτα τι προσευχήθηκε, "Θεέ μου, 
ντρέπομαι και ντρέπομαι πολύ για να σηκώσω το 
πρόσωπό μου σε σένα. Θεέ μου, γιατί οι αμαρτίες μας 
είναι υψηλότερες από τα κεφάλια μας και η ενοχή μας 
έφτασε οι ουρανοί." (Έσδρας 9:6) Είμαστε τόσο 
ατομικιστικοί στην Αμερική, που σπάνια περνάει από 
το μυαλό μας τέτοιου είδους σκέψη. 
Πότε είναι η τελευταία φορά που εξομολογήσατε τις 
αμαρτίες αυτού του έθνους και αναγνωρίσατε τον 
εαυτό σας ως μέρος του προβλήματος; Πότε είναι η 
τελευταία φορά που το έκανες αυτό και είπες, "Θεέ 
μου, λυπάμαι. Είμαι μεγάλος ρόλος σε αυτό". Ω, όχι, 
μας αρέσει να προσευχόμαστε για τον Θεό να 
βοηθήσει αυτούς τους ειδωλολατρικούς, 
ειδωλολάτρες ανθρώπους που είναι εκεί έξω και 
κάνουν όλα αυτά τα τρομερά πράγματα. Πότε ήταν η 
τελευταία φορά που εξομολογήσατε τις αμαρτίες για 
την εκκλησία σας; Πότε ήταν η τελευταία φορά που 
εξομολογήσατε το μέρος των αμαρτιών σας για την 
οικογένειά σας; Η κοινωνία μας διδάσκει ότι είστε 
υπεύθυνοι μόνο για εσάς. Αυτό απλά δεν είναι 
αλήθεια! Είσαι ο φύλακας των αδερφών σου. Είμαστε 
όλοι μαζί σε αυτό και δεν θα υπάρξει ποτέ 
αναζωπύρωση όπου δεν υπάρχει αίσθημα κοινοτικής 
ευθύνης. 



at his hotel and hand him the deed to a 300-acre "golf 
club." The moral to that story is when you are in the 
presence of the king don't bother to ask for small 
things. Ask for great things. 
Let's pray boldly. There is nothing wrong with asking 
and praying to God for success if what you are doing is 
ultimately for the glory of God. In fact, if we can't ask 
God to bless what we’re doing, then we need to be 
doing something else. It's just that simple. Praise Him, 
confess your sins, claim the promises and boldly ask for 
success.   

             Steve Flatt Amazing Grace Lesson #1325 August 3, 1997 
 
 

Chapter 3 

PREPARED FOR POSSIBILITIES 
We tend to gravitate to one of two extremes when it comes 
to the will of God. We rush on ahead or we refuse to move 
a step. Instead, what we need to do is pray and prepare so 
when God opens the door, we will be ready to move at His 
pace. Nehemiah, a godly man, was burdened with the news 
that the wall of Jerusalem is in shambles. He prays not just 
once or twice but regularly over a span of four months. This 
lesson examines his planning and preparation for doing 
God's work. 

Principle 
Even when the cause is His, God may wait to open a door. 
It's hard to understand and it's even harder to explain, but 
it is a fact. Many times in the Bible, you see people who 
thought, for sure, they knew what God wanted them to do, 
and they just rushed ahead. Remember Moses? He thought 
"when he went out and slew that Egyptian, surely, all the 
Israelites will know that God's using me to deliver them and 
to rescue them." No, they didn't! In fact, the next day they 
came out and looked at him and said, "Are you going to kill 
us like you did the Egyptian?" (Acts 7:25) Now, what Moses 
didn't understand was: yes. God was going to use him to 
deliver the Israelites but not then. He was going to use him 
40 years later. Moses ran on ahead of God. That's what we 
often do. We get an idea, we feel confident it must be God's 
will, after all I'm a Christian and I thought of it. So surely it's 
God's will. We forge ahead assuming that God will clear a 
path. 
But not Nehemiah. He prayed until God opened the door. 
"In the month of Nisan in the twentieth year of King 
Artaxerxes, when wine was brought for him, I took the wine 
and gave it to the king. I had not been sad in his presence 
before. So the king asked me, 'Why does your face look so 
sad when you are not ill? This can be nothing but sadness 
of heart.' I was very much afraid." (Nehemiah 2:1-2) He has 
been fasting and praying now for four months. Apparently, 
nobody knew that. 

Οι ηγέτες αποδέχονται την ευθύνη, αλλά οι ηττημένοι 
περνούν τα λεφτά. Εάν θέλετε να γίνετε ηγέτης, 
καλύτερα να αποδεχτείτε γρήγορα την ευθύνη και να 
μοιράζεστε γρήγορα τα εύσημα. Οι χαμένοι, από την 
άλλη, είναι πάντα κατήγοροι και δικαιολογητές. Τα 
βλέπεις ποτέ; Λένε πάντα ότι φταίνε αυτοί και είναι ο 
λόγος που είναι έτσι. Να σου πω γιατί δεν ασχολούμαι 
με όλο αυτό! Ο Νεεμίας πήγε στο πιάτο και είπε: «Θεέ 
μου, δεν έχω πάει ποτέ στην Ιερουσαλήμ και δεν ξέρω 
κανέναν από τους κατοίκους εκεί, αλλά θέλω να σου 
πω ότι λυπάμαι. Είμαι μέρος του προβλήματος. " 

3. Διεκδικείτε τις υποσχέσεις του Θεού. Ο Νεεμίας 
προσεύχεται: «Θυμήσου την οδηγία που έδωσες στον 
υπηρέτη σου Μωυσή λέγοντας: «Αν είσαι άπιστος, θα 
σε διασκορπίσω στα έθνη, αλλά αν επιστρέψεις σε 
μένα και υπακούσεις στις εντολές μου, τότε ακόμα κι 
αν ο εξόριστος λαός σου βρίσκεται στον πιο μακρινό 
ορίζοντα , θα τους συγκεντρώσω από εκεί και θα τους 
φέρω στον τόπο που διάλεξα ως κατοικία για το όνομά 
μου.» (Νεεμίας 1:8-9) Διεκδικεί τις υποσχέσεις. 
Προσευχήθηκε στον Θεό λέγοντας «Διάβασα το βιβλίο 
σου. Διάβασα ότι υποσχέθηκες ότι αν σε 
παρακούμαστε, θα μας έστελνες εξορία. (Λευιτικό 
26:33) Τηρήσατε αυτήν την υπόσχεση. Αλλά ο Θεός 
υποσχέθηκες επίσης ότι αν επιστρέψουμε πνευματικά 
σε Σένα. Θα μας μάζευες και θα μας έφερνες στον τόπο 
όπου κατοικεί το όνομά Σου. (Δευτερονόμιο 30:4) Σε 
καλώ με τόλμη τώρα, Θεέ. Κρατά την υπόσχεση σου." 
Αυτή η τόλμη μπορεί να ανατινάξει μερικά από τα 
μυαλά σας. Στην πραγματικότητα, οι περισσότεροι από 
εσάς θα θεωρούσατε πολύ υποθετικό να 
χρησιμοποιείτε ακόμη και τη λέξη «θυμάμαι» στο 
πλαίσιο του Θεού. Τώρα, Θεέ μου, θυμάσαι τι 
υποσχέθηκες. Αν αυτό είναι το σκεπτικό σας, πρέπει να 
διαβάσετε περισσότερο τη Βίβλο σας γιατί σε όλη τη 
διαδρομή βρίσκετε ανθρώπους να υπενθυμίζουν στον 
Θεό αυτά που υποσχέθηκε. Ο Αβραάμ το έκανε, ο 
Μωυσής το έκανε και ο Δαβίδ το έκανε. Κάθε ένας από 
τους προφήτες το έκανε. Είπαν: «Θεέ μου, σε θυμάμαι 
τις υποσχέσεις σου». Χρειάζεται να υπενθυμίζεται ο 
Θεός;" Όχι! "Έχει ξεχάσει ο Θεός τις υποσχέσεις του;" 
Όχι! Τότε γιατί διεκδικούμε τις υποσχέσεις του Θεού 
στην προσευχή; Επειδή μας βοηθά να θυμόμαστε 
ποιες αυτές οι υποσχέσεις. Υποθετικό; Όχι! Τίποτα δεν 
ευχαριστεί τον Θεό περισσότερο από όταν Του 
υπενθυμίζεις μια από τις υποσχέσεις Του, επειδή 
δηλώνεις στον Θεό ότι Τον πιστεύεις. 
Αντιλαμβάνεστε ότι υπάρχουν πάνω από 7.400 
υποσχέσεις από τον Θεό στη Βίβλο; Πάνω από 7.400! 
Τώρα, μερικά από αυτά βρίσκονται σε ένα πλαίσιο 
όπου έχουν περιορισμένο κοινό για περιορισμένο 
χρονικό διάστημα. Τα περισσότερα όμως είναι 



It reminds me of what Jesus said in the Sermon on the 
Mount. He said, "When you fast and when you pray, don't 
disfigure your face, don't go out on the street comers and 
wail and weep. Enter into your closet and get the job done 
there." Nehemiah didn't flaunt his piety. But one day after 
four solid months of prayer and bearing the burden for 
Jerusalem, he couldn't help but wear his heart on his face. 
The king looked at him and said, "Nehemiah, I know you. 
Why are you so sad today?" Nehemiah was afraid. Why was 
he afraid? It was a capital crime to be sad before the king of 
Persia. If you frowned in the presence of the king, you could 
have your head lopped off. Nehemiah was afraid first 
because his countenance was putting his life at risk. He was 
saying by the look on his face, "King, there is something that 
makes me so sad that even your presence can't brighten me 
up." But there is a second reason for his fear, and that dealt 
with what he was going to have to ask Artaxerxes. 
Nehemiah wanted to go to Jerusalem and rebuild the wall 
and revive the people. 
The Jews were in captivity because the Babylonians had 
carried them off? But the Babylonian Empire had been 
overtaken by the Persian Empire. The Persians were not 
nearly as interested in keeping captives in exile. So under 
the rule of the Persian kings, Cyrus, Darius Xerxes, and 
Artaxerxes large groups of Jews and other captive people 
were allowed to return home. That's how the other groups 
had already gone back. A new ethnic group was now 
present, the Samaritans, a race composed of Gentiles who 
had intermarried with the remaining Jews. The Samaritans 
now occupied the land and opposed every effort of the 
Jews to rebuild their Jerusalem. 
A long time before Nehemiah, Ezra the priest who led the 
second wave of Jews back from exile. He records a letter 
from those opposing to the efforts to rebuild the city to King 
Artaxerxes. "To King Artaxerxes, from your servants the men 
of Trans-Euphrates: The king should know that the Jews 
who came up to us from you have gone to Jerusalem and 
are rebuilding that rebellious and wicked city. They are 
restoring the walls and repairing the foundation." (Ezra 
4:11-12) These men are writing to Artaxerxes saying that 
the Jews are trying to rebuild that wicked and rebellious 
city. 
Artaxerxes writes back, "The letter you sent us has been 
read and translated in my presence. I issued an order and a 
search was made and it was found that this city has a long 
history of revolt against kings and has been a rebellion and 
sedition. Jerusalem has had powerful kings ruling over the 
whole of Trans Euphrates, and taxes, tribute and duty were 
paid to them. (v. 18) … "Now issue an order to these men to 
stop work so that this city will not be rebuilt until I so order." 
(v. 21) This is one of the main reasons Jerusalem was still in 
a state of disrepair at the time of Nehemiah." Artaxerxes 
had ordered it. Have you ever heard the expression "it's as 

καθολικά στο εύρος τους και γι' αυτό έχουν 
ηχογραφηθεί για εμάς. 

4. Κάντε τολμηρά την αναφορά σας. "Είναι οι δούλοι σου 
και ο λαός σου τους οποίους λύτρωσες με τη μεγάλη 
σου δύναμη και το δυνατό σου χέρι. Ω, Κύριε, ας 
προσέχει το αυτί σου στην προσευχή, αυτός ο δούλος 
σου, και στην προσευχή των δούλων σου που 
χαίρονται να σέβονται το όνομά σου Δώσε στον 
υπηρέτη σου επιτυχία σήμερα δίνοντάς του χάρη 
μπροστά σε αυτόν τον άνθρωπο». (Νεεμίας 1:10) Ο 
Νεεμίας έχει μια καρδιά που σπάει. Θρηνεί για την 
Ιερουσαλήμ. Είναι πρόθυμος να πάει εκεί. Είναι 
πρόθυμος να ξαναχτίσει το τείχος, αλλά για να πάει θα 
χρειαστεί την άδεια του βασιλιά. 
Αυτό θα είναι πιο εύκολο να το πεις παρά να το κάνεις 
γιατί ο βασιλιάς Αρταξέρξης είναι άπιστος και ο 
Νεεμίας είναι το δεξί του χέρι. Αυτός είναι ο άνθρωπος 
του οποίου η εμπιστοσύνη έχει αυξηθεί με τα χρόνια 
σε σημείο που δοκιμάζει το φαγητό και τα ποτά του 
βασιλιά από το κρασί του βασιλιά. Τώρα ο Νεεμίας θα 
πει «Ω, Βασιλιά, μπορώ να πάρω μια μικρή τριετή 
άδεια απουσίας; Επίσης, θα με εξόπλιζες με άνδρες και 
εξοπλισμό, ώστε να μπορώ να πάω 1.000 μίλια από 
εδώ και να ξαναχτίσω έναν τοίχο για τον οποίο δεν 
ξέρεις τίποτα;» Ποιες είναι οι πιθανότητες να πει ναι; 
Ο Νεεμίας ξέρει ότι η εξυπνάδα του, η άρθρωση και η 
προσωπικότητά του δεν πρόκειται να τα καταφέρουν. 
Ξέρει επίσης ότι ο Θεός μπορεί να το κάνει, γι' αυτό 
προσευχήθηκε «Ο Θεός να μου δώσει επιτυχία». 
(Νεεμίας 1:11) 

Έχετε προσευχηθεί ποτέ με τόλμη, «Θεέ μου, δώσε 
μου επιτυχία σε αυτό που σου ζητώ να κάνεις». Αν όχι, 
για τι προσεύχεσαι; Δεν πρέπει να φοβόμαστε να 
προσευχόμαστε για επιτυχία όταν αυτό που 
προσπαθούμε να κάνουμε είναι να προωθήσουμε τη 
Βασιλεία του Θεού. 
Όταν ο Άρνολντ Πάλμερ επέστρεψε στην ακμή του ως 
ο μεγαλύτερος παίκτης γκολφ στον κόσμο, ήταν στη 
Σαουδική Αραβία και έκανε μια μικρή έκθεση γκολφ. Ο 
βασιλιάς της Σαουδικής Αραβίας εντυπωσιάστηκε 
τόσο πολύ που του είπε πριν φύγει ότι έπρεπε να του 
κάνει ένα δώρο. Ο Πάλμερ είπε, "Ω, μη μου κάνεις 
δώρο. Πληρώθηκα για να έρθω εδώ". Ο Βασιλιάς είπε, 
"Δεν καταλαβαίνεις τον πολιτισμό μας. Το να μην σου 
κάνω δώρο θα ήταν μεγάλη προσβολή για μένα. 
Λοιπόν, ποιο δώρο θα ήταν κατάλληλο;" Ο Πάλμερ δεν 
ήξερε τι να πει, κι έτσι είπε: «Δώσε μου ένα μπαστούνι 
γκολφ». Είπε, "Ωραία". Το επόμενο πρωί, ένας 
απεσταλμένος έφτασε στο ξενοδοχείο του και του 
παρέδωσε το έγγραφο σε ένα «γκολφ κλαμπ» 300 
στρεμμάτων. Το ηθικό δίδαγμα αυτής της ιστορίας 
είναι όταν βρίσκεστε στην παρουσία του βασιλιά, μην 



sure as the law of the Meads and Persians" or "it's as fixed 
as the law of the Meads and Persians"? If you have you 
know what it means. It meant that the law of the Meads 
and Persians never changed. Once they set it, it was set! 
 
When King Artaxerxes asked "Nehemiah, what's wrong?" 
He's afraid because he was about to ask the king to 
reconsider his own unchangeable law. That's pretty much 
reason for anxiety. It is a mistake to assume that great 
leaders aren't afraid. Every great leader is afraid! Every 
human being is afraid! But great leaders are able, when 
they know the course and they see the door opening, to 
move ahead in spite of their fears. 
So look with me at verses 3 and 4 (now back in Nehemiah 
2, our text). We read then: "But I said to the king, May the 
king live forever; why should my face not look sad when the 
city where my fathers are buried lies in ruins, and its gates 
have been destroyed by fire. The king said to me: What is it 
you want? Then I prayed to the God of Heaven." Have you 
ever stood in the presence of a prayer being answered? I 
mean, right then you look and think, "I've been praying for 
this!" (Nehemiah 2:2-3) 
Nehemiah has been praying for God to do something to 
save Jerusalem. Now the king asks, "All right, Nehemiah, 
what do you want?" Nehemiah blurts out the reason for his 
fallen countenance and he offers what I call a "bullet 
prayer". He just blurts it out and shoots it straight up to 
Heaven. Then he said, "So, I prayed to the God of Heaven, 
and I answered the King, if it pleases the king and if your 
servant has found favour in His sight, let him send me to the 
city in Judah where my fathers are buried so I can rebuild 
it." (Nehemiah 2:4) 
By the way, you can do two things at the same time. You can 
walk and chew gum, and you can pray and talk even at the 
same time. There have been times when I have been in a 
crucial meeting, haven't you, when I have sent one of those 
bullet prayers and said, "God, put the right words in my 
mouth NOW! I shoot one of those bullet prayers right there 
on that pew every Sunday before I walk up here. I've been 
on the scene of a tragedy where somebody was absolutely 
berserk, and they look a-round to you to give them some 
word of wisdom, and you don't have a clue what to say. I've 
sent one of those bullet prayers and said, "God, I have no 
idea. Just don't make it come out like a fool. Put something 
there that will make some sense and be of some help." 
The problem is most people don't spend four months in 
prayer like Nehemiah. They expect just a bullet prayer to get 
the job done. Bullet prayers are only effective when they 
have that bedrock of prayer behind them like Nehemiah. 
But Nehemiah said, "0 God, you have opened this door. He's 
asking me what I want. Just make me say the right thing." 
You see, Nehemiah had to wait on God to open a door but 
now opened, would God have to wait on Nehemiah? 

μπείτε στον κόπο να ζητήσετε μικροπράγματα. 
Ζητήστε σπουδαία πράγματα. 
Ας προσευχηθούμε με τόλμη. Δεν είναι κακό να ζητάς 
και να προσεύχεσαι στον Θεό για επιτυχία, αν αυτό 
που κάνεις είναι τελικά για τη δόξα του Θεού. Στην 
πραγματικότητα, αν δεν μπορούμε να ζητήσουμε από 
τον Θεό να ευλογήσει αυτό που κάνουμε, τότε πρέπει 
να κάνουμε κάτι άλλο. Είναι τόσο απλό. Δοξάστε Τον, 
εξομολογήστε τις αμαρτίες σας, διεκδικήστε τις 
υποσχέσεις και ζητήστε με τόλμη επιτυχία. 
Steve Flatt Amazing Grace Μάθημα #1325, 3 Αυγούστου 1997 
 
 

κεφάλαιο 3 

ΕΤΟΙΜΑΣΜΕΝΟΣ ΓΙΑ ΠΙΘΑΝΟΤΗΤΕΣ 
Τείνουμε να έλκουμε σε ένα από τα δύο άκρα όταν 
πρόκειται για το θέλημα του Θεού. Προχωράμε βιαστικά ή 
αρνούμαστε να κάνουμε ένα βήμα. Αντίθετα, αυτό που 
χρειάζεται να κάνουμε είναι να προσευχηθούμε και να 
προετοιμαστούμε, ώστε όταν ο Θεός ανοίξει την πόρτα, να 
είμαστε έτοιμοι να κινηθούμε με το ρυθμό Του. Ο Νεεμίας, 
ένας θεοσεβής άνθρωπος, επιβαρύνθηκε με την είδηση ότι 
το τείχος της Ιερουσαλήμ είναι σε ερείπιο. Προσεύχεται όχι 
μόνο μία ή δύο φορές, αλλά τακτικά σε διάστημα 
τεσσάρων μηνών. Αυτό το μάθημα εξετάζει τον 
προγραμματισμό και την προετοιμασία του για να κάνει το 
έργο του Θεού. 

ΑρχήΑκόμη και όταν η αιτία είναι δική του, ο Θεός 
μπορεί να περιμένει να ανοίξει μια πόρτα. 
Είναι δύσκολο να το καταλάβεις και είναι ακόμα πιο 
δύσκολο να το εξηγήσεις, αλλά είναι γεγονός. Πολλές 
φορές στη Βίβλο, βλέπεις ανθρώπους που πίστευαν, 
σίγουρα, ήξεραν τι ήθελε ο Θεός να κάνουν, και απλώς 
έσπευσαν μπροστά. Θυμάστε τον Μωυσή; Σκέφτηκε «όταν 
βγήκε έξω και σκότωσε αυτόν τον Αιγύπτιο, σίγουρα, όλοι 
οι Ισραηλίτες θα ξέρουν ότι ο Θεός με χρησιμοποιεί για να 
τους ελευθερώσει και να τους σώσει». Όχι, δεν το έκαναν! 
Μάλιστα την επόμενη μέρα βγήκαν έξω και τον κοίταξαν 
και είπαν «θα μας σκοτώσεις όπως έκανες τον Αιγύπτιο;». 
(Πράξεις 7:25) Τώρα, αυτό που δεν κατάλαβε ο Μωυσής 
ήταν: ναι. Ο Θεός επρόκειτο να τον χρησιμοποιήσει για να 
ελευθερώσει τους Ισραηλίτες αλλά όχι τότε. Θα τον 
χρησιμοποιούσε 40 χρόνια αργότερα. Ο Μωυσής έτρεξε 
μπροστά από τον Θεό. Αυτό κάνουμε συχνά. Παίρνουμε 
μια ιδέα, νιώθουμε σίγουροι ότι πρέπει να είναι το θέλημα 
του Θεού, τελικά εγώ» Ο ma Christian και το σκεφτήκαμε. 
Σίγουρα λοιπόν είναι θέλημα Θεού. Προχωράμε μπροστά 
υποθέτοντας ότι ο Θεός θα ανοίξει ένα μονοπάτι. 
Όχι όμως ο Νεεμίας. Προσευχήθηκε μέχρι που ο Θεός 
άνοιξε την πόρτα. "Τον μήνα Νισάν, του εικοστού έτους του 
βασιλιά Αρταξέρξη, όταν του έφεραν κρασί, πήρα το κρασί 
και το έδωσα στον βασιλιά. Δεν είχα λυπηθεί πριν από την 
παρουσία του. Έτσι ο βασιλιάς με ρώτησε: Γιατί Το 



Principle 

When God opens a door be ready to walk through it. 
When God opens a door be ready to walk through it! 
Artaxerxes asked Nehemiah, "What do you want?" 
Nehemiah didn't say, "Um, well, Artaxerxes, let me get back 
with you on that, all right." That wouldn't have worked! 
When the door cracked, Nehemiah had his grocery list 
ready. He had four months to get his speech ready, and I'll 
tell you what, he knew it well. 
 
1. He asked for permission.  
He said let me go back so I can rebuild it. Then the king with 
the queen sitting beside him asked me, "How long will your 
journey take and when will you get back?" It pleased the 
king to send me, so I set a time. I want to tell you something, 
folks. Some jaws dropped in the court that day. There were 
people surrounding that king who had never seen a Persian 
king change his mind before. Certainly not about a law! He 
changed his mind because of the hand of God and because 
of the presence of a man who was willing to be used by the 
hand of God. That's why! Artaxerxes asked, "What do you 
need and when do you get back?"  
2. He asked for is protection.  
Once he asked for permission, he says now he needs 
protection: "I also said to him, if it pleases the king may I 
have letters to the governors of Trans-Euphrates." (v. 7) 
Does Trans-Euphrates ring a bell with you? They are the 
same men who said, "Stop these Jews from building this 
city!" Nehemiah asked "Can I have a letter so that they will 
provide me safe conduct until I arrive in Judah?" Nehemiah 
has received permission to go; now he's asking for 
protection. It's a thousand-mile journey. He's got to go 
through a lot of provinces. People didn't travel freely in 
those days. You had to go through proper precautions. This 
request tells us that Nehemiah had thought this out, prayed 
for this opportunity and is confident that God would allow 
him to go. Managers focus on solving today's problems and 
leaders focus on solving tomorrow's problems. Now you 
need both.  
3. He asked for is for provision. 
Look at verse 8. He said, "And may I have a letter to Asaph 
the keeper of the king's forest so that he will give me timber 
to make beams for the gates of the citadel by the temple 
and for the city wall and for the residence that I will occupy, 
and because the gracious hand of my God was upon me, 
the king granted my request." (Nehemiah 2:8) 
Nehemiah said, "King, you have issued a decree that the 
city of Jerusalem couldn't be rebuilt. I want you to change 
that law, I want to rebuild that wall and I want you to pay 
for it. While you are at it, throw in enough materials to build 
me a house and to fix the temple back up, too." Don't you 
love that? He said, "I want you to give me lumber from the 
forest, I want you to give me soldiers from the army, I want 

πρόσωπό σου φαίνεται τόσο λυπημένο όταν δεν είσαι 
άρρωστος; Φοβόμουν πολύ». (Νεεμίας 2:1-2) Νηστεύει και 
προσεύχεται τώρα εδώ και τέσσερις μήνες. Προφανώς, 
κανείς δεν το γνώριζε αυτό. 
Μου θυμίζει αυτό που είπε ο Ιησούς στην Επί του Όρους 
Ομιλία. Είπε, "Όταν νηστεύεις και όταν προσεύχεσαι, μην 
παραμορφώνεις το πρόσωπό σου, μην βγαίνεις στους 
δρόμους που έρχονται και κλαίνε. Μπες στην ντουλάπα 
σου και κάνε τη δουλειά εκεί." Ο Νεεμίας δεν επιδείκνυε 
την ευσέβειά του. Αλλά μια μέρα μετά από τέσσερις 
σταθερούς μήνες προσευχής και που σήκωσε το βάρος για 
την Ιερουσαλήμ, δεν μπορούσε παρά να φορέσει την 
καρδιά του στο πρόσωπό του. Ο βασιλιάς τον κοίταξε και 
είπε: "Νεεμία, σε ξέρω. Γιατί είσαι τόσο λυπημένος 
σήμερα;" Ο Νεεμίας φοβήθηκε. Γιατί φοβόταν; Ήταν 
κεφαλαιώδες έγκλημα να είσαι λυπημένος μπροστά στον 
βασιλιά της Περσίας. Αν συνοφρυωθείς παρουσία του 
βασιλιά, θα μπορούσες να σου κόψουν το κεφάλι. Ο 
Νεεμίας φοβόταν πρώτα γιατί η όψη του έθετε τη ζωή του 
σε κίνδυνο. Έλεγε από το βλέμμα στο πρόσωπό του: 
«Βασιλιά, 
Οι Εβραίοι ήταν αιχμάλωτοι επειδή τους είχαν πάρει οι 
Βαβυλώνιοι; Αλλά η Βαβυλωνιακή Αυτοκρατορία είχε 
ξεπεραστεί από την Περσική Αυτοκρατορία. Οι Πέρσες δεν 
ενδιαφέρθηκαν τόσο να κρατήσουν αιχμαλώτους στην 
εξορία. Έτσι, υπό την κυριαρχία των Περσών βασιλιάδων, 
του Κύρου, του Δαρείου Ξέρξη και του Αρταξέρξη, 
επετράπη σε μεγάλες ομάδες Εβραίων και άλλων 
αιχμαλώτων να επιστρέψουν στα σπίτια τους. Έτσι είχαν 
ήδη γυρίσει οι άλλες ομάδες. Μια νέα εθνική ομάδα ήταν 
τώρα παρούσα, οι Σαμαρείτες, μια φυλή που 
αποτελούνταν από Εθνικούς που είχαν παντρευτεί με τους 
υπόλοιπους Εβραίους. Οι Σαμαρείτες κατέλαβαν τώρα τη 
γη και αντιτάχθηκαν σε κάθε προσπάθεια των Εβραίων να 
ξαναχτίσουν την Ιερουσαλήμ τους. 
Πολύ καιρό πριν από τον Νεεμία, ο Έσδρας ο ιερέας που 
οδήγησε το δεύτερο κύμα των Εβραίων πίσω από την 
εξορία. Καταγράφει μια επιστολή από εκείνους που 
αντιτίθενται στις προσπάθειες ανοικοδόμησης της πόλης 
προς τον βασιλιά Αρταξέρξη. «Στον βασιλιά Αρταξέρξη, 
από τους υπηρέτες σου, τους άντρες του Υπερευφράτη: Ο 
βασιλιάς να ξέρει ότι οι Εβραίοι που ήρθαν κοντά μας από 
εσένα, πήγαν στην Ιερουσαλήμ και ξαναχτίζουν αυτή την 
επαναστατική και πονηρή πόλη. Αποκαθιστούν τα τείχη και 
επισκευάζουν την θεμέλιο." (Έσδρας 4:11-12) Αυτοί οι 
άνδρες γράφουν στον Αρταξέρξη λέγοντας ότι οι Ιουδαίοι 
προσπαθούν να ξαναχτίσουν αυτή την πονηρή και 
επαναστατική πόλη. 
Ο Αρταξέρξης γράφει πίσω: «Η επιστολή που μας στείλατε 
διαβάστηκε και μεταφράστηκε παρουσία μου. Έδωσα 
διαταγή και έγινε έρευνα και διαπιστώθηκε ότι αυτή η 
πόλη έχει μακρά ιστορία εξέγερσης εναντίον βασιλέων και 
υπήρξε εξέγερση και εξέγερση Η Ιερουσαλήμ είχε 



you to give me money to pay for this thing." Nehemiah was 
ready to walk through a door God had opened. Nehemiah 
had been praying for four months but as he was praying he 
had been preparing. He was sure that God was going to 
honor his request, that he had his plan of attack ready. 
God was the one who opened the door. Nehemiah said so 
acknowledging "Only by the hand of a gracious God could 
this have happened." But revival still waited on Nehemiah 
to walk through that door. Just like revival waits for you and 
me to walk through.  

Essential lessons about faith and preparation. 

Faith is instigated by prayer. Prayer is our only affective 
response to a closed door especially when that door is in 
the form of another person. Those, by the way, are usually 
the hardest closed doors to deal with. I propose to you that 
really the greatest problems in your life, right now, 
yesterday or tomorrow, are problems that deal with a 
relationship strain. You cannot physically, intellectually, or 
emotionally change another person. But our God can for He 
masters in changing hearts. 

Nehemiah didn't do what we sometimes think we'd do. He 
didn't try to manipulate the king present some phony story, 
deceive him, trick him, or play games with him. He first 
talked to God about him. For four months, he prayed, God, 
you've got to do something with this king. "The king's heart 
is in the hand of the Lord. He directs it like a water course 
wherever he pleases." (Proverbs 21:1) 

That's true not only for kings; it's true for bosses, spouses, 
parents, children, and co-workers. God can change hearts. 
Sometimes He changes circumstances to change hearts. I 
don't really know how He goes about doing that but He can 
through prayer, patience and planning. 

1. Prayer 
 
The greatest need of the church today is a recovery of a 
belief in the power of prayer. Too many of us have given up 
in the church and in our personal lives. We think some 
doors are permanently closed and we've given up. We've 
not put those doors before God. God, you've got the power 
to open them. 

Sometimes I think we are like elephants at a circus. Have 
you ever gone to the circus and seen the elephants that are 
tethered to those little bitty stakes? I've never seen an 
elephant rip that stake up and run amuck and tear the tent 
down, have you? Do you know why? Because when they 
were little they tethered them to those stakes. When they 
were babies, they tried to break away but couldn't move. 
After they tried for a few days or a few weeks, they assumed 

πανίσχυρους βασιλιάδες που κυβερνούσαν ολόκληρο τον 
Υπεράς Ευφράτη, και τους καταβάλλονταν φόροι, φόροι 
και φόροι. μέχρι να το διατάξω.» (εδ. 21) Αυτός είναι ένας 
από τους κύριους λόγους για τους οποίους η Ιερουσαλήμ 
ήταν ακόμα σε ερειπωμένη κατάσταση την εποχή του 
Νεεμία». Το είχε παραγγείλει ο Αρταξέρξης. Έχετε ακούσει 
ποτέ την έκφραση «είναι τόσο σίγουρο όσο ο νόμος των 
Μήδων και των Περσών» ή «είναι τόσο σταθερός όσο ο 
νόμος των Μήδων και των Περσών»; Αν έχεις ξέρεις τι 
σημαίνει. Αυτό σήμαινε ότι ο νόμος των Meads και των 
Περσών δεν άλλαξε ποτέ. Μόλις το έστησαν, ήταν 
στημένο! 
 
Όταν ο βασιλιάς Αρταξέρξης ρώτησε "Νεεμία, τι 
συμβαίνει;" Φοβάται γιατί επρόκειτο να ζητήσει από τον 
βασιλιά να επανεξετάσει τον αμετάβλητο νόμο του. Αυτός 
είναι σχεδόν ο λόγος για το άγχος. Είναι λάθος να 
υποθέσουμε ότι οι μεγάλοι ηγέτες δεν φοβούνται. Κάθε 
μεγάλος ηγέτης φοβάται! Κάθε άνθρωπος φοβάται! Αλλά 
οι μεγάλοι ηγέτες είναι σε θέση, όταν γνωρίζουν την 
πορεία και βλέπουν την πόρτα να ανοίγει, να 
προχωρήσουν παρά τους φόβους τους. 
Δείτε λοιπόν μαζί μου τους στίχους 3 και 4 (τώρα πίσω στον 
Νεεμία 2, το κείμενό μας). Διαβάζουμε τότε: «Αλλά είπα 
στον βασιλιά, ας ζήσει ο βασιλιάς για πάντα· γιατί να μη 
φαίνεται λυπημένο το πρόσωπό μου όταν η πόλη όπου 
είναι θαμμένοι οι πατέρες μου είναι ερειπωμένη και οι 
πύλες της έχουν καταστραφεί από φωτιά. Ο βασιλιάς είπε 
στον Εγώ: Τι θέλεις; Τότε προσευχήθηκα στον Θεό του 
Ουρανού." Σταθήκατε ποτέ ενώπιον μιας προσευχής που 
εισακούστηκε; Θέλω να πω, αμέσως μετά κοιτάς και 
σκέφτεσαι, "Προσευχήθηκα για αυτό!" (Νεεμίας 2:2-3) 
Ο Νεεμίας προσεύχεται για τον Θεό να κάνει κάτι για να 
σώσει την Ιερουσαλήμ. Τώρα ο βασιλιάς ρωτά: "Εντάξει, 
Νεεμία, τι θέλεις;" Ο Νεεμίας ξεκαθαρίζει τον λόγο της 
πεσμένης του όψης και προσφέρει αυτό που αποκαλώ 
«προσευχή με σφαίρες». Απλώς το θολώνει και το 
εκτοξεύει κατευθείαν στον Παράδεισο. Τότε είπε: «Λοιπόν, 
προσευχήθηκα στον Θεό του ουρανού, και απάντησα στον 
βασιλιά, αν είναι αρεστός στον βασιλιά και αν ο υπηρέτης 
σου βρήκε χάρη στα μάτια του, ας με στείλει στην πόλη του 
Ιούδα, όπου είναι οι πατέρες μου. θαμμένο για να το 
ξαναφτιάξω». (Νεεμίας 2:4) 
Παρεμπιπτόντως, μπορείτε να κάνετε δύο πράγματα 
ταυτόχρονα. Μπορείτε να περπατήσετε και να μασάτε 
τσίχλα και μπορείτε να προσεύχεστε και να μιλάτε ακόμη 
και ταυτόχρονα. Υπήρξαν στιγμές που ήμουν σε μια 
κρίσιμη συνάντηση, έτσι δεν είναι, όταν έστειλα μια από 
αυτές τις προσευχές με σφαίρες και είπα, "Θεέ μου, βάλε 
τις σωστές λέξεις στο στόμα μου ΤΩΡΑ! Πυροβόλησα μια 
από αυτές τις προσευχές με σφαίρες σωστά εκεί σε αυτό 
το στασίδι κάθε Κυριακή προτού περπατήσω εδώ. Έχω 
βρεθεί στη σκηνή μιας τραγωδίας όπου κάποιος ήταν 



that for the rest of their lives, they could never uproot that 
stake. Those multi-ton behemoth don't even try. I wonder 
how many times as Christians we forget the immense 
power of Heaven at our disposal, but we have just given up 
asking. Faith is instigated by prayer. What doors need to be 
opened here? What doors need to be opened in your life? 
You start by bowing your head and your heart. 

2.  Patience 

People are an impatient lot. Some may pray about 
problems and challenges. But we see a closed door and pray 
about it a day or two. Then we set our plan in motion. There 
is not a single model of faith in the Bible that didn't have to 
wait a long time. How about Moses in Midian for 40 years? 
How about Elijah down by the Cherith Brook where for the 
better part of three years, he was fed by birds. How about 
David in a cave as he fled from Saul for a decade? How 
about John the Baptist in the desert? 

For four months, Nehemiah had the same entry in his 
journal. He could have written down "prayed again today-
nothing happened." I've come to begin to learn that God 
uses waiting for us to abandon our self-willed solutions. 
Nehemiah learned what God wants to teach us, that He will 
keep the door closed until there is no doubt who opened it 
so that he will receive the glory. Faith is improved by 
patience. 

3. Planning 
 
It is inclusive planning. Some people assume that faith 
requires a think nothing and do-nothing mindset that just 
sits back and says, "Okay, God, I know it's unspiritual to have 
goals. You do it!" Well, quite candidly I don't see faith as 
being synonymous with disorganization. To the contrary, 
Nehemiah's faith was strengthened by his planning and by 
his preparation that he had done when there was no reason 
to make any preparation. When God opened the door, he 
was going to be ready to walk through it. 
 
That does not mean God honors man's wisdom. It means 
God is honored by a thoughtful eagerness to fulfill His 
wisdom. I think that's critical. In management circles, the 
adage is "failure to plan is planning to fail". But that's also 
very Biblical as long as God is the ultimate architect in the 
plan. "Faith is praying for rain and then carrying an 
umbrella." That's exactly right. It is planning and preparing 
for God's possibilities. 
 
Reasons we don't pray for God to open doors in our lives, 
in our churches or in our nation are: 
1. We're afraid He won't open them. So, we don't pray.  

τελείως θυμωμένος και σε κοιτάζουν γύρω-γύρω για να 
τους πεις σοφία, και δεν έχεις Μια ιδέα τι να πω. Έστειλα 
μια από αυτές τις προσευχές με σφαίρες και είπα, «Θεέ 
μου, δεν έχω ιδέα. Απλά μην το κάνεις να βγαίνει σαν 
ανόητο. Βάλτε κάτι εκεί που θα έχει κάποιο νόημα και θα 
σας βοηθήσει». 
Το πρόβλημα είναι ότι οι περισσότεροι άνθρωποι δεν 
περνούν τέσσερις μήνες στην προσευχή όπως ο Νεεμίας. 
Περιμένουν μόνο μια προσευχή με σφαίρες για να γίνει η 
δουλειά. Οι προσευχές με σφαίρες είναι αποτελεσματικές 
μόνο όταν έχουν αυτό το θεμέλιο της προσευχής πίσω τους 
όπως ο Νεεμίας. Αλλά ο Νεεμίας είπε, "Θεέ μου, άνοιξες 
αυτήν την πόρτα. Με ρωτάει τι θέλω. Απλά κάνε με να πω 
το σωστό". Βλέπετε, ο Νεεμίας έπρεπε να περιμένει τον 
Θεό για να ανοίξει μια πόρτα, αλλά τώρα άνοιξε, θα 
έπρεπε ο Θεός να περιμένει τον Νεεμία; 

Αρχή Όταν ο Θεός ανοίγει μια πόρτα, να είστε 
έτοιμοι να την περπατήσετε. 
Όταν ο Θεός ανοίξει μια πόρτα, να είστε έτοιμοι να την 
περπατήσετε! Ο Αρταξέρξης ρώτησε τον Νεεμία: «Τι 
θέλεις;» Ο Νεεμίας δεν είπε: «Εμ, καλά, Αρταξέρξη, άσε με 
να επανέλθω μαζί σου για αυτό, εντάξει». Αυτό δεν θα είχε 
λειτουργήσει! Όταν ράγισε η πόρτα, ο Νεεμίας είχε έτοιμη 
τη λίστα με τα παντοπωλεία του. Είχε τέσσερις μήνες για 
να ετοιμάσει την ομιλία του, και θα σας πω, το ήξερε καλά. 
 
1. Ζήτησε άδεια.  
Μου είπε άσε με να γυρίσω για να το ξαναφτιάξω. Τότε ο 
βασιλιάς με τη βασίλισσα που κάθεται δίπλα του με 
ρώτησε: "Πόσο θα διαρκέσει το ταξίδι σου και πότε θα 
επιστρέψεις;" Ευχαρίστησε ο βασιλιάς να με στείλει, έτσι 
όρισα ώρα. Θέλω να σας πω κάτι, παιδιά. Κάποια σαγόνια 
έπεσαν στο δικαστήριο εκείνη την ημέρα. Υπήρχαν 
άνθρωποι γύρω από αυτόν τον βασιλιά που δεν είχαν δει 
ποτέ Πέρση βασιλιά να αλλάζει γνώμη πριν. Σίγουρα όχι 
για νόμο! Άλλαξε γνώμη λόγω του χεριού του Θεού και 
λόγω της παρουσίας ενός ανθρώπου που ήταν πρόθυμος 
να χρησιμοποιηθεί από το χέρι του Θεού. Να γιατί! Ο 
Αρταξέρξης ρώτησε: «Τι χρειάζεσαι και πότε θα 
επιστρέψεις;». 
2. Ζήτησε είναι προστασία.  
Μόλις ζήτησε άδεια, λέει τώρα ότι χρειάζεται προστασία: 
«Του είπα κι εγώ, αν αρέσει στον βασιλιά ας έχω γράμματα 
στους κυβερνήτες του Υπερευφράτη». (στ. 7) Σας χτυπά η 
καμπάνα ο Υπερευφράτης; Είναι οι ίδιοι που είπαν: 
«Σταματήστε αυτούς τους Εβραίους να χτίσουν αυτή την 
πόλη!». Ο Νεεμίας ρώτησε "Μπορώ να έχω ένα γράμμα 
ώστε να μου παρέχουν ασφαλή συμπεριφορά μέχρι να 
φτάσω στον Ιούδα;" Ο Νεεμίας έχει λάβει άδεια να πάει. 
τώρα ζητάει προστασία. Είναι ένα ταξίδι χιλιάδων μιλίων. 
Πρέπει να περάσει από πολλές επαρχίες. Οι άνθρωποι δεν 
ταξίδευαν ελεύθερα εκείνες τις μέρες. Έπρεπε να λάβετε 
τις κατάλληλες προφυλάξεις. Αυτό το αίτημα μας λέει ότι ο 



2. We're afraid He will.  
As a body of people, we need to be preparing for God's 
possibilities. He has wonderful opportunities for you but 
you must be prepared to take advantage of them when they 
come. Lesson #1326 August 10, 1997 

 
Chapter 4 

FROM IDEA TO ACTION 
You may never have heard the story about Hans Bablinger, 
a fellow who wanted to fly. The problem was he lived in 
16th century Germany, and nobody was flying. But Hans 
was a pretty creative fellow. He was one of the first that we 
know of in history to fashion artificial limbs and he was 
doing that when amputation was the first prescription 
rather than the last resort. 
One day Hans fashioned two wings and he went up to the 
top of the Bavarian Alps. He decided he would try to coast 
down to the plain below. He made a good choice because 
in the Alps there were some strong updrafts and it worked. 
News got all over Bavaria that Hans Bablinger had flown, 
and the king came to see him. When the king and his 
entourage came, they tried to arrange a more convenient 
place to let Hans show his flight so they went up just to the 
cliff over the river. That was a bad choice because, instead 
of updrafts, there were downdrafts over the river. As he 
dove off, he fell like a rock—straight down into the river. The 
king was disappointed, the bishop was mortified. The next 
day in church, the bishop got up and pronounced that it was 
never God's intent for man to fly. So, Hans threw away his 
wings. He died a few months later. But not long afterwards 
the church died. The irony of it is today it is the sight of a 
museum. Ninety percent of the people who go to see that 
museum get there by airplane. 
 
The book of Nehemiah is the story of how God brought 
revival to His people through the heart of a godly and caring 
man. He had a vision and could see beyond what was to 
what was to be. Vision is an essential and a vital part of 
spiritual life for God's people. The Proverbs say that without 
vision the people perish. But sadly, some people not only 
have no vision, some even seek to kill what vision there is. 
(Proverbs 29:18) 
Nehemiah's didn't just have a dream. He was able to get his 
people to embrace his dream. I believe that God is honored 
when His people have dreams about things to please Him. 
Nehemiah had received permission, provision, and 
protection to go to Jerusalem and rebuild the wall. He 
arrives in Jerusalem. It's the first time he has ever been in 
that great city. He had prayed for four months. He'd been 
dreaming about this for years. What's the first thing he's 
going to do? Is he going to hit the ground running? Is he 
going to call a great meeting? Will he take out a hammer 
and saw and begin building right from the get-go? "I went 

Νεεμίας το είχε σκεφτεί αυτό, προσευχήθηκε για αυτήν την 
ευκαιρία και είναι βέβαιος ότι ο Θεός θα του επέτρεπε να 
φύγει. Οι διευθυντές επικεντρώνονται στην επίλυση του 
σήμερα» Τα προβλήματα και οι ηγέτες επικεντρώνονται 
στην επίλυση των αυριανών προβλημάτων. Τώρα 
χρειάζεστε και τα δύο. 
3. Ζήτησε είναι για παροχή. 
Κοιτάξτε τον στίχο 8. Είπε: «Και να έχω ένα γράμμα στον 
Ασάφ, τον φύλακα του δάσους του βασιλιά, ώστε να μου 
δώσει ξυλεία για να φτιάξω δοκάρια για τις πύλες της 
ακρόπολης δίπλα στο ναό και για το τείχος της πόλης και 
για το την κατοικία που θα καταλάβω, και επειδή το 
ευγενικό χέρι του Θεού μου ήταν πάνω μου, ο βασιλιάς 
δέχθηκε το αίτημά μου». (Νεεμίας 2:8) 
Ο Νεεμίας είπε, "Βασιλιά, εξέδωσες διάταγμα ότι η πόλη 
της Ιερουσαλήμ δεν θα μπορούσε να ανοικοδομηθεί. 
Θέλω να αλλάξεις αυτόν τον νόμο, θέλω να ξαναχτίσεις 
αυτό το τείχος και θέλω να το πληρώσεις. Όσο είσαι σε 
αυτό , ρίξε αρκετά υλικά για να μου φτιάξεις ένα σπίτι και 
να φτιάξεις και τον ναό». Δεν σου αρέσει αυτό; Είπε, «θέλω 
να μου δώσεις ξυλεία από το δάσος, θέλω να μου δώσεις 
στρατιώτες από το στρατό, θέλω να μου δώσεις χρήματα 
για να πληρώσω αυτό το πράγμα». Ο Νεεμίας ήταν έτοιμος 
να περάσει από μια πόρτα που είχε ανοίξει ο Θεός. Ο 
Νεεμίας προσευχόταν για τέσσερις μήνες αλλά καθώς 
προσευχόταν προετοιμαζόταν. Ήταν σίγουρος ότι ο Θεός 
επρόκειτο να εκπληρώσει το αίτημά του, ότι είχε έτοιμο το 
σχέδιο επίθεσης του. 
Ο Θεός ήταν αυτός που άνοιξε την πόρτα. Ο Νεεμίας το 
είπε αναγνωρίζοντας «Μόνο με το χέρι ενός ευγενικού 
Θεού θα μπορούσε να συμβεί αυτό». Αλλά η 
αναζωπύρωση ακόμα περίμενε τον Νεεμία να περάσει από 
αυτή την πόρτα. Ακριβώς όπως η αναγέννηση περιμένει να 
περάσουμε εσένα κι εμένα. 

Βασικά μαθήματα για την πίστη και την 
προετοιμασία. 

Η πίστη υποκινείται από την προσευχή. Η προσευχή είναι 
η μόνη μας συναισθηματική απόκριση σε μια κλειστή 
πόρτα, ειδικά όταν αυτή η πόρτα έχει τη μορφή άλλου 
ατόμου. Παρεμπιπτόντως, αυτές είναι συνήθως οι πιο 
δύσκολες κλειστές πόρτες. Σου προτείνω ότι πραγματικά 
τα μεγαλύτερα προβλήματα στη ζωή σου, αυτή τη στιγμή, 
χθες ή αύριο, είναι προβλήματα που αφορούν την ένταση 
μιας σχέσης. Δεν μπορείτε να αλλάξετε σωματικά, 
διανοητικά ή συναισθηματικά ένα άλλο άτομο. Αλλά ο 
Θεός μας μπορεί γιατί είναι κύριος στην αλλαγή καρδιών. 

Ο Νεεμίας δεν έκανε αυτό που μερικές φορές νομίζουμε 
ότι θα κάναμε. Δεν προσπάθησε να χειραγωγήσει τον 
βασιλιά που παρουσίαζε κάποια ψεύτικη ιστορία, να τον 
εξαπατήσει, να τον ξεγελάσει ή να παίξει παιχνίδια μαζί 
του. Πρώτα μίλησε στον Θεό για αυτόν. Για τέσσερις μήνες, 



to Jerusalem and after staying there three days, I set out 
during the night with a few men. I had not told anyone what 
God had put in my heart to do for Jerusalem." (Nehemiah 
2:11-12) In three days, he doesn't do a thing. Now what's 
he doing during those three days? Do you suppose he's just 
getting some rest?  Was he spending time "alone" with 
God?  
Principle 1. A person cannot sustain in public what he is 
not in private.  
As Nehemiah arrived in Jerusalem, God was still working on 
his heart. God was putting in his mind exactly what he 
needed to do now that he was there. Some Type A 
personality would read verse 11 and say “Nehemiah didn't 
do anything for the first few days.” Instead, this was the 
most important work of all. He was making sure that he was 
doing what God wanted him to do. He hasn't laid a single 
brick, but these first few days are as valuable as any because 
they were spent seeking a clear confirmation from God. 
"I've not told anyone what God had put on my heart for me 
to do for Jerusalem." You see, as Nehemiah got there and 
continued his prayer time, God was giving him the wisdom 
to do exactly what needed to be done. I think he was 
obeying what we read in James 1:5; "If any of you lack 
wisdom, just ask for it. I'll give it to you." 

Remember that Nehemiah was not just in Jerusalem to 
build a wall so much as he is there to build a people. He was 
a spiritual leader, but you cannot be a spiritual leader 
without first being a spiritual man or woman. This 
generation needs to learn that busyness is not always 
godliness. That it is in solitude that a person receives the 
right to lead in public because a person cannot sustain in 
public what he or she is not in private. 
 
Principle 2. Prepare well.  
"I went out to examine the wall." The word "examine" was 
a Hebrew medical term that used to describe probing the 
wound. He wanted to see just how bad it was. He wanted 
to get a clear picture in his mind. He had heard it was bad. 
It was so bad that he couldn't ride his mount around the 
wall. I think it is at that point that the size of the project 
really sinks in. The whole wall is destroyed, the gates have 
been burned. Seeing the scope of the work to be done, 
Nehemiah knows it can't be done alone. 
"There were no mounts with me except the one I was riding 
on. By night, I went through the valley gate toward the 
Jackal Well and the Dung Gate, examining the walls of 
Jerusalem which had been broken down and its gates which 
had been destroyed by fire. Then I moved on toward the 
Fountain Gate and the King's Pool, but there was not 
enough room for my mount to get through. So, I went up 
the valley by night examining the wall. Finally, I turned back 
and re-entered through the Valley Gate. The officials did not 

προσευχόταν, Θεέ μου, πρέπει να κάνεις κάτι με αυτόν τον 
βασιλιά. «Η καρδιά του βασιλιά είναι στο χέρι του Κυρίου. 
Εκείνος την κατευθύνει σαν υδάτινο ρεύμα όπου θέλει». 
(Παροιμίες 21:1) 

Αυτό δεν ισχύει μόνο για τους βασιλιάδες. είναι αλήθεια 
για τα αφεντικά, τους συζύγους, τους γονείς, τα παιδιά και 
τους συναδέλφους. Ο Θεός μπορεί να αλλάξει τις καρδιές. 
Μερικές φορές αλλάζει τις συνθήκες για να αλλάξει 
καρδιές. Δεν ξέρω πραγματικά πώς το κάνει αυτό, αλλά 
μπορεί μέσω προσευχής, υπομονής και προγραμματισμού. 

1. Προσευχή 
 
Η μεγαλύτερη ανάγκη της εκκλησίας σήμερα είναι η 
ανάκτηση της πίστης στη δύναμη της προσευχής. Πάρα 
πολλοί από εμάς τα έχουμε παρατήσει στην εκκλησία και 
στην προσωπική μας ζωή. Πιστεύουμε ότι κάποιες πόρτες 
είναι οριστικά κλειστές και τα παρατήσαμε. Δεν έχουμε 
θέσει αυτές τις πόρτες ενώπιον του Θεού. Θεέ μου, έχεις 
τη δύναμη να τα ανοίξεις. 

Μερικές φορές νομίζω ότι είμαστε σαν ελέφαντες σε ένα 
τσίρκο. Έχετε πάει ποτέ στο τσίρκο και έχετε δει τους 
ελέφαντες που είναι δεμένοι σε αυτούς τους μικρούς 
πασσάλους; Δεν έχω δει ποτέ έναν ελέφαντα να σχίζει και 
να τρέχει και να γκρεμίζει τη σκηνή, έτσι δεν είναι; Ξέρεις 
γιατί? Γιατί όταν ήταν μικροί τους έδεσαν σε αυτούς τους 
πασσάλους. Όταν ήταν μωρά, προσπάθησαν να ξεφύγουν 
αλλά δεν μπορούσαν να κουνηθούν. Αφού προσπάθησαν 
για μερικές ημέρες ή μερικές εβδομάδες, υπέθεσαν ότι για 
το υπόλοιπο της ζωής τους, δεν θα μπορούσαν ποτέ να 
ξεριζώσουν αυτόν τον πάσσαλο. Αυτά τα μεγαθήρια 
πολλών τόνων δεν προσπαθούν καν. Αναρωτιέμαι πόσες 
φορές ως Χριστιανοί ξεχνάμε την απέραντη δύναμη του 
Ουρανού που έχουμε στη διάθεσή μας, αλλά μόλις 
σταματήσαμε να ζητάμε. Η πίστη υποκινείται από την 
προσευχή. Ποιες πόρτες πρέπει να ανοίξουν εδώ; Ποιες 
πόρτες πρέπει να ανοίξουν στη ζωή σας; Ξεκινάς 
σκύβοντας το κεφάλι και την καρδιά σου. 

2. Υπομονή 

Οι άνθρωποι είναι πολύ ανυπόμονοι. Μερικοί μπορεί να 
προσεύχονται για προβλήματα και προκλήσεις. Αλλά 
βλέπουμε μια κλειστή πόρτα και προσευχόμαστε γι' αυτήν 
μια ή δύο μέρες. Στη συνέχεια θέσαμε σε κίνηση το σχέδιό 
μας. Δεν υπάρχει ούτε ένα μοντέλο πίστης στη Βίβλο που 
να μην χρειάστηκε να περιμένει πολύ. Τι θα λέγατε για τον 
Μωυσή στη Μαδιάμ για 40 χρόνια; Τι θα λέγατε για τον 
Elijah κάτω από το Cherith Brook όπου για το μεγαλύτερο 
μέρος των τριών ετών, τον ταΐζαν πουλιά. Τι θα λέγατε για 
τον Ντέιβιντ σε μια σπηλιά καθώς έφευγε από τον Σαούλ 



know where I had gone or what I was doing because as yet 
I had said nothing to the Jews or the priests or nobles or 
officials or any others who would be doing the work." 
(Nehemiah 2:13-16)  
 
Reconfirmed by his time with God, Nehemiah surveys the 
situation. Keep in mind that everything that Nehemiah has 
learned about the wall at this point, he has learned through 
hearsay. So, after three days he goes out in the middle of 
the night with a small band of men. He just wants to scout 
the wall without bringing undue attention to himself or his 
dream. 
Remember Nehemiah is coming from Persia where he was 
the number two man in charge. He is arriving with an 
entourage from King Artaxerxes. Everybody knows he is 
coming. Opposition was beginning to swell when they just 
heard that Nehemiah was on his way, (At the close of this 
lesson we're going to see that that opposition crystallizes 
and it surfaces.) So, Nehemiah is getting a plan together as 
quietly as possible to minimize the opposition because this 
wise man didn't want his plan stalled in the starting gate. 
Great leaders protect their plans from premature death. It 
is easier to kill a good idea than to promote a good idea.  
Principle 3. The greatest ideas are not yours or mine. They 
are ours 

• Get involved with your people. 

Once having a dream, it's critical to have a following. The 
wall could never be built unless the people embrace his 
dream. Nehemiah speaks to them. "Then I said to them, 
you see the trouble we are in?" These are the first words 
to the people who would be his followers, "Jerusalem 
lies in ruins and its gates have been burned with fire. 
Come let us rebuild the wall of Jerusalem and we will no 
longer be in disgrace." (Nehemiah 2:17) He didn't walk 
in there and say, "You bunch of losers. Why hasn't this 
wall been rebuilt? You've been here for over 90 years. 
You've had every opportunity in the world. I've been 
sent by God to get it done and I'm going to stay on your 
case until it’s rebuilt." That's not what he said. Instead, 
he identified with his people and with the need. He said 
“We, Us, and We.” Those are the most important things 
that Nehemiah said. “We are in disgrace, come let us 
rebuild the wall, and we will no longer be in disgrace.”  

• Get the people motivated to attack the problem. 

Nehemiah not only identifies with it. He motivates the 
people. He said, "Do you see the trouble we're in? 
Jerusalem lies in ruins and its gates have been burned 
with fire. Come let us rebuild the wall of Jerusalem and 
we will no longer be in disgrace." (Nehemiah 2:17) 
Nehemiah does a masterful job here. The wall has been 
in ruin now for decades and decades. People have 
walked by it every day of their lives and after a while they 

για μια δεκαετία; Τι θα λέγατε για τον Ιωάννη τον Βαπτιστή 
στην έρημο; 

Για τέσσερις μήνες, ο Νεεμίας είχε την ίδια καταχώρηση 
στο ημερολόγιό του. Θα μπορούσε να είχε γράψει 
"προσευχήθηκε ξανά σήμερα - δεν έγινε τίποτα". Έφτασα 
να αρχίσω να μαθαίνω ότι ο Θεός χρησιμοποιεί την 
αναμονή για να εγκαταλείψουμε τις αυτοπροαίρετες 
λύσεις μας. Ο Νεεμίας έμαθε αυτό που θέλει να μας 
διδάξει ο Θεός, ότι θα κρατήσει την πόρτα κλειστή μέχρι να 
μην υπάρχει αμφιβολία ποιος την άνοιξε για να λάβει τη 
δόξα. Η πίστη βελτιώνεται με την υπομονή. 

3. Προγραμματισμός 
 
Είναι προγραμματισμός χωρίς αποκλεισμούς. Μερικοί 
άνθρωποι υποθέτουν ότι η πίστη απαιτεί μια νοοτροπία να 
μην σκέφτεσαι τίποτα και να μην κάνεις τίποτα που απλά 
κάθεται και λέει, "Εντάξει, Θεέ μου, ξέρω ότι είναι 
αντιπνευματικό να έχεις στόχους. Εσύ το κάνεις!" Λοιπόν, 
ειλικρινά δεν βλέπω την πίστη να είναι συνώνυμη με την 
αποδιοργάνωση. Αντίθετα, η πίστη του Νεεμία ενισχύθηκε 
από τον προγραμματισμό του και από την προετοιμασία 
που είχε κάνει όταν δεν υπήρχε λόγος να κάνει 
οποιαδήποτε προετοιμασία. Όταν ο Θεός άνοιξε την 
πόρτα, θα ήταν έτοιμος να την περάσει. 
 
Αυτό δεν σημαίνει ότι ο Θεός τιμά τη σοφία του ανθρώπου. 
Σημαίνει ότι ο Θεός τιμάται από μια στοχαστική προθυμία 
να εκπληρώσει τη σοφία Του. Νομίζω ότι αυτό είναι 
κρίσιμο. Στους διοικητικούς κύκλους, η παροιμία είναι 
"αποτυχία στο σχέδιο είναι σχεδιασμός για αποτυχία". 
Αλλά αυτό είναι επίσης πολύ βιβλικό, εφόσον ο Θεός είναι 
ο απόλυτος αρχιτέκτονας στο σχέδιο. «Πίστη είναι να 
προσεύχεσαι για βροχή και μετά να κουβαλάς μια 
ομπρέλα». Αυτό ακριβώς είναι. Σχεδιάζει και 
προετοιμάζεται για τις δυνατότητες του Θεού. 
 
Οι λόγοι που δεν προσευχόμαστε να ανοίξει ο Θεός 
πόρτες στη ζωή μας, στις εκκλησίες μας ή στο έθνος μας 
είναι: 
1. Φοβόμαστε ότι δεν θα τα ανοίξει. Άρα, δεν 
προσευχόμαστε. 
2. Φοβόμαστε ότι θα το κάνει. 
Ως σύνολο ανθρώπων, πρέπει να προετοιμαστούμε για τις 
δυνατότητες του Θεού. Έχει υπέροχες ευκαιρίες για εσάς, 
αλλά πρέπει να είστε προετοιμασμένοι να τις 
εκμεταλλευτείτε όταν έρθουν. Μάθημα #1326 10 
Αυγούστου 1997 
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got used to it. It's not so bad. It's not so ugly. It wasn't 
such a big deal anymore. In fact, the people really didn't 
even see the dilapidated wall. Nehemiah makes them 
see it again. He does it by using words and phrases to 
stress the needs. He said that this place lies in ruins, 
gates burned with fire, we are in disgrace. 

Change never occurs until people are discontent with the 
current state of affairs. That's true in your business, school, 
church, family and life. As long as one is content to just go 
along with whatever, things will never change or improve. 
Nehemiah said, "I want you see how bad it is." As bad as 
the situation was in Jerusalem, the Jews had grown 
apathetically content with it. Nehemiah takes off their 
blinders and says, "Hey, get a good look at where we are 
and where we need to be." 
Notice the motivation he uses. The whole world was 
laughing, "Those poor Jews, they say they worship the true 
God, they can't even rebuild the wall around their city. They 
say their God is all-powerful, He can't even protect their 
holy place." When Nehemiah said we are in disgrace, it's a 
commentary not only toward the people, but on their God. 
His ultimate appeal in his little speech was appealing to the 
glory of God.  
The greatest motivation in life is not external, it is not 
internal. It is eternal.  
The lowest and most temporary form of motivation is ex-
ternal motivation, the lowest: If you will do this, I will give 
you this. We use that on our children, don't we? They are 
so immature—if you'll be good, I'll give you this.  Nehemiah 
didn't use any external motivation. 
Internal motivation is a little bit more noble. Nehemiah uses 
that "We are in disgrace. Doesn't that hurt your heart?" But 
what he is really calling on them to do is to remember their 
eternal motivation. He says, "The wall of Jerusalem is in 
disgrace." It was no longer us but Jerusalem, "the dwelling 
place of God". He said, "Let's rebuild the wall for the glory 
of God so that God's name is not held in disgrace." 

The highest motivation for you to be involved in is to do 
work for God, remember whatever you do, you do it as unto 
the Lord. Anything you say or do, you do for the glory of 
God and as unto the Lord. If you can keep that paramount 
in your mind, you will do more than you ever thought you 
could have done otherwise.  The greatest motivation is not 
internal or external, it's eternal. 

• Get and give a personal story or testimony  

Look at verse 18: "I also told them about the gracious 
hand of my God upon me, and what the king had said 
to me." (Nehemiah 2:18) "I heard the report about how 
bad things were. I prayed about it for four months. The 
more I prayed, the more God put it on my heart to be 
part of the answer. He called me to this project. He 

ΑΠΟ ΤΗΝ ΙΔΕΑ ΣΤΗ ΔΡΑΣΗ 
Ίσως δεν έχετε ακούσει ποτέ την ιστορία για τον Hans 
Bablinger, έναν φίλο που ήθελε να πετάξει. Το πρόβλημα 
ήταν ότι έζησε στη Γερμανία του 16ου αιώνα και κανείς δεν 
πετούσε. Αλλά ο Χανς ήταν ένας αρκετά δημιουργικός 
άνθρωπος. Ήταν ένας από τους πρώτους που γνωρίζουμε 
στην ιστορία που δημιούργησε τεχνητά μέλη και το έκανε 
όταν ο ακρωτηριασμός ήταν η πρώτη συνταγή και όχι η 
τελευταία λύση. 
Μια μέρα ο Χανς έφτιαξε δύο φτερά και ανέβηκε στην 
κορυφή των Βαυαρικών Άλπεων. Αποφάσισε ότι θα 
προσπαθήσει να κατέβει στην πεδιάδα από κάτω. Έκανε 
μια καλή επιλογή γιατί στις Άλπεις υπήρχαν κάποια δυνατά 
ανοδικά ρεύματα και λειτούργησε. Σε όλη τη Βαυαρία 
κυκλοφόρησε η είδηση ότι ο Hans Bablinger είχε πετάξει 
και ο βασιλιάς ήρθε να τον δει. Όταν ήρθαν ο βασιλιάς και 
η συνοδεία του, προσπάθησαν να κανονίσουν ένα πιο 
βολικό μέρος για να αφήσουν τον Χανς να δείξει την πτήση 
του, έτσι ανέβηκαν ακριβώς στον γκρεμό πάνω από το 
ποτάμι. Αυτή ήταν μια κακή επιλογή γιατί, αντί για ανοδικά 
ρεύματα, υπήρχαν κατηφορικά ρεύματα πάνω από το 
ποτάμι. Καθώς έβγαινε, έπεσε σαν βράχος — κατευθείαν 
στο ποτάμι. Ο βασιλιάς απογοητεύτηκε, ο επίσκοπος 
στενοχωρήθηκε. Την επόμενη μέρα στην εκκλησία, ο 
επίσκοπος σηκώθηκε και είπε ότι δεν ήταν ποτέ η πρόθεση 
του Θεού να πετάξει ο άνθρωπος. Έτσι, ο Χανς πέταξε τα 
φτερά του. Πέθανε λίγους μήνες αργότερα. Αλλά λίγο 
αργότερα η εκκλησία πέθανε. Η ειρωνεία του είναι ότι 
σήμερα είναι το αξιοθέατο ενός μουσείου. Το ενενήντα 
τοις εκατό των ανθρώπων που πηγαίνουν να δουν αυτό το 
μουσείο φτάνουν εκεί με αεροπλάνο. 
 
Το βιβλίο του Νεεμία είναι η ιστορία του πώς ο Θεός έφερε 
αναζωογόνηση στο λαό Του μέσω της καρδιάς ενός 
ευσεβούς και στοργικού ανθρώπου. Είχε ένα όραμα και 
μπορούσε να δει πέρα από αυτό που επρόκειτο να γίνει. 
Το όραμα είναι ουσιαστικό και ζωτικό μέρος της 
πνευματικής ζωής για το λαό του Θεού. Οι Παροιμίες λένε 
ότι χωρίς όραμα οι άνθρωποι χάνονται. Αλλά δυστυχώς, 
μερικοί άνθρωποι όχι μόνο δεν έχουν όραμα, κάποιοι 
επιδιώκουν ακόμη και να σκοτώσουν αυτό που υπάρχει. 
(Παροιμίες 29:18) 
Ο Νεεμίας δεν είχε απλώς ένα όνειρο. Κατάφερε να κάνει 
τους ανθρώπους του να αγκαλιάσουν το όνειρό του. 
Πιστεύω ότι ο Θεός τιμάται όταν ο λαός Του κάνει όνειρα 
για πράγματα που Τον ευχαριστούν. Ο Νεεμίας είχε λάβει 
άδεια, προμήθειες και προστασία για να πάει στην 
Ιερουσαλήμ και να ξαναχτίσει το τείχος. Φτάνει στην 
Ιερουσαλήμ. Είναι η πρώτη φορά που βρίσκεται σε αυτή τη 
μεγάλη πόλη. Είχε προσευχηθεί για τέσσερις μήνες. Το 
ονειρευόταν για χρόνια. Ποιο είναι το πρώτο πράγμα που 
πρόκειται να κάνει; Θα χτυπήσει το έδαφος τρέχοντας; Θα 
καλέσει μια μεγάλη συνάντηση; Θα βγάλει ένα σφυρί, θα 



opened the door with the King, even supplying me with 
provision and protection." 

Principle 4: People follow people, not programs.  
By themselves, programs are cold and sterile, but put 
people with them and suddenly you've got purpose and 
passion. When Martin Luther King gave his tremendous 
speech that changed the course of America, he didn't stand 
up and say, "I have a program," or "I have an organization," 
or "I have an agenda." If he had, we would never have heard 
of him. Instead, he said, "I have a dream," his own personal 
story, "that my children to walk hand in hand with white 
children in the red clay hills of Georgia." When people 
heard this story, they listened and they followed. 
 
If you need volunteers for a ministry in your church, the 
surest way to get no takers is to get up and just announce 
"we have a need for volunteers to help in this ministry." It 
sounds so cold and so clinical, but you put a person whose 
heart is in that ministry in front of folks, and let that person 
tell why they are involved and what they get out of it, and 
folks will line up to help. Because people follow people, not 
programs. 
Nehemiah stood up and said, "Let me tell you my story." 
The people were ready to follow. In fact, verse 18 closes, 
they replied, "Let us start rebuilding, so they began this 
good work."  
"But when Sanballat the Horonite, Tobiah the Ammonite 
official, and Gesham, the Arab, heard about it, they mocked 
and ridiculed us. What is this you are doing, they asked? Are 
you rebelling against the king?" Why were Sanballat, 
Tobiah, and Gesham opposed to Nehemiah? What was the 
big deal about them rebuilding the wall? Sanballat and 
Tobiah are war lords. They've got their own little cities and 
states they rule over. They've got their own little economic 
empire. If Jerusalem becomes a major force, particularly a 
major economic force, it's going to hurt their business. In 
another lesson we will discuss the different times 
opposition rears its ugly head 
If Satan doesn't try to hinder your dreams, your dreams 
are too small. If he doesn't try to hinder you, you are not 
dreaming nearly enough. Part of the unwritten job 
description of any godly leader is the inevitability of 
dealing with criticism.  
a)   Nehemiah considered the track record of his 

detractors. "I answered them by saying the God of 
Heaven will give us success. We his servants will start 
rebuilding, but as for you, you have no share in 
Jerusalem or any claim or historic right to it." 
(Nehemiah 2:20) He asked the question: Did these 
men have a history of helping the people of God? Did 
these people have a history of wanting to support the 
things that God supports? When he considered the 
source, he became more resolved than ever to let no 

είδε και θα αρχίσει να χτίζει από την πρώτη στιγμή; «Πήγα 
στην Ιερουσαλήμ και αφού έμεινα εκεί τρεις μέρες, 
ξεκίνησα τη νύχτα με λίγους άνδρες. Δεν είχα πει σε 
κανέναν τι είχε βάλει ο Θεός στην καρδιά μου να κάνω για 
την Ιερουσαλήμ». (Νεεμίας 2: 11-12) Σε τρεις μέρες, δεν 
κάνει τίποτα. Τώρα τι κάνει αυτές τις τρεις μέρες; 
Υποθέτετε ότι ξεκουράζεται λίγο; Περνούσε χρόνο «μόνος» 
με τον Θεό; 
Αρχή 1. Ένα άτομο δεν μπορεί να διατηρήσει δημόσια 
αυτό που δεν είναι ιδιωτικά. 
Καθώς ο Νεεμίας έφτασε στην Ιερουσαλήμ, ο Θεός 
εργαζόταν ακόμα στην καρδιά του. Ο Θεός έβαζε στο 
μυαλό του τι ακριβώς έπρεπε να κάνει τώρα που ήταν εκεί. 
Κάποια προσωπικότητα τύπου Α διάβαζε το εδάφιο 11 και 
έλεγε «Ο Νεεμίας δεν έκανε τίποτα τις πρώτες μέρες». 
Αντίθετα, αυτό ήταν το πιο σημαντικό έργο από όλα. 
Σιγουρευόταν ότι έκανε αυτό που ήθελε ο Θεός να κάνει. 
Δεν έχει βάλει ούτε ένα τούβλο, αλλά αυτές οι πρώτες 
μέρες είναι εξίσου πολύτιμες με όλες, επειδή ξοδεύτηκαν 
αναζητώντας μια ξεκάθαρη επιβεβαίωση από τον Θεό. 
«Δεν έχω πει σε κανέναν τι είχε βάλει ο Θεός στην καρδιά 
μου για να κάνω για την Ιερουσαλήμ». Βλέπετε, καθώς ο 
Νεεμίας έφτασε εκεί και συνέχιζε την ώρα της προσευχής 
του, ο Θεός του έδινε τη σοφία να κάνει ακριβώς αυτό που 
έπρεπε να γίνει. Νομίζω ότι υπάκουε σε αυτό που 
διαβάζουμε στο Ιάκωβο 1:5. "Αν σε κάποιον από εσάς 
λείπει η σοφία, απλώς ζητήστε τη. Θα σας τη δώσω." 

Θυμηθείτε ότι ο Νεεμίας δεν ήταν μόνο στην Ιερουσαλήμ 
για να χτίσει ένα τείχος τόσο πολύ όσο είναι εκεί για να 
χτίσει έναν λαό. Ήταν πνευματικός ηγέτης, αλλά δεν 
μπορείς να είσαι πνευματικός ηγέτης χωρίς πρώτα να είσαι 
πνευματικός άνδρας ή γυναίκα. Αυτή η γενιά πρέπει να 
μάθει ότι η απασχόληση δεν είναι πάντα ευσέβεια. Ότι 
είναι στη μοναξιά που ένα άτομο λαμβάνει το δικαίωμα να 
ηγείται δημόσια επειδή ένα άτομο δεν μπορεί να 
διατηρήσει δημόσια αυτό που δεν είναι ιδιωτικά. 
 
Αρχή 2. Προετοιμαστείτε καλά. 
«Βγήκα να εξετάσω τον τοίχο». Η λέξη "εξετάζω" ήταν ένας 
εβραϊκός ιατρικός όρος που συνήθιζε να περιγράφει την 
ανίχνευση του τραύματος. Ήθελε να δει πόσο άσχημα 
ήταν. Ήθελε να έχει μια καθαρή εικόνα στο μυαλό του. Είχε 
ακούσει ότι ήταν κακό. Ήταν τόσο κακό που δεν μπορούσε 
να καβαλήσει τη βάση του γύρω από τον τοίχο. Νομίζω ότι 
σε εκείνο το σημείο το μέγεθος του έργου βυθίζεται 
πραγματικά. Όλος ο τοίχος έχει καταστραφεί, οι πύλες 
έχουν καεί. Βλέποντας το εύρος της δουλειάς που πρέπει 
να γίνει, ο Νεεμίας ξέρει ότι δεν μπορεί να γίνει μόνος του. 
"Δεν υπήρχαν βάσεις μαζί μου εκτός από αυτό στο οποίο 
καβάλα. Τη νύχτα, πέρασα από την πύλη της κοιλάδας προς 
το πηγάδι του τσακαλιού και την πύλη της κοπριάς, 
εξετάζοντας τα τείχη της Ιερουσαλήμ που είχαν γκρεμιστεί 



one stop the work except God Himself. One response 
to criticism of work you are doing for God is “You 
show us your track record. We don't have all the 
answers. We're doing the best we can. Are you 
somebody who is doing what God wants done? If so, 
show us how to do it. Don't tell us!” 

b)   He considered the track record of his God. He knew God 
wanted him to have success. He had heard stories 
about great men of God being ridiculed, about 1) Noah 
having spent over a hundred years building an ark and 
all along the way people stood out and just laughed; 2) 
Moses walking into Pharaoh’s court and saying “let my 
people go” and the giggles that must have filled that 
court the first day; Samson whose eyes had been put 
out being made sport of in a sideshow while enslaved 
and chained saying  "Put me to where my hands can 
touch the pillars;" and Goliath mocking the little boy 
who had come out with the stones. So when these 
fellows ridiculed Nehemiah, he said, "Our God will give 
us success. He's got a track record of doing what the 
world says can't be done." That's the perspective that 
kept him from giving up on his dream. 

The single greatest problem of Christ's church today is not 
her problems but what she thinks about her problems. Too 
many churches think the problems are greater than their 
God. That is never the case. 
Principle 5:  Opportunity is always accompanied by 
opposition 
"But I will stay on at Ephesus until Pentecost. Because a 
great door for effective work has been opened to me, and 
there are many who oppose me." Now look at that. Doesn't 
that sound like a contradiction? He says, "I have to stay 
here, why, because there's this great door opened." (1 
Corinthians 16:8-9) How do you know? "There are all kinds 
of people who are opposing me." Most of us say, "People 
are opposing me. Shut the door. Let's go. Let's move out of 
here." Paul says he can't leave yet because God has opened 
a door. That is often the way it works. Whenever somebody 
really gets concerned about people, those who are not too 
concerned will get upset. Whenever somebody wants to do 
something, those who are doing nothing will want to throw 
stones. That is why we must not be quick to interpret 
problems and opposition to be an indication that we are 
outside God's Will. That has nothing to do with whether you 
are in or out of God's Will.  
The ultimate example of those steps of putting ideas in 
action is found in Jesus Christ Himself. There has been no 
greater work, no greater movement, and no greater project 
than that which we call Christianity. It all started when man 
was created. God said, "I've already got in mind how 
humankind will be redeemed." (Genesis 3) So God looked 
at the scope of the picture. He got involved with His people 
by sending His own Son to take on flesh. He has motivated 

και τις πύλες της που είχαν καταστραφεί μετά από φωτιά. 
Στη συνέχεια προχώρησα προς την Πύλη του Σιντριβανιού 
και την Πισίνα του Βασιλιά, αλλά δεν υπήρχε αρκετός 
χώρος για να περάσω το βουνό μου. Έτσι, ανέβηκα την 
κοιλάδα τη νύχτα εξετάζοντας τον τοίχο. Τελικά, γύρισα 
πίσω και ξανά- μπήκε μέσα από την Πύλη της Κοιλάδας. Οι 
αξιωματούχοι δεν ήξεραν πού είχα πάει ή τι έκανα, επειδή 
δεν είχα πει ακόμη τίποτα στους Εβραίους ή στους ιερείς ή 
στους ευγενείς ή στους αξιωματούχους ή σε οποιονδήποτε 
άλλον που θα έκανε τη δουλειά». (Νεεμίας 2:13-16) 
 
Επιβεβαιωμένος από τον χρόνο του με τον Θεό, ο Νεεμίας 
ερευνά την κατάσταση. Λάβετε υπόψη ότι όλα όσα έχει 
μάθει ο Νεεμίας για τον τοίχο σε αυτό το σημείο, τα έχει 
μάθει μέσω φήμες. Έτσι, μετά από τρεις μέρες βγαίνει στη 
μέση της νύχτας με μια μικρή ομάδα ανδρών. Θέλει απλώς 
να ανιχνεύσει τον τοίχο χωρίς να επιστήσει την 
αδικαιολόγητη προσοχή στον εαυτό του ή στο όνειρό του. 
Θυμηθείτε ότι ο Νεεμίας έρχεται από την Περσία όπου 
ήταν ο νούμερο δύο υπεύθυνος. Φτάνει με συνοδεία από 
τον βασιλιά Αρταξέρξη. Όλοι ξέρουν ότι έρχεται. Η 
αντίθεση είχε αρχίσει να διογκώνεται όταν μόλις άκουσαν 
ότι ο Νεεμίας ήταν καθ' οδόν, (Στο τέλος αυτού του 
μαθήματος θα δούμε ότι αυτή η αντίθεση κρυσταλλώνεται 
και βγαίνει στην επιφάνεια.) Οπότε, ο Νεεμίας ετοιμάζει 
ένα σχέδιο όσο το δυνατόν πιο αθόρυβα να 
ελαχιστοποιήσει την αντίθεση γιατί αυτός ο σοφός 
άνθρωπος δεν ήθελε να σταματήσει το σχέδιό του στην 
πύλη της εκκίνησης. Οι μεγάλοι ηγέτες προστατεύουν τα 
σχέδιά τους από τον πρόωρο θάνατο. Είναι πιο εύκολο να 
σκοτώσεις μια καλή ιδέα παρά να προωθήσεις μια καλή 
ιδέα. 
Αρχή 3. Οι μεγαλύτερες ιδέες δεν είναι δικές σας ή δικές 
μου. Είναι δικά μας 

• Ασχοληθείτε με τους ανθρώπους σας. 

Από τη στιγμή που έχετε ένα όνειρο, είναι σημαντικό να 
έχετε έναν ακόλουθο. Το τείχος δεν θα μπορούσε ποτέ 
να χτιστεί αν ο κόσμος δεν αγκαλιάσει το όνειρό του. Ο 
Νεεμίας τους μιλάει. «Τότε τους είπα, βλέπετε σε τι 
μπελάδες βρισκόμαστε;» Αυτά είναι τα πρώτα λόγια 
προς τους ανθρώπους που θα ήταν οπαδοί του, "Η 
Ιερουσαλήμ βρίσκεται σε ερείπια και οι πύλες της έχουν 
καεί με φωτιά. Ελάτε να ξαναχτίσουμε το τείχος της 
Ιερουσαλήμ και δεν θα είμαστε πια ντροπιασμένοι." 
(Νεεμίας 2:17) Δεν μπήκε εκεί και είπε: "Με μάτσο 
χαμένοι. Γιατί δεν έχει ξαναχτιστεί αυτό το τείχος; Είστε 
εδώ για περισσότερα από 90 χρόνια. Είχατε κάθε 
ευκαιρία στον κόσμο Με έστειλε ο Θεός να το φτιάξω 
και θα παραμείνω στην περίπτωσή σου μέχρι να 
ξαναχτιστεί." Δεν είναι αυτό που είπε. Αντίθετα, 
ταυτίστηκε με τους ανθρώπους του και με την ανάγκη. 
Είπε «Εμείς, εμείς, και εμείς." Αυτά είναι τα πιο 
σημαντικά πράγματα που είπε ο Νεεμίας. «Είμαστε 



us to see the problem of sin in our lives. He is compelling us 
each day to turn to Christ as the answer. He has put people 
there who have strong personal testimonies like Paul—
really, any Christian whose life has been changed. Then the 
work of Christianity has been opposed more than any other 
force or any other movement in the history of the world. It 
really follows the same pattern—anything worthwhile 
when you get an idea into action, will follow the format 
we've looked at today. 
Have you made the decision to commit your life to Christ? 
If you have not, you need to do it today. AG Lesson #1327 August 

17, 1997 by Steve Flatt 
 

Chapter 5 

DEALING WITH DISCOURAGEMENT 
When a good work for God is in progress, you can be sure 
that Satan is going to do absolutely everything he can to 
defeat it. Now what better way to defeat than by simply 
getting God's people to quit. Nehemiah has been praying 
about this. He has prepared the people. He has organized 
the people and great things are happening. "So, we rebuilt 
the wall until all of it reached half its height: for the people 
worked with all their heart (had a mind to work –NKJV)." 
(Neh. 4:6) 
Isn't that amazing? Fifty-two days into the project, it's 
halfway finished. Incredible progress! You can be sure the 
old devil won't leave them alone. He is going to try to get 
them to throw in the towel, or in their case, throw in the 
trowel. How did Nehemiah respond to get the people out 
of that discouragement? 
Catalyst for discouragement—these things the devil uses 
to bring it on.  

1. Ridicule. "When Sanballat heard that we were 
rebuilding the wall, he became angry and was greatly 
incensed. He ridiculed the Jews and in the presence of 
his associates and the army of Samaria, he said, 'What 
are those feeble Jews doing? Will they restore their 
wall? Will they offer sacrifices? Will they finish in a day? 
Can they bring the stones back to life from these heaps 
of rubble, burned as they are?' Tobiah the Ammonite 
who was at his side said, 'What they are building, if 
even a fox climbed up on it, he would break down their 
wall of stones.'." (Nehemiah 4:1-3) Did you notice that 
they were ridiculing a) the people themselves – "those 
feeble Jews," those people who have come from 
slavery; b) their religion – "will they offer sacrifices"? 
You may wonder what that has to do with sacrifices. 
He's saying, "Aw, they are sacrificing people—they are 
so religious. Maybe they think they can burn some calf 
or some lamb and the wall will be rebuilt;" and c) their 
work – “if a fox were to walk up on top of what they 
were building, it would crumble underneath." 

ντροπιασμένοι, ελάτε να ξαναχτίσουμε το τείχος και δεν 
θα είμαστε πια ντροπιασμένοι». 

• Δώστε κίνητρο στους ανθρώπους να επιτεθούν στο 

πρόβλημα. 

Ο Νεεμίας όχι μόνο ταυτίζεται με αυτό. Παρακινεί τον 
κόσμο. Είπε, "Βλέπεις το πρόβλημα στο οποίο 
βρισκόμαστε; Η Ιερουσαλήμ είναι ερειπωμένη και οι 
πύλες της έχουν καεί με φωτιά. Ελάτε να ξαναχτίσουμε 
το τείχος της Ιερουσαλήμ και δεν θα είμαστε πια 
ντροπιασμένοι." (Νεεμίας 2:17) Ο Νεεμίας κάνει μια 
αριστοτεχνική δουλειά εδώ. Το τείχος είναι ερειπωμένο 
τώρα για δεκαετίες και δεκαετίες. Οι άνθρωποι έχουν 
περπατήσει δίπλα του κάθε μέρα της ζωής τους και μετά 
από λίγο το έχουν συνηθίσει. Δεν είναι τόσο κακό. Δεν 
είναι τόσο άσχημο. Δεν ήταν πια τόσο μεγάλη υπόθεση. 
Στην πραγματικότητα, ο κόσμος δεν είδε καν τον 
ερειπωμένο τοίχο. Ο Νεεμίας τους κάνει να το 
ξαναδούν. Το κάνει χρησιμοποιώντας λέξεις και φράσεις 
για να τονίσει τις ανάγκες. Είπε ότι αυτό το μέρος είναι 
ερείπια, πύλες καμένες με φωτιά, είμαστε σε ντροπή. 

Η αλλαγή δεν συμβαίνει ποτέ έως ότου οι άνθρωποι είναι 
δυσαρεστημένοι με την τρέχουσα κατάσταση των 
πραγμάτων. Αυτό ισχύει στην επιχείρησή σας, στο σχολείο, 
στην εκκλησία, στην οικογένεια και στη ζωή σας. Από τη 
στιγμή που κάποιος είναι ικανοποιημένος με το να 
πηγαίνει καλά με οτιδήποτε, τα πράγματα δεν θα αλλάξουν 
ούτε θα βελτιωθούν ποτέ. Ο Νεεμίας είπε: «Θέλω να δεις 
πόσο κακό είναι». Όσο άσχημη κι αν ήταν η κατάσταση 
στην Ιερουσαλήμ, οι Εβραίοι είχαν γίνει απαθώς 
ικανοποιημένοι με αυτήν. Ο Νεεμίας τους βγάζει τις 
παρωπίδες και τους λέει: «Γεια, κοίτα καλά πού 
βρισκόμαστε και πού πρέπει να είμαστε». 
Παρατηρήστε το κίνητρο που χρησιμοποιεί. Όλος ο κόσμος 
γελούσε, «Αυτοί οι φτωχοί Εβραίοι, λένε ότι λατρεύουν τον 
αληθινό Θεό, δεν μπορούν καν να ξαναχτίσουν το τείχος 
γύρω από την πόλη τους. Λένε ότι ο Θεός τους είναι 
παντοδύναμος, δεν μπορεί καν να προστατεύσει τον ιερό 
τους τόπο. " Όταν ο Νεεμίας είπε ότι είμαστε 
ντροπιασμένοι, είναι ένα σχόλιο όχι μόνο προς τους 
ανθρώπους, αλλά και προς τον Θεό τους. Η απόλυτη 
έκκλησή του στη μικρή ομιλία του ήταν ελκυστική προς τη 
δόξα του Θεού. 
Το μεγαλύτερο κίνητρο στη ζωή δεν είναι εξωτερικό, δεν 
είναι εσωτερικό. Είναι αιώνιο. 
Το χαμηλότερο και πιο προσωρινό κίνητρο είναι το 
εξωτερικό κίνητρο, το χαμηλότερο: Αν το κάνεις αυτό, θα 
σου δώσω αυτό. Το χρησιμοποιούμε στα παιδιά μας, έτσι 
δεν είναι; Είναι τόσο ανώριμοι — αν είσαι καλός, θα σου 
δώσω αυτό. Ο Νεεμίας δεν χρησιμοποίησε κανένα 
εξωτερικό κίνητρο. 
Το εσωτερικό κίνητρο είναι λίγο πιο ευγενές. Ο Νεεμίας 
χρησιμοποιεί ότι "Είμαστε σε ντροπή. Αυτό δεν βλάπτει την 



What does ridicule do? It makes one doubt who they 
are and what they can do. Ridicule is always the 
substitute for reason. If people cannot reason you out 
of a position, then they will just fall back to something 
more primal. They will just make fun of you. They'll 
ridicule you. People who ridicule are always afraid. They 
are afraid you will succeed and they won't. It's Satan's 
tool. 

2.   Resistance. "But when Sanballat, Tobiah, the Arabs, the 
Ammonites, and the men of Ashdod heard that the 
repairs to Jerusalem's wall had gone ahead and that the 
gaps were being closed. They were very angry." You see 
the ridicule didn't stop them. "They all plotted together 
to come and fight against Jerusalem and stir up trouble 
against it." (Nehemiah 4:7-8) Now the idea here is not 
an all-out war. What Sanballat, Tobiah, and all the 
enemies have in mind here is terrorism—guerilla 
warfare. It's like a couple of you may be working on the 
wall and on your way home one night, lo and behold, 
somebody comes out of the bushes and you don't see 
those workers anymore. So be on your guard because 
we are going to send snipers to pick you off one at a 
time. It is a psychological warfare. In a moment we are 
going to see what Nehemiah did to counteract that. 

3.  Rumor. "Meanwhile the people in Judah said, 'The 
strength of the laborers is giving out, and there is so 
much rubble that we cannot rebuild the wall'. Also, our 
enemies said, 'Before they know it or see us, we will be 
right there among them, and we will kill them and put 
an end to the work. Then the Jews who lived near them 
came and told us ten times over wherever you turn, 
they will attack.'" (Nehemiah 4:10-12) Oh, two 
characteristics about rumor jumped off those pages at 
me: 

a) Rumors are spread by those who are closest to the 
enemy. "The Jews who lived near them said." 
Whenever you encounter one who spreads rumor to 
thwart or to dismantle a great work of God, you can be 
confident that they're not far from the enemy camp, 
spiritually as well as logistically. 

b) Rumors are always exaggerated as they repeat it. 
"The Jews told us ten times over." They just get bigger 
and bigger and bigger and out of control. 

So, these are the things that Satan uses to start up 
discouragement, ridicule and resistance and rumor. Isn't it 
interesting that Satan's tactics haven't changed very much, 
have they? He really doesn't have any new weapons. It's the 
same old stuff he uses today. We'll see that the Jews 
became quite discouraged. Why? Why were they so 
susceptible to these old tricks of Satan? 
 
Circumstances were right for discouragement.  

καρδιά σας;" Αλλά αυτό που πραγματικά τους καλεί να 
κάνουν είναι να θυμούνται το αιώνιο κίνητρό τους. Λέει: 
«Το τείχος της Ιερουσαλήμ είναι ντροπιασμένο». Δεν 
ήμασταν πλέον εμείς αλλά η Ιερουσαλήμ, «η κατοικία του 
Θεού». Είπε: «Ας ξαναχτίσουμε το τείχος για τη δόξα του 
Θεού, ώστε το όνομα του Θεού να μην είναι 
ντροπιασμένο». 

Το υψηλότερο κίνητρο για να εμπλακείτε είναι να κάνετε 
δουλειά για τον Θεό, να θυμάστε ό,τι κάνετε, να το κάνετε 
όπως στον Κύριο. Οτιδήποτε λέτε ή κάνετε, το κάνετε για 
τη δόξα του Θεού και ως προς τον Κύριο. Εάν μπορείτε να 
κρατήσετε αυτό το ύψιστο στο μυαλό σας, θα κάνετε 
περισσότερα από όσα πιστεύατε ποτέ ότι θα μπορούσατε 
να κάνετε διαφορετικά. Το μεγαλύτερο κίνητρο δεν είναι 
εσωτερικό ή εξωτερικό, είναι αιώνιο. 

• Πάρτε και δώστε μια προσωπική ιστορία ή μαρτυρία 

Κοιτάξτε τον στίχο 18: «Τους είπα επίσης για το 
ευγενικό χέρι του Θεού μου επάνω μου, και για το τι 
μου είχε πει ο βασιλιάς». (Νεεμίας 2:18) "Άκουσα την 
αναφορά για το πόσο άσχημα ήταν τα πράγματα. 
Προσευχόμουν γι' αυτό για τέσσερις μήνες. Όσο 
περισσότερο προσευχόμουν, τόσο περισσότερο ο 
Θεός το έβαζε στην καρδιά μου για να είμαι μέρος της 
απάντησης. Με κάλεσε σε αυτό άνοιξε την πόρτα με 
τον Βασιλιά, παρέχοντάς μου μάλιστα προμήθεια και 
προστασία». 

Αρχή 4: Οι άνθρωποι ακολουθούν ανθρώπους, όχι 
προγράμματα. 
Από μόνα τους, τα προγράμματα είναι ψυχρά και 
αποστειρωμένα, αλλά βάλτε τους ανθρώπους μαζί τους και 
ξαφνικά αποκτάτε σκοπό και πάθος. Όταν ο Μάρτιν 
Λούθερ Κινγκ έδωσε την τρομερή ομιλία του που άλλαξε 
την πορεία της Αμερικής, δεν σηκώθηκε και είπε, «έχω ένα 
πρόγραμμα», ή «έχω έναν οργανισμό» ή «έχω μια 
ατζέντα». Αν είχε, δεν θα τον είχαμε ακούσει ποτέ. 
Αντίθετα, είπε, «Έχω ένα όνειρο», τη δική του προσωπική 
ιστορία, «τα παιδιά μου να περπατήσουν χέρι-χέρι με 
λευκά παιδιά στους κόκκινους πήλινους λόφους της 
Γεωργίας». Όταν οι άνθρωποι άκουσαν αυτή την ιστορία, 
άκουγαν και ακολούθησαν. 
 
Εάν χρειάζεστε εθελοντές για μια διακονία στην εκκλησία 
σας, ο πιο σίγουρος τρόπος για να μην λάβετε κανέναν 
είναι να σηκωθείτε και απλώς να ανακοινώσετε "έχουμε 
ανάγκη από εθελοντές να βοηθήσουν σε αυτή τη 
διακονία". Ακούγεται τόσο ψυχρό και τόσο κλινικό, αλλά 
βάζετε ένα άτομο του οποίου η καρδιά είναι σε αυτό το 
υπουργείο μπροστά στους ανθρώπους και αφήστε αυτό το 
άτομο να πει γιατί εμπλέκεται και τι βγάζει από αυτό, και 
οι άνθρωποι θα παραταχθούν για να βοηθήσουν. Γιατί οι 
άνθρωποι ακολουθούν ανθρώπους, όχι προγράμματα. 



1.   They were near exhaustion. "The strength of the 
laborers is giving out." (Nehemiah 4:10) They were 
haggard, they were worn out. Situations always seem 
more hopeless when you are dead tired. They were near 
the point of exhaustion and they were nowhere near 
completion. 
Elijah the great prophet of God, in one of the great 
chapters of the Bible, does battle with Ahab and Jezebel 
and over 800 prophets are wiped out. Then Elijah 
comes down off Mt. Carmel and he tucks his cloak up 
into his belt and he outruns Ahab (who by the way was 
on a chariot). Eighteen miles to Jezreel. "Elijah goes out 
under a tree for no apparent reason and he says God, 
there's nobody but me, just take my life. I don't want to 
live." He's as depressed as all get-out. Do you want to 
know the great spiritual counsel that God gave Elijah on 
that occasion?  He says, "Elijah, get up, get something 
to eat, and take a nap." Elijah did and when he got up 
God told him the second time "Elijah, get something 
else to eat. Go sleep some more." (1 Kings 19) Satan 
knows a tired worker is more easily discouraged and 
that's where the Jews were.  
"The people in 52 days built the wall to half its height." 
But you know what I think the key is there? Half its 
height! You know, those first bricks were easy. But now 
the new had worn off and this place was a mess. I don't 
know if you have noticed it or not, but I find that half 
way is a hard place in life. Some of you may be runners 
so you know the hardest time in a race is the half-way 
point. You've not gotten your second wind yet, you are 
as tired as can be and it can't help but cross your mind 
"I've got as far to go as I've already come." It's a terribly, 
terribly depressing moment. If you're not a runner, 
surely, you've been on a family vacation and almost as 
soon as the car gets out of the driveway, the kids are 
asking, "Are we there yet?" They ask you all along the 
way, but the worse point is when you have driven for 
hours and it comes again, "Are we there yet?" "No, 
we're about half way." Oh, no—half way? Hey, Satan 
knows that half way is a psychologically difficult time 
and you want all the rubble taken away. It just doesn't 
work like that! 

 
The Jews got discouraged because the circumstances 
were right. Satan saw it and sent those little catalyst 
units to ignite the real causes of discouragement, 
ridicule, resistance and rumor. They are the external 
forces. The real cause for discouragement is not 
external. It is internal. Satan will use external things to 
prime the pump, but our discouragement comes from 
inside. The Jews had two internal things that caused 
their discouragement. 

 

Ο Νεεμίας σηκώθηκε και είπε: «Άσε με να σου πω την 
ιστορία μου». Ο κόσμος ήταν έτοιμος να ακολουθήσει. 
Μάλιστα, ο στίχος 18 κλείνει, απάντησαν, «Ας αρχίσουμε 
να ξαναχτίζουμε, έτσι ξεκίνησαν αυτό το καλό έργο». 
"Όταν όμως το άκουσαν ο Σανβαλάτ ο Χορωνίτης, ο Τοβίας 
ο Αμμωνίτης και ο Γεσάμ, ο Άραβας, μας χλεύασαν και μας 
χλεύασαν. Τι είναι αυτό που κάνετε, ρώτησαν; 
Επαναστατείτε εναντίον του βασιλιά;" Γιατί ο Σανβαλάτ, ο 
Τοβίας και ο Γεσάμ ήταν αντίθετοι με τον Νεεμία; Ποια 
ήταν η μεγάλη υπόθεση που ανοικοδόμησαν το τείχος; Ο 
Sanballat και ο Tobiah είναι άρχοντες του πολέμου. Έχουν 
τις δικές τους μικρές πόλεις και πολιτείες στις οποίες 
κυβερνούν. Έχουν τη δική τους μικρή οικονομική 
αυτοκρατορία. Εάν η Ιερουσαλήμ γίνει μεγάλη δύναμη, 
ιδιαίτερα σημαντική οικονομική δύναμη, θα βλάψει την 
επιχείρησή τους. Σε ένα άλλο μάθημα θα συζητήσουμε τις 
διαφορετικές φορές που η αντιπολίτευση σηκώνει το 
άσχημο κεφάλι της 
Αν ο Σατανάς δεν προσπαθήσει να εμποδίσει τα όνειρά 
σας, τα όνειρά σας είναι πολύ μικρά. Αν δεν 
προσπαθήσει να σας εμποδίσει, δεν ονειρεύεστε σχεδόν 
αρκετά. Μέρος της άγραφης περιγραφής εργασίας κάθε 
ευσεβούς ηγέτη είναι το αναπόφευκτο της 
αντιμετώπισης της κριτικής. 
α) Ο Νεεμίας εξέτασε το ιστορικό των επικριτών του. 

"Τους απάντησα λέγοντας ότι ο Θεός του Ουρανού 
θα μας δώσει επιτυχία. Εμείς οι υπηρέτες του θα 
ξεκινήσουμε την ανοικοδόμηση, αλλά όσο για εσάς, 
δεν έχετε κανένα μερίδιο στην Ιερουσαλήμ ή καμία 
αξίωση ή ιστορικό δικαίωμα σε αυτήν." (Νεεμίας 
2:20) Έθεσε το ερώτημα: Είχαν αυτοί οι άντρες 
ιστορικό να βοηθούν τον λαό του Θεού; Είχαν αυτοί 
οι άνθρωποι ιστορικό να θέλουν να υποστηρίξουν τα 
πράγματα που υποστηρίζει ο Θεός; Όταν σκέφτηκε 
την πηγή, έγινε πιο αποφασισμένος από ποτέ να 
αφήσει κανέναν να σταματήσει το έργο εκτός από 
τον ίδιο τον Θεό. Μια απάντηση στην κριτική για το 
έργο που κάνετε για τον Θεό είναι «Μας δείχνετε το 
ιστορικό σας. Δεν έχουμε όλες τις απαντήσεις. 
Κάνουμε ό,τι καλύτερο μπορούμε. Είστε κάποιος 
που κάνει αυτό που θέλει ο Θεός; Αν ναι, δείξτε μας 
πώς να το κάνουμε. Μη μας πείτε!» 

β) Θεώρησε το ιστορικό του Θεού του. Ήξερε ότι ο Θεός 
ήθελε να έχει επιτυχία. Είχε ακούσει ιστορίες για 
μεγάλους άντρες του Θεού που γελοιοποιούνταν, για 
1) Ο Νώε είχε περάσει πάνω από εκατό χρόνια 
χτίζοντας μια κιβωτό και σε όλη τη διαδρομή οι 
άνθρωποι ξεχώριζαν και απλώς γελούσαν. 2) Ο 
Μωυσής που μπήκε στην αυλή του Φαραώ και έλεγε 
«άσε τον λαό μου να πάει» και τα γέλια που πρέπει να 
γέμισε εκείνη την αυλή την πρώτη μέρα. Ο Σαμψών, 
του οποίου τα μάτια είχαν σβήσει, τον κορόιδευαν σε 
μια παρέα, ενώ ήταν σκλαβωμένος και αλυσοδεμένος, 



2.  Inappropriate fear. The Jews had allowed themselves to 
become bewildered and intimidated. They allowed the 
seeds of doubt to be sown and when the seeds of doubt 
are sown, a harvest of despair is inevitable. "What I 
feared has come upon me." (Job 3:25) From the begin-
ning of time, God knew the problem that fear would 
pose for all humankind. That may be the reason He put 
350 verses in the Bible that begin with the words "Fear 
not.” If you are a child of God, the only thing you really 
have to fear is fear itself. It will destroy you. Those Jews 
had an inappropriate fear. 

3.   Inadequate faith. The real source of the problem was 
they were trying to build this wall without an 
awareness of spiritual realities. They got tired, worn 
out, and discouraged because they were trying to build 
a great wall instead of trying to build a wall for a great 
God. There is a big difference. They made a big mistake. 
You see, this was not their wall. This was God's wall. 
When God owns something, even the gates of Hell can't 
prevail against it. If they had kept those two things in 
mind, they would have had nothing to fear. Our God is 
for us, and this is His wall. Their discouragement would 
have been at a very low level. 

 
The cure for discouragement 

We've all been there and done that. Some of you are in the 

depths of discouragement right now. The crucial test of 

leadership is keeping momentum through the valleys. That's 

true when you are talking about the business you may run, 

the team you coach, the school you operate, the church over 

which you are an elder over or the family of which you are 

a parent of. The real test of leadership is how you keep the 

momentum going when everybody seems to be getting 

discouraged around you. 

 
1. Adjusted their focus.  The Israelites are scared, they are 
discouraged, they are ready to quit. In verse 14, he said, 
"After I look things over, I stood up and said to the nobles, 
the officials and the rest of the people, 'Don't be afraid of 
them, remember the Lord, who is great and awesome.'" 
(Nehemiah 4:14) Good speech Nehemiah! Great first line. 
You see, Nehemiah knew that the real problem wasn't 
Tobiah. The real problem wasn't Sanballat or Geshem. The 
real problem wasn't the rubble, the spears or the sword. 
The real problem was that they forgot to remember the 
great and awesome Lord. That's why they became afraid. 
Nehemiah said, "Take your eyes off the rubble, take your 
eyes off the enemy and fix your eyes on God." The lesson 
for us is this: You can either have an awesome problem or 
you can have an awesome God but you cannot have both. 
Did you hear that? Now you can have an awesome problem 
and a small impotent God and, by the way, your problem 
will stay awesome. It won't get any smaller and it won't go 

λέγοντας "Βάλτε με εκεί που τα χέρια μου μπορούν να 
αγγίξουν τις κολόνες". και ο Γολιάθ κοροϊδεύει το 
αγοράκι που είχε βγει με τις πέτρες. Έτσι, όταν αυτοί οι 
άλλοι ειρωνεύτηκαν τον Νεεμία, είπε, "Ο Θεός μας θα 
μας δώσει επιτυχία. Έχει ιστορικό να κάνει αυτό που ο 
κόσμος λέει ότι δεν μπορεί να γίνει." Οτι' 

Το μόνο μεγαλύτερο πρόβλημα της εκκλησίας του Χριστού 
σήμερα δεν είναι τα προβλήματά της αλλά το τι σκέφτεται 
για τα προβλήματά της. Πάρα πολλές εκκλησίες πιστεύουν 
ότι τα προβλήματα είναι μεγαλύτερα από τον Θεό τους. 
Αυτό δεν συμβαίνει ποτέ. 
Αρχή 5: Η ευκαιρία συνοδεύεται πάντα από αντίθεση 
"Αλλά θα παραμείνω στην Έφεσο μέχρι την Πεντηκοστή. 
Επειδή μου έχει ανοίξει μια μεγάλη πόρτα για 
αποτελεσματική δουλειά, και υπάρχουν πολλοί που μου 
αντιτίθενται." Τώρα δες το. Δεν ακούγεται σαν αντίφαση; 
Λέει, «Πρέπει να μείνω εδώ, γιατί, γιατί είναι αυτή η 
υπέροχη πόρτα ανοιχτή». (1 Κορινθίους 16:8-9) Πώς το 
γνωρίζετε; «Υπάρχουν κάθε είδους άνθρωποι που μου 
εναντιώνονται». Οι περισσότεροι από εμάς λέμε, "Ο 
κόσμος μου εναντιώνεται. Κλείσε την πόρτα. Πάμε. Ας 
φύγουμε από εδώ." Ο Παύλος λέει ότι δεν μπορεί να φύγει 
ακόμα επειδή ο Θεός άνοιξε μια πόρτα. Αυτός είναι συχνά 
ο τρόπος που λειτουργεί. Κάθε φορά που κάποιος 
ανησυχεί πραγματικά για τους ανθρώπους, εκείνοι που 
δεν ανησυχούν πολύ θα αναστατωθούν. Όποτε κάποιος 
θέλει να κάνει κάτι, εκείνοι που δεν κάνουν τίποτα θα 
θέλουν να πετάξουν πέτρες. Γι' αυτό δεν πρέπει να 
βιαζόμαστε να ερμηνεύσουμε τα προβλήματα και η 
αντίθεση ως ένδειξη ότι είμαστε εκτός του θέλημα του 
Θεού. Αυτό δεν έχει να κάνει με το αν είστε μέσα ή έξω από 
το Θέλημα του Θεού. 
Το απόλυτο παράδειγμα αυτών των βημάτων εφαρμογής 
ιδεών βρίσκεται στον ίδιο τον Ιησού Χριστό. Δεν υπήρξε 
μεγαλύτερο έργο, μεγαλύτερο κίνημα και μεγαλύτερο έργο 
από αυτό που ονομάζουμε Χριστιανισμό. Όλα ξεκίνησαν 
όταν δημιουργήθηκε ο άνθρωπος. Ο Θεός είπε: «Έχω ήδη 
στο μυαλό μου πώς θα λυτρωθεί η ανθρωπότητα». (Γένεση 
3) Έτσι ο Θεός κοίταξε το εύρος της εικόνας. Ασχολήθηκε 
με το λαό Του στέλνοντας τον δικό Του Υιό να πάρει σάρκα. 
Μας έχει παρακινήσει να δούμε το πρόβλημα της αμαρτίας 
στη ζωή μας. Μας αναγκάζει κάθε μέρα να στραφούμε 
στον Χριστό ως απάντηση. Έβαλε εκεί ανθρώπους που 
έχουν ισχυρές προσωπικές μαρτυρίες όπως ο Παύλος—
πραγματικά, κάθε Χριστιανό του οποίου η ζωή έχει 
αλλάξει. Τότε το έργο του Χριστιανισμού έχει αντιταχθεί 
περισσότερο από οποιαδήποτε άλλη δύναμη ή 
οποιοδήποτε άλλο κίνημα στην ιστορία του κόσμου. 
Έχετε πάρει την απόφαση να αφιερώσετε τη ζωή σας στον 
Χριστό; Εάν δεν έχετε, πρέπει να το κάνετε σήμερα. 
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away. Or you can have an awesome God and you will have 
problems; they will be nowhere nearly as large as those of 
the unbeliever. You can have an awesome God or you can 
have an awesome problem—but you can't have both. One 
of the most encouraging things that we can do is to do what 
Nehemiah said, "Remember how awesome your God is, 
remember how great He is, and remember He is for you and 
He fights for you. 
 
"Who shall separate us from the love of Christ?" "Will 
death, or famine or nakedness or peril of the sword?" 
(Romans 8:35) Paul names the worse things that could 
possibly happen to anybody. "No, in all these things we are 
more than conquerors." More than conquerors "through 
Him who loved us." (Romans 8:37) You can have an 
awesome God or you can have an awesome problem. 
Nehemiah said remember you've got an awesome God. He 
adjusted their focus. 
 
2. Advanced their fortifications.  "Therefore, I station some 
of the people behind the lowest points of the wall at the 
exposed places, posting them by families with their swords, 
spears and bows." …. "From that day on, half of my men did 
the work while the other half was equipped with spears, 
shields, bows, and armor. The officers posted themselves 
behind all the people of Judah who were building the wall. 
Those who carried materials did their work with one hand 
and held a weapon in the other. And each of the builders 
wore his sword at his side as he worked." (Nehemiah 4:13, 
16) 
 
Now, someone may have the question: "Doesn’t arming the 
people show a lack of faith? Nehemiah has already prayed, 
God, take care of us. Don't let anything happen to us. Why 
on earth would he arm all of his people? Didn't he trust God 
to take care of him?" There are a lot of people who think 
that way. Nehemiah was showing his faith by his works, his 
actions. 

 
Jesus said "Watch and pray so that you will not fall into 
temptation." (Matthew 26:41) Did you hear that? Watch 
and pray! Paul wrote "Devote yourselves to prayer being 
watchful and prayerful." (Colossians 4:2) You see what is 
being said in those two verses? Pray—oh, absolutely. But as 
you pray, be on your watch for the enemy. 
Peter put it this way: "Be self-controlled and alert. Your 
enemy, the devil, prowls around like a roaring lion looking 
for someone to devour." (1 Peter 5:8) It is faith to pray to 
God for protection, then to put your armor on and be on 
guard against the devil. 
In fact, to pray for protection and to leave yourself 
vulnerable to the enemy, that's not faith, that is foolish 
presumption. For example, if you pray saying, "Now, Lord, 

Κεφάλαιο 5 

ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΗΣ ΑΠΟΘΘΑΡΡΗΣΗΣ 
Όταν ένα καλό έργο για τον Θεό βρίσκεται σε εξέλιξη, 
μπορείτε να είστε βέβαιοι ότι ο Σατανάς θα κάνει 
απολύτως ό,τι μπορεί για να το νικήσει. Τώρα, τι καλύτερος 
τρόπος για να νικήσετε από το να κάνετε απλώς τον λαό 
του Θεού να παραιτηθεί. Ο Νεεμίας προσεύχεται γι' αυτό. 
Έχει προετοιμάσει τον κόσμο. Έχει οργανώσει τον κόσμο 
και γίνονται σπουδαία πράγματα. «Έτσι, ξαναχτίσαμε το 
τείχος μέχρι να φτάσει το μισό του ύψος: γιατί οι άνθρωποι 
δούλευαν με όλη τους την καρδιά (είχαν μυαλό να 
δουλέψουν – NKJV).» (Νεε. 4:6) 
Δεν είναι καταπληκτικό; Πενήντα δύο μέρες μετά το έργο, 
έχει τελειώσει στα μισά του δρόμου. Απίστευτη πρόοδος! 
Μπορείτε να είστε σίγουροι ότι ο γέρος διάβολος δεν θα 
τους αφήσει ήσυχους. Θα προσπαθήσει να τους κάνει να 
ρίξουν την πετσέτα, ή στην περίπτωσή τους, να ρίξουν το 
μυστρί. Πώς αντέδρασε ο Νεεμίας για να βγάλει τους 
ανθρώπους από αυτή την αποθάρρυνση; 
Καταλύτης αποθάρρυνσης—αυτά τα χρησιμοποιεί ο 
διάβολος για να τα φέρει. 

2. Γελοιοποίηση. "Όταν ο Σανβαλάτ άκουσε ότι 
ξαναχτίζαμε το τείχος, θύμωσε και εξοργίστηκε πολύ. 
Εγελούσε τους Ιουδαίους και, ενώπιον των 
συνεργατών του και του στρατού της Σαμάρειας, είπε: 
"Τι κάνουν αυτοί οι αδύναμοι Εβραίοι; Θα 
αποκαταστήσουν Το τείχος τους; Θα προσφέρουν 
θυσίες; Θα τελειώσουν σε μια μέρα; Μπορούν να 
ξαναζωντανέψουν τις πέτρες από αυτούς τους σωρούς 
ερειπίων, καμένες όπως είναι;» Ο Τωβίας ο Αμμωνίτης 
που βρισκόταν στο πλευρό του είπε: «Αυτό που 
χτίζουν, αν έστω και μια αλεπού ανέβαινε πάνω του, 
θα τους γκρέμιζε τον τοίχο από πέτρες». (Νεεμίας 4:1-
3) Προσέξατε ότι γελοιοποιούσαν α) τον ίδιο τον λαό – 
«αυτούς τους αδύναμους Ιουδαίους», εκείνους τους 
ανθρώπους που έχουν έρθει από τη σκλαβιά. β) η 
θρησκεία τους – «θα προσφέρουν θυσίες»; Ίσως 
αναρωτιέστε τι σχέση έχει αυτό με τις θυσίες. Αυτός' 
λέει, "Α, θυσιάζουν ανθρώπους—είναι τόσο 
θρησκευόμενοι. Ίσως νομίζουν ότι μπορούν να κάψουν 
κάποιο μοσχάρι ή κάποιο αρνί και ο τοίχος θα 
ξαναχτιστεί." και γ) τη δουλειά τους – «αν μια αλεπού 
ανέβαινε πάνω από αυτό που έχτιζαν, θα 
θρυμματιζόταν από κάτω». 
Τι κάνει η γελοιοποίηση; Κάνει κάποιον να αμφιβάλλει 
ποιοι είναι και τι μπορούν να κάνουν. Η γελοιοποίηση 
είναι πάντα το υποκατάστατο της λογικής. Εάν οι 
άνθρωποι δεν μπορούν να σας εξηγήσουν από μια 
θέση, τότε απλώς θα επιστρέψουν σε κάτι πιο 
αρχέγονο. Απλώς θα σε κοροϊδεύουν. Θα σε 
ειρωνευτούν. Οι άνθρωποι που γελοιοποιούν 



tonight I want to go a movie and, boy, it's filthy and violent, 
it's filled with sex and immorality and violence. I hear it's 
got a great plot, so God just protect me from all that other 
stuff." Friends, that's not a prayer God will honor. How 
presumptive it is for you to say, "God, I want to go dance 
with the enemy but You take care of me, OK?" It's just as 
presumptive as the father who prays, "Now, Lord, you know 
I need to work these 80 hours for the next many, many, 
many weeks. I just got to do it to bring home more bacon. 
But, God, you take care of my family and make sure those 
kids turn out right." How presumptive! Do we expect God 
to answer that prayer? Or you may say, "God, I know you 
want me to marry a Christian. I know that it is important, 
but, you know, there's this person and I know they don't 
care about you. I'll tell you what. God, you can change their 
heart." If you go dance with the enemy, don't you expect 
God to protect you. What Nehemiah said here is absolutely 
right. He said we're going to pray to God, and we're going 
to post a guard. It's like the old saying in a revolution "Trust 
in God and keep the powder dry." It's exactly what God 
would expect us to do. He advanced their fortifications, and 
we need to be doing the same thing in our personal lives.  
3. Advocated their future. "Don't be afraid of them. 
Remember the Lord who is great and awesome and fight 
for your brothers, your sons, and your daughters, your 
wives, and your homes." (Nehemiah 4:14) Nehemiah said, 
"We're not just building a wall here, we're building a 
future." What a great statement to a discouraged people. 
He said for them to have a long-term perspective. What 
we're doing here is bigger than the moment. 
4. Accentuated their fellowship. "Then I said to the nobles, 
the officials, and the rest of the people, the work is 
extensive and spread out and we are widely separated from 
each other along the wall. Whenever you hear the sound of 
the trumpet, join us there. Our God will fight for us." 
(Nehemiah 4:19-20) "At that time, I also said to the people, 
'Have every man and his helper stay inside Jerusalem at 
night so they can serve us as guards by night and workmen 
by day.'" (Nehemiah 4:22) You see, Nehemiah had the 
fellowship drawn in tighter. He said, "We're going to have a 
trumpeteer and whenever you hear that trumpet, 
everybody come together because we need to be together 
for safety." Then he said, "Those of you who have been 
living outside the wall, you come and live inside." He did 
that for their protection and to keep them from hearing all 
that awful propaganda the enemies are spreading. 
Nehemiah had all the people come together because he 
knew that fellowship is a great antidote for 
discouragement.  

Like those Jews 2,500 years ago, all of us have trouble with 
rubble. I'd like to tell you that all of our problems would go 
away. They won't. We can hang in there together and we 

φοβούνται πάντα. Φοβούνται ότι θα τα καταφέρεις και 
δεν θα τα καταφέρουν. Είναι το εργαλείο του Σατανά. 

2. Αντίσταση. "Όταν όμως ο Σανβαλάτ, ο Τοβίας, οι Άραβες, 
οι Αμμωνίτες και οι άνδρες της Ασδώδ άκουσαν ότι οι 
επισκευές στο τείχος της Ιερουσαλήμ είχαν 
προχωρήσει και ότι τα κενά είχαν κλείσει. Ήταν πολύ 
θυμωμένοι." Βλέπετε η γελοιοποίηση δεν τους 
εμπόδισε. «Όλοι μαζί συνωμότησαν να έρθουν να 
πολεμήσουν την Ιερουσαλήμ και να προκαλέσουν 
προβλήματα εναντίον της». (Νεεμίας 4:7-8) Τώρα η 
ιδέα εδώ δεν είναι ένας ολοκληρωτικός πόλεμος. Αυτό 
που έχουν στο μυαλό τους ο Sanballat, ο Tobiah και 
όλοι οι εχθροί εδώ είναι η τρομοκρατία — ο 
ανταρτοπόλεμος. Είναι σαν ένα ζευγάρι από εσάς να 
δουλεύετε στον τοίχο και να πηγαίνετε σπίτι ένα 
βράδυ, ιδού, κάποιος βγαίνει από τους θάμνους και 
δεν βλέπετε πια αυτούς τους εργάτες. Γι' αυτό να είστε 
σε επιφυλακή γιατί θα στείλουμε ελεύθερους 
σκοπευτές να σας παραλάβουν έναν κάθε φορά. Είναι 
ένας ψυχολογικός πόλεμος. 

3. Φήμη. "Εν τω μεταξύ, ο λαός στον Ιούδα είπε: "Η δύναμη 
των εργατών υποχωρεί, και υπάρχουν τόσα μπάζα που 
δεν μπορούμε να ξαναχτίσουμε το τείχος". Επίσης, οι 
εχθροί μας είπαν: "Πριν το καταλάβουν ή μας δουν, θα 
είμαστε ακριβώς εκεί ανάμεσά τους, και θα τους 
σκοτώσουμε και θα τερματίσουμε το έργο. Τότε ήρθαν 
οι Ιουδαίοι που ζούσαν κοντά τους και μας είπαν δέκα 
φορές όπου κι αν στραφείτε, θα επιτεθούν.» (Νεεμίας 
4:10-12). Ω, δύο χαρακτηριστικά σχετικά με τις φήμες 
ξεπήδησαν από αυτές τις σελίδες: 

α) Φήμες διαδίδονται από εκείνους που βρίσκονται 
πιο κοντά στον εχθρό. «Είπαν οι Εβραίοι που έμεναν 
κοντά τους». Κάθε φορά που συναντάτε κάποιον που 
διαδίδει φήμες για να ματαιώσει ή να διαλύσει ένα 
μεγάλο έργο του Θεού, μπορείτε να είστε βέβαιοι ότι 
δεν απέχει πολύ από το εχθρικό στρατόπεδο, τόσο 
πνευματικά όσο και υλικοτεχνικά. 

β) Οι φήμες είναι πάντα υπερβολικές καθώς το 
επαναλαμβάνουν. «Οι Εβραίοι μας το είπαν δέκα 
φορές». Απλώς γίνονται όλο και μεγαλύτερα και 
μεγαλύτερα και εκτός ελέγχου. 

Έτσι, αυτά είναι τα πράγματα που χρησιμοποιεί ο Σατανάς 
για να ξεκινήσει την αποθάρρυνση, τη γελοιοποίηση και 
την αντίσταση και τις φήμες. Δεν είναι ενδιαφέρον ότι οι 
τακτικές του Σατανά δεν έχουν αλλάξει πολύ, έτσι δεν 
είναι; Πραγματικά δεν έχει νέα όπλα. Είναι τα ίδια παλιά 
πράγματα που χρησιμοποιεί σήμερα. Θα δούμε ότι οι 
Εβραίοι αποθαρρύνθηκαν αρκετά. Γιατί; Γιατί ήταν τόσο 
επιρρεπείς σε αυτά τα παλιά τεχνάσματα του Σατανά; 
 
Οι συγκυρίες ήταν κατάλληλες για αποθάρρυνση. 



can build a great wall for God. "Let's encourage each other 
as long as it’s called today." … "And let us not forsake the 
assembly." (Hebrews 10:24-23) Let us be together 
whenever we possibly can. 
Ministry is messy. Isn't that profound? Deep, isn't it? 
Ministry is messy. Ministry is getting out there in the name 
of God where things have been destroyed and where things 
need to be built and lives need to be repaired and families 
need to be put back together. You can't have ministry 
without rubble. It's going to always be messy. And if Heaven 
had been afraid of getting messy, we'd sure be in a mess, 
wouldn't we? Because Jesus never would have come to this 
earth and packaged Himself in flesh. Ministry will always be 
costly, make us tired, and get us discouraged.  We will 
always need to be motivated and pumped up to do more. 
You can't build something great for God without getting 
your hands dirty.  
 
Faithfulness means finishing. Satan's aim is to make the 
Christian a quitter. He just wants you to quit. He wants you 
to come down off the wall. “Therefore, my dear brothers, 
stand firm. Let nothing move you. Always give yourselves 
fully to the work of the Lord, because you know that your 
labor in the Lord is not in vain.” (1 Corinthians 15:58) 
 
Are you discouraged? Have the catalysts of Satan been 
working on you? Have the circumstances been right for 
discouragement in your life? Have you allowed those 
internal causes to take root? You've got an awesome God, 
far more awesome than whatever problem you might have. 
Put your trust and faith in Him today.   
               AG Lesson #1329 August 31, 1997 by Steve Flatt 

 

Chapter 6 

THE INFLUENCE OF MONEY 
The book of Nehemiah is more than the story of a city in 
need of a wall. It is the story of a people in need of revival. 
It's a story worth our study because it tells us what we need 
to do in order to stay on fire or to get back on fire for God. 
As it does that, the book of Nehemiah warns us that if we 
are revived to do a great work for God, be ready! Satan is 
going to do absolutely everything he can to thwart us. He 
will raise up external opposition, people like Sanballat, and 
Tobiah, and Geshem and all of their allies. He will use 
ridicule, rumor and finally physical resistance in the form of 
terrorism to try to intimidate us from doing their work.  
The best way Satan thwarts a great work of God is not from 
the outside but from the inside. Just get the followers to 
fight among themselves. Have you ever stopped to think 
about the number of diversities and differences that Satan 
has exploited to get God's people not to get along? For 
example, he has used racial differences, cultural 

1. Ήταν κοντά στην εξάντληση. «Η δύναμη των εργατών 
υποχωρεί». (Νεεμίας 4:10) Ήταν ταλαιπωρημένοι, ήταν 
φθαρμένοι. Οι καταστάσεις φαίνονται πάντα πιο 
απελπιστικές όταν είσαι νεκρός κουρασμένος. Ήταν 
κοντά στο σημείο εξάντλησης και δεν ήταν πουθενά 
κοντά στην ολοκλήρωση. 
Ο Ηλίας ο μεγάλος προφήτης του Θεού, σε ένα από τα 
μεγάλα κεφάλαια της Βίβλου, μάχεται με τον Αχαάβ 
και την Ιεζάβελ και πάνω από 800 προφήτες 
εξαφανίζονται. Τότε ο Ηλίας κατεβαίνει από το όρος 
Κάρμηλος και βάζει τον μανδύα του στη ζώνη του και 
ξεπερνά τον Αχαάβ (που παρεμπιπτόντως ήταν σε 
άρμα). Δεκαοχτώ μίλια μέχρι την Ιεζραέλ. "Ο Ηλίας 
βγαίνει κάτω από ένα δέντρο χωρίς προφανή λόγο και 
λέει Θεέ μου, δεν υπάρχει κανένας άλλος εκτός από 
εμένα, απλά πάρε τη ζωή μου. Δεν θέλω να ζήσω." 
Είναι τόσο καταθλιπτικός όσο όλοι βγαίνουν έξω. 
Θέλετε να μάθετε τη μεγάλη πνευματική συμβουλή 
που έδωσε ο Θεός στον Ηλία εκείνη την ευκαιρία; Λέει: 
«Ηλία, σήκω, πάρε κάτι να φας και πάρε έναν υπνάκο». 
Ο Ηλίας το έκανε και όταν σηκώθηκε ο Θεός του είπε 
τη δεύτερη φορά «Ηλία, πάρε κάτι άλλο να φας. 
Πήγαινε να κοιμηθείς λίγο ακόμα». 
«Οι άνθρωποι σε 52 μέρες έχτισαν το τείχος στο μισό 
ύψος του». Αλλά ξέρετε τι νομίζω ότι είναι το κλειδί 
εκεί; Το μισό του ύψος! Ξέρετε, αυτά τα πρώτα 
τουβλάκια ήταν εύκολα. Αλλά τώρα το καινούργιο είχε 
φθαρεί και αυτό το μέρος ήταν ένα χάος. Δεν ξέρω αν 
το έχετε προσέξει ή όχι, αλλά θεωρώ ότι ο μισός 
δρόμος είναι δύσκολος στη ζωή. Μερικοί από εσάς 
μπορεί να είστε δρομείς, ώστε να ξέρετε ότι η πιο 
δύσκολη στιγμή σε έναν αγώνα είναι το μισό του 
δρόμου. Δεν έχεις πάρει ακόμα τον δεύτερο άνεμο 
σου, είσαι όσο κουρασμένος μπορείς και δεν μπορεί 
παρά να περάσει από το μυαλό σου «Έχω να πάω όσο 
έχω ήδη φτάσει». Είναι μια τρομερά, τρομερά 
καταθλιπτική στιγμή. Εάν δεν είστε δρομέας, σίγουρα, 
έχετε κάνει οικογενειακές διακοπές και σχεδόν μόλις το 
αυτοκίνητο βγει από το δρόμο, τα παιδιά ρωτούν, 
"Είμαστε ακόμα εκεί;" Σε ρωτάνε σε όλη τη διαδρομή, 
αλλά το χειρότερο σημείο είναι όταν οδηγείτε για ώρες 
και ακούγεται ξανά, "Είμαστε ακόμα εκεί;" «Όχι, 
είμαστε περίπου στα μισά του δρόμου». Ω, όχι - στα 
μισά του δρόμου; Γεια σου, ο Σατανάς ξέρει ότι τα μισά 
του δρόμου είναι μια ψυχολογικά δύσκολη στιγμή και 
θέλεις να πάρουν όλα τα ερείπια. Απλώς δεν 
λειτουργεί έτσι! 

 
Οι Εβραίοι αποθαρρύνθηκαν επειδή οι συνθήκες ήταν 
κατάλληλες. Ο Σατανάς το είδε και έστειλε εκείνες τις 
μικρές καταλυτικές μονάδες για να πυροδοτήσουν τις 
πραγματικές αιτίες αποθάρρυνσης, γελοιοποίησης, 
αντίστασης και φημών. Είναι οι εξωτερικές δυνάμεις. 



differences, differences in educational levels, generational 
strife and just about everything you can think of to divide 
God's people. But one of the oldest tensions that has 
existed among God's people is the difference between the 
rich and the poor. In fact, I believe the love of money has 
stalled more walls for God than all the hatred and 
opposition of the enemy put together. The love of money 
has hampered God's work more than any external force 
that you can name. One of the amazing things about life is 
we don't particularly want God to tell us how to do it; it's 
with the realm of finances. 
"Now the men and their wives raised a great outcry against 
their Jewish brothers. Some were saying, we and our sons 
and daughters are numerous. In order for us to eat and stay 
alive, we must get grain. Others were saying, we are 
mortgaging our fields, our vineyards, and our homes to get 
grain during the famine. Still others were saying, we've had 
to borrow money to pay the king's taxes on our fields and 
vineyards. Although, we are of the same flesh and blood as 
our countrymen and though our sons are as good as theirs, 
yet we have to subject our sons and daughters to slavery. 
Some of our daughters have already been enslaved but we 
are powerless because our fields and vineyards belong to 
others." (Nehemiah 5:1-5) 
This may be the first recorded labor strike. "We're not 
building the wall, we're stopping, and we’ve got a real 
problem."  
Basic complaints:  
1. The land is over-populated. They say we now have sons 

and daughters and refugees are moving in now that the 
wall is going up, they want to be a part of Jerusalem, 
and it's just harder to get food because there are too 
many people. 

2. We're having to mortgage our homes to get grain. We 
don't own our property anymore, and because we need 
grain and we are going into debt to survive.  

3. We are having to sell our children into slavery. We do 
not have food.  Our property has been foreclosed 
because of debt. The only remaining option is to sell our 
children into slavery rather than let them starve along 
with us.  

I don't believe that God intends for every one of His children 
to be rich in worldly goods. Neither does He want them to 
be in financial bondage.  
 
Causes: 
1. Famine. I don't know if drought was the problem. I don't 
know the circumstances, but there was a famine. Isn’t it 
interesting that Nehemiah had to build during tough times? 
Nehemiah had to build during a famine. Remember that the 
next time you have to do your ministry during difficult 

Η πραγματική αιτία της αποθάρρυνσης δεν είναι 
εξωτερική. Είναι εσωτερικό. Ο Σατανάς θα 
χρησιμοποιήσει εξωτερικά πράγματα για να 
προετοιμάσει την αντλία, αλλά η αποθάρρυνσή μας 
προέρχεται από μέσα. Οι Εβραίοι είχαν δύο εσωτερικά 
πράγματα που προκαλούσαν την αποθάρρυνσή τους. 

 
2. Ανάρμοστος φόβος. Οι Εβραίοι είχαν αφήσει τον εαυτό 

τους να μπερδευτεί και να εκφοβιστεί. Άφησαν να 
σπείρουν τους σπόρους της αμφιβολίας και όταν 
σπέρνονται οι σπόροι της αμφιβολίας, η συγκομιδή της 
απόγνωσης είναι αναπόφευκτη. «Αυτό που φοβόμουν 
ήρθε πάνω μου». (Ιώβ 3:25) Από την αρχή του χρόνου, 
ο Θεός γνώριζε το πρόβλημα που θα δημιουργούσε ο 
φόβος για όλη την ανθρωπότητα. Αυτός μπορεί να 
είναι ο λόγος που έβαλε 350 στίχους στη Βίβλο που 
ξεκινούν με τις λέξεις «Μη φοβάσαι». Αν είσαι παιδί 
του Θεού, το μόνο πράγμα που πρέπει πραγματικά να 
φοβάσαι είναι ο ίδιος ο φόβος. Θα σε καταστρέψει. 
Αυτοί οι Εβραίοι είχαν έναν ακατάλληλο φόβο. 

3. Ανεπαρκής πίστη. Η πραγματική πηγή του προβλήματος 
ήταν ότι προσπαθούσαν να χτίσουν αυτό το τείχος 
χωρίς να έχουν επίγνωση της πνευματικής 
πραγματικότητας. Κουράστηκαν, εξαντλήθηκαν και 
αποθαρρύνθηκαν γιατί προσπαθούσαν να χτίσουν ένα 
μεγάλο τείχος αντί να προσπαθούν να χτίσουν ένα 
τείχος για έναν μεγάλο Θεό. Υπάρχει μεγάλη διαφορά. 
Έκαναν μεγάλο λάθος. Βλέπετε, αυτός δεν ήταν ο 
τοίχος τους. Αυτός ήταν ο τοίχος του Θεού. Όταν ο 
Θεός κατέχει κάτι, ακόμη και οι πύλες της Κόλασης δεν 
μπορούν να το υπερισχύσουν. Αν είχαν αυτά τα δύο 
πράγματα στο μυαλό τους, δεν θα είχαν τίποτα να 
φοβηθούν. Ο Θεός μας είναι για εμάς, και αυτός είναι 
ο τοίχος Του. Η αποθάρρυνσή τους θα ήταν σε πολύ 
χαμηλό επίπεδο. 

 
Η θεραπεία της αποθάρρυνσης 

Ήμασταν όλοι εκεί και το κάναμε. Μερικοί από εσάς 

βρίσκεστε στα βάθη της αποθάρρυνσης αυτή τη στιγμή. Η 

κρίσιμη δοκιμασία ηγεσίας είναι η διατήρηση της 

δυναμικής μέσα από τις κοιλάδες. Αυτό ισχύει όταν μιλάτε 

για την επιχείρηση που μπορεί να διευθύνετε, την ομάδα 

που προπονείτε, το σχολείο που λειτουργείτε, την εκκλησία 

στην οποία είστε πρεσβύτερος ή την οικογένεια της οποίας 

είστε γονείς. Η πραγματική δοκιμασία ηγεσίας είναι πώς 

διατηρείτε τη δυναμική όταν όλοι φαίνεται να 

αποθαρρύνονται γύρω σας. 

 
1. Ρύθμισε την εστίασή τους. Οι Ισραηλίτες φοβούνται, 
αποθαρρύνονται, είναι έτοιμοι να τα παρατήσουν. Στο 
εδάφιο 14, είπε: «Αφού κοίταξα τα πράγματα, σηκώθηκα 
και είπα στους ευγενείς, τους αξιωματούχους και τον 
υπόλοιπο λαό: Μην τους φοβάστε, θυμηθείτε τον Κύριο, 



times. Don't whine about it, don't think God's not for it just 
because there are difficulties surrounding it. 
2. Taxation. They are still under the rule of Artaxerxes and 
so they are still subject to the king's tax. (v. 4) Nehemiah 
does not say one word about trying to get the tax lifted, 
does he? Scripture makes it clear that God's people should 
meet their obligations to government. "Render unto Caesar 
that which is Caesar’s." 
 3. Exploitation. Now the wealthy Jews would have resented 
that word. They would have claimed that they were just 
being good businessmen. In fact, they would have claimed, 
"Why, we're just being benevolent! We are finding ways to 
finance our brothers." They claimed that they were being 
benevolent. The fact is they were charging an exorbitant 
annual interest rate and some of the poor among the Jews 
had to sell their sons and daughters into slavery. “We are 
only charging the standard business practice rate. There's 
nothing wrong with a fellow making a buck, is there? In fact, 
we find that age-old adage, "the rich are getting richer, and 
the poor are getting poorer." (Nehemiah 5:7) The rich are 
the ones responsible.  
Nehemiah can't do anything about the famine—God will 
have to take care of that. Nehemiah's not going to do 
anything about the taxation, but he will do something 
about the exploitation. "When I heard their outcry and 
these charges, I was very angry." (Nehemiah 5:6) Look at 
that! Why is he so angry? It really was common business 
practice among the people. You lend money, you charge 
interest rates. So, if they have to sell their kids into slavery, 
it's their problem, not mine.  
Reasons for outrage: 
1.   The wealthy Jews were violating God's law. God had 

said, "If you lend money to one of my people among 
you who is needy, do not be like a moneylender, charge 
him no interest." (Exodus 22:5) It was the law of God 
that an Israelite could not charge interest to money 
loaned to a fellow Israelite in need. That was the law. 
No ifs, ands and buts! It was repeated in Leviticus and 
again in Deuteronomy 23:19-20 "Do not charge your 
brother interest, whether on money or food or 
anything else that may earn interest. You may charge a 
foreigner interest, but not a brother Israelite. So that 
the Lord your God may bless you in the land you are 
entering to possess." Now, you may not understand the 
differentiation. But God said, "I am intentionally setting 
up a very peculiar economic system. For one thing, I'm 
telling you not to work on the seventh day. I want the 
whole world to notice that you can just take it easy. You 
rest, you relax, and you praise me. I want the world to 
notice that you don't even charge interest to your own 
brother. Then I bless you far more abundantly than all 
those other nations. They'll sit up and say, 'How on 
earth do you figure that?'" It must be the power of an 

που είναι μεγάλος και φοβερός .» (Νεεμίας 4:14) Καλός 
λόγος Νεεμία! Υπέροχη πρώτη γραμμή. Βλέπετε, ο Νεεμίας 
ήξερε ότι το πραγματικό πρόβλημα δεν ήταν ο Τοβίας. Το 
πραγματικό πρόβλημα δεν ήταν το Sanballat ή το Geshem. 
Το πραγματικό πρόβλημα δεν ήταν τα ερείπια, τα δόρατα 
ή το σπαθί. Το πραγματικό πρόβλημα ήταν ότι ξέχασαν να 
θυμούνται τον μεγάλο και φοβερό Κύριο. Γι' αυτό 
φοβήθηκαν. Ο Νεεμίας είπε: «Πάρε τα μάτια σου από τα 
ερείπια, πάρε τα μάτια σου από τον εχθρό και κοίταξε τα 
μάτια σου στον Θεό». Το μάθημα για εμάς είναι το εξής: 
Μπορείτε είτε να έχετε ένα φοβερό πρόβλημα είτε να 
έχετε έναν φοβερό Θεό, αλλά δεν μπορείτε να έχετε και τα 
δύο. Το άκουσες αυτό? Τώρα μπορείς να έχεις ένα φοβερό 
πρόβλημα και έναν μικρό ανίκανο Θεό και, 
παρεμπιπτόντως, το πρόβλημά σου θα παραμείνει 
φοβερό. Δεν θα γίνει μικρότερο και δεν θα φύγει. Ή 
μπορείς να έχεις έναν φοβερό Θεό και θα έχεις 
προβλήματα. δεν θα είναι πουθενά τόσο μεγάλα όσο αυτά 
του άπιστου. Μπορείς να έχεις έναν φοβερό Θεό ή μπορεί 
να έχεις ένα φοβερό πρόβλημα—αλλά δεν μπορείς να 
έχεις και τα δύο. Ένα από τα πιο ενθαρρυντικά πράγματα 
που μπορούμε να κάνουμε είναι να κάνουμε αυτό που είπε 
ο Νεεμίας: «Να θυμάσαι πόσο φοβερός είναι ο Θεός σου, 
να θυμάσαι πόσο σπουδαίος είναι και να θυμάσαι ότι είναι 
για σένα και παλεύει για σένα. το πρόβλημά σας θα 
παραμείνει φοβερό. Δεν θα γίνει μικρότερο και δεν θα 
φύγει. Ή μπορείς να έχεις έναν φοβερό Θεό και θα έχεις 
προβλήματα. δεν θα είναι πουθενά τόσο μεγάλα όσο αυτά 
του άπιστου. Μπορείς να έχεις έναν φοβερό Θεό ή μπορεί 
να έχεις ένα φοβερό πρόβλημα—αλλά δεν μπορείς να 
έχεις και τα δύο. Ένα από τα πιο ενθαρρυντικά πράγματα 
που μπορούμε να κάνουμε είναι να κάνουμε αυτό που είπε 
ο Νεεμίας: «Να θυμάσαι πόσο φοβερός είναι ο Θεός σου, 
να θυμάσαι πόσο σπουδαίος είναι και να θυμάσαι ότι είναι 
για σένα και παλεύει για σένα. το πρόβλημά σας θα 
παραμείνει φοβερό. Δεν θα γίνει μικρότερο και δεν θα 
φύγει. Ή μπορείς να έχεις έναν φοβερό Θεό και θα έχεις 
προβλήματα. δεν θα είναι πουθενά τόσο μεγάλα όσο αυτά 
του άπιστου. Μπορείς να έχεις έναν φοβερό Θεό ή μπορεί 
να έχεις ένα φοβερό πρόβλημα—αλλά δεν μπορείς να 
έχεις και τα δύο. Ένα από τα πιο ενθαρρυντικά πράγματα 
που μπορούμε να κάνουμε είναι να κάνουμε αυτό που είπε 
ο Νεεμίας: «Να θυμάσαι πόσο φοβερός είναι ο Θεός σου, 
να θυμάσαι πόσο σπουδαίος είναι και να θυμάσαι ότι είναι 
για σένα και παλεύει για σένα. 
 
«Ποιος θα μας χωρίσει από την αγάπη του Χριστού;» 
"Θαθανός ή πείνα ή γυμνότητα ή κίνδυνος του ξίφους;" 
(Ρωμαίους 8:35) Ο Παύλος ονομάζει τα χειρότερα 
πράγματα που θα μπορούσαν ενδεχομένως να συμβούν σε 
οποιονδήποτε. «Όχι, σε όλα αυτά τα πράγματα είμαστε 
κάτι παραπάνω από κατακτητές». Περισσότερο από 
κατακτητές «δι' Αυτόν που μας αγάπησε». (Ρωμαίους 8:37) 



awesome God. They would be so genuinely benevolent 
and yet they would have the greatest return among all 
peoples. That was the law! 
Hundreds of years after that law had been written, the 
Jews were ignoring it. Nehemiah was angry because 
they were violating God's law, 

2. God's people were also being violated. It was just 
simply abuse of the Golden Rule. Nehemiah realized it 
wouldn't do much good to build a wall to protect the 
people from the enemy if the enemy were on the 
inside. Nehemiah was angry because he knew God was 
angry. So, what does he do?  
He says, "I pondered them in my mind." (v. 7) He 
doesn't just immediately get mad and go blow off 
steam. He follows James' and Paul’s admonition "Let 
every man be swift to hear, slow to speak, and slow to 
wrath." (James 1:19) "Be angry and sin not." (Ephesians 
4) Slow to wrath, slow to anger and not sin. He stops 
and considers the best thing to do.  “I pondered them 
in my mind and then accused the nobles and officials. I 
told them you are exacting usury from your own 
countrymen. So, I called together a large meeting to 
deal with them and said, 'As far as possible, we have 
bought back our Jewish brothers who were sold to the 
Gentiles. Now you are selling your brothers only for 
them to be sold back to us.' They kept quiet because 
they could find nothing to say." (v. 7-8) You see what 
Nehemiah is stating about the problem? He said, 
"When we came back here to rebuild this wall one of 
the things, we wanted to do is free our own brethren, 
and so we bought back those who were enslaved. Now 
because of the burden you are putting on your fellow-
countrymen, they are having to sell their children again 
to these foreigners and now we are going to have to buy 
them back again." Notice the end of verse 8, they 
couldn't say anything because it was true. It's the truth! 
No excuse, no defense. 

Corrective action: 
1.   Stop extracting usury. "So, I continued. What you are 

doing is not right. Shouldn't you walk in the fear of our 
God to avoid the reproach of our Gentile enemies? I 
and my brothers and my men are also lending the 
people money and grain, but let the exacting of usury 
stop." (v. 9-10) 
 
Nehemiah says, "You are deliberately disobeying the 
will of God." The issue here isn't interest rates, the issue 
here is your lack of interest in the word of God. 
"Shouldn't you walk in the fear of God?" One of the 
great temptations in any generation is allowing the rich 
and the powerful among God's people to live outside 
His will and just letting it ride because we are afraid. We 

Μπορεί να έχετε έναν φοβερό Θεό ή μπορεί να έχετε ένα 
φοβερό πρόβλημα. Ο Νεεμίας είπε να θυμάσαι ότι έχεις 
έναν φοβερό Θεό. Προσάρμοσε την εστίασή τους. 
 
2. Προώθησαν τις οχυρώσεις τους. «Ως εκ τούτου, 
σταθμεύω μερικούς από τους ανθρώπους πίσω από τα 
χαμηλότερα σημεία του τείχους στα εκτεθειμένα σημεία, 
αναρτώντας τους από οικογένειες με τα ξίφη, τα δόρατα 
και τα τόξα τους». …. "Από εκείνη την ημέρα, οι μισοί από 
τους άνδρες μου έκαναν τη δουλειά, ενώ οι άλλοι μισοί 
ήταν εξοπλισμένοι με δόρατα, ασπίδες, τόξα και 
πανοπλίες. Οι αξιωματικοί τοποθετήθηκαν πίσω από 
όλους τους ανθρώπους του Ιούδα που έχτιζαν το τείχος. 
Αυτοί που μετέφεραν υλικά έκαναν τη δουλειά τους με το 
ένα χέρι και κρατούσαν ένα όπλο στο άλλο. Και ο καθένας 
από τους οικοδόμους φορούσε το σπαθί του στο πλευρό 
του καθώς δούλευε». (Νεεμίας 4:13, 16) 
 
Τώρα, κάποιος μπορεί να έχει την ερώτηση: "Ο οπλισμός 
του λαού δεν δείχνει έλλειψη πίστης; Ο Νεεμίας έχει ήδη 
προσευχηθεί, Θεέ, φρόντισε μας. Μην αφήσεις τίποτα να 
μας συμβεί. Γιατί στο καλό να οπλίσει όλους Δεν είχε 
εμπιστοσύνη στον Θεό να τον φροντίσει;» Υπάρχουν 
πολλοί άνθρωποι που σκέφτονται έτσι. Ο Νεεμίας έδειχνε 
την πίστη του με τα έργα του, τις πράξεις του. 

 
Ο Ιησούς είπε: «Αγρυπνείτε και προσεύχεστε για να μην 
πέσετε σε πειρασμό». (Ματθαίος 26:41) Το άκουσες αυτό; 
Παρακολουθήστε και προσευχηθείτε! Ο Παύλος έγραψε: 
«Αφιερώστε τον εαυτό σας στην προσευχή με άγρυπνο και 
προσευχόμενο». (Κολοσσαείς 4:2) Βλέπετε τι λέγεται σε 
αυτά τα δύο εδάφια; Προσευχήσου—α, απολύτως. Αλλά 
καθώς προσεύχεστε, να είστε σε εγρήγορση για τον εχθρό. 
Ο Πέτρος το έθεσε ως εξής: "Να είσαι εγκρατής και σε 
εγρήγορση. Ο εχθρός σου, ο διάβολος, τριγυρνά σαν 
λιοντάρι που βρυχάται και ψάχνει κάποιον να 
καταβροχθίσει." (1 Πέτρου 5:8) Είναι πίστη να 
προσεύχεσαι στον Θεό για προστασία και μετά να φοράς 
την πανοπλία σου και να προσέχεις από τον διάβολο. 
Στην πραγματικότητα, το να προσεύχεσαι για προστασία 
και να αφήνεις τον εαυτό σου ευάλωτο στον εχθρό, αυτό 
δεν είναι πίστη, αυτό είναι ανόητο τεκμήριο. Για 
παράδειγμα, αν προσεύχεσαι λέγοντας: "Τώρα, Κύριε, 
απόψε θέλω να πάω μια ταινία και, αγόρι μου, είναι 
βρώμικο και βίαιο, είναι γεμάτο με σεξ, ανηθικότητα και 
βία. Ακούω ότι έχει μια υπέροχη πλοκή, οπότε ο Θεός να 
προστατεύει εγώ από όλα αυτά τα άλλα πράγματα». Φίλοι, 
δεν είναι μια προσευχή που θα τιμήσει ο Θεός. Πόσο 
πιθανό είναι για σένα να πεις, "Θεέ μου, θέλω να πάω να 
χορέψω με τον εχθρό, αλλά εσύ με φροντίζεις, εντάξει;" 
Είναι εξίσου υποθετικό με τον πατέρα που προσεύχεται: 
"Τώρα, Κύριε, ξέρεις ότι πρέπει να δουλέψω αυτές τις 80 
ώρες για τις επόμενες πολλές, πολλές, πολλές εβδομάδες. 



tend to change that to “shouldn't you walk in the fear 
of the wealthy?” 
That wasn't Nehemiah's mindset. Nehemiah 
remembered this one key fact we all need to 
remember. He remembered it was all God's money. He 
remembered that God's the one who owns the cattle 
on a thousand hills. Nehemiah knew where the power 
was and he would not wink at the sin of those who 
deliberately disobeyed the Lord regardless of the size of 
their bank account. 
Some people, when they see someone doing 
something wrong are tempted to coddle, counsel, 
nurture, or look the other way. They didn't want to run 
them off or make them mad.   Our God is not pleased 
when we take our time dealing with wrong that way. 
“Brothers, if someone is caught in a sin, you who are 
spiritual should restore him gently. But watch yourself, 
or you also may be tempted.” (Galatians 6:1) But many 
of us say, "Look, you know it's wrong, I know it's wrong, 
God knows it's wrong, so just stop it! Just quit!" When 
we make long-range plans to deal with wrong, we set 
ourselves up for moral failure.  
You give any one long enough and they will find a way 
to rationalize that whatever they are doing is right. The 
sands of time will erode the fine edge of God's sword, 
and we will wallow in our sin. Nehemiah knew there 
wasn't time to set up a commission or a committee to 
come up with a solution. It was time to step up and grab 
the bull by the horns and just say, "STOP"! It's wrong! 

2.  Make it right. "Give back to them immediately their 
fields, their vineyards, olive groves and houses and also 
the usury you are charging them. The hundredth part 
of the money, grain, new wine and oil." (Nehemiah 
13:11) He says I want you to give back what you took 
that deliberately violated God's law. Repentance 
demands the righting of wrong whenever that is 
possible. Remember the story of Zacchaeus?  He was a 
tax collector and undoubtedly took money he shouldn't 
have taken. He declared, I'm going to give back four 
times to those I have wronged and half of what is left 
over, I'm going to give to the poor and Jesus told him, 
"Today, salvation has come to this house." 

3.   Make a promise. "We will give it back they said and we 
will not demand anything more from them. We will do 
as you say. Then I summoned the priests and made the 
nobles and officials take an oath to do what they had 
promised." (Nehemiah 5:12-13) Once you stop and 
make it right, you need to make a vow to stop doing it. 
Nehemiah had these officials make a public statement 
of their intent to do what was right. It was valuable then 
and it is just as valuable today. It's not to say that we'll 
never fall a victim to temptation again, but it is saying it 
is my absolute intent that it will not happen again. 

Απλώς έπρεπε να το κάνω για να φέρω περισσότερο 
μπέικον στο σπίτι. Αλλά, Θεέ μου, φροντίζεις την 
οικογένειά μου και φροντίζεις αυτά τα παιδιά να είναι 
σωστά». Πόσο υποθετικό! Περιμένουμε από τον Θεό να 
απαντήσει σε αυτή την προσευχή; Ή μπορείς να πεις, "Θεέ 
μου, ξέρω ότι θέλεις να παντρευτώ έναν Χριστιανό. Ξέρω 
ότι είναι σημαντικό, αλλά, ξέρεις, υπάρχει αυτό το άτομο 
και ξέρω ότι δεν νοιάζεται για σένα. Θα σου πω τι Θεέ μου, 
μπορείς να τους αλλάξεις την καρδιά». Αν πας να χορέψεις 
με τον εχθρό, μην περιμένεις να σε προστατέψει ο Θεός. 
Αυτό που είπε ο Νεεμίας εδώ είναι απολύτως σωστό. Είπε 
ότι θα προσευχηθούμε στον Θεό και θα τοποθετήσουμε 
φρουρό. Είναι σαν το παλιό ρητό σε μια επανάσταση 
«Εμπιστεύσου στον Θεό και κράτησε τη σκόνη στεγνή». 
Είναι ακριβώς αυτό που θα περίμενε ο Θεός να κάνουμε. 
Προώθησε τις οχυρώσεις τους και πρέπει να κάνουμε το 
ίδιο πράγμα στην προσωπική μας ζωή. Ξέρεις, υπάρχει 
αυτό το άτομο και ξέρω ότι δεν νοιάζεται για σένα. Θα σου 
πω τι. Θεέ, μπορείς να τους αλλάξεις την καρδιά." Αν πας 
να χορέψεις με τον εχθρό, μην περιμένεις ότι ο Θεός θα σε 
προστατεύσει. Αυτό που είπε ο Νεεμίας εδώ είναι 
απολύτως σωστό. Είπε ότι θα προσευχηθούμε στον Θεό 
και θα πρόκειται να τοποθετήσω έναν φρουρό. Είναι σαν 
το παλιό ρητό σε μια επανάσταση "Εμπιστευτείτε στον Θεό 
και κρατήστε τη σκόνη στεγνή." Είναι ακριβώς αυτό που θα 
περίμενε ο Θεός να κάνουμε. Προώθησε τις οχυρώσεις 
τους και πρέπει να κάνουμε το ίδιο πράγμα σε την 
προσωπική μας ζωή. Ξέρεις, υπάρχει αυτό το άτομο και 
ξέρω ότι δεν νοιάζεται για σένα. Θα σου πω τι. Θεέ, 
μπορείς να τους αλλάξεις την καρδιά." Αν πας να χορέψεις 
με τον εχθρό, μην περιμένεις ότι ο Θεός θα σε 
προστατεύσει. Αυτό που είπε ο Νεεμίας εδώ είναι 
απολύτως σωστό. Είπε ότι θα προσευχηθούμε στον Θεό 
και θα πρόκειται να τοποθετήσω έναν φρουρό. Είναι σαν 
το παλιό ρητό σε μια επανάσταση "Εμπιστευτείτε στον Θεό 
και κρατήστε τη σκόνη στεγνή." Είναι ακριβώς αυτό που θα 
περίμενε ο Θεός να κάνουμε. Προώθησε τις οχυρώσεις 
τους και πρέπει να κάνουμε το ίδιο πράγμα σε την 
προσωπική μας ζωή. θα προσευχηθούμε στον Θεό και θα 
τοποθετήσουμε φρουρό. Είναι σαν το παλιό ρητό σε μια 
επανάσταση «Εμπιστεύσου στον Θεό και κράτησε τη σκόνη 
στεγνή». Είναι ακριβώς αυτό που θα περίμενε ο Θεός να 
κάνουμε. Προώθησε τις οχυρώσεις τους και πρέπει να 
κάνουμε το ίδιο πράγμα στην προσωπική μας ζωή. θα 
προσευχηθούμε στον Θεό και θα τοποθετήσουμε φρουρό. 
Είναι σαν το παλιό ρητό σε μια επανάσταση «Εμπιστεύσου 
στον Θεό και κράτησε τη σκόνη στεγνή». Είναι ακριβώς 
αυτό που θα περίμενε ο Θεός να κάνουμε. Προώθησε τις 
οχυρώσεις τους και πρέπει να κάνουμε το ίδιο πράγμα 
στην προσωπική μας ζωή. 
3. Υποστήριξε το μέλλον τους. «Μην τους φοβάστε. 
Θυμηθείτε τον Κύριο που είναι μεγάλος και φοβερός και 
πολεμήστε για τους αδελφούς σας, τους γιους σας και τις 



4.    Make yourself a personal example. Nehemiah was 
appointed governor over Judah. (v. 14) The prior 
governors had placed these heavy burdens on the 
people. (v. 15) Nehemiah did differently. He didn't even 
accept a salary. He said he would not take the money 
that was allotted to him for the king's table. "But 
despite that, I still fed daily a hundred and fifty Jews 
plus others that came from the surrounding 
territories." (Nehemiah 5:17-18) He said I just did that 
on my own. He did that not to brag, but simply to say 
I'm making myself an example of a charitable and 
generous non-exploiting person. He made himself an 
example. 

Principles: 
1.   It is easier to criticize than to confront. It's a challenge 

face to face to tell the sinner to quit sinning. We know 
people who are not living according to God. I'm not 
talking about people just falling victim to temptation. 
Some people say, "let him who is without sin cast the 
first stone." I'm not talking about all of us who struggle 
daily, fall, repent and we confess and by God's grace get 
back. I'm talking about people who are spitting in the 
face of God. They know it, we know it, and God knows 
it. Our silence allows their lives to be destroyed and 
allows God's name to be slandered. It is a lot easier to 
gossip about folks we think are doing wrong than to 
confront; but, we sin against them and God.  
Back in 1894, the Baltimore Orioles were playing the 
Boston Red Sox in Boston. John McGraw played for the 
Baltimore Orioles. You may have heard of him. He went 
on to become a famous manager later, but he got in a 
fight with the third baseman from Boston. The fight 
escalated and the benches cleared and there was a big 
brawl. Then a fight broke out in the stands and the fans 
began to fight, it even spilled over into the field. 
Somehow, in the midst of that melee a fire got started 
and burned the stadium to the ground. In fact, before 
they could get it under control, it burned down 107 
buildings in downtown Boston. It all started when two 
guys got into a fight and nobody said, "Stop It." That's 
how sin works. The Bible can't take place where sin is 
ignored. 

2.   It is easier to confess sin than correct it. It's easier to 
confess wrongs than it is to be driven to change it for 
the better. The word "repentance" means "turn." It 
means to turn 180 degrees. It means to change 
direction and as you change direction, you go back and 
make it right. If you are guilty of gossip, stop gossiping. 
Turn and apologize to those you have offended. Retract 
what should not have been said. If you are guilty of 
fraud, stop, turn around and return that which you have 
defrauded to your victims. Don't misunderstand. I have 
a great appreciation for confessing sin. It's not an easy 

κόρες σας, τις γυναίκες σας και τα σπίτια σας». (Νεεμίας 
4:14) Ο Νεεμίας είπε: «Δεν χτίζουμε απλώς έναν τοίχο εδώ, 
χτίζουμε ένα μέλλον». Τι υπέροχη δήλωση για έναν 
αποθαρρυμένο λαό. Είπε να έχουν μακροπρόθεσμη 
προοπτική. Αυτό που κάνουμε εδώ είναι μεγαλύτερο από 
τη στιγμή. 
4. Τόνισε τη συναναστροφή τους. «Τότε είπα στους 
ευγενείς, τους αξιωματούχους και τον υπόλοιπο λαό, η 
δουλειά είναι εκτεταμένη και απλωμένη και είμαστε πολύ 
χωρισμένοι μεταξύ μας κατά μήκος του τοίχου. Όποτε 
ακούτε τον ήχο της σάλπιγγας, ελάτε μαζί μας εκεί. Ο Θεός 
μας θα πολεμήσει για εμάς». (Νεεμίας 4:19-20) «Εκείνη 
την ώρα, είπα επίσης στον λαό: “Κάθε άνθρωπος και ο 
βοηθός του να μείνουν μέσα στην Ιερουσαλήμ τη νύχτα, 
ώστε να μπορούν να μας υπηρετούν ως φρουροί τη νύχτα 
και εργάτες τη μέρα.” (Νεεμίας). 4:22) Βλέπετε, ο Νεεμίας 
είχε τη συναναστροφή πιο στενή. Είπε, «Θα έχουμε έναν 
τρομπετίστα και όποτε ακούτε αυτή την τρομπέτα, όλοι 
μαζεύονται γιατί πρέπει να είμαστε μαζί για ασφάλεια». 
Τότε είπε: «Όσοι ζείτε έξω από τον τοίχο, ελάτε και ζείτε 
μέσα». Το έκανε για την προστασία τους και για να μην 
ακούσουν όλη αυτή την απαίσια προπαγάνδα που 
διαδίδουν οι εχθροί. Ο Νεεμίας έβαλε όλους τους 
ανθρώπους να συγκεντρωθούν επειδή ήξερε ότι η 
συναναστροφή είναι ένα μεγάλο αντίδοτο για την 
αποθάρρυνση. 

Όπως εκείνοι οι Εβραίοι πριν από 2.500 χρόνια, όλοι μας 
έχουμε πρόβλημα με τα ερείπια. Θα ήθελα να σας πω ότι 
όλα τα προβλήματά μας θα εξαφανιστούν. Δεν θα το 
κάνουν. Μπορούμε να παραμείνουμε εκεί μαζί και 
μπορούμε να χτίσουμε ένα μεγάλο τείχος για τον Θεό. «Ας 
ενθαρρύνουμε ο ένας τον άλλον όσο λέγεται σήμερα». … 
«Και ας μην εγκαταλείψουμε τη συνέλευση». (Εβραίους 
10:24-23) Ας είμαστε μαζί όποτε μπορούμε. 
Το υπουργείο είναι ακατάστατο. Δεν είναι βαθύ; Βαθιά, 
έτσι δεν είναι; Το υπουργείο είναι ακατάστατο. Η διακονία 
βγαίνει εκεί στο όνομα του Θεού όπου τα πράγματα έχουν 
καταστραφεί και όπου τα πράγματα πρέπει να χτιστούν και 
οι ζωές πρέπει να επισκευαστούν και οι οικογένειες πρέπει 
να ξανασυναρμολογηθούν. Δεν μπορείς να έχεις 
υπουργείο χωρίς μπάζα. Θα είναι πάντα ακατάστατο. Και 
αν ο Παράδεισος φοβόταν μήπως γίνει ακατάστατος, θα 
ήμασταν σίγουρα σε χάος, έτσι δεν είναι; Γιατί ο Ιησούς δεν 
θα ερχόταν ποτέ σε αυτή τη γη και δεν θα είχε συσκευαστεί 
σε σάρκα. Η διακονία θα είναι πάντα δαπανηρή, θα μας 
κουράζει και θα μας αποθαρρύνει. Θα χρειαζόμαστε πάντα 
κίνητρα και ώθηση για να κάνουμε περισσότερα. Δεν 
μπορείς να φτιάξεις κάτι σπουδαίο για τον Θεό χωρίς να 
λερώσεις τα χέρια σου. 
 
Πιστότητα σημαίνει τελειώνοντας. Ο σκοπός του Σατανά 
είναι να κάνει τον Χριστιανό να παραιτηθεί. Απλώς θέλει 



thing to confess and the first step in turning around, 
repenting, is confession. But it takes more. 
It takes courage, conviction and accountability. That's 
why Nehemiah made those nobles and officials make a 
promise in front of all those people. You need people 
who love you that you trust enough to say this is the sin 
I am struggling with. I want to make it right by God's 
power and grace. Would you hold me accountable? I 
think that is at the heart of James 5:16 about confessing 
your sins one to another. 

3.   It's easier to stay with the program than to focus on 
people. A church work or program is almost a dirty 
word. Let me tell you something, programs are worth-
while. They are wonderful. Going back to Nehemiah, 
chapter 3, organization is essential to God's work. But 
programs are useful only as they benefit and bless 
people. Nehemiah believed in the value of this building 
program, didn't he? Remember at the very threat of 
death to some of the workers, what does Nehemiah 
say? "The program is not going to stop. We'll work with 
a spear in one hand and a shovel in the other. Let's keep 
going. Nobody's going to stop us from building this 
wall." Why? Because he knew that that was best for the 
people. If they were intimidated and paralyzed by their 
fear, that is the worse thing that could happen to them. 

 
But construction on the wall stopped because of the 
grievances of the people. Nehemiah called a meeting 
because the one thing that could stall the rebuilding of 
the wall was hurting people. Does your heart hurt over 
the things that break God's heart? Do you grieve over 
that which grieves God? Are you hurting because of sin? 
The Lord invites you to come to Him, put your trust in 
Him and obey His Word. AG Lesson #1330 September 7, 1997 

by Steve Flatt 
 
 
 

Chapter 7 

OPERATION INTIMIDATION 
 
Back in 1975, one of the scariest movies I ever saw came 
out called "Jaws", a great white killer shark. The 
newspapers recorded that beach tourism went way down 
during the popular run of the movie. The next year 
everybody went back to the beach, everybody was fine. But 
three years later, they came out with "Jaws II", the sequel. 
The advertisement for that movie said, "Just when you 
thought it was safe, terror returns to the beach."  
 

να τα παρατήσεις. Θέλει να κατέβεις από τον τοίχο. «Γι’ 
αυτό, αγαπητοί μου αδερφοί, μείνετε σταθεροί. Αφήστε 
τίποτα να μην σας συγκινήσει. Να δίνετε πάντα τον εαυτό 
σας πλήρως στο έργο του Κυρίου, γιατί ξέρετε ότι ο κόπος 
σας στον Κύριο δεν είναι μάταιος». (1 Κορινθίους 15:58) 
 
Αποθαρρύνεσαι; Οι καταλύτες του Σατανά έχουν δουλέψει 
πάνω σας; Οι περιστάσεις ήταν κατάλληλες για 
αποθάρρυνση στη ζωή σας; Επιτρέψατε σε αυτές τις 
εσωτερικές αιτίες να ριζώσουν; Έχετε έναν φοβερό Θεό, 
πολύ πιο φοβερό από οποιοδήποτε πρόβλημα μπορεί να 
έχετε. Βάλτε την εμπιστοσύνη και την πίστη σας σε Αυτόν 
σήμερα. 
Μάθημα AG #1329 31 Αυγούστου 1997 από τον Steve Flatt 

 

Κεφάλαιο 6 

Η ΕΠΙΡΡΟΗ ΤΟΥ ΧΡΗΜΑΤΟΣ 
Το βιβλίο του Νεεμία είναι κάτι περισσότερο από την 
ιστορία μιας πόλης που χρειάζεται ένα τείχος. Είναι η 
ιστορία ενός λαού που έχει ανάγκη από αναγέννηση. Είναι 
μια ιστορία που αξίζει να τη μελετήσουμε γιατί μας λέει τι 
πρέπει να κάνουμε για να παραμείνουμε στη φωτιά ή για 
να ξαναπάρουμε φωτιά για τον Θεό. Καθώς το κάνει αυτό, 
το βιβλίο του Νεεμία μάς προειδοποιεί ότι αν 
αναβιώσουμε για να κάνουμε ένα μεγάλο έργο για τον 
Θεό, να είστε έτοιμοι! Ο Σατανάς θα κάνει ό,τι μπορεί για 
να μας εμποδίσει. Θα εγείρει εξωτερική αντιπολίτευση, 
ανθρώπους όπως ο Sanballat και ο Tobiah και ο Geshem και 
όλοι οι σύμμαχοί τους. Θα χρησιμοποιήσει γελοιοποίηση, 
φήμες και τελικά σωματική αντίσταση με τη μορφή 
τρομοκρατίας για να προσπαθήσει να μας εκφοβίσει από 
το να κάνουμε τη δουλειά τους. 
Ο καλύτερος τρόπος με τον οποίο ο Σατανάς εμποδίζει ένα 
μεγάλο έργο του Θεού δεν είναι από το εξωτερικό αλλά 
από το εσωτερικό. Απλώς κάντε τους ακόλουθους να 
τσακωθούν μεταξύ τους. Έχετε σταματήσει ποτέ να 
σκέφτεστε τον αριθμό των διαφορών και των διαφορών 
που έχει εκμεταλλευτεί ο Σατανάς για να κάνει τον λαό του 
Θεού να μην τα πάει καλά; Για παράδειγμα, έχει 
χρησιμοποιήσει φυλετικές διαφορές, πολιτισμικές 
διαφορές, διαφορές στο μορφωτικό επίπεδο, διαμάχες 
γενεών και σχεδόν όλα όσα μπορείτε να σκεφτείτε για να 
διχάσει τον λαό του Θεού. Αλλά μια από τις παλαιότερες 
εντάσεις που έχει υπάρξει μεταξύ του λαού του Θεού είναι 
η διαφορά μεταξύ πλουσίων και φτωχών. Στην 
πραγματικότητα, πιστεύω ότι η αγάπη για το χρήμα έχει 
παγώσει περισσότερους τοίχους για τον Θεό από ό,τι το 
μίσος και η αντίθεση του εχθρού μαζί. Η αγάπη για το 
χρήμα έχει εμποδίσει το έργο του Θεού περισσότερο από 
οποιαδήποτε εξωτερική δύναμη που μπορείτε να 
ονομάσετε. Ένα από τα εκπληκτικά πράγματα στη ζωή 



It seems like in our lives sometimes, just when everything 
seems to be going well, disaster hits. Someone or 
something threatens you.  
 
Jerusalem is the city where God chose to dwell. God's 
temple was there. God's people were there. Nehemiah had 
come from Babylon intent on rebuilding the wall because 
God had called him to do so. The wall around the city not 
only fortified the city and protected it from the enemy 
attacks, but it symbolically stood for something. It stood for 
strength and it stood for the honor of the people there—in 
fact, the honor of God. So, for the wall of Jerusalem to lie in 
ruins was an insult to God's people and as far as they were 
concerned, that was an insult to God Himself. 
Nehemiah wept and prayed that God would use him to go 
and rebuild the wall. God answered that prayer and 
Nehemiah rallied the people, he motivated them, he organ-
ized them and got to work about 450 B.C or so. Everybody 
was working well together and getting along good, 
enthusiastically doing the work of the Lord. Everything was 
going along great until Sanballat, Tobiah and Geshem came 
and tried to undo Nehemiah's plan.  
 
These guys ridiculed the workers, made fun of them, and 
dampened their spirits. In fact, they threatened to storm 
the city and attack them and kill them. They tried to scare 
them to death. So, Nehemiah prayed to the Lord for 
strength and he prepared the people for battle. He 
prepared them to defend themselves. When those enemies 
saw how strong an army God's people made, they backed 
off. They said that they'll not attack those people. So, 
everybody got back to work and everybody was fine and all 
was well. Right? 
The wall is almost finished. In fact, the only thing left to do 
is to hang the doors and the gates. But guess who comes 
back for the sequel? That's right! Those same three guys. 
Just when it appears to be safe, here come these enemies 
again ready to attack again and to try to undo God's plan. 
Our world today has enemies of God. God still has his 
enemies and always will until Christ comes back to judge 
the world. Everybody who's an enemy of God is an ally of 
Satan. That's right! They are an agent of Satan. Satan has 
influence in our world today. Don't mistake that fact. And 
he uses that influence against us.  
"Put on the full armor of God". In other words, prepare to 
defend yourself. Why Paul? Take your stand against the 
devil's schemes, as “Our struggle is not against flesh and 
blood. Our struggle is against the rulers and authorities and 
powers of the dark world, and against the spiritual forces of 
evil in the heavenly realms.” (Ephesians 6:12) The pages of 
the New Testament are filled with the reality of spiritual 
warfare. God says to prepare yourself for that kind of battle. 

είναι ότι δεν θέλουμε ιδιαίτερα να μας πει ο Θεός πώς να 
το κάνουμε. είναι με τη σφαίρα των οικονομικών. 
"Τώρα οι άντρες και οι γυναίκες τους ξεσήκωσαν μεγάλη 
κατακραυγή εναντίον των Εβραίων αδελφών τους. Κάποιοι 
έλεγαν, εμείς και οι γιοι και οι κόρες μας είμαστε 
πολυάριθμοι. Για να φάμε και να μείνουμε ζωντανοί, 
πρέπει να πάρουμε σιτηρά. Άλλοι έλεγαν, είμαστε 
υποθηκεύοντας τα χωράφια, τους αμπελώνες και τα σπίτια 
μας για να πάρουμε σιτηρά κατά τη διάρκεια της πείνας. 
Άλλοι πάλι έλεγαν, έπρεπε να δανειστούμε χρήματα για να 
πληρώσουμε τους φόρους του βασιλιά στα χωράφια και 
τους αμπελώνες μας. Αν και είμαστε από την ίδια σάρκα 
και οστά ως συμπατριώτες μας και αν και οι γιοι μας είναι 
τόσο καλοί όσο οι δικοί τους, πρέπει όμως να υποτάξουμε 
τους γιους και τις κόρες μας σε σκλαβιά. Μερικές από τις 
κόρες μας έχουν ήδη υποδουλωθεί, αλλά είμαστε 
ανίσχυροι γιατί τα χωράφια και τα αμπέλια μας ανήκουν 
σε άλλους». (Νεεμίας 5:1-5) 
Αυτή μπορεί να είναι η πρώτη καταγεγραμμένη εργατική 
απεργία. «Δεν χτίζουμε τον τοίχο, σταματάμε και έχουμε 
πραγματικό πρόβλημα». 
Βασικά παράπονα: 
4. Η γη είναι υπερπληθυσμένη. Λένε ότι τώρα έχουμε 

γιους και κόρες και οι πρόσφυγες μετακομίζουν τώρα 
που το τείχος ανεβαίνει, θέλουν να είναι μέρος της 
Ιερουσαλήμ και είναι απλώς πιο δύσκολο να βρουν 
φαγητό επειδή υπάρχουν πάρα πολλοί άνθρωποι. 

5. Πρέπει να υποθηκεύσουμε τα σπίτια μαςνα πάρει 
σιτηρά. Δεν έχουμε πλέον την ιδιοκτησία μας και 
επειδή χρειαζόμαστε σιτηρά και χρειαζόμαστε για να 
επιβιώσουμε. 

6. Πρέπει να πουλήσουμε τα παιδιά μας ως σκλάβους. 
Δεν έχουμε φαγητό. Το ακίνητό μας έχει κατασχεθεί 
λόγω χρέους. Η μόνη επιλογή που απομένει είναι να 
πουλήσουμε τα παιδιά μας ως σκλάβους αντί να τα 
αφήσουμε να λιμοκτονήσουν μαζί μας. 

Δεν πιστεύω ότι ο Θεός σκοπεύει κάθε ένα από τα παιδιά 
Του να είναι πλούσιο σε εγκόσμια αγαθά. Ούτε θέλει να 
είναι σε οικονομική δουλεία. 
 
Αιτίες: 
1. Λιμός. Δεν ξέρω αν το πρόβλημα ήταν η ξηρασία. Δεν 
ξέρω τις συνθήκες, αλλά έγινε λιμός. Δεν είναι ενδιαφέρον 
ότι ο Νεεμίας έπρεπε να χτίσει σε δύσκολες στιγμές; Ο 
Νεεμίας έπρεπε να χτίσει κατά τη διάρκεια ενός λιμού. Να 
θυμάστε ότι την επόμενη φορά που θα πρέπει να κάνετε 
τη διακονία σας σε δύσκολες στιγμές. Μην γκρινιάζετε για 
αυτό, μην νομίζετε ότι ο Θεός δεν είναι για αυτό μόνο και 
μόνο επειδή υπάρχουν δυσκολίες γύρω από αυτό. 
2. Φορολογία. Βρίσκονται ακόμη υπό την κυριαρχία του 
Αρταξέρξη και έτσι υπόκεινται ακόμη στον φόρο του 



But what are the motives of Satan? a) He wants to deny God 
the glory that is due his name. Our purpose on this earth, 
as Christians, is to bring glory to God. But the devil wants to 
stop that. One thing you know from studying the origin of 
Satan is that he is very egotistical, and he wants all of the 
glory to himself. So, anything he can do to take glory away 
from God, he is going to do it even if he has to use you to 
do it. That's kind of a scary thought, isn't it? b) His motive is 
to frustrate God's will in the world. Anything that God wants 
done, Satan wants undone. c) To win converts. That's right! 
Satan wants to win converts. Satan is evangelistic, did you 
know that? He wants a bigger army all the time. He wants 
to enlist you. 
The previous time Sanballat, Tobiah and Geshem were in 
Jerusalem they attacked the people. This time they 
focused their attack on Nehemiah. This time it's personal, 
and they've got three more tricks up their sleeve. But God 
wants us to keep working for Him in spite of personal 
attacks.  

God wants you to keep working in spite of distractions.  
Nehemiah 6:1 states that word got to Sanballat, Tobiah and 
Geshem and the rest of the enemies that Nehemiah had 
rebuilt the wall and not a gap was left in it except for the 
doors and the gates. They sent this message, "Come, let us 
meet together in one of the villages on the plain of Ono. 
They are scheming to harm me. So I sent messengers to 
them with this reply, 'I am carrying on a great project here, 
and I cannot go down. Why should the work stop while I 
leave it and go down to you?'" (Nehemiah 6:2) Now at first 
thought, their invitation to meet with Nehemiah might not 
seem so suspicious. What's wrong with that? Sounds like 
they want to have a little peace talk, you know. But 
Nehemiah knew these guys. He knew how dangerous they 
could be. In fact, they didn't offer to come to Jerusalem. 
They wanted Nehemiah to leave Jerusalem and go some 
twenty miles away to a place or region where Nehemiah's 
enemies were known to be where they could either kidnap 
him or assassinate him. He knew how dangerous it would 
be. But a two-day journey would take him off that wall, 
away from the work that God gave him to do. They tried to 
lure Nehemiah away four times. He resisted and stayed at 
his task. He was going to do what God wanted done not 
what God’s enemies wanted done. He was able to do this 
by continuing to: 
 
1.  Stay focused. Nehemiah was focused. He knew his 

priorities. He knew the commitment that he had made 
to the Lord. He kept his eyes on his goal. You can be 
assured that our enemy, Satan, wants to distract us from 
doing God's will. Satan has put all kinds of allurements 
and distractions in our culture today. Many of them 
wicked. Like Nehemiah, we have to evaluate them in the 

βασιλιά. (στ. 4) Ο Νεεμίας δεν λέει ούτε μια λέξη για την 
προσπάθεια άρσης του φόρου, έτσι; Η Γραφή καθιστά 
σαφές ότι ο λαός του Θεού πρέπει να εκπληρώνει τις 
υποχρεώσεις του απέναντι στην κυβέρνηση. «Δώστε στον 
Καίσαρα αυτό που είναι του Καίσαρα». 
3. Εκμετάλλευση. Τώρα οι πλούσιοι Εβραίοι θα είχαν 
αγανακτήσει με αυτή τη λέξη. Θα ισχυρίζονταν ότι ήταν 
απλώς καλοί επιχειρηματίες. Στην πραγματικότητα, θα 
ισχυρίζονταν: "Γιατί, απλώς είμαστε καλοπροαίρετοι! 
Βρίσκουμε τρόπους να χρηματοδοτήσουμε τα αδέρφια 
μας". Ισχυρίστηκαν ότι ήταν καλοπροαίρετοι. Το γεγονός 
είναι ότι χρέωναν ένα υπερβολικό ετήσιο επιτόκιο και 
μερικοί από τους φτωχούς μεταξύ των Εβραίων έπρεπε να 
πουλήσουν τους γιους και τις κόρες τους ως σκλάβους. 
«Χρεώνουμε μόνο το τυπικό επιτόκιο επιχειρηματικής 
πρακτικής. Δεν υπάρχει τίποτα κακό με έναν συνάδελφο να 
βγάζει λεφτά, έτσι δεν είναι; Στην πραγματικότητα, 
βρίσκουμε αυτό το παλιό ρητό, «οι πλούσιοι γίνονται 
πλουσιότεροι και οι φτωχοί γίνονται φτωχότεροι». 
(Νεεμίας 5:7) Οι πλούσιοι είναι αυτοί που ευθύνονται. 
Ο Νεεμίας δεν μπορεί να κάνει τίποτα για την πείνα—ο 
Θεός θα πρέπει να το φροντίσει. Ο Νεεμίας δεν πρόκειται 
να κάνει τίποτα για τη φορολογία, αλλά θα κάνει κάτι για 
την εκμετάλλευση. «Όταν άκουσα την κατακραυγή τους και 
αυτές τις κατηγορίες, θύμωσα πολύ». (Νεεμίας 5:6) Δείτε 
το! Γιατί είναι τόσο θυμωμένος; Ήταν πραγματικά κοινή 
επιχειρηματική πρακτική μεταξύ των ανθρώπων. Δανείζεις 
χρήματα, χρεώνεις επιτόκια. Έτσι, αν πρέπει να πουλήσουν 
τα παιδιά τους ως σκλάβους, είναι δικό τους πρόβλημα, όχι 
δικό μου. 
Λόγοι αγανάκτησης: 
1. Οι πλούσιοι Εβραίοι παραβίαζαν το νόμο του Θεού. Ο 

Θεός είχε πει: «Αν δανείσεις χρήματα σε έναν από τους 
ανθρώπους μου ανάμεσά σου που έχει ανάγκη, μην 
είσαι σαν τοκογλύφος, μην του χρεώσεις τόκο». 
(Έξοδος 22:5) Σύμφωνα με το νόμο του Θεού, ένας 
Ισραηλίτης δεν μπορούσε να χρεώσει τόκους σε 
χρήματα που είχαν δανειστεί σε έναν άλλο Ισραηλίτη 
που είχε ανάγκη. Αυτός ήταν ο νόμος. Χωρίς αν, και και 
αλλά! Επαναλαμβανόταν στο Λευιτικό και ξανά στο 
Δευτερονόμιο 23:19-20 «Μη χρεώνεις τόκο στον 
αδελφό σου, είτε για χρήματα είτε για φαγητό ή για 
οτιδήποτε άλλο που μπορεί να κερδίσει τόκο. Μπορείς 
να χρεώσεις τόκο σε ξένο, αλλά όχι σε αδελφό 
Ισραηλίτη. ο Κύριος ο Θεός σου μπορεί να σε 
ευλογήσει στη γη που θα μπεις για να καταλάβεις». 
Τώρα, μπορεί να μην καταλαβαίνετε τη 
διαφοροποίηση. Αλλά ο Θεός είπε: «Στηθώ σκόπιμα 
ένα πολύ περίεργο οικονομικό σύστημα. Σου λέω να 
μην δουλεύεις την έβδομη μέρα. Θέλω όλος ο κόσμος 
να παρατηρήσει ότι μπορείτε απλά να το κάνετε 
χαλαρά. Ξεκουράζεσαι, χαλαρώνεις και με επαινείς. 
Θέλω να παρατηρήσει ο κόσμος ότι δεν χρεώνεις τόκο 



light of God's calling. Sometimes staying focused on God 
and what He wants me to do means saying "no". It's 
hard for us to say no. We like to do things, go places and 
be involved. But sometimes we just have to say "no" and 
be more focused and do the job that God gave us to do. 
What is taking your time away from doing God's will, 
from the really important things in life?  

2. Work in spite of defamation. When you defame 
someone, you spread lies and rumors about them. 
"Then the fifth time Sanballat sent his aid to me with a 
message and in his hand was an unsealed letter which 
said, 'It is reported among the nations and Geshem says 
this is true, Nehemiah, that you and the Jews are 
plotting to revolt and therefore that's why you are 
building the wall. Moreover, according to the report, you 
are about to become their king, and you have sent 
prophets to make a proclamation about you being a king 
in Judah. This is going to get back to the king.'" 
(Nehemiah 6:5) In other words, Nehemiah, I'm going to 
tell the real king that you are trying to get his job. Well, 
it was a lie, wasn't it? You notice that the letter was 
unsealed. It was open. This would be like a letter to the 
editor and everybody who carried it on its way would be 
able to read it and I'm sure Sanballat made sure his 
servants and lots of eyes got to see this letter. He wanted 
to spread this vicious and false rumor and if Nehemiah's 
people found out about this and they thought their 
leader was just an opportunistic, self-centered person, 
why they wouldn't support him anymore. This could be 
a harming thing.  
Nehemiah sent this reply, "Nothing of what you are 
saying is true, and you’re just making it up out of your 
own head. You're trying to frighten me." Then Nehemiah 
says, "I prayed to the Lord, now strengthen my hands." 
(Nehemiah 6:8) So true to Nehemiah's character, he 
simply dismissed the charges as false. He prayed to God 
like he always did and then he got back to work. He 
didn't waste time defending himself. Have you ever 
stopped working on something because someone was 
criticizing you and you had to take time to defend 
yourself? Well, Nehemiah said that I'm not going to fall 
for that. I'm not going to respond to rumors. I'm not 
going to respond to gossip and innuendos. The work of 
God is too important. 
One of the toughest things that any leader has to do is 
to respond to false accusations about them, usually 
from a jealous source. You want to quit sometimes, but 
not Nehemiah. He just trusted in God and he trusted in 
the truth. He believed that the truth would prevail and 
that's important to remember when someone slanders 
you and spreads gossip about you. Truth will win out. 
Who was the most falsely accused man in the history of 
the world? My Lord, Jesus Christ. What did He say 

καν στον ίδιο σου τον αδερφό. Τότε σας ευλογώ πολύ 
πιο άφθονα από όλα εκείνα τα άλλα έθνη. Θα 
καθίσουν και θα πουν, "Πώς στο καλό το 
καταλαβαίνεις αυτό;"" Πρέπει να είναι η δύναμη ενός 
φοβερού Θεού. Θα ήταν τόσο ειλικρινά 
καλοπροαίρετοι και όμως θα είχαν τη μεγαλύτερη 
απόδοση μεταξύ όλων των λαών. Αυτό ήταν το νόμος! 
Εκατοντάδες χρόνια μετά τη συγγραφή αυτού του 
νόμου, οι Εβραίοι τον αγνοούσαν. Ο Νεεμίας ήταν 
θυμωμένος επειδή παραβίαζαν τον νόμο του Θεού, 

4. Ο λαός του Θεού επίσης παραβιαζόταν. Ήταν απλώς 
κατάχρηση του Χρυσού Κανόνα. Ο Νεεμίας 
συνειδητοποίησε ότι δεν θα έκανε και πολύ καλό να 
χτίσει ένα τείχος για να προστατέψει τους ανθρώπους 
από τον εχθρό, αν ο εχθρός ήταν μέσα. Ο Νεεμίας ήταν 
θυμωμένος γιατί ήξερε ότι ο Θεός ήταν θυμωμένος. 
Λοιπόν, τι κάνει; 
Λέει: «Τα συλλογίστηκα στο μυαλό μου». (στ. 7) Δεν 
τρελαίνεται αμέσως και σβήνει. Ακολουθεί τη 
νουθεσία του Ιακώβου και του Παύλου «Κάθε 
άνθρωπος ας είναι γρήγορος στο να ακούει, αργός στο 
να μιλάει και αργός στην οργή». (Ιακώβου 1:19) «Να 
θυμώνεις και να μην αμαρτάνεις». (Εφεσίους 4) Αργή 
στην οργή, αργή στην οργή και όχι στην αμαρτία. 
Σταματάει και σκέφτεται ότι καλύτερο έχει να κάνει. 
«Τα συλλογίστηκα στο μυαλό μου και μετά 
κατηγόρησα τους ευγενείς και τους αξιωματούχους. 
Τους είπα ότι ζητάτε τοκογλυφία από τους 
συμπατριώτες σας. Έτσι, συγκέντρωσα μια μεγάλη 
συνάντηση για να τους αντιμετωπίσω και είπα: «Όσο 
ήταν δυνατόν, έχουμε αγοράσει πίσω τους Εβραίους 
αδελφούς μας που πουλήθηκαν στους Εθνικούς. Τώρα 
πουλάς τα αδέρφια σου μόνο για να μας πουλήσουν 
πίσω». Έμειναν σιωπηλοί γιατί δεν βρήκαν τίποτα να 
πουν.» (V. 7-8) Βλέπετε τι λέει ο Νεεμίας σχετικά με το 
πρόβλημα; Είπε, "Όταν επιστρέψαμε εδώ για να 
ξαναχτίσουμε αυτό το τείχος, ένα από τα πράγματα 
που θέλαμε να κάνουμε ήταν να ελευθερώσουμε τους 
αδελφούς μας, και έτσι αγοράσαμε πίσω αυτούς που 
ήταν σκλάβοι. Τώρα λόγω του βάρους που βάζετε 
στους συνανθρώπους σας- συμπατριώτες, πρέπει να 
πουλήσουν ξανά τα παιδιά τους σε αυτούς τους ξένους 
και τώρα θα πρέπει να τα αγοράσουμε ξανά». 
Προσέξτε το τέλος του στίχου 8, δεν μπορούσαν να 
πουν τίποτα γιατί ήταν αλήθεια. Είναι η αλήθεια! 
Καμία δικαιολογία, καμία άμυνα. 

Διορθωτικά μέτρα: 
1. Σταματήστε να εξάγετε τοκογλυφία. "Λοιπόν, συνέχισα. 

Αυτό που κάνετε δεν είναι σωστό. Δεν πρέπει να 
περπατάτε με τον φόβο του Θεού μας για να 
αποφύγετε την μομφή των Εθνικών εχθρών μας; Εγώ 
και οι αδελφοί μου και οι άντρες μου επίσης 



"Blessed are you when people insult you and persecute 
you falsely and say all kinds of evil against you because 
of me? Rejoice and be glad because great is your reward 
in heaven for in the same way they persecuted the 
prophet who came before you." (Matthew 5:11) One of 
those prophets was Nehemiah and God will protect you 
against slander just like He protected Nehemiah. 

3. Work in spite of danger. "One day I went to the house of 
Shemaiah, and he said, let's meet in the house of God, 
in fact inside the temple." He meant by that "in the Holy 
of Holies". "And let's close the doors because men are 
coming by night to kill you, Nehemiah." Nehemiah said, 
"Should a man like me run away? Should a man like me 
hide in the temple? I will not go." (Nehemiah 6:10) Well, 
what are they doing? They're trying to scare him. They 
say, "Nehemiah, there's a hit man out there and he's got 
a contract on your life, and the best place for you to hide 
is inside the Holy of Holies. The bad guys won't follow 
you in there. First of all, only the priests were allowed 
into the Holy of Holies, but these enemies of Nehemiah 
wanted him to break that law and he would be guilty of 
the death penalty. 

But even more than that, Nehemiah knew that he was 
being set up to look like a coward. The people would be able 
to say, "What kind of a leader do we have? He's running and 
hiding."  Nehemiah said "I realize that God did not send 
them, but Tobiah and Sanballat have hired them to 
intimidate me so that I would commit a sin by doing this, 
and then they would give me a bad name and discredit me." 
(v. 12) Oh, I like that. Should a man like me run and hide. 
He's not being egotistical there. He's saying, "Look, I'm a 
leader and God has chosen me. God has commissioned me. 
I'm responsible for all these people. I can't just run and hide 
in the face of danger." Nehemiah remembered who he was. 
He knew his own God-given character. Because of that, he 
could remain strong. The Bible says that our enemy, Satan, 
prowls around like a roaring lion just looking for someone 
to devour, looking for you and looking for me. You will be 
able to withstand the devil if you know who you are and if 
you remember that you are God's child. If you are a 
Christian, you wear the name of Christ. You have put Him 
on in baptism and you wear His name. Christ died for you.  
That is your identity. He also equips you. 
God helps you withstand the Devil. 
1. He gives you a compelling purpose in life. You know the 

game Trivial Pursuit; it's kind of a fun thing. You sit 
around and answer questions about meaningless things. 
It does describe a lot of people’s lives. They are just in a 
trivial pursuit. The Bible clearly says that the Christian 
life is not to be that way. "Great lives are produced by a 
commitment to a great cause." They said, "Nehemiah, 
stop what you are doing and come down off that wall 
and come meet with us." What did he say? "Look, I'm 

δανείζουμε στον λαό χρήματα και σιτηρά, αλλά ας 
σταματήσει η τοκογλυφία». (εδ. 9-10) 
 
Ο Νεεμίας λέει, «Εσείς σκόπιμα παρακούτε το θέλημα 
του Θεού». Το θέμα εδώ δεν είναι τα επιτόκια, το θέμα 
εδώ είναι η έλλειψη ενδιαφέροντος για τον λόγο του 
Θεού. «Δεν πρέπει να περπατάς με φόβο Θεού; Ένας 
από τους μεγάλους πειρασμούς σε οποιαδήποτε γενιά 
είναι να επιτρέπουμε στους πλούσιους και τους 
ισχυρούς μεταξύ του λαού του Θεού να ζουν έξω από 
το θέλημά Του και απλώς να το αφήνουμε να ιππεύει 
επειδή φοβόμαστε. Τείνουμε να το αλλάξουμε αυτό σε 
"δεν πρέπει να περπατάς με τον φόβο των πλουσίων;" 
Δεν ήταν αυτή η νοοτροπία του Νεεμία. Ο Νεεμίας 
θυμήθηκε αυτό το ένα βασικό γεγονός που όλοι πρέπει 
να θυμόμαστε. Θυμήθηκε ότι ήταν όλα τα λεφτά του 
Θεού. Θυμήθηκε ότι ο Θεός είναι αυτός που έχει τα 
βοοειδή σε χίλιους λόφους. Ο Νεεμίας ήξερε πού 
βρισκόταν η δύναμη και δεν θα έκλεινε το μάτι στην 
αμαρτία εκείνων που σκόπιμα δεν υπάκουαν τον 
Κύριο, ανεξάρτητα από το μέγεθος του τραπεζικού 
τους λογαριασμού. 
Μερικοί άνθρωποι, όταν βλέπουν κάποιον να κάνει 
κάτι λάθος, μπαίνουν στον πειρασμό να χαϊδέψουν, να 
συμβουλέψουν, να θρέψουν ή να κοιτάξουν από την 
άλλη πλευρά. Δεν ήθελαν να τους ξεφύγουν ή να τους 
τρελάνουν. Ο Θεός μας δεν είναι ευχαριστημένος όταν 
αφιερώνουμε τον χρόνο μας να αντιμετωπίζουμε το 
λάθος με αυτόν τον τρόπο. «Αδέρφια, αν κάποιος 
πιαστεί σε αμαρτία, εσείς που είστε πνευματικοί να 
τον αποκαταστήσετε απαλά. Αλλά πρόσεχε τον εαυτό 
σου, αλλιώς μπορεί επίσης να μπεις στον πειρασμό». 
(Γαλάτες 6:1) Αλλά πολλοί από εμάς λέμε: "Κοιτάξτε, 
ξέρετε ότι είναι λάθος, ξέρω ότι είναι λάθος, ο Θεός 
ξέρει ότι είναι λάθος, οπότε απλά σταματήστε το! 
Απλώς σταματήστε!" Όταν κάνουμε μακροπρόθεσμα 
σχέδια για να αντιμετωπίσουμε το λάθος, 
προετοιμαζόμαστε για ηθική αποτυχία. 
Δίνεις αρκετό χρόνο σε οποιονδήποτε και θα βρει έναν 
τρόπο να εκλογικεύσει ότι ό,τι κι αν κάνουν είναι 
σωστό. Η άμμος του χρόνου θα διαβρώσει τη λεπτή 
κόψη του ξίφους του Θεού, και θα βυθιστούμε στην 
αμαρτία μας. Ο Νεεμίας ήξερε ότι δεν υπήρχε χρόνος 
να συσταθεί μια επιτροπή ή μια επιτροπή για να βρει 
μια λύση. Ήρθε η ώρα να σηκωθείτε και να πιάσετε τον 
ταύρο από τα κέρατα και απλώς να πείτε 
«ΣΤΑΜΑΤΗΣΤΕ»! Είναι λάθος! 

2. Κάντε το σωστό. «Δώστε τους αμέσως πίσω τα χωράφια 
τους, τα αμπέλια τους, τους ελαιώνες και τα σπίτια 
τους και επίσης την τοκογλυφία που τους χρεώνετε. Το 
εκατοστό των χρημάτων, σιτηρά, νέο κρασί και λάδι». 
(Νεεμίας 13:11) Λέει ότι θέλω να επιστρέψετε ό,τι 
πήρατε που παραβίαζε εσκεμμένα τον νόμο του Θεού. 



doing a great project. Why should I come down? I'm in-
volved with something great." Do you have a great 
project in your life? Do you have a compelling purpose 
that motivates you every day? Again, great people are 
ordinary people who are committed to a great cause. 
That cause draws them out of themselves and makes 
them better than they could be on their own. Jesus gives 
us our purpose. Several times, Jesus was asked what is 
the most important thing. “An expert in the law tested 
Him with the question, ‘Teacher, which is the greatest 
commandment in all the law?’ Jesus said, ‘Love the Lord 
your God with all your heart, with all your soul and with 
all your mind.’ That's the first and greatest 
commandment. ‘And the second is like it: Love your 
neighbor as yourself. All the law and the prophets hang 
on these two commands.’” (Matthew 22) Jesus said. 
That is called the great commandment. 
A few chapters later, Jesus is about to ascend to the 
Father, but He tells His disciples, "All authority in Heaven 
and on earth has been given to me, therefore, go and 
make disciples of all nations, baptizing them in the name 
of the Father and the Son and the Holy Spirit, teaching 
them to obey everything that I have commanded you." 
(Matthew 28) There is nothing better that you can 
devote your life to than the great commandment and 
the great commission. These things last forever! They 
are our compelling purposes— love God, love people, 
tell people the gospel, and disciple them. I challenge you 
not to be on the sidelines of the Christian life watching 
others. Take ownership of this purpose for your own life. 

2.  God gives you a clear perspective. Did you notice that 
every time Nehemiah's enemies tried to trap him, he 
sensed it? He could smell a trap a mile away. He had 
incredible perception, discernment and wisdom. 
Nehemiah had a spiritual radar that enabled him to 
withstand his enemies. Now, how do you get that? God 
gives it to you. But you do have to ask Him for it. James 
talked about how our faith is tested sometimes and how 
we're going to go through trials. "If any of you lack wis-
dom, he should ask God who gives generously without 
showing favoritism and it will be given to him." (James 
1:5) Do you have that relationship? How is your spiritual 
sensitivity? Do you know God's word well enough to 
know a trap when it comes along? 

3. God calls us to continual prayer. That's right: continual 
prayer. The Bible says, "Pray without ceasing." 
Nehemiah prayed at every turn. Anything that came up, 
Nehemiah's first response to that situation was to pray, 
to ask God for the strength. Jesus was the same way and 
He told His disciples to be the same way. In Luke 18:1, 
Jesus told His disciples a parable to show them that they 
should always pray and not give up. So how is your 
prayer life?  

Η μετάνοια απαιτεί τη διόρθωση του λάθους όποτε 
αυτό είναι δυνατό. Θυμάστε την ιστορία του Ζακχαίου; 
Ήταν εφοριακός και αναμφίβολα έπαιρνε χρήματα που 
δεν έπρεπε να πάρει. Δήλωσε, θα δώσω πίσω τέσσερις 
φορές σε αυτούς που αδίκησα και το μισό από ό,τι 
περισσεύει, θα δώσω στους φτωχούς και ο Ιησούς του 
είπε: «Σήμερα, ήρθε η σωτηρία σε αυτό το σπίτι». 

3. Δώστε μια υπόσχεση. "Θα το δώσουμε πίσω που είπαν 
και δεν θα απαιτήσουμε τίποτε άλλο από αυτούς. Θα 
κάνουμε όπως λέτε. Τότε κάλεσα τους ιερείς και έβαλα 
τους ευγενείς και τους αξιωματούχους να ορκιστούν 
ότι θα κάνουν αυτό που είχαν υποσχεθεί". (Νεεμίας 
5:12-13) Μόλις σταματήσετε και το κάνετε σωστά, 
πρέπει να κάνετε έναν όρκο να σταματήσετε να το 
κάνετε. Ο Νεεμίας έβαλε αυτούς τους αξιωματούχους 
να κάνουν δημόσια δήλωση της πρόθεσής τους να 
κάνουν αυτό που ήταν σωστό. Ήταν πολύτιμο τότε και 
είναι πολύτιμο και σήμερα. Δεν σημαίνει ότι δεν θα 
πέσουμε ποτέ ξανά θύματα πειρασμού, αλλά λέω ότι 
είναι απόλυτη πρόθεσή μου να μην ξανασυμβεί. 

4. Κάντε τον εαυτό σας ένα προσωπικό παράδειγμα. Ο 
Νεεμίας διορίστηκε κυβερνήτης του Ιούδα. (στ. 14) Οι 
προηγούμενοι κυβερνήτες είχαν βάλει αυτά τα βαριά 
βάρη στους ανθρώπους. (εδ. 15) Ο Νεεμίας έκανε 
διαφορετικά. Δεν δεχόταν ούτε μισθό. Είπε ότι δεν θα 
έπαιρνε τα χρήματα που του είχαν διατεθεί για το 
τραπέζι του βασιλιά. «Αλλά παρόλα αυτά, 
εξακολουθούσα να τάιζα καθημερινά εκατόν πενήντα 
Εβραίους συν άλλους που προέρχονταν από τις γύρω 
περιοχές». (Νεεμίας 5:17-18) Είπε ότι το έκανα μόνος 
μου. Το έκανε όχι για να καυχηθεί, αλλά απλώς για να 
πει ότι κάνω τον εαυτό μου παράδειγμα 
φιλανθρωπικού και γενναιόδωρου ατόμου που δεν 
εκμεταλλεύεται. Έκανε τον εαυτό του παράδειγμα. 

Αρχές: 
1. Είναι πιο εύκολο να επικρίνεις παρά να αντιμετωπίσεις. 

Είναι μια πρόκληση πρόσωπο με πρόσωπο να πεις 
στον αμαρτωλό να σταματήσει να αμαρτάνει. 
Γνωρίζουμε ανθρώπους που δεν ζουν σύμφωνα με τον 
Θεό. Δεν μιλάω για ανθρώπους που απλώς πέφτουν 
θύματα πειρασμού. Κάποιοι λένε, «αυτός που είναι 
αναμάρτητος ας ρίξει την πρώτη πέτρα». Δεν μιλάω για 
όλους εμάς που παλεύουμε καθημερινά, πέφτουμε, 
μετανοούμε και ομολογούμε και με τη χάρη του Θεού 
επιστρέφουμε. Μιλάω για ανθρώπους που φτύνουν 
στο πρόσωπο του Θεού. Αυτοί το ξέρουν, εμείς το 
ξέρουμε, και ο Θεός το ξέρει. Η σιωπή μας επιτρέπει να 
καταστραφούν οι ζωές τους και να συκοφαντεί το 
όνομα του Θεού. Είναι πολύ πιο εύκολο να 
κουτσομπολεύεις ανθρώπους που πιστεύουμε ότι 
κάνουν λάθος παρά να αντιμετωπίζεις. αλλά, 
αμαρτάμε εναντίον τους και του Θεού. 



4.  God calls us to a courageous persistence. Nehemiah kept 
on hanging in there no matter what came. He said, "I'm 
not going to run away because God is with me. Satan is 
the one who tries to tempt people to run away when the 
going gets tough. He tempts people to run away from 
God. He tempts people to run away from their marriages 
when the going gets tough. He tempts people to run out 
of ministry, to run away from reality and into some 
addiction or some sin. The devil wants you to run, but 
God's will for Christians is persistence even in the face of 
defamation, danger, or distractions. 
Paul said, "Let us not become weary in doing good, for 
at the proper time we will reap a harvest if we do not 
give up." (Galatians 6:9) So the question is: how 
persistent are you in doing God's will? Do you just obey 
the Lord when it's convenient? Or have you so 
committed your life to Him that even in times of danger 
you will do what He wants you to do. Even in times of 
hardship, you are there for Him. Nehemiah had that 
commitment and he spread it to all of the people for 
they finished the wall. 
"When our enemies heard about this (the fact that the 
wall was done), all the surrounding nations were afraid 
and disheartened." (Nehemiah 6:16) Beforehand they 
were trying to make God's people afraid, but now that 
the wall is finished and Jerusalem is once more a 
fortified city, then they are afraid. Nehemiah said, 
"They are afraid because they realize that this work had 
been done by our God." Isn't that great? They knew 
that God had done that work. Now there was another 
building project in the Old Testament that God didn't 
bless. In fact, God stirred it up. Do you remember 
following the flood the people attempted to build the 
Tower of Babel? God did not let that building project go 
forward. Why? Because the people said, "Look how 
great we are. Look how much we can do. We can build 
the tower to Heaven." God didn't like that conceit so He 
crushed their effort. But, God did the work through 
Nehemiah and through the people because they 
focused on Him. 
I wonder if those around us can look at us and say, "All 
that they are doing, and they are doing because God is 
there. God is with them." Is that obvious? Oh, I hope 
so! I hope others can say, "God dwells there and works 
through them." Do we have that faith? Are we 
attempting anything that requires utter dependence on 
God? Do we have that kind of faith? If we do, then the 
world will know that God is here in this place. People 
can see if you are focused on God. If we are then our 
testimony about our God will be great. I hope that your 
life is characterized by a great faith in God. AG Lesson 
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Πίσω στο 1894, οι Baltimore Orioles έπαιζαν τους 
Boston Red Sox στη Βοστώνη. Ο John McGraw έπαιξε 
για τους Baltimore Orioles. Μπορεί να έχετε ακούσει 
για αυτόν. Αργότερα έγινε διάσημος μάνατζερ, αλλά 
τσακώθηκε με τον τρίτο βασικό από τη Βοστώνη. Ο 
καυγάς κλιμακώθηκε και οι πάγκοι καθάρισαν και έγινε 
μεγάλος καβγάς. Στη συνέχεια ξέσπασε καυγάς στις 
εξέδρες και οι οπαδοί άρχισαν να τσακώνονται, που 
μάλιστα χύθηκε στον αγωνιστικό χώρο. Κάπως έτσι, εν 
μέσω εκείνης της μάχης με σώμα με σώμα, ξεκίνησε 
μια φωτιά και έκαψε το γήπεδο ολοσχερώς. Μάλιστα, 
πριν προλάβουν να το θέσουν υπό έλεγχο, έκαψε 107 
κτίρια στο κέντρο της Βοστώνης. Όλα ξεκίνησαν όταν 
δύο τύποι τσακώθηκαν και κανείς δεν είπε «Σταμάτα». 
Έτσι λειτουργεί η αμαρτία. Η Αγία Γραφή δεν μπορεί 
να γίνει όπου η αμαρτία αγνοείται. 

2. Είναι πιο εύκολο να εξομολογηθείς την αμαρτία παρά να 
τη διορθώσεις. Είναι πιο εύκολο να ομολογήσεις τα 
λάθη παρά να οδηγηθείς να τα αλλάξεις προς το 
καλύτερο. Η λέξη «μετάνοια» σημαίνει «στροφή». 
Σημαίνει στροφή 180 μοιρών. Σημαίνει να αλλάζεις 
κατεύθυνση και καθώς αλλάζεις κατεύθυνση, γυρνάς 
πίσω και το κάνεις σωστά. Αν είσαι ένοχος για 
κουτσομπολιά, σταμάτα να κουτσομπολεύεις. Γυρίστε 
και ζητήστε συγγνώμη από αυτούς που προσβάλατε. 
Ανακαλέστε αυτό που δεν έπρεπε να ειπωθεί. Εάν 
είστε ένοχοι απάτης, σταματήστε, γυρίστε και 
επιστρέψτε αυτό που εξαπατήσατε στα θύματά σας. 
Μην παρεξηγείτε. Έχω μεγάλη εκτίμηση για την 
ομολογία της αμαρτίας. Δεν είναι εύκολο πράγμα να 
εξομολογηθείς και το πρώτο βήμα για να γυρίσεις, να 
μετανοήσεις, είναι η εξομολόγηση. Αλλά χρειάζεται 
περισσότερο. 
Χρειάζεται θάρρος, πεποίθηση και υπευθυνότητα. Γι' 
αυτό ο Νεεμίας έκανε αυτούς τους ευγενείς και τους 
αξιωματούχους να υποσχεθούν μπροστά σε όλους 
αυτούς τους ανθρώπους. Χρειάζεσαι ανθρώπους που 
σε αγαπούν και τους οποίους εμπιστεύεσαι αρκετά για 
να πεις ότι αυτή είναι η αμαρτία με την οποία παλεύω. 
Θέλω να το διορθώσω με τη δύναμη και τη χάρη του 
Θεού. Θα με λογοδοτήσετε; Νομίζω ότι αυτό βρίσκεται 
στην καρδιά του Ιακώβου 5:16 σχετικά με το να 
εξομολογείτε τις αμαρτίες σας ο ένας στον άλλο. 

3. Είναι πιο εύκολο να παραμείνετε στο πρόγραμμα παρά 
να εστιάσετε στους ανθρώπους. Ένα εκκλησιαστικό 
έργο ή πρόγραμμα είναι σχεδόν μια βρώμικη λέξη. Να 
σου πω κάτι, τα προγράμματα αξίζουν. Είναι υπέροχοι. 
Επιστρέφοντας στον Νεεμία, κεφάλαιο 3, η οργάνωση 
είναι απαραίτητη για το έργο του Θεού. Αλλά τα 
προγράμματα είναι χρήσιμα μόνο καθώς ωφελούν και 
ευλογούν τους ανθρώπους. Ο Νεεμίας πίστευε στην 
αξία αυτού του οικοδομικού προγράμματος, έτσι δεν 



Chapter 8 

REVIVAL 
It's been only nine months since Nehemiah first heard the 
word while in Shushan about the total state of disrepair of 
the wall around Jerusalem. He spent the first four of those 
nine months praying and fasting about what to do about it. 
So, in five months he has gathered supplies, crossed 800 
miles of desert, rallied the people and built the wall. Now 
wouldn't you think after that it would be time to take a little 
bit of a break? At least a three- or four-month sabbatical? 
But no, Nehemiah now begins to focus on the greatest task 
of all. He focuses on the transition of leadership. Nehemiah 
didn't come to Jerusalem to become a little monarch. He 
didn't come to be king for 30 years. He came to build a wall. 
King Artaxerxes even asked him, "When are you coming 
home after you finish?" So now he's got to move the people 
from the construction phase to the consolidation phase. 
 
Therefore it is time to appoint leaders. He appoints a fellow 
by the name of Hanani to be responsible for the daily 
governing of Jerusalem. Then he appoints a man named 
Hananiah as the military commander to be in charge of the 
defense of the nation. The Bible specifically points out that 
he chose these two men because they had integrity and 
because they had a fear of God. He has gone from 
construction to consolidation, and now he looks for 
leadership for consecration. 
 
Nehemiah had come to build a wall and then to build a 
people. The wall was important only in terms of what it 
meant to the lives of the people. Many people today 
assume that construction and structure will guarantee a 
vibrant life. We tend to think if we just get everything built, 
get everything organized and get everything set up we will 
have revival. That's wrong! Nehemiah realized that the wall 
only created the needed environment for his objective. His 
real objective was the reconstruction of the hearts and 
minds of the people. He wanted what Peter would call 
hundreds of years later "the living stones" to be in place so 
that God could truly bless the nation. So how would he do 
that? 
 
Just as Nehemiah appointed leaders over the civic matters 
and leaders over the military matters, he needed to appoint 
a leader over the spiritual life of Israel. Nehemiah knew that 
he wasn't that man. So Nehemiah steps back and lets 
another come to the forefront to lead the people spiritually. 
That man was Ezra. "When the seventh month came and 
the Israelites had settled in their towns, all the people 
assembled as one man in the square before the water gate. 
They told Ezra the scribe to bring out the book of the Law 
of Moses which the Lord had commanded to Israel. On the 
first day of the seventh month, Ezra the priest brought the 

είναι; Θυμάστε τι λέει ο Νεεμίας στην ίδια την απειλή 
θανάτου για μερικούς από τους εργάτες; "Το 
πρόγραμμα δεν πρόκειται να σταματήσει. Θα 
δουλέψουμε με ένα δόρυ στο ένα χέρι και ένα φτυάρι 
στο άλλο. Ας συνεχίσουμε. Κανείς δεν πρόκειται να μας 
εμποδίσει να χτίσουμε αυτό το τείχος." Γιατί; Γιατί 
ήξερε ότι αυτό ήταν το καλύτερο για τους ανθρώπους. 
Αν τους τρόμαζε και τους παρέλυε ο φόβος τους, αυτό 
είναι το χειρότερο πράγμα που θα μπορούσε να τους 
συμβεί. 

 
Αλλά η κατασκευή στον τοίχο σταμάτησε λόγω των 
παραπόνων του κόσμου. Ο Νεεμίας κάλεσε μια 
συνάντηση επειδή το μόνο πράγμα που θα μπορούσε 
να σταματήσει την ανοικοδόμηση του τείχους ήταν να 
βλάψει τους ανθρώπους. Πονάει η καρδιά σας για 
πράγματα που ραγίζουν την καρδιά του Θεού; Θλίβεσαι 
για αυτό που στεναχωρεί τον Θεό; Πονάς εξαιτίας της 
αμαρτίας; Ο Κύριος σας προσκαλεί να έρθετε κοντά 
Του, να τον εμπιστευτείτε και να υπακούσετε στον Λόγο 
Του. Μάθημα AG #1330 7 Σεπτεμβρίου 1997 από τον 
Steve Flatt 

 
 
 

Κεφάλαιο 7 

ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ ΕΚΦΟΒΙΣΜΟΣ 
 
Πίσω στο 1975, βγήκε μια από τις πιο τρομακτικές ταινίες 
που είδα ποτέ με το όνομα "Jaws", ένας μεγάλος λευκός 
καρχαρίας. Οι εφημερίδες κατέγραψαν ότι ο τουρισμός 
στην παραλία μειώθηκε πολύ κατά τη διάρκεια της 
δημοφιλούς προβολής της ταινίας. Την επόμενη χρονιά 
όλοι επέστρεψαν στην παραλία, όλοι ήταν καλά. Τρία 
χρόνια αργότερα όμως βγήκαν με το «Jaws II», τη συνέχεια. 
Η διαφήμιση για εκείνη την ταινία έλεγε: «Ακριβώς όταν 
νόμιζες ότι ήταν ασφαλές, ο τρόμος επιστρέφει στην 
παραλία». 
 
Φαίνεται ότι στη ζωή μας μερικές φορές, ακριβώς όταν όλα 
δείχνουν να πάνε καλά, χτυπάει η καταστροφή. Κάποιος ή 
κάτι σε απειλεί. 
 
Η Ιερουσαλήμ είναι η πόλη όπου ο Θεός επέλεξε να 
κατοικήσει. Ο ναός του Θεού ήταν εκεί. Ο λαός του Θεού 
ήταν εκεί. Ο Νεεμίας είχε έρθει από τη Βαβυλώνα με σκοπό 
να ξαναχτίσει το τείχος επειδή ο Θεός τον είχε καλέσει να 
το κάνει. Το τείχος γύρω από την πόλη όχι μόνο οχύρωσε 
την πόλη και την προστάτευε από τις εχθρικές επιθέσεις, 
αλλά συμβολικά αντιπροσώπευε κάτι. Υποστήριξε τη 
δύναμη και την τιμή των ανθρώπων εκεί — στην 
πραγματικότητα, την τιμή του Θεού. Έτσι, το να είναι 
ερειπωμένο το τείχος της Ιερουσαλήμ ήταν προσβολή για 



law before the assembly which was made up of men and 
women and all who were able to understand." (Nehemiah 
8:1-2) 
 
A church can easily make the mistake in thinking that its life 
is in its structure and organization. If we are not careful, we 
will make the mistake of thinking that that's where our 
power comes from; that it comes from our organization, 
our building, or from our numbers instead of remembering 
our empowerment comes from God and His word. That's 
the only place it comes from. How did Nehemiah go from 
building limestone to building living stones? 
 
1. A hunger for the word of God. 
There will be no revival until one craves the word of God. 
He got them all together and they all had this great hunger 
to hear the word of God. The reason they were so hungry 
was because they had been in the midst of spiritual famine. 
Back in the days of the kings God through prophets said that 
if they would disobey Him, He would send them into 
captivity. In captivity they were going to have a spiritual 
famine. In fact, the prophet Amos prophesied "The days are 
coming, declares the sovereign Lord, when I will send a 
famine through the land, not a famine of food or of thirst of 
water, but a famine of hearing the words of the Lord." 
(Amos 8:11) Sure enough they went into Babylonian 
captivity followed by Persian dominion. The people had 
gone through decades of not being able to hear the word 
of God like they had when they lived in their native country. 
Can you imagine living in an environment where you and I 
did not have access to the word of God? 
 
For a Christian with a heart on fire for God, he doesn't have 
his arm twisted to feed on the word of God. It's just not an 
option. In our present culture, we are in the midst of 
spiritual famine because we're convinced that God doesn't 
speak anymore, so we don't come to listen. 
 
2. Honored the word. 
"He read it aloud from daybreak till noon as he faced the 
square before the water gate in the presence of the men, 
women and others who could understand. And all the 
people listened attentively to the book of the law. Ezra, the 
scribe, stood on a high wooden platform built for the 
occasion. Beside him on his right stood a lot of other men 
". (v. 3): "Ezra opened the book. All the people could see 
him because he was standing above them, and as he 
opened it, the people all stood up. Ezra praised the Lord, 
the great God, and all the people lifted their hands and 
responded, 'Amen, Amen'. Then they bowed down and 
worshipped the Lord with their faces to the ground." (v. 5) 
Isn't that incredible? Revival occurs when the people treat 
the word of God as a treasure. 

τον λαό του Θεού και όσον αφορά αυτούς, αυτό ήταν 
προσβολή για τον ίδιο τον Θεό. 
Ο Νεεμίας έκλαψε και προσευχήθηκε να τον 
χρησιμοποιήσει ο Θεός για να πάει και να ξαναχτίσει το 
τείχος. Ο Θεός απάντησε σε αυτή την προσευχή και ο 
Νεεμίας συγκέντρωσε τους ανθρώπους, τους παρακίνησε, 
τους οργάνωσε και άρχισε να δουλεύει περίπου το 450 π.Χ. 
περίπου. Όλοι δούλευαν καλά μαζί και τα πήγαιναν καλά, 
κάνοντας με ενθουσιασμό το έργο του Κυρίου. Όλα 
πήγαιναν τέλεια μέχρι που ήρθαν ο Σανβαλάτ, ο Τοβίας και 
ο Γεσέμ και προσπάθησαν να αναιρέσουν το σχέδιο του 
Νεεμία. 
 
Αυτοί οι τύποι χλεύαζαν τους εργάτες, τους κορόιδευαν και 
τους χαλούσαν τη διάθεση. Μάλιστα, απείλησαν να 
εισβάλουν στην πόλη και να τους επιτεθούν και να τους 
σκοτώσουν. Προσπάθησαν να τους τρομάξουν μέχρι 
θανάτου. Έτσι, ο Νεεμίας προσευχήθηκε στον Κύριο για 
δύναμη και προετοίμασε τον λαό για μάχη. Τους 
προετοίμασε να αμυνθούν. Όταν αυτοί οι εχθροί είδαν 
πόσο δυνατό στρατό έκανε ο λαός του Θεού, υποχώρησαν. 
Είπαν ότι δεν θα επιτεθούν σε αυτούς τους ανθρώπους. 
Έτσι, όλοι επέστρεψαν στη δουλειά και όλοι ήταν καλά και 
όλα καλά. Σωστά? 
Ο τοίχος έχει σχεδόν τελειώσει. Στην πραγματικότητα, το 
μόνο που μένει είναι να κρεμάσουμε τις πόρτες και τις 
πύλες. Αλλά μαντέψτε ποιος επιστρέφει για τη συνέχεια; 
Σωστά! Τα ίδια τρία παιδιά. Ακριβώς όταν φαίνεται να 
είναι ασφαλές, έρχονται αυτοί οι εχθροί ξανά έτοιμοι να 
επιτεθούν ξανά και να προσπαθήσουν να αναιρέσουν το 
σχέδιο του Θεού. Ο κόσμος μας σήμερα έχει εχθρούς του 
Θεού. Ο Θεός έχει ακόμα τους εχθρούς του και θα έχει 
πάντα μέχρι να επιστρέψει ο Χριστός για να κρίνει τον 
κόσμο. Όλοι όσοι είναι εχθροί του Θεού είναι σύμμαχοι 
του Σατανά. Σωστά! Είναι πράκτορας του Σατανά. Ο 
Σατανάς έχει επιρροή στον κόσμο μας σήμερα. Μην 
παρεξηγείτε αυτό το γεγονός. Και χρησιμοποιεί αυτή την 
επιρροή εναντίον μας. 
«Φορέστε την πλήρη πανοπλία του Θεού». Με άλλα λόγια, 
προετοιμαστείτε να υπερασπιστείτε τον εαυτό σας. Γιατί ο 
Παύλος; Λάβετε θέση ενάντια στις μεθοδεύσεις του 
διαβόλου, καθώς «Ο αγώνας μας δεν είναι ενάντια στη 
σάρκα και το αίμα. Ο αγώνας μας είναι ενάντια στους 
άρχοντες και τις αρχές και τις δυνάμεις του σκοτεινού 
κόσμου και ενάντια στις πνευματικές δυνάμεις του κακού 
στα ουράνια βασίλεια». (Εφεσίους 6:12) Οι σελίδες της 
Καινής Διαθήκης είναι γεμάτες με την πραγματικότητα του 
πνευματικού πολέμου. Ο Θεός λέει να προετοιμαστείς για 
τέτοιου είδους μάχη. 
Ποια είναι όμως τα κίνητρα του Σατανά; α) Θέλει να 
αρνηθεί στον Θεό τη δόξα που του αναλογεί στο όνομά 
του. Ο σκοπός μας σε αυτή τη γη, ως Χριστιανοί, είναι να 
φέρουμε δόξα στον Θεό. Αλλά ο διάβολος θέλει να το 



 
All across America, there are churches that devalue the 
word of God. It would amaze you how many churches in this 
city are meeting that do not believe or teach that the Bible 
is inspired. You would be shocked at the number of places 
where preachers either totally ridicule or trivialize the 
miracles and say, "Aw, those fictitious stories are to just 
teach us the good morals." Let me tell you when that 
attitude is prevalent there is no life-there is no revival. 
 
Look at how the Jews honored the word of God. The first 
thing I see that really impresses me was their lack of time 
consciousness. For six hours, Ezra read the law and they 
stood and they listened. I can't even begin to imagine that. 
I realize they developed better listening skills than we have 
as a people, but they stood and they listened because they 
were eager to have God speak to them. Even the teenagers 
were soaking it in. They didn't have a time consciousness. 
 
They honored the word of God by their respect and by their 
expressiveness. Nobody had to ask them to stand. Ezra 
didn't say, "Will you all stand for the reading of the law?" 
Nobody had to ask them to raise their hands. Nobody had 
to ask them to say, "Amen, Amen." Nobody had to ask them 
to bow their faces to the ground. 
We are not like that because our culture has taught us to 
control our emotions. There are times when God's word is 
burning a hole in your heart and you are about to explode, 
but you are not going to because you are more worried 
about what someone will think than about what God's 
word is doing in your heart. Now, lest you misunderstand, 
I'm not encouraging disruption or chaos or personal shows 
that are bizarre. I also know that some people show their 
greatest reverence by their stillness and silence. 
 
"The Levites instructed the people in the law while the 
people were standing there. They read from the book of the 
law of God, making it clear and giving the meaning so that 
the people could understand what was being read." (v. 7-8) 
3. A proper handling of the word. 

First, they read it from the original language, Hebrew. 
Second, they translated it into the tongue, language, of the 
listeners which would have been Aramaic. Then it says, 
"They made it clear what the point was." All the way 
through the chapter, you see an emphasis on the word 
"understanding." All too often, preaching is not generated 
by scripture but generated by the preacher or by some 
agenda of the church. You must not decide what to say and 
then see if the Bible agrees with it. Instead, teach the Bible 
and then decide whether you are going to agree with it. 
That's the way it works. That's the proper handling of 
scripture. 

σταματήσει αυτό. Ένα πράγμα που γνωρίζετε από τη 
μελέτη της προέλευσης του Σατανά είναι ότι είναι πολύ 
εγωιστής και θέλει όλη τη δόξα για τον εαυτό του. Έτσι, 
οτιδήποτε μπορεί να κάνει για να αφαιρέσει τη δόξα από 
τον Θεό, θα το κάνει ακόμα κι αν χρειαστεί να σας 
χρησιμοποιήσει για να το κάνει. Είναι κάπως τρομακτική 
σκέψη, έτσι δεν είναι; β) Το κίνητρό του είναι να ματαιώσει 
το θέλημα του Θεού στον κόσμο. Οτιδήποτε θέλει ο Θεός 
να γίνει, ο Σατανάς θέλει να αναιρεθεί. γ) Να κερδίσει 
μετατροπείς. Σωστά! Ο Σατανάς θέλει να κερδίσει 
προσήλυτους. Ο Σατανάς είναι ευαγγελιστής, το ήξερες 
αυτό; Θέλει συνεχώς μεγαλύτερο στρατό. Θέλει να σε 
στρατολογήσει. 
Την προηγούμενη φορά που ο Σανβαλάτ, ο Τοβίας και η 
Γεσέμ ήταν στην Ιερουσαλήμ, επιτέθηκαν στο λαό. Αυτή 
τη φορά εστίασαν την επίθεσή τους στον Νεεμία. Αυτή 
τη φορά είναι προσωπικό και έχουν άλλα τρία κόλπα στο 
μανίκι τους. Αλλά ο Θεός θέλει να συνεχίσουμε να 
εργαζόμαστε για Αυτόν παρά τις προσωπικές επιθέσεις. 

Ο Θεός θέλει να συνεχίσετε να εργάζεστε παρά τους 
περισπασμούς.  
Το εδάφιο Νεεμίας 6:1 αναφέρει ότι η λέξη έφτασε στον 
Σανβαλάτ, τον Τοβία και τη Γεσέμ και τους υπόλοιπους 
εχθρούς ότι ο Νεεμίας είχε ξαναχτίσει το τείχος και δεν 
έμεινε κενό σε αυτό εκτός από τις πόρτες και τις πύλες. 
Έστειλαν αυτό το μήνυμα, "Ελάτε, ας βρεθούμε μαζί σε ένα 
από τα χωριά στην πεδιάδα του Όνο. Σκέφτονται να με 
βλάψουν. Έτσι τους έστειλα αγγελιοφόρους με αυτή την 
απάντηση: "Κάνω ένα μεγάλο έργο εδώ, Γιατί να 
σταματήσει το έργο ενώ το αφήνω και κατεβαίνω σε 
σένα;» (Νεεμίας 6:2) Τώρα με την πρώτη σκέψη, η 
πρόσκλησή τους να συναντηθούν με τον Νεεμία μπορεί να 
μην φαίνεται τόσο ύποπτη. Ποιό είναι το λάθος σ'αυτό? 
Ακούγεται σαν να θέλουν να κάνουν λίγη ειρήνη, ξέρετε. 
Αλλά ο Νεεμίας ήξερε αυτούς τους τύπους. Ήξερε πόσο 
επικίνδυνοι μπορούσαν να είναι. Στην πραγματικότητα, 
δεν προσφέρθηκαν να έρθουν στην Ιερουσαλήμ. Ήθελαν ο 
Νεεμίας να φύγει από την Ιερουσαλήμ και να πάει περίπου 
είκοσι μίλια μακριά σε ένα μέρος ή περιοχή όπου οι εχθροί 
του Νεεμία ήταν γνωστό ότι ήταν όπου μπορούσαν είτε να 
τον απαγάγουν είτε να τον δολοφονήσουν. Ήξερε πόσο 
επικίνδυνο θα ήταν. Αλλά ένα ταξίδι δύο ημερών θα τον 
απομάκρυνε από αυτόν τον τοίχο, μακριά από τη δουλειά 
που του έδωσε ο Θεός να κάνει. Προσπάθησαν να 
παρασύρουν τον Νεεμία μακριά τέσσερις φορές. 
Αντιστάθηκε και έμεινε στο καθήκον του. Θα έκανε αυτό 
που ήθελε να γίνει ο Θεός και όχι αυτό που ήθελαν να γίνει 
οι εχθροί του. Μπόρεσε να το κάνει αυτό συνεχίζοντας: 
Αντιστάθηκε και έμεινε στο καθήκον του. Θα έκανε αυτό 
που ήθελε να γίνει ο Θεός και όχι αυτό που ήθελαν να γίνει 
οι εχθροί του. Μπόρεσε να το κάνει αυτό συνεχίζοντας: 
Αντιστάθηκε και έμεινε στο καθήκον του. Θα έκανε αυτό 



 
That's exactly what I think Paul was trying to tell Timothy. 
"Do your best to present yourself to God as one approved, 
a workman who does not need to be ashamed and who 
correctly handles the word of truth." (2 Timothy 2:15) That 
doesn't mean to handle your agenda or to manipulate it for 
what you want to get across, but just helping the people 
clearly understand what God wants them to understand. 
You don't get revival by a pre-conceived agenda and 
manipulation. You get revival by accurately releasing the 
power of the word of God. Revival occurs when people have 
a hunger for the word, when they honor the word, and 
when they properly handle the word. 
 
4. Humbled by God's word. 
"Nehemiah, the governor, Ezra, the priest and scribe, and 
the Levites who were instructing the people said to them 
all, 'This day is sacred to the Lord, your God. Do not mourn 
or weep, for all the people had been weeping as they 
listened to the words of the law.'" Nehemiah said, "Go and 
enjoy choice food, and sweet drinks, and send some to 
those who have nothing prepared. This day is sacred to our 
Lord. Do not grieve for the joy of the Lord is your strength. 
The Levites calmed all the people, saying be still, for this is 
a sacred day. Do not grieve. Then all the people went away 
to eat and drink, to send portions of food and to celebrate 
with great joy because they now understood the words that 
had been made known to them." (Nehemiah 8:9-12) 
 
There it is. Revival broke out. 
1. The people heard the word and they recognized their 
own brokenness and sinfulness. "They had been weeping as 
they heard the law read to them." (v. 9) Why? Because as 
they heard the law read, they realized they'd not done what 
was required. We had not obeyed God. No wonder we were 
in captivity. No wonder we were just in squalor down here. 
We were broken. But their weeping turned to joy as they 
realized that even though they had left God, God had not 
left them. Their sorrow turned to celebration. 
 
There are so many people who are scared to death of the 
word of God because they know it will show them their 
brokenness. They know it will convict their hearts and make 
them hurt. I don't want to see it; I don't want to look at it. I 
don't want to know, let me do my own thing. What they 
don't understand is that when they face their brokenness, 
there is celebration just on the other side because the Word 
and the power of God take them there. They'll never know 
any real life happiness or celebration until they go through 
that brokenness by the word of God to the other side. 
That's how you are humbled by the word of God. 
 
2. Let God's word speak to you. If you will let Him speak to 

που ήθελε να γίνει ο Θεός και όχι αυτό που ήθελαν να γίνει 
οι εχθροί του. Μπόρεσε να το κάνει αυτό συνεχίζοντας: 
 
1. Μείνετε συγκεντρωμένοι. Ο Νεεμίας ήταν 

συγκεντρωμένος. Ήξερε τις προτεραιότητές του. Ήξερε 
τη δέσμευση που είχε αναλάβει στον Κύριο. Κρατούσε 
τα μάτια του στο στόχο του. Μπορείτε να είστε βέβαιοι 
ότι ο εχθρός μας, ο Σατανάς, θέλει να μας αποσπάσει 
την προσοχή από το να κάνουμε το θέλημα του Θεού. Ο 
Σατανάς έχει βάλει κάθε είδους θέλγητρα και 
περισπασμούς στον πολιτισμό μας σήμερα. Πολλοί από 
αυτούς πονηροί. Όπως ο Νεεμίας, πρέπει να τους 
αξιολογήσουμε υπό το φως της κλήσης του Θεού. 
Μερικές φορές το να μένω συγκεντρωμένος στον Θεό 
και σε αυτό που θέλει να κάνω σημαίνει να λέω «όχι». 
Μας είναι δύσκολο να πούμε όχι. Μας αρέσει να 
κάνουμε πράγματα, να πηγαίνουμε μέρη και να 
συμμετέχουμε. Αλλά μερικές φορές πρέπει απλώς να 
πούμε «όχι» και να είμαστε πιο συγκεντρωμένοι και να 
κάνουμε τη δουλειά που μας έδωσε ο Θεός να κάνουμε. 
Τι αφαιρεί το χρόνο σας από το να κάνετε το θέλημα 
του Θεού, από τα πραγματικά σημαντικά πράγματα στη 
ζωή; 

2. Εργασία παρά τη δυσφήμιση. Όταν δυσφημείς κάποιον, 
διαδίδεις ψέματα και φήμες γι' αυτόν. «Τότε την 
πέμπτη φορά ο Σανβαλάτ μου έστειλε τη βοήθειά του 
με ένα μήνυμα και στο χέρι του είχε μια ασφράγιστη 
επιστολή που έλεγε: «Αναφέρεται μεταξύ των εθνών 
και ο Γεσέμ λέει ότι αυτό είναι αλήθεια, Νεεμία, ότι εσύ 
και οι Εβραίοι σχεδιάζετε να επαναστατήσετε. και γι' 
αυτό χτίζεις το τείχος.Επιπλέον, σύμφωνα με την 
αναφορά, πρόκειται να γίνεις βασιλιάς τους και έχεις 
στείλει προφήτες να κάνουν μια διακήρυξη ότι είσαι 
βασιλιάς στον Ιούδα. Αυτό θα επιστρέψει στον 
βασιλιάς.» (Νεεμίας 6:5) Με άλλα λόγια, Νεεμία, θα πω 
στον πραγματικό βασιλιά ότι προσπαθείς να βρεις τη 
δουλειά του. Λοιπόν, ήταν ψέμα, έτσι δεν είναι; 
Παρατηρείτε ότι η επιστολή ήταν αποσφραγισμένη. 
Ήταν ανοιχτό. Αυτό θα ήταν σαν ένα γράμμα προς τον 
εκδότη και όλοι όσοι το μετέφεραν στο δρόμο του θα 
μπορούσαν να το διαβάσουν και είμαι βέβαιος ότι ο 
Σανμπαλάτ φρόντισε να δουν αυτό το γράμμα οι 
υπηρέτες του και τα πολλά μάτια του. Ήθελε να 
διαδώσει αυτή τη μοχθηρή και ψευδή φήμη και αν οι 
άνθρωποι του Νεεμία το έμαθαν και πίστευαν ότι ο 
αρχηγός τους ήταν απλώς ένα καιροσκόπος, 
εγωκεντρικός άνθρωπος, γιατί δεν θα τον υποστήριζαν 
πια. Αυτό μπορεί να είναι επιβλαβές. 
Ο Νεεμίας έστειλε αυτή την απάντηση, "Τίποτα από 
αυτά που λες δεν είναι αλήθεια, και απλώς το φτιάχνεις 
από το μυαλό σου. Προσπαθείς να με τρομάξεις." Τότε 
ο Νεεμίας λέει: «Προσευχήθηκα στον Κύριο, τώρα 
δυνάμωσε τα χέρια μου». (Νεεμίας 6:8) Τόσο πιστός 



you. His word will convict. God's word cuts through the 
facades that we tend to put up and it forces us to look at 
who we really are. "For the word of God is living and active. 
Sharper than any doubled-edged sword, it penetrates even 
to dividing soul and spirit, joints and marrow; it judges the 
thoughts and attitudes of the heart." (Hebrews 4:12) 
Everyday, we need to be examined by the word of God. 
 
Mark Twain once said "Some people get upset about parts 
of the Bible they can't understand. It's parts that I do 
understand that give me difficulty." God's word is a mirror 
that reflects us so we see what we actually are, sinful 
people. It convicts. 
 
3. It consecrates. "For everything God created is good, and 
nothing is rejected if it is received with thanksgiving, 
because it is consecrated by the word of God and prayer." 
(1 Timothy 4:4-5) We don't use the word "consecrated" 
everyday, but it just means to pull aside and prepare for a 
special purpose. That's what God's word does. Once it 
convicts us of our own weakness, then God's word pulls us 
aside and begins to prepare us for a special purpose. It 
prepares us for great things that we couldn't and wouldn't 
do otherwise. It is that living sword cutting to the core of 
our being that cuts us away from that which is evil and pulls 
us to the light. 
 
4. The word of God completes. It completes our life. We get 
so concerned with the tangible and material that we 
neglect the spiritual. In reality we are spiritual beings 
wrapped temporarily in a material tent of flesh. You are 
made in the image of God. That means you cannot be 
fulfilled without the word of God. You need soul food. No 
way around it. "For you have been born not of perishable 
seed but of imperishable through the living and enduring 
word of God." (1 Peter 1:23) You exist because of the word 
of God. God spoke all things into existence, and you have a 
saving relationship with Jesus today because of the word of 
God. The word of God didn't just create you, it will re-create 
you. The only way that you will feel whole is with a genuine 
relationship with that Word. 
Revival is necessary. It always is. We don't need it once a 
decade, or once a year, we need continually. The key to 
revival is the word-the very breath of God that we need to 
hunger for, honor, and handle correctly so that it will 
humble us and make our lives a celebration to Him. 
 
I don't know what your individual need is today but turn, 
repent and build or repent, return and rebuild your 
relationship to God. Lesson #1332 September 21, 1997 

 
 

στον χαρακτήρα του Νεεμία, απλώς απέρριψε τις 
κατηγορίες ως ψευδείς. Προσευχήθηκε στον Θεό όπως 
έκανε πάντα και μετά επέστρεψε στη δουλειά. Δεν 
έχασε χρόνο υπερασπιζόμενος τον εαυτό του. Έχετε 
σταματήσει ποτέ να ασχολείστε με κάτι επειδή κάποιος 
σας επέκρινε και έπρεπε να αφιερώσετε χρόνο για να 
υπερασπιστείτε τον εαυτό σας; Λοιπόν, ο Νεεμίας είπε 
ότι δεν πρόκειται να το πέσω. Δεν πρόκειται να 
απαντήσω σε φήμες. Δεν πρόκειται να απαντήσω σε 
κουτσομπολιά και υπονοούμενα. Το έργο του Θεού 
είναι πολύ σημαντικό. 
Ένα από τα πιο δύσκολα πράγματα που πρέπει να κάνει 
οποιοσδήποτε ηγέτης είναι να απαντά σε ψευδείς 
κατηγορίες για αυτόν, συνήθως από μια ζηλιάρη πηγή. 
Θέλεις να τα παρατήσεις μερικές φορές, αλλά όχι ο 
Νεεμίας. Απλώς εμπιστεύτηκε τον Θεό και 
εμπιστεύτηκε την αλήθεια. Πίστευε ότι η αλήθεια θα 
επικρατούσε και αυτό είναι σημαντικό να θυμάστε 
όταν κάποιος σας συκοφαντεί και διαδίδει 
κουτσομπολιά για εσάς. Η αλήθεια θα νικήσει. Ποιος 
ήταν ο πιο ψευδώς κατηγορούμενος άνθρωπος στην 
ιστορία του κόσμου; Κύριε μου, Ιησού Χριστέ. Τι είπε: 
«Μακάριοι είστε όταν οι άνθρωποι σας προσβάλλουν 
και σας διώκουν ψευδώς και λένε κάθε είδους κακία 
εναντίον σας εξαιτίας μου; Να χαίρεστε και να χαίρεστε 
γιατί μεγάλη είναι η ανταμοιβή σας στον ουρανό γιατί 
με τον ίδιο τρόπο διώξανε τον προφήτη που ήρθε πριν 
απο σενα." (Ματθαίος 5: 

3. Εργαστείτε παρά τον κίνδυνο. «Μια μέρα πήγα στο σπίτι 
του Σεμαΐα, και είπε, ας βρεθούμε στο σπίτι του Θεού, 
μάλιστα μέσα στο ναό». Εννοούσε με αυτό «στα Άγια 
των Αγίων». «Και ας κλείσουμε τις πόρτες γιατί 
έρχονται άντρες τη νύχτα να σε σκοτώσουν, Νεεμία». Ο 
Νεεμίας είπε: "Ένας άνθρωπος σαν εμένα θα πρέπει να 
φύγει; Πρέπει ένας άνθρωπος σαν εμένα να κρυφτεί 
στο ναό; Δεν θα πάω". (Νεεμίας 6:10) Λοιπόν, τι 
κάνουν; Προσπαθούν να τον τρομάξουν. Λένε, "Νεεμία, 
υπάρχει ένας δολοφόνος εκεί έξω και έχει συμβόλαιο 
για τη ζωή σου, και το καλύτερο μέρος για να κρυφτείς 
είναι μέσα στα Άγια των Αγίων. Οι κακοί δεν θα σε 
ακολουθήσουν εκεί μέσα. Πρώτα από όλα , μόνο οι 
ιερείς επιτρέπονταν στα Άγια των Αγίων, 

Αλλά ακόμη περισσότερο από αυτό, ο Νεεμίας ήξερε ότι 
τον έστηναν να μοιάζει με δειλό. Ο κόσμος θα μπορούσε 
να πει: «Τι ηγέτη έχουμε; Τρέχει και κρύβεται». Ο Νεεμίας 
είπε: «Καταλαβαίνω ότι δεν τους έστειλε ο Θεός, αλλά ο 
Τοβία και ο Σανβαλάτ τους έχουν προσλάβει για να με 
εκφοβίσουν ώστε να διαπράξω αμαρτία κάνοντας αυτό, 
και μετά θα μου έδιναν κακό όνομα και θα με 
απαξιώσουν». (στ. 12) Ω, μου αρέσει αυτό. Θα έπρεπε ένας 
άντρας σαν εμένα να τρέξει και να κρυφτεί. Δεν είναι 
εγωιστής εκεί. Λέει, "Κοίτα, είμαι ηγέτης και ο Θεός με έχει 
επιλέξει. Ο Θεός με ανέθεσε. Είμαι υπεύθυνος για όλους 



Chapter 9 

CONFESSION IS GOOD FOR THE SOUL 
 
A young man at the candy store told the proprietor, "I want 
three boxes of candy. I want a $5.00 box, a $10.00 box, and 
a $20.00 box." The candy store owner said, "What on earth 
do you want three boxes of candy?" He said, "I've got a date 
with a young lady this weekend. If she just shakes my hand 
and says I had a nice time, I'm going to give her a $5.00 box 
of candy. If she gives me a big bear hug, I'm going to give 
her the $10.00 one. But if she plants a big kiss on me, I'm 
going to give her a $20.00 box of candy." Well, come that 
Friday, he went over to her house, was invited in and asked 
if he couldn't stay for supper. The father asked the boy 
"Would you lead us in prayer for the meal?" That young 
man led the most eloquent, longest and most beautiful 
prayer you've ever heard. After it was over, his date 
whispered over to him, "I didn't know you were so 
spiritual." He whispered back, "and I didn't know your 
daddy owned the candy store." The moral of the story is 
sometime prayers sound a lot more sincere than they are. 
I wonder how many insincere prayers God has heard 
through the centuries.  Particularly as they relate to 
personal sinfulness. Prayers that oft times are well worded 
and eloquent but are not very authentic, not very heartfelt. 
Personally, I believe that God has heard many more token 
prayers than He has broken prayers. Do you know what I 
mean when I say "a broken prayer"? It's the prayer of one 
who has been cut to the quick that he or she has offended 
an all holy, all loving, all faithful God. For example: The 
prayer David offered after his sin with Bathsheba. After he 
had been confronted by the prophet Nathan and the truth 
looked him square in the face. David prayed "Have mercy 
on me, O God, according to Your unfailing love; according 
to Your great compassion, blot out my transgressions. Wash 
away all my iniquity, and cleanse me from my sin for I know 
my transgressions and my sin is always before me. Against 
You, You only have I sinned and done what is evil in your 
sight, so that You are proved right when You speak and 
justified when you judge." … "Cleanse me with hyssop and 
I will be clean. Wash me and I will be whiter than snow. Let 
me hear joy and gladness. Let the bones You have crushed 
rejoice. Hide Your face from my sins and blot out all my 
iniquity. Create in me a pure heart, O God, and renew a 
steadfast spirit within me." (Psalm 51:4, 7-10) This prayer 
flows from a broken heart and only the broken heart is big 
enough for God to dwell in. 
In this lesson we can see the necessity of brokenness 
because only when we are broke will we face the truth 
about ourselves. We are sure David felt twinges of guilt for 
months after his sin with Bathsheba. But there is a 
difference between feeling guilty and being broken. There 

αυτούς τους ανθρώπους. Δεν μπορώ απλώς να τρέξω και 
να κρυφτώ μπροστά στον κίνδυνο." Ο Νεεμίας θυμήθηκε 
ποιος ήταν. Γνώριζε τον δικό του θεόδοτο χαρακτήρα. 
Εξαιτίας αυτού, θα μπορούσε να παραμείνει δυνατός. Η 
Βίβλος λέει ότι ο εχθρός μας, ο Σατανάς, τριγυρνάει σαν 
λιοντάρι που βρυχάται απλά ψάχνει κάποιον να 
καταβροχθίσει, ψάχνει εσένα και ψάχνει εμένα. Θα 
μπορέσεις να αντισταθείς στον διάβολο αν ξέρεις ποιος 
είσαι και αν θυμηθείς ότι είσαι παιδί του Θεού. Αν είσαι 
Χριστιανός, φοράς το όνομα του Χριστού. Τον έχετε 
φορέσει στο βάπτισμα και φοράτε το όνομά Του. Ο Χριστός 
πέθανε για σένα. Αυτή είναι η ταυτότητά σου. Σε εξοπλίζει 
επίσης. 
Ο Θεός σε βοηθάει να αντισταθείς στον Διάβολο. 
1. Σου δίνει έναν επιτακτικό σκοπό στη ζωή. Γνωρίζετε το 

παιχνίδι Trivial Pursuit. είναι κάπως διασκεδαστικό 
πράγμα. Κάθεσαι και απαντάς σε ερωτήσεις για 
ανούσια πράγματα. Περιγράφει τη ζωή πολλών 
ανθρώπων. Απλώς βρίσκονται σε μια ασήμαντη 
επιδίωξη. Η Βίβλος λέει ξεκάθαρα ότι η χριστιανική ζωή 
δεν πρέπει να είναι έτσι. «Οι μεγάλες ζωές 
δημιουργούνται από τη δέσμευση για έναν μεγάλο 
σκοπό». Είπαν: «Νεεμία, σταμάτα αυτό που κάνεις και 
κατέβα από αυτόν τον τοίχο και έλα να συναντηθούμε 
μαζί μας». Τι είπε? "Κοίτα, κάνω ένα υπέροχο έργο. 
Γιατί να κατέβω; Έχω μπλέξει με κάτι σπουδαίο". Έχετε 
κάποιο σπουδαίο έργο στη ζωή σας; Έχετε έναν 
επιτακτικό σκοπό που σας παρακινεί καθημερινά; Και 
πάλι, οι σπουδαίοι άνθρωποι είναι απλοί άνθρωποι 
που είναι αφοσιωμένοι σε έναν μεγάλο σκοπό. Αυτή η 
αιτία τους βγάζει από τον εαυτό τους και τους κάνει 
καλύτερους από ό,τι θα μπορούσαν να είναι μόνοι τους. 
Ο Ιησούς μας δίνει το σκοπό μας. Πολλές φορές, ο 
Ιησούς ρωτήθηκε ποιο είναι το πιο σημαντικό πράγμα. 
«Ένας ειδικός του νόμου Τον δοκίμασε με την ερώτηση: 
«Δάσκαλε, ποια είναι η μεγαλύτερη εντολή σε όλο το 
νόμο;» Ο Ιησούς είπε: «Αγάπα τον Κύριο τον Θεό σου 
με όλη σου την καρδιά, με όλη σου την ψυχή και με όλο 
το μυαλό σου». Αυτή είναι η πρώτη και μεγαλύτερη 
εντολή. «Και το δεύτερο είναι σαν αυτό: Αγάπα τον 
πλησίον σου όπως τον εαυτό σου. Όλος ο νόμος και οι 
προφήτες κρέμονται από αυτές τις δύο εντολές.» 
(Ματθαίος 22) είπε ο Ιησούς. Αυτό λέγεται η μεγάλη 
εντολή. ποια είναι η μεγαλύτερη εντολή σε όλο το 
νόμο;». Ο Ιησούς είπε: «Αγάπα τον Κύριο τον Θεό σου 
με όλη σου την καρδιά, με όλη σου την ψυχή και με όλο 
το μυαλό σου». Αυτή είναι η πρώτη και μεγαλύτερη 
εντολή. «Και το δεύτερο είναι σαν αυτό: Αγάπα τον 
πλησίον σου όπως τον εαυτό σου. Όλος ο νόμος και οι 
προφήτες κρέμονται από αυτές τις δύο εντολές.» 
(Ματθαίος 22) είπε ο Ιησούς. Αυτό λέγεται η μεγάλη 
εντολή. ποια είναι η μεγαλύτερη εντολή σε όλο το 
νόμο;». Ο Ιησούς είπε: «Αγάπα τον Κύριο τον Θεό σου 



have been times in life when we've done things that were 
wrong and we felt a little bad about it, but that's not being 
broken over your sins. Only when David was confronted by 
the stark truth presented by the prophet Nathan, only then 
did David strip away the Band-Aids of twinges of guilt and 
come face to face with the moral cancer that was eating 
away at his soul. Only when he was broken did he face the 
truth about himself. 
The same thing happened to Peter. When he boasted that 
he would never betray Jesus.  Jesus said that all of them 
would betray Him. Peter said, "Well, maybe all of them, 
Lord, but not me. No, I'll be faithful to you to death. Lord." 
Jesus said, "Oh, Peter! Before this very night's over, you'll 
deny me three times before the cock crows." Sure enough 
by that campfire it happened the denials came - once, twice 
and then thrice. The Bible says, "Then Jesus walked by and 
looked at Peter. When he did Peter knew the truth about 
himself." The unfaithfulness that filled his heart and it broke 
the apostle. The Bible said he went out and he wept bitterly. 
A broken man doesn't make excuses or play the blame-
game.  He just pleads for mercy. 
“On the twenty-fourth day of the same month, the Israelites 
gathered together, fasting and wearing sackcloth and 
having dust on their heads.  Those of Israelite descent had 
separated themselves from all foreigners. They stood in 
their places and confessed their sins and the wickedness of 
their fathers.  They stood where they were and read from 
the Book of the Law of the LORD their God for a quarter of 
the day, and spent another quarter in confession and in 
worshiping the LORD their God.”  (Nehemiah 9:1-3) 

1. Revival is linked to the word of God.  
It is that word that acts as the two-edged sword, cutting to 
the heart, and being cut to the heart.  It was time for Israel 
to face the facts and confess her sins. The result is the long-
est recorded prayer in the entire Bible. It is a prayer that is 
spoken by the broken. In this confession and prayer, Israel 
confesses her sins. She traces her past from Abraham all the 
way to the present situation. There are two key points 
stressed over and over again, first, the faithfulness of God, 
and second, the faithlessness of God's people. 
The people pray and recount the covenant that God with 
them through Abraham, and said, "Oh God, you've been 
good to us, even when we went down to Egypt in bondage. 
We prayed for deliverance and you sent a deliverer, Moses. 
After the plagues, You parted the Red Sea, and we walked 
across on dry ground. Then you gave our people food and 
water and you protected us from the enemies. God, you 
were good to us." How did those people respond to that 
goodness? "But they and their forefathers became arrogant 
and stiff-necked and did not obey your commands. They 
refused to listen and failed to remember the miracles you 
performed among them. They became stiff-necked and, in 

με όλη σου την καρδιά, με όλη σου την ψυχή και με όλο 
το μυαλό σου». Αυτή είναι η πρώτη και μεγαλύτερη 
εντολή. «Και το δεύτερο είναι σαν αυτό: Αγάπα τον 
πλησίον σου όπως τον εαυτό σου. Όλος ο νόμος και οι 
προφήτες κρέμονται από αυτές τις δύο εντολές.» 
(Ματθαίος 22) είπε ο Ιησούς. Αυτό λέγεται η μεγάλη 
εντολή. 
Λίγα κεφάλαια αργότερα, ο Ιησούς πρόκειται να 
ανέλθει στον Πατέρα, αλλά λέει στους μαθητές Του: 
«Όλη η εξουσία στον ουρανό και στη γη έχει δοθεί σε 
μένα, επομένως, πηγαίνετε και κάντε μαθητές από όλα 
τα έθνη, βαφτίζοντάς τα στο όνομα του τον Πατέρα και 
τον Υιό και το Άγιο Πνεύμα, διδάσκοντάς τους να 
υπακούουν σε όλα όσα σας έχω προστάξει». (Ματθαίος 
28) Δεν υπάρχει τίποτα καλύτερο στο οποίο μπορείτε 
να αφιερώσετε τη ζωή σας από τη μεγάλη εντολή και τη 
μεγάλη αποστολή. Αυτά τα πράγματα διαρκούν για 
πάντα! Είναι οι επιτακτικοί μας στόχοι—αγαπάτε τον 
Θεό, αγαπάτε τους ανθρώπους, πείτε στους 
ανθρώπους το ευαγγέλιο και τους μαθητεύστε. Σας 
προκαλώ να μην είστε στο περιθώριο της χριστιανικής 
ζωής παρακολουθώντας τους άλλους. Αποκτήστε την 
κυριότητα αυτού του σκοπού για τη δική σας ζωή. 

2. Ο Θεός σου δίνει μια ξεκάθαρη προοπτική. Προσέξατε 
ότι κάθε φορά που οι εχθροί του Νεεμία 
προσπαθούσαν να τον παγιδεύσουν, το ένιωθε; 
Μπορούσε να μυρίσει μια παγίδα ένα μίλι μακριά. Είχε 
απίστευτη αντίληψη, διάκριση και σοφία. Ο Νεεμίας 
είχε ένα πνευματικό ραντάρ που του επέτρεπε να 
αντισταθεί στους εχθρούς του. Τώρα, πώς το 
καταλαβαίνεις αυτό; Ο Θεός σου το δίνει. Αλλά πρέπει 
να Του το ζητήσεις. Ο Τζέιμς μίλησε για το πώς 
δοκιμάζεται η πίστη μας μερικές φορές και πώς θα 
περάσουμε δοκιμασίες. «Αν κάποιος από εσάς έχει 
έλλειψη σοφίας, να ζητήσει από τον Θεό που δίνει 
απλόχερα χωρίς να δείχνει ευνοιοκρατία και θα του 
δοθεί». (Ιακώβου 1:5) Έχετε αυτή τη σχέση; Πώς είναι η 
πνευματική σας ευαισθησία; Γνωρίζετε αρκετά καλά 
τον λόγο του Θεού για να γνωρίζετε μια παγίδα όταν 
εμφανίζεται; 

3. Ο Θεός μας καλεί σε συνεχή προσευχή. Αυτό είναι 
σωστό: συνεχής προσευχή. Η Αγία Γραφή λέει: 
«Προσευχήσου αδιάκοπα». Ο Νεεμίας προσευχόταν σε 
κάθε βήμα. Οτιδήποτε προέκυψε, η πρώτη απάντηση 
του Νεεμία σε αυτή την κατάσταση ήταν να 
προσευχηθεί, να ζητήσει από τον Θεό τη δύναμη. Ο 
Ιησούς ήταν με τον ίδιο τρόπο και είπε στους μαθητές 
Του να είναι με τον ίδιο τρόπο. Στο Λουκάς 18:1, ο 
Ιησούς είπε στους μαθητές Του μια παραβολή για να 
τους δείξει ότι πρέπει πάντα να προσεύχονται και να 
μην τα παρατάνε. Πώς είναι λοιπόν η ζωή της 
προσευχής σας; 



their rebellion, appointed a leader and ordered to return to 
their slavery. But you are a forgiving God, gracious and 
compassionate; slow to anger and astounding in love. 
Therefore, you did not desert them." 
The cycle is repeated over and over again in verses 19 
through 25. The people pray about how good God was after 
that. After taking them through the desert, not even 
allowing their shoes and clothing to wear out. Then when 
they entered Canaan, you gave them kingdom after 
kingdom. You gave them wells to drink from that they didn't 
dig. You gave them vineyards to eat from that they didn't 
plant. You gave them houses to live in that they did not 
build. God, you were awesomely good! 

But then how did the people respond again? "But they were 
disobedient and rebelled against you. They put your law be-
hind their backs; they killed your prophets who had 
admonished them in order to turn them back to you. They 
committed awful blasphemies. So you handed them over to 
their enemies who oppressed them. But when they were 
oppressed, they cried out to you, from Heaven you heard 
them and in your great compassion, you gave them de-
liverers who rescued them from the hand of their enemies. 
But as soon as they were at rest, they again did what was 
evil in your sight. Then you abandoned them to the hand of 
their enemies, so that they ruled over them and when they 
cried out to you again, you heard from heaven." (vs. 26-28a) 
"And in your compassion, you delivered them time after 
time." (v. 28b) 
You see what is happening here? Did you ever try to hug a 
baby that didn't want to be hugged? Did you ever pick up 
an infant and have that infant stiffen that back and throw 
that back in such a way? They didn't want that affection? 
That is exactly what happened with Israel. No matter how 
much God tried to show His love and His care, Israel balked 
and they rebelled. Don't misunderstand. This prayer is not 
a group of Jews gathering in the 5th century B. C. just 
offering a laundry list of gripes about their ancestors. No, 
these broken people were saying, "We are the product of a 
rebellious and arrogant ancestry and we bear the family 
resemblance. 
Instead of talking about the great-great grandparents, the 
words we, our, and us come into play. "In all that has 
happened to us, you have been just, you have acted 
faithfully while we did wrong." (v. 33) "We are slaves today, 
slaves in the land you gave our forefathers so they could eat 
its fruit and the other good things it produces. Because of 
our sins, its abundant harvest goes to the kings you have 
placed over us. They rule over our bodies and our cattle as 
they please. We are in great distress." (v. 36) 
If you don't remember anything, remember this, your 
prayer must not be a token prayer but a prayer from a 
broken and contrite heart and mind. No excuses or alibis 

4. Ο Θεός μας καλεί σε μια θαρραλέα επιμονή. Ο Νεεμίας 
συνέχιζε να κρέμεται εκεί, ό,τι κι αν γινόταν. Είπε, "Δεν 
πρόκειται να σκάσω γιατί ο Θεός είναι μαζί μου. Ο 
Σατανάς είναι αυτός που προσπαθεί να βάλει σε 
πειρασμό τους ανθρώπους να τρέξουν όταν τα 
πράγματα δυσκολέψουν. Δελεάζει τους ανθρώπους να 
τρέξουν μακριά από τον Θεό. Δελεάζει τους ανθρώπους 
να τρέξουν μακριά από τους γάμους τους όταν τα 
πράγματα δυσκολεύουν. Δελεάζει τους ανθρώπους να 
ξεμείνουν από τη διακονία, να ξεφύγουν από την 
πραγματικότητα και σε κάποιον εθισμό ή κάποια 
αμαρτία. Ο διάβολος θέλει να τρέξεις, αλλά το θέλημα 
του Θεού για τους Χριστιανούς είναι επιμονή ακόμη και 
κατά πρόσωπο δυσφήμισης, κινδύνου ή περισπασμού. 
Ο Παύλος είπε: «Ας μην κουραζόμαστε να κάνουμε το 
καλό, γιατί την κατάλληλη στιγμή θα θερίσουμε σοδειά 
αν δεν τα παρατήσουμε». (Γαλάτες 6:9) Το ερώτημα 
λοιπόν είναι: πόσο επίμονοι είστε στο να κάνετε το 
θέλημα του Θεού; Υπακούς απλώς στον Κύριο όταν 
είναι βολικό; Ή έχετε αφιερώσει τόσο τη ζωή σας σε 
Αυτόν που ακόμη και σε περιόδους κινδύνου θα κάνετε 
αυτό που θέλει να κάνετε. Ακόμη και σε περιόδους 
δυσκολίας, είστε εκεί για Αυτόν. Ο Νεεμίας είχε αυτή 
τη δέσμευση και τη διέδωσε σε όλους τους ανθρώπους 
γιατί τελείωσαν τον τοίχο. 
«Όταν οι εχθροί μας άκουσαν για αυτό (το γεγονός ότι 
το τείχος έγινε), όλα τα γύρω έθνη φοβήθηκαν και 
αποκαρδιώθηκαν». (Νεεμίας 6:16) Προηγουμένως 
προσπαθούσαν να κάνουν τον λαό του Θεού να 
φοβηθεί, αλλά τώρα που το τείχος έχει τελειώσει και η 
Ιερουσαλήμ είναι και πάλι μια οχυρωμένη πόλη, τότε 
φοβούνται. Ο Νεεμίας είπε: «Φοβούνται γιατί 
συνειδητοποιούν ότι αυτό το έργο είχε γίνει από τον 
Θεό μας». Δεν είναι υπέροχο; Ήξεραν ότι ο Θεός είχε 
κάνει αυτό το έργο. Τώρα υπήρχε ένα άλλο οικοδομικό 
έργο στην Παλαιά Διαθήκη που ο Θεός δεν ευλόγησε. 
Στην πραγματικότητα, ο Θεός το ξεσήκωσε. Θυμάστε 
μετά τον κατακλυσμό που οι άνθρωποι επιχείρησαν να 
χτίσουν τον Πύργο της Βαβέλ; Ο Θεός δεν άφησε αυτό 
το οικοδομικό έργο να προχωρήσει. Γιατί; Γιατί ο 
κόσμος είπε, "Κοίτα πόσο σπουδαίοι είμαστε. Κοιτάξτε 
πόσα μπορούμε να κάνουμε. Μπορούμε να χτίσουμε 
τον πύργο στον Παράδεισο." Ο Θεός δεν άρεσε αυτή η 
έπαρση, έτσι συνέτριψε την προσπάθειά τους. Όμως, 
ο Θεός έκανε το έργο μέσω του Νεεμία και μέσω των 
ανθρώπων επειδή επικεντρώθηκαν σε Αυτόν. 
Αναρωτιέμαι αν οι γύρω μας μπορούν να μας 
κοιτάξουν και να πουν, "Όλα αυτά που κάνουν, και το 
κάνουν επειδή ο Θεός είναι εκεί. Ο Θεός είναι μαζί 
τους." Είναι προφανές αυτό; Α, το ελπίζω! Ελπίζω ότι οι 
άλλοι μπορούν να πουν: «Ο Θεός κατοικεί εκεί και 
εργάζεται μέσω αυτών». Έχουμε αυτή την πίστη; 
Επιχειρούμε κάτι που απαιτεί απόλυτη εξάρτηση από 



just confession and a cry for mercy. It is true the book of 
Nehemiah is not just about the rebuilding of a wall, oh 
that's how it started. It is about rebuilding people. Ne-
hemiah, while in Persia heard word of the dilapidated 
condition of the wall around Jerusalem. He wanted to go 
there and rebuild it, but what he really wanted to rebuild 
was a people. 
The wall had been rebuilt. The people don't pray "Oh, God, 
our problem was that we had poor defenses." Instead they 
prayed "God, our problem was we had poor obedience. 
God, we understand that we are where we are because 
we've been who we've been." 
These were children of God of the Old Covenant. What is 
the application of all this to children of God of the New 
Covenant? Until a person stops making excuses, stops 
playing the blame-game, and pointing the finger for all of 
his circumstances and reaches the point of brokenness and 
says, "I have sinned before God and that's why my life is in 
a mess" there can be no healing. Just can't! 
This prayer is Israel's story. What's your story? Can you be 
as honest about your story as the Israelites were about 
theirs? There are a lot of stories. Is your story one of 
spurning God's gracious offer of salvation for years? Sitting 
in your own arrogant way, thinking I'll do what I want, when 
I want, and if I want. Yet God still gives you chance, after 
chance, after chance. Is that your story? Is your story one of 
coming back to God in tears? You really were touched when 
you came back to Him, but as months, weeks, days, and 
maybe just a few hours later, you wandered away again.  As 
you look back over your life, has your cycle been more 
repeated than the Israelites? Yet, God was always there the 
next time you came back. How many of you have lived for 
years as a chameleon Christian? 
 
Are you going through the motions, praying the token 
prayers, putting on that big smile but knowing that week 
after week you're not even obeying the first 
commandment? Yet He has never, ever failed you. 
You know we've all got a story, every one of us. Let me tell 
you nobody's story is what it ought to be. The question is 
why on earth has God put up with us? The reality is, as with 
the Israelites, even though we've failed Him many, many 
times, He has never failed us. 
You know what sin is? The Hebrew word for sin means "to 
miss the mark". I think most of us miss the mark in terms of 
our concept about sin. Most of us think that sin is breaking 
a rule. We don't feel too bad about that because everybody 
breaks rules. Rules are made to be broken. Right? No 
wonder we don't feel guilty about sin. Sin is not primarily 
breaking a rule. Sin is primarily breaking the heart of the 
only one who has never turned His back on us, and has 
never done anything but good for us. When David realized 
that his heart ached. When Peter saw that he hadn't broken 

τον Θεό; Έχουμε τέτοια πίστη; Αν το κάνουμε, τότε ο 
κόσμος θα μάθει ότι ο Θεός είναι εδώ σε αυτό το 
μέρος. Οι άνθρωποι μπορούν να δουν αν εστιάζετε 
στον Θεό. Αν είμαστε εμείς, τότε η μαρτυρία μας για 
τον Θεό μας θα είναι μεγάλη. Ελπίζω η ζωή σας να 
χαρακτηρίζεται από μεγάλη πίστη στον Θεό. AG 
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Κεφάλαιο 8 

ΑΝΑΒΙΩΣΗ 
Έχουν περάσει μόνο εννέα μήνες από τότε που ο Νεεμίας 
άκουσε για πρώτη φορά τη λέξη, ενώ βρισκόταν στη 
Σουσάν, σχετικά με την ολική ερειπωμένη κατάσταση του 
τείχους γύρω από την Ιερουσαλήμ. Πέρασε τους πρώτους 
τέσσερις από αυτούς τους εννέα μήνες προσευχόμενος και 
νηστεύοντας για το τι να κάνει για αυτό. Έτσι, σε πέντε 
μήνες έχει συγκεντρώσει προμήθειες, έχει διασχίσει 800 
μίλια ερήμου, συγκέντρωσε τον κόσμο και έχτισε το τείχος. 
Τώρα δεν νομίζετε ότι μετά από αυτό θα ήταν καιρός να 
κάνετε ένα μικρό διάλειμμα; Τουλάχιστον ένα 
σαββατοκύριακο τριών ή τεσσάρων μηνών; Αλλά όχι, ο 
Νεεμίας τώρα αρχίζει να επικεντρώνεται στο μεγαλύτερο 
έργο όλων. Επικεντρώνεται στη μετάβαση της ηγεσίας. Ο 
Νεεμίας δεν ήρθε στην Ιερουσαλήμ για να γίνει μικρός 
μονάρχης. Δεν ήρθε να γίνει βασιλιάς για 30 χρόνια. Ήρθε 
να χτίσει έναν τοίχο. Ο βασιλιάς Αρταξέρξης μάλιστα τον 
ρώτησε: «Πότε θα γυρίσεις σπίτι αφού τελειώσεις;». 
Λοιπόν τώρα αυτός 
 
Επομένως, είναι καιρός να ορίσουμε ηγέτες. Διορίζει έναν 
συνάδελφο με το όνομα Χανάνι για να είναι υπεύθυνος για 
την καθημερινή διακυβέρνηση της Ιερουσαλήμ. Κατόπιν 
διορίζει έναν άνδρα που ονομάζεται Hananiah ως 
στρατιωτικό διοικητή για να είναι υπεύθυνος για την 
άμυνα του έθνους. Η Αγία Γραφή επισημαίνει 
συγκεκριμένα ότι επέλεξε αυτούς τους δύο άνδρες επειδή 
είχαν ακεραιότητα και επειδή είχαν φόβο Θεού. Έχει 
περάσει από την κατασκευή στην εξυγίανση, και τώρα 
αναζητά ηγεσία για αφιέρωση. 
 
Ο Νεεμίας είχε έρθει για να χτίσει ένα τείχος και μετά να 
χτίσει έναν λαό. Το τείχος ήταν σημαντικό μόνο από την 
άποψη του τι σήμαινε για τις ζωές των ανθρώπων. Πολλοί 
άνθρωποι σήμερα υποθέτουν ότι η κατασκευή και η δομή 
θα εγγυηθούν μια ζωντανή ζωή. Έχουμε την τάση να 
πιστεύουμε ότι αν φτιάξουμε τα πάντα, οργανώσουμε τα 
πάντα και τακτοποιήσουμε όλα, θα έχουμε αναζωογόνηση. 
Αυτό είναι λάθος! Ο Νεεμίας συνειδητοποίησε ότι το τείχος 
δημιουργούσε μόνο το απαραίτητο περιβάλλον για τον 
στόχο του. Ο πραγματικός του στόχος ήταν η 
ανασυγκρότηση της καρδιάς και του μυαλού των 
ανθρώπων. Ήθελε αυτό που ο Πέτρος θα αποκαλούσε 
εκατοντάδες χρόνια αργότερα «οι ζωντανοί λίθοι» να είναι 



a rule, but a broken heart, that's when he went out and 
cried. Have you even once ever been genuinely broken 
before the Lord? Until you are, you don't really know the 
Lord. Some of you may have many times. Some of you may 
not have for many years, but if and when that day comes, 
confess your sins before God and plead for mercy and 
forgiveness. 
2. Assume personal responsibility for your sin. 
Come to the Lord pleasing and begging "Lord, I am where I 
am because I've been where I've been. It's my 
responsibility." I heard a story about an older lady. She had 
been just kind of a clerical worker all her life and she had 
saved her money little by little and built a nest egg. Finally, 
she had got to retirement and low and behold, a slick 
salesman came to her door and conned her into investing 
all of her money in some fly-by-night scheme. He left town, 
she lost everything she had. Upset about it, she called her 
accountant, a fellow that she had trusted for years, giving 
her financial advice she'd always received. He listened to 
her, and he said, "Why on earth didn't you call me before 
you made that decision?" She said, "I didn't call you 
because I was afraid you'd tell me not to do it." You know 
what? That's us and God. We haven't wandered from God 
because of ignorance. We know His will. We know His word. 
We don't want to come to Him because we know that if we 
do He won't let us have our own way. He wants us to go His 
way and we don't want to hear that. Let's just admit "God, 
it's my fault." “If we say we have no sin, we deceive 
ourselves and the truth is not in us.” (1 John 1:8) Square up 
to it. Don't blame your mother or your father, your boss or 
someone at church. It's your sin, period! Admit it. 
 
3. Appreciate the goodness and faithfulness of God. 
The Jews prayed; "All that has happened to us, you have 
been just. You have acted faithfully while we did wrong." 
(Nehemiah 9:33) If you can't pray that prayer, you're not 
broken. If you can't say, "God, none of this is your fault. 
You've acted faithfully, we've done wrong." The Israelites 
said the same thing that David said in Psalm 51, "God, you 
are right, I'm wrong. You're the faithful one; I'm the one 
who broke the promise." 
 
4. Ask forgiveness through the blood of Christ. 
The problem in our culture is that we think we don't need 
forgiveness anymore, and if we do, we only need it from 
ourselves. We sin against God and yet, we assume that we 
decide how to fix that. That would be like: Let's say you and 
I got into a heated conversation that turned into an 
argument. Lo and behold, you got very upset, jumped up 
and punched me in the nose. I'm stunned that you did this, 
but in a couple of minutes, you come back and say, "I don't 
know what came over me. I want you to know that I've 
forgiven myself and I'm all right now." An observer runs up 

στη θέση τους ώστε ο Θεός να ευλογεί πραγματικά το 
έθνος. Πώς θα το έκανε λοιπόν; 
 
Ακριβώς όπως ο Νεεμίας διόριζε ηγέτες για τα αστικά 
ζητήματα και ηγέτες για τα στρατιωτικά θέματα, 
χρειαζόταν να διορίσει έναν ηγέτη για την πνευματική ζωή 
του Ισραήλ. Ο Νεεμίας ήξερε ότι δεν ήταν αυτός ο άντρας. 
Έτσι ο Νεεμίας κάνει πίσω και αφήνει έναν άλλον να έρθει 
στο προσκήνιο για να οδηγήσει τους ανθρώπους 
πνευματικά. Αυτός ο άνθρωπος ήταν ο Έζρα. «Όταν έφτασε 
ο έβδομος μήνας και οι Ισραηλίτες εγκαταστάθηκαν στις 
πόλεις τους, όλος ο λαός συγκεντρώθηκε σαν ένας 
άνθρωπος στην πλατεία μπροστά από την πύλη του νερού. 
Είπαν στον Έσδρα στον γραμματέα να βγάλει το βιβλίο του 
Νόμου του Μωυσή που είχε διατάξει ο Κύριος στον Ισραήλ. 
Την πρώτη ημέρα του έβδομου μήνα, ο Έσδρας ο ιερέας 
έφερε τον νόμο ενώπιον της συνέλευσης που 
αποτελούνταν από άνδρες και γυναίκες και όλους όσοι 
μπορούσαν να καταλάβουν». (Νεεμίας 8:1-2) 
 
Μια εκκλησία μπορεί εύκολα να κάνει το λάθος 
πιστεύοντας ότι η ζωή της βρίσκεται στη δομή και την 
οργάνωσή της. Αν δεν είμαστε προσεκτικοί, θα κάνουμε το 
λάθος να πιστεύουμε ότι από εκεί πηγάζει η δύναμή μας. 
ότι προέρχεται από τον οργανισμό μας, το κτίριό μας ή από 
τους αριθμούς μας αντί να θυμόμαστε ότι η ενδυνάμωσή 
μας προέρχεται από τον Θεό και τον λόγο Του. Είναι το 
μόνο μέρος από το οποίο προέρχεται. Πώς ο Νεεμίας 
πέρασε από το χτίσιμο ασβεστόλιθου στο χτίσιμο 
ζωντανών λίθων; 
 
1. Μια πείνα για το λόγο του Θεού. 
Δεν θα υπάρξει αναγέννηση έως ότου κάποιος ποθεί τον 
λόγο του Θεού. Τους μάζεψε όλους και όλοι είχαν αυτή τη 
μεγάλη πείνα να ακούσουν τον λόγο του Θεού. Ο λόγος 
που πεινούσαν τόσο ήταν επειδή βρίσκονταν εν μέσω 
πνευματικής πείνας. Στην εποχή των βασιλιάδων ο Θεός 
μέσω των προφητών είπε ότι αν δεν Τον υπάκουαν, θα τους 
έστελνε σε αιχμαλωσία. Στην αιχμαλωσία θα είχαν 
πνευματικό λιμό. Μάλιστα, ο προφήτης Αμώς προφήτευσε 
«Έρχονται μέρες, λέει ο κυρίαρχος Κύριος, κατά τις οποίες 
θα στείλω πείνα στη γη, όχι πείνα τροφής ή δίψας για νερό, 
αλλά πείνα ακρόασης των λόγων του Κυρίου. " (Αμώς 8:11) 
Ασφαλώς πήγαν στην αιχμαλωσία της Βαβυλωνίας και 
ακολούθησε η περσική κυριαρχία. Οι άνθρωποι είχαν 
περάσει δεκαετίες που δεν μπορούσαν να ακούσουν τον 
λόγο του Θεού όπως όταν ζούσαν στην πατρίδα τους. 
Μπορείτε να φανταστείτε να ζείτε σε ένα περιβάλλον όπου 
εσείς και εγώ δεν είχαμε πρόσβαση στον λόγο του Θεού; 
 
Για έναν Χριστιανό με καρδιά φλεγόμενη για τον Θεό, δεν 
έχει το χέρι του στριμμένο για να τρέφεται από τον λόγο 
του Θεού. Απλώς δεν είναι επιλογή. Στον σημερινό μας 



and says, "I saw that whole thing, and I've forgiven you, 
too." Now what's the problem with that? I'm the offended 
one. There's some part I play in all that. But in our modem 
culture men break God's Word, they break His heart and 
then seek secular therapy and counseling which says I'm 
OK, you're OK so let's all just forget about it. Then they 
wonder why they still feel guilty and empty. The answer is 
simple: they've never gone to God, the one they offended. 
Once a Christian is broken, how does he get forgiveness? "If 
we claim to be without sin, we deceive ourselves and the 
truth is not in us. If we confess our sins, He is faithful and 
just and will forgive us our sins, and purify us from all 
unrighteousness." (1 John 1:8-9) "My dear children, I write 
this to you so that you will not sin. But if anyone does sin, 
we have one who speaks to the Father in our defense, Jesus 
Christ the righteous one. He is the atoning sacrifice for our 
sins, and not only for ours, but also for the sins of the whole 
world." (1 John 2:1-2) Admit your sin guilt to God. "I have 
sinned. Now God I am confessing to you, please, please 
cleanse me in the blood of Jesus." 
Abraham Lincoln was out in the country one day, and a 
passerby came in his buggy.  Lincoln stopped the man and 
said, "Sir, could you please take my overcoat into town?" 
The fellow said, "Well, that would be no problem. But how 
do you intend to get it back?" Lincoln said, "That won't be 
any problem. I plan to stay in it." If we are going to get to 
Heaven, we must clothe ourselves with Christ. (Galatians 
3:27) If we are going to get to Heaven, we must stay in the 
robes of Christ.  
 
A Pharisee and tax collector, both Jews children of God, 
were praying in the temple. Our Lord said that Pharisee 
gave a laundry list of why he was such a good guy saying 
"Lord, aren't you glad I'm on your side?" But that publican, 
a tax collector smote his breast and said, "Lord, be merciful 
to me a sinner!" Jesus said, "It was the latter who left there 
justified because he was a broken man." (Luke 18) He was 
broken! In his brokenness, he claimed the power of Jesus 
Christ for forgiveness. The Pharisee was far from broken, he 
was righteous in his own eyes; i.e., self-righteous.  
5. Accept God's promise. 
This is hard to do because Satan, the old accuser, after we're 
broken and after we've accepted Christ's forgiveness, is 
whispering in our ear; "Aw, surely you don't think God will 
ever really forgive and forget, do you?" What you've got to 
do is confront those subjective feelings with a clear 
objective truth of God's word. Look at some of His 
promises.  

The "amnesia promise." "For I will forgive their 
wickedness and remember their sins no more." 
(Jeremiah 31:34) It's amazing to me that an omniscient 
God can choose to forget. This is the "amnesia 
promise".  

πολιτισμό, βρισκόμαστε εν μέσω πνευματικής πείνας 
επειδή είμαστε πεπεισμένοι ότι ο Θεός δεν μιλά πια, 
επομένως δεν ερχόμαστε να ακούσουμε. 
 
2. Τίμησε τη λέξη. 
"Το διάβαζε δυνατά από το ξημέρωμα μέχρι το μεσημέρι 
καθώς έβλεπε την πλατεία μπροστά από την πύλη του 
νερού παρουσία ανδρών, γυναικών και άλλων που 
μπορούσαν να καταλάβουν. Και όλος ο λαός άκουγε 
προσεκτικά το βιβλίο του νόμου. Ο Έσδρας, ο γραμματέας, 
στάθηκε σε μια ψηλή ξύλινη εξέδρα χτισμένη για την 
περίσταση. Δίπλα του στα δεξιά του στέκονταν πολλοί 
άλλοι άντρες». (εδ. 3): "Ο Έσδρας άνοιξε το βιβλίο. Όλος ο 
λαός μπορούσε να τον δει επειδή στεκόταν από πάνω τους, 
και καθώς το άνοιξε, ο κόσμος σηκώθηκε όλος όρθιος. Ο 
Έσδρας ύμνησε τον Κύριο, τον μεγάλο Θεό, και όλος ο λαός 
σήκωσαν τα χέρια τους και απάντησαν: «Αμήν, Αμήν»· τότε 
προσκύνησαν και προσκύνησαν τον Κύριο με τα πρόσωπά 
τους στη γη». (στ. 5) Δεν είναι απίστευτο; Η αναγέννηση 
συμβαίνει όταν οι άνθρωποι αντιμετωπίζουν τον λόγο του 
Θεού ως θησαυρό. 
 
Σε όλη την Αμερική, υπάρχουν εκκλησίες που απαξιώνουν 
τον λόγο του Θεού. Θα σας εκπλήσσει πόσες εκκλησίες σε 
αυτήν την πόλη συναντώνται που δεν πιστεύουν ή δεν 
διδάσκουν ότι η Βίβλος είναι εμπνευσμένη. Θα 
σοκαρίζεστε με τον αριθμό των τόπων όπου οι ιεροκήρυκες 
είτε γελοιοποιούν εντελώς είτε ευτελίζουν τα θαύματα και 
λένε: "Α, αυτές οι πλασματικές ιστορίες είναι απλώς για να 
μας διδάξουν τα καλά ήθη". Επιτρέψτε μου να σας πω όταν 
επικρατεί αυτή η στάση, δεν υπάρχει ζωή - δεν υπάρχει 
αναβίωση. 
 
Κοιτάξτε πώς οι Εβραίοι τιμούσαν τον λόγο του Θεού. Το 
πρώτο πράγμα που βλέπω και με εντυπωσιάζει ήταν η 
έλλειψη συνείδησης χρόνου. Επί έξι ώρες, ο Έσδρας 
διάβαζε το νόμο και στάθηκαν και άκουγαν. Δεν μπορώ καν 
να το φανταστώ. Συνειδητοποιώ ότι ανέπτυξαν καλύτερες 
δεξιότητες ακρόασης από ό,τι έχουμε εμείς ως λαός, αλλά 
στάθηκαν και άκουγαν επειδή ήταν πρόθυμοι να τους 
μιλήσει ο Θεός. Ακόμα και οι έφηβοι το μούλιαζαν. Δεν 
είχαν συνείδηση χρόνου. 
 
Τίμησαν τον λόγο του Θεού με το σεβασμό τους και με την 
εκφραστικότητά τους. Κανείς δεν έπρεπε να τους ζητήσει 
να σταθούν όρθιοι. Ο Έσδρας δεν είπε: «Θα υποστηρίξετε 
όλοι την ανάγνωση του νόμου;» Κανείς δεν έπρεπε να τους 
ζητήσει να σηκώσουν τα χέρια ψηλά. Κανείς δεν έπρεπε να 
τους ζητήσει να πουν, «Αμήν, Αμήν». Κανείς δεν έπρεπε να 
τους ζητήσει να σκύψουν τα πρόσωπά τους στο έδαφος. 
Δεν είμαστε έτσι γιατί η κουλτούρα μας μας έχει μάθει να 
ελέγχουμε τα συναισθήματά μας. Υπάρχουν στιγμές που ο 
λόγος του Θεού καίει μια τρύπα στην καρδιά σας και 



The “detergent promise." "Though your sins are like 
scarlet, they shall be as white as snow. Though they are 
as red as crimson, they will be like wool." (Isaiah 1:18) 
The "distance promise." "As far as the east is from the 
west, so far has he removed our transgressions from 
us." (Psalm 103:12) 
The "depths of the sea promise." "You will again have 
compassion on us. You will tread our sins under foot, 
and hurl all our iniquities into the depths of the sea." 
(Micah 7:19) 

I don't understand all those promises. I don't understand 
how God can forgive us in the magnitude that He does. But 
I've learned this, I'm smart enough in life that I use a lot of 
things I don't understand. I still don't understand how an 
airplane gets off the ground, but I still use one. I don't 
understand, how a microwave makes food hot, but I use 
one every day. I don't understand how God can forgive me 
but I use it every single day.               Steve Flatt Amazing Grace 
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Chapter 10 

REVIVE US AGAIN 
There was an ad in the "Business Farmer's News" in 
Scottsbluff, Nebraska under the "Sale and Trade" column. 
The ad said "Will trade one white wedding gown, size 16, 
never worn. Will trade for a 38-caliber revolver." Now I 
don't know the story, but somehow, I suspect things didn't 
work out quite like somebody had hoped. 
The Bible is so honest about the way things are. Take the 
book of Nehemiah for example. Nehemiah had every 
opportunity to end his book on a high, positive, and happily 
ever after note. But life really isn't that way. God's people 
don't stay on the mountaintop.  
Nehemiah served as governor a total of 12 years after 
getting the wall rebuilt and the people restored. As he had 
promised Artaxerxes, he then went back to Persia. 
Sometime later he returns to Jerusalem to check on things. 
Upon his arrival he is severely disappointed. Everything he 
had worked so hard to see accomplished was undone. 
(Nehemiah 13:6-7) Have you noticed how many times 
revival in any arena seems to fizzle? In politics you might 
have this great surge of conservatism, environmentalism or 
a great quest for campaign reform. It appears everybody 
gets worked up, but after a while, it all begins to fizzle and 
it's back to business as usual. 
Churches sometimes have a great revival and everybody is 
on fire for weeks, maybe for several months. But in a year 
or two most everything has returned to the condition as it 
was before. Even in our lives we have those moments. We 
make New Year's resolutions or vow that things are going to 
be different and for awhile, we see that improvement. But 

ετοιμάζεστε να εκραγείτε, αλλά δεν πρόκειται να το κάνετε 
επειδή ανησυχείτε περισσότερο για το τι θα σκεφτεί 
κάποιος παρά για το τι κάνει ο λόγος του Θεού στην καρδιά 
σας. Τώρα, για να μην παρεξηγήσετε, δεν ενθαρρύνω την 
αναστάτωση ή το χάος ή τις προσωπικές παραστάσεις που 
είναι παράξενες. Ξέρω επίσης ότι μερικοί άνθρωποι 
δείχνουν τη μεγαλύτερη ευλάβεια με την ακινησία και τη 
σιωπή τους. 
 
"Οι Λευίτες δίδαξαν το νόμο στον λαό, ενώ ο λαός στεκόταν 
εκεί. Διάβασαν από το βιβλίο του νόμου του Θεού, 
καθιστώντας το ξεκάθαρο και δίνοντας το νόημα έτσι ώστε 
ο λαός να καταλάβει τι διαβάζεται." (εδ. 7-8) 
5. Ο σωστός χειρισμός της λέξης. 

Πρώτα, το διάβασαν από την αρχική γλώσσα, την εβραϊκή. 
Δεύτερον, το μετέφρασαν στη γλώσσα, τη γλώσσα, των 
ακροατών που θα ήταν αραμαϊκή. Έπειτα λέει, «Κάτισαν 
ξεκάθαρα ποιο ήταν το νόημα». Σε όλη τη διαδρομή του 
κεφαλαίου, βλέπετε μια έμφαση στη λέξη «κατανόηση». 
Πολύ συχνά, το κήρυγμα δεν δημιουργείται από τη γραφή, 
αλλά δημιουργείται από τον κήρυκα ή από κάποια ατζέντα 
της εκκλησίας. Δεν πρέπει να αποφασίσετε τι θα πείτε και 
μετά να δείτε εάν η Βίβλος συμφωνεί με αυτό. Αντίθετα, 
διδάξτε τη Βίβλο και μετά αποφασίστε αν θα συμφωνήσετε 
με αυτήν. Αυτός είναι ο τρόπος που λειτουργεί. Αυτός είναι 
ο σωστός χειρισμός της γραφής. 
 
Αυτό ακριβώς νομίζω ότι προσπαθούσε να πει ο Παύλος 
στον Τιμόθεο. «Κάνε ό,τι καλύτερο μπορείς για να 
παρουσιαστείς στον Θεό ως ένας εγκεκριμένος, ένας 
εργάτης που δεν χρειάζεται να ντρέπεται και που χειρίζεται 
σωστά τον λόγο της αλήθειας». (2 Τιμόθεο 2:15) Αυτό δεν 
σημαίνει ότι πρέπει να χειριστείτε την ατζέντα σας ή να το 
χειριστείτε για αυτό που θέλετε να περάσετε, αλλά απλώς 
να βοηθήσετε τους ανθρώπους να κατανοήσουν ξεκάθαρα 
τι θέλει ο Θεός να καταλάβουν. Δεν κερδίζεις την 
αναγέννηση με μια προσχεδιασμένη ατζέντα και 
χειραγώγηση. Παίρνετε αναγέννηση απελευθερώνοντας 
με ακρίβεια τη δύναμη του λόγου του Θεού. Η αναγέννηση 
συμβαίνει όταν οι άνθρωποι έχουν πείνα για τη λέξη, όταν 
τιμούν τη λέξη και όταν χειρίζονται σωστά τη λέξη. 
 
4. Ταπεινωμένος από τον λόγο του Θεού. 
«Ο Νεεμίας, ο κυβερνήτης, ο Έσδρας, ο ιερέας και 
γραμματέας, και οι Λευίτες που δίδασκαν τον λαό είπαν σε 
όλους: Αυτή η ημέρα είναι ιερή στον Κύριο, τον Θεό σας. 
κλαίνε καθώς άκουγαν τα λόγια του νόμου.» Ο Νεεμίας 
είπε, «Πήγαινε και απολαύστε εκλεκτά φαγητά και γλυκά 
ποτά, και στείλτε μερικά σε όσους δεν έχουν τίποτα 
προετοιμασμένο. Αυτή η μέρα είναι ιερή για τον Κύριό μας. 
Μη λυπάστε για Η χαρά του Κυρίου είναι η δύναμή σου. Οι 
Λευίτες ηρέμησαν όλο τον λαό, λέγοντας ησυχία, γιατί 
αυτή είναι μια ιερή μέρα. Μη θρηνείς. Τότε όλος ο λαός 



all too often, we withdraw right back to where we were. It 
is the nature of revival to wear off. 
"Before this, Eliashib, the priest, had been put in charge of 
the storerooms of the house of our God. He was closely 
associated with Tobiah and he had provided him with a 
large room formerly used to store the grain offerings and 
incense and temple articles and also the tithes of grain, new 
wine and oil prescribed for the Levites, singers and 
gatekeepers, as well as the contributions for the priests. But 
while all this was going on, I was not in Jerusalem. For in the 
thirty-second year of Artaxerxes, king of Babylon, I had 
returned to the king. Sometime later, I asked his permission 
and came back to Jerusalem. Here I learned about the evil 
thing Eliashib had done in providing Tobiah a room in the 
court of the house of our God." (Nehemiah 13:4-7) 
Reasons why revivals fizzle. 
1.   People cultivate wrong companions. Notice Eliashib. He 

was a worldly and ambitious high priest who laid low as 
long as Nehemiah was around. Apparently, he was not 
a big fan of Nehemiah and especially of Nehemiah's 
foreign policy. You remember Nehemiah's two chief 
enemies all the way through were Sanballat, the 
Horonite, and Tobiah, the Amonite. When Nehemiah 
goes back to Artaxerxes, Eliashib establishes or re-
establishes a relationship with Tobiah. Verse 4 states 
"He was closely associated with Tobiah." Verse 5 states 
"He even prepared him a room." In of all places, right 
there in the temple. You see, in those days, the house 
of God was joined by chambers, large rooms, that often 
held grain and utensils and vessels of worship. Eliashib, 
the High Priest, said, "Well, let's just clear out a room 
here in the temple and make a place for my good friend 
Tobiah." Now, can you imagine that? A man who was 
the bitterest foe of Nehemiah. A man who, on one 
occasion, even plotted to kill Nehemiah is now sleeping 
in the temple. Not because he has repented, but 
because evil is lurking back in as Nehemiah has left. 

Nehemiah said upon learning about that situation "I 
was greatly displeased and threw all of Tobiah's 
household goods out of the room. I gave orders to 
purify the rooms and then I put back into them the 
equipment of the house of God with the grain offerings 
and incense." (v.8) Nehemiah immediately knew the 
influence that this was bringing upon all of Jerusalem. 
He could see that this was a root cause for the slippage 
in their revival. We've got to learn how to get mad at 
the right things, at the root causes. I am amazed how 
Christians will fuss over things that are so trivial and 
absolutely ignore the moral and the spiritual cancers 
that destroy our lives and our children's lives. 
Nehemiah saw the root cause and he attacked it. He 
wasn't going to live with wrong in a place that was built 

πήγε να φάει και να πιει, να στείλει μερίδες φαγητού και 
να γιορτάσει μαζί μεγάλη χαρά γιατί τώρα κατάλαβαν τα 
λόγια που τους είχαν γίνει γνωστά». (Νεεμίας 8:9-12) 
 
Εκεί είναι. Ξέσπασε η αναγέννηση. 
1. Οι άνθρωποι άκουσαν τον λόγο και αναγνώρισαν τη δική 
τους θραύση και αμαρτωλότητα. «Έκλαψαν καθώς 
άκουγαν τον νόμο να τους διαβάζεται». (εδ. 9) Γιατί; 
Επειδή καθώς άκουσαν να διαβάζεται ο νόμος, 
συνειδητοποίησαν ότι δεν είχαν κάνει αυτό που 
απαιτούνταν. Δεν είχαμε υπακούσει στον Θεό. Δεν είναι 
περίεργο που ήμασταν αιχμάλωτοι. Δεν είναι περίεργο 
που ήμασταν σε άθλια κατάσταση εδώ κάτω. Ήμασταν 
σπασμένοι. Αλλά το κλάμα τους μετατράπηκε σε χαρά 
καθώς συνειδητοποίησαν ότι παρόλο που είχαν 
εγκαταλείψει τον Θεό, ο Θεός δεν τους είχε αφήσει. Η λύπη 
τους μετατράπηκε σε γιορτή. 
 
Υπάρχουν τόσοι πολλοί άνθρωποι που φοβούνται μέχρι 
θανάτου για τον λόγο του Θεού, επειδή ξέρουν ότι θα τους 
δείξει τη συντριβή τους. Ξέρουν ότι θα καταδικάσει τις 
καρδιές τους και θα τους κάνει να πληγωθούν. Δεν θέλω να 
το δω. Δεν θέλω να το κοιτάξω. Δεν θέλω να ξέρω, αφήστε 
με να κάνω τα δικά μου. Αυτό που δεν καταλαβαίνουν είναι 
ότι όταν αντιμετωπίζουν τα σπασμένα τους, υπάρχει 
γιορτή ακριβώς από την άλλη πλευρά γιατί ο Λόγος και η 
δύναμη του Θεού τους πάει εκεί. Ποτέ δεν θα γνωρίσουν 
την πραγματική ευτυχία ή γιορτή της ζωής μέχρι να 
περάσουν από αυτή τη θραύση από τον λόγο του Θεού 
στην άλλη πλευρά. Έτσι ταπεινώνεσαι από τον λόγο του 
Θεού. 
 
2. Αφήστε τον λόγο του Θεού να σας μιλήσει. Αν τον 
αφήσεις να σου μιλήσει. Ο λόγος του θα καταδικάσει. Ο 
λόγος του Θεού διαπερνά τις προσόψεις που τείνουμε να 
υψώνουμε και μας αναγκάζει να δούμε ποιοι πραγματικά 
είμαστε. "Γιατί ο λόγος του Θεού είναι ζωντανός και 
ενεργός. Πιο αιχμηρός από κάθε δίκοπο μαχαίρι, διεισδύει 
ακόμη και σε διαχωρισμό ψυχής και πνεύματος, 
αρθρώσεων και μυελού· κρίνει τις σκέψεις και τις στάσεις 
της καρδιάς." (Εβραίους 4:12) Καθημερινά, χρειάζεται να 
εξεταζόμαστε από τον λόγο του Θεού. 
 
Ο Μαρκ Τουέιν είπε κάποτε "Μερικοί άνθρωποι 
εκνευρίζονται για μέρη της Βίβλου που δεν μπορούν να 
καταλάβουν. Είναι σημεία που καταλαβαίνω που με 
δυσκολεύουν." Ο λόγος του Θεού είναι ένας καθρέφτης 
που μας αντανακλά, ώστε να δούμε τι είμαστε στην 
πραγματικότητα, αμαρτωλοί άνθρωποι. Καταδικάζει. 
 
3. Καθαγιάζει. «Διότι ό,τι δημιούργησε ο Θεός είναι καλό, 
και τίποτε δεν απορρίπτεται αν ληφθεί με ευχαριστία, 
επειδή είναι καθαγιασμένο με τον λόγο του Θεού και την 



for right. So, he takes all the furniture, throws it out into 
the street and says, "I purified the room." (v.9) The 
Hebrew word there means "he had it fumigated." He 
didn't want the stench of Tobiah around. So, he had it 
all removed. That sounds strong but keep reading and 
see all of the evil that spawned from a man like Tobiah 
rising to a place of influence.  

2.  The people quit contributing. "I also learned that the 
portions assigned to the Levites had not been given 
to them. And all the Levites and singers responsible 
for the services had gone back into their own fields. 
So, I rebuked the officials and asked them, 'Why is the 
house of God neglected?'" (v. 9-10) A sign that revival 
is fizzling is when people find something else to do 
with their money rather than keep their pledges and 
commitments to give to God. This is always a sign 
that revival is on the back-slide. 
 
"In those days, I saw men in Judah treading wine 
presses on the Sabbath and bringing in grain and 
loading it on donkeys together with wine, grapes and 
figs and all other kinds of loads and they were bringing 
all this into Jerusalem on the Sabbath. Therefore, I 
warned them about selling food on that day. Men from 
Tyre who lived in Jerusalem were bringing in fish and all 
kinds of merchandise and selling them in Jerusalem on 
the Sabbath to the people of Judah. I rebuked the 
nobles of Judah and said to them, 'What is this wicked 
thing you are doing, desecrating the Sabbath day. Didn't 
your forefathers do the same things so that our God 
brought all of this calamity upon us and upon this city? 
Now you are stirring up more wrath against Israel by 
desecrating the Sabbath.'" (Neh. 13:15-18) 
Now, someone may say, "Maybe the people quit giving 
because of poor leadership. Eliashib was the high priest 
and he had brought Tobiah into the temple. Maybe, 
they just say we're not going to give as long as that kind 
of evil relationship is going on." But, regardless of the 
reason, the Levites and temple servants had to leave 
the temple and go back to their farms. They had to find 
a way to survive. Regardless of the reason the temple 
was being neglected because the people were not 
giving. 
God only knows how much work is not being done in 
mission fields and in communities all across the world 
because of what's not being given to the Lord's work by 
people who should be—Christians. One of the 
comments I've heard through the years and it's the age-
old alibi, "I don't always agree with what the elders 
decide and I don't always agree with what the preacher 
preaches so I withhold my contribution." Nehemiah 
declared that their tithe was obligatory whether the 
leaders were fit to be leaders or not. Incidentally, they 

προσευχή». (1 Τιμόθεο 4:4-5) Δεν χρησιμοποιούμε τη λέξη 
«αγιασμένος» καθημερινά, αλλά σημαίνει απλώς να 
παραμερίζουμε και να προετοιμαζόμαστε για έναν ειδικό 
σκοπό. Αυτό κάνει ο λόγος του Θεού. Μόλις μας 
καταδικάσει για τη δική μας αδυναμία, τότε ο λόγος του 
Θεού μας τραβάει στην άκρη και αρχίζει να μας 
προετοιμάζει για έναν ειδικό σκοπό. Μας προετοιμάζει για 
μεγάλα πράγματα που δεν θα μπορούσαμε και δεν θα 
κάναμε διαφορετικά. Είναι αυτό το ζωντανό σπαθί που 
κόβει τον πυρήνα της ύπαρξής μας που μας κόβει μακριά 
από αυτό που είναι κακό και μας τραβάει στο φως. 
 
4. Ο λόγος του Θεού συμπληρώνει. Ολοκληρώνει τη ζωή 
μας. Ασχολούμαστε τόσο με τα απτά και υλικά που 
παραμελούμε τα πνευματικά. Στην πραγματικότητα 
είμαστε πνευματικά όντα τυλιγμένα προσωρινά σε μια 
υλική σκηνή από σάρκα. Είστε φτιαγμένοι κατ' εικόνα 
Θεού. Αυτό σημαίνει ότι δεν μπορείτε να εκπληρωθείτε 
χωρίς τον λόγο του Θεού. Χρειάζεσαι τροφή ψυχής. Δεν 
υπάρχει τρόπος γύρω από αυτό. «Διότι δεν γεννηθήκατε 
από φθαρτό σπόρο, αλλά από άφθαρτο μέσω του 
ζωντανού και διαρκούς λόγου του Θεού». (1 Πέτρου 1:23) 
Υπάρχεις λόγω του λόγου του Θεού. Ο Θεός είπε τα πάντα 
στην ύπαρξη, και έχετε μια σωτήρια σχέση με τον Ιησού 
σήμερα λόγω του λόγου του Θεού. Ο λόγος του Θεού δεν 
σε δημιούργησε απλώς, θα σε ξαναδημιουργήσει. Ο μόνος 
τρόπος που θα νιώσετε ολοκληρωμένοι είναι με μια γνήσια 
σχέση με αυτόν τον Λόγο. 
Η αναζωογόνηση είναι απαραίτητη. Πάντα είναι. Δεν το 
χρειαζόμαστε μια φορά τη δεκαετία ή μια φορά το χρόνο, 
το χρειαζόμαστε συνεχώς. Το κλειδί για την αναγέννηση 
είναι ο λόγος - η ίδια η πνοή του Θεού που χρειαζόμαστε 
να πεινάμε, να τιμούμε και να χειριζόμαστε σωστά, ώστε 
να μας ταπεινώσει και να κάνει τη ζωή μας γιορτή γι' Αυτόν. 
 
Δεν ξέρω ποια είναι η ατομική σας ανάγκη σήμερα, αλλά 
γυρίστε, μετανοήστε και χτίστε ή μετανοήστε, επιστρέψτε 
και ξαναχτίστε τη σχέση σας με τον Θεό. Μάθημα #1332 21 
Σεπτεμβρίου 1997 

 
 

Κεφάλαιο 9 

Η ΕΞΟΜΟΛΟΓΗΣΗ ΕΙΝΑΙ ΚΑΛΗ ΓΙΑ ΤΗΝ ΨΥΧΗ 
 
Ένας νεαρός άνδρας στο ζαχαροπλαστείο είπε στον 
ιδιοκτήτη: "Θέλω τρία κουτιά καραμέλα. Θέλω ένα κουτί 
$5,00, ένα κουτί $10,00 και ένα κουτί $20,00." Ο ιδιοκτήτης 
ζαχαροπλαστείου είπε: «Τι στο καλό θέλεις τρία κουτιά 
καραμέλες;». Είπε, "Έχω ραντεβού με μια νεαρή κοπέλα 
αυτό το Σαββατοκύριακο. Αν μου σφίξει το χέρι και μου πει 
ότι πέρασα όμορφα, θα της δώσω ένα κουτί καραμέλα 5,00 
$. Αν μου δώσει ένα μεγάλο αγκάλιασε την αρκούδα, θα 
της δώσω το 10,00 $. Αλλά αν μου φυτέψει ένα μεγάλο 



were not. Nehemiah said you've got an obligation 
before God to support the temple regardless of what 
you think.  
I think one of the great misunderstandings among 
God's people is that giving is a function of financing the 
church. That the reason God incorporated giving was 
just that little practical necessity that if we don't give, 
the church would have to shut down. That is ridiculous! 
Giving is not about financing the church. God can 
finance the church. He owns the cattle on a thousand 
hills. God can do whatever He wants to whether you 
gave a dime or not. Giving is about blessing the people's 
lives. The reason is it's an index of your priority. God 
knows it's a cleansing of your heart. "Where your 
treasure is, there your heart will be also." In some ways, 
the Bible is the most spiritual document you own. But 
another of your books is also a spiritual book. It's your 
checkbook. Wherever you are putting your treasure, 
that is where your heart is also.  

3.   They were compromising the consecrated. They were 
secularizing the Sabbaths. It had just become another 
day. There is nothing wrong with doing business, and 
there's nothing wrong with making a dollar, making a 
profit. The problem is taking something God calls "holy" 
and treating it as if it were trivial, as if there was nothing 
special about it at all. Under the Law of Moses, God 
said, "I want the Sabbath kept sacred.” The people 
treated it as just another day.  
God wants certain things consecrated in our lives and 
He becomes upset when we trivialize them. For 
example: Marriage. If there is anything holy and sacred 
to God it is marriage. He calls it a covenant and He uses 
that word very sparingly. Jesus was asked, “what reason 
can somebody put their mate away?" He replied "What 
are you talking about? Haven't you read from the 
beginning God made them one flesh? How do you 
divide one flesh?” But people put away their mates by 
the scores of thousands every day, some for trivial 
reasons while others do so because a mate treated the 
marriage as something trivial. 

 
Other examples could be given but the point is that 
which is consecrated or dedicated to God, is not to be 
compromised. In this case, the Sabbath Day abuse, 
Nehemiah made physical changes to see that it was 
consecrated and stayed that way. "When evening 
shadows fell on the gates of Jerusalem before the 
Sabbath, I ordered the doors to be shut and not opened 
until the Sabbath was over. I stationed some of my own 
at the gate so that no load could be brought in on the 
Sabbath Day. Once or twice, the merchants and sellers 
of all kinds of goods spent the night outside Jerusalem 
but I warned them and said, 'Why do you spend the 

φιλί, θα της δώσω ένα κουτί καραμέλα $20,00." Λοιπόν, 
έλα εκείνη την Παρασκευή, πήγε στο σπίτι της, τον 
προσκάλεσαν και τον ρώτησαν αν δεν μπορούσε να μείνει 
για δείπνο. Ο πατέρας ρώτησε το αγόρι "Θα μας 
οδηγούσες στην προσευχή για το φαγητό;" Αυτός ο νεαρός 
οδήγησε την πιο εύγλωττη, τη μεγαλύτερη και πιο όμορφη 
προσευχή που έχετε ακούσει ποτέ. Αφού τελείωσε, το 
ραντεβού του του ψιθύρισε: «Δεν ήξερα ότι ήσουν τόσο 
πνευματικός». Εκείνος ψιθύρισε, «και δεν ήξερα ότι ο 
μπαμπάς σου ήταν ιδιοκτήτης του ζαχαροπλαστείου». Το 
ηθικό δίδαγμα της ιστορίας είναι ότι μερικές φορές οι 
προσευχές ακούγονται πολύ πιο ειλικρινείς από ό,τι είναι. 
Αναρωτιέμαι πόσες ανειλικρινείς προσευχές έχει ακούσει 
ο Θεός ανά τους αιώνες. Ιδιαίτερα καθώς σχετίζονται με 
την προσωπική αμαρτωλότητα. Προσευχές που πολλές 
φορές είναι καλά διατυπωμένες και εύγλωττες, αλλά δεν 
είναι πολύ αυθεντικές, όχι πολύ εγκάρδιες. Προσωπικά, 
πιστεύω ότι ο Θεός έχει ακούσει πολύ περισσότερες 
συμβολικές προσευχές από ό, τι έχει κάνει σπασμένες 
προσευχές. Ξέρεις τι εννοώ όταν λέω "μια σπασμένη 
προσευχή"; Είναι η προσευχή ενός ατόμου που έχει κοπεί 
γρήγορα ότι έχει προσβάλει έναν πανάγιο, πολύ στοργικό, 
όλο πιστό Θεό. Για παράδειγμα: Η προσευχή που έκανε ο 
Δαβίδ μετά την αμαρτία του με τη Βηθσαβεέ. Αφού ήρθε 
αντιμέτωπος με τον προφήτη Νάθαν και η αλήθεια τον 
κοίταξε κατάματα. Ο Δαβίδ προσευχήθηκε: «Ελέησόν με, 
Θεέ, σύμφωνα με την αμείωτη αγάπη Σου· σύμφωνα με τη 
μεγάλη σου ευσπλαχνία, εξάλειψε τις παραβάσεις μου. 
Πλύνε όλη την ανομία μου και καθάρισε με από την 
αμαρτία μου γιατί γνωρίζω τις παραβάσεις μου και η 
αμαρτία μου είναι πάντα μπροστά μου. Απέναντί σου, 
μόνο σε σένα αμάρτησα και έκανα ό,τι είναι κακό στα μάτια 
σου, ώστε να είσαι σωστός όταν μιλάς και να δικαιώνεσαι 
όταν κρίνεις.» … «Καθαρίστε με με ύσσωπο και θα είμαι 
καθαρός. Πλύνε με και θα γίνω πιο λευκός από το χιόνι. 
Άσε με να ακούσω χαρά και χαρά. Να χαρούν τα κόκκαλα 
που τσάκισες. Κρύψε το πρόσωπό σου από τις αμαρτίες 
μου και σβήσε όλη μου την ανομία. Δημιούργησε μέσα μου 
μια καθαρή καρδιά, Θεέ, και ανανέωσε μέσα μου ένα 
σταθερό πνεύμα.» (Ψαλμός 51:4, 7-10) Αυτή η προσευχή 
πηγάζει από μια συντετριμμένη καρδιά και μόνο η 
συντετριμμένη καρδιά είναι αρκετά μεγάλη για να 
κατοικήσει ο Θεός. ώστε να αποδεικνύεσαι σωστός όταν 
μιλάς και να δικαιώνεσαι όταν κρίνεις.» … «Καθαρίστε με 
με ύσσωπο και θα είμαι καθαρός. Πλύνε με και θα γίνω πιο 
λευκός από το χιόνι. Άσε με να ακούσω χαρά και χαρά. Να 
χαρούν τα κόκκαλα που τσάκισες. Κρύψε το πρόσωπό σου 
από τις αμαρτίες μου και σβήσε όλη μου την ανομία. 
Δημιούργησε μέσα μου μια καθαρή καρδιά, Θεέ, και 
ανανέωσε μέσα μου ένα σταθερό πνεύμα.» (Ψαλμός 51:4, 
7-10) Αυτή η προσευχή πηγάζει από μια συντετριμμένη 
καρδιά και μόνο η συντετριμμένη καρδιά είναι αρκετά 
μεγάλη για να κατοικήσει ο Θεός. ώστε να αποδεικνύεσαι 



night by the wall? If you do this again, I will lay hands 
on you.'" (v. 19) Nehemiah said that some of those 
merchants decided to spend Friday night right outside 
the wall and tempt the people to slip out and shop. 
Nehemiah said, "I see you camping out there, I just 
want to let you know that if you do that again, I'm going 
to come out there and I'm going to lay hands on you." 
… "From that time, they no longer came on the 
Sabbath." (v. 21) I bet they didn't! People, God doesn't 
want us to fight about much, but He said I want you to 
fight over that which is consecrated before you let it 
become trivial, before it loses its sacredness. 

4.   They committed to wrong covenants. "Moreover, in 
those days, I saw men of Judah who had married 
women from Ashdod, Ammon and Moab. Half of their 
children spoke the language of Ashdod, or the language 
of one of the other peoples and did not know how to 
speak the language of Judah." (v. 26) Back in chapter 
10, on the heels of their great revival where they read 
the word of God and the people confessed their sins, 
the people made a vow and had it written out in a 
document and they all signed it. They pledged three 
things in that written out vow. They said we pledge a) 
to be faithful to our tithes and offerings, b) to keep the 
Sabbath Day holy, and c) not going to marry pagan 
people anymore." Notice in Chapter 13 they had broken 
all three. Now they have little children running all 
through the streets who can't even speak the language 
of the Hebrew scripture because their mommas are 
worshipping idols. 
Christian be careful who you marry. Therefore, be 
careful about whom you date. If your life is dedicated 
to God then you marry somebody who is on an entirely 
different wavelength, you are asking for trouble. The 
reason is so simple. You have conflicting covenants. You 
have a covenant with God that says, "My life and you 
are going to be one." But then if you enter into a 
covenant with someone else and say that we're going 
to be one flesh, we're headed in opposite way. Ninety-
nine times out of a hundred, that will end in great pain 
and destruction. Nehemiah saw the fruit of conflicting 
covenants and he reacted violently. You thought he 
treated the merchants badly, look at verse 25. He said, 
"I rebuked them and called curses down on them. I beat 
some of the men and pulled out their hair." Aren't you 
glad our elders don't do that? "I made them take an 
oath in God's name and said, 'you are not to give your 
daughters in marriage to their sons, nor are you to take 
their daughters in marriage for your sons nor for 
yourselves. Was it not because of marriages like these 
that Solomon, king of Israel, sinned? Among the many 
nations, there was no king like him. He was loved by his 
God and God made him king over all Israel, but even he 

σωστός όταν μιλάς και να δικαιώνεσαι όταν κρίνεις.» … 
«Καθαρίστε με με ύσσωπο και θα είμαι καθαρός. Πλύνε με 
και θα γίνω πιο λευκός από το χιόνι. Άσε με να ακούσω 
χαρά και χαρά. Να χαρούν τα κόκκαλα που τσάκισες. 
Κρύψε το πρόσωπό σου από τις αμαρτίες μου και σβήσε 
όλη μου την ανομία. Δημιούργησε μέσα μου μια καθαρή 
καρδιά, Θεέ, και ανανέωσε μέσα μου ένα σταθερό 
πνεύμα.» (Ψαλμός 51:4, 7-10) Αυτή η προσευχή πηγάζει 
από μια συντετριμμένη καρδιά και μόνο η συντετριμμένη 
καρδιά είναι αρκετά μεγάλη για να κατοικήσει ο Θεός. 
Σε αυτό το μάθημα μπορούμε να δούμε την αναγκαιότητα 
του σπασίματος γιατί μόνο όταν είμαστε σπασμένοι θα 
αντιμετωπίσουμε την αλήθεια για τον εαυτό μας. Είμαστε 
βέβαιοι ότι ο Ντέιβιντ ένιωθε τσιμπήματα ενοχής για μήνες 
μετά την αμαρτία του με τη Βαθσαβά. Υπάρχει όμως 
διαφορά ανάμεσα στο να νιώθεις ένοχος και στο να είσαι 
σπασμένος. Υπήρξαν στιγμές στη ζωή που κάναμε 
πράγματα που ήταν λάθος και νιώσαμε λίγο άσχημα γι' 
αυτό, αλλά αυτό δεν είναι να σπάσεις τις αμαρτίες σου. 
Μόνο όταν ο Ντέιβιντ ήρθε αντιμέτωπος με τη σκοτεινή 
αλήθεια που παρουσίασε ο προφήτης Νάθαν, μόνο τότε ο 
Ντέιβιντ απομάκρυνε τα τσιμπήματα ενοχής από τα 
Μπάντα και ήρθε πρόσωπο με πρόσωπο με τον ηθικό 
καρκίνο που του έτρωγε την ψυχή. Μόνο όταν ήταν 
σπασμένος αντιμετώπισε την αλήθεια για τον εαυτό του. 
Το ίδιο συνέβη και στον Πέτρο. Όταν καυχιόταν ότι δεν θα 
πρόδιδε ποτέ τον Ιησού. Ο Ιησούς είπε ότι όλοι αυτοί θα 
Τον πρόδιδαν. Ο Πέτρος είπε, "Λοιπόν, ίσως όλοι αυτοί, 
Κύριε, αλλά όχι εγώ. Όχι, θα είμαι πιστός σε σένα μέχρι 
θανάτου. Κύριε." Ο Ιησούς είπε, "Ω, Πέτρο! Πριν τελειώσει 
αυτή η νύχτα, θα με αρνηθείς τρεις φορές πριν λαλήσει ο 
κόκορας." Σίγουρα από εκείνη τη φωτιά συνέβη οι 
αρνήσεις ήρθαν - μία, δύο και μετά τρεις φορές. Η Αγία 
Γραφή λέει, «Τότε ο Ιησούς πέρασε και κοίταξε τον Πέτρο. 
Όταν το έκανε, ο Πέτρος ήξερε την αλήθεια για τον εαυτό 
του». Η απιστία που γέμισε την καρδιά του και έσπασε τον 
απόστολο. Η Βίβλος είπε ότι βγήκε έξω και έκλαψε πικρά. 
Ένας κατεστραμμένος άντρας δεν δικαιολογείται ούτε 
παίζει το παιχνίδι της ευθυνών. Απλώς παρακαλεί για 
έλεος. 
«Την εικοστή τέταρτη ημέρα του ίδιου μήνα 
συγκεντρώθηκαν οι Ισραηλίτες, νηστικοί και φορώντας 
σάκο και έχοντας χώμα στα κεφάλια τους. Όσοι ήταν 
Ισραηλιτικής καταγωγής είχαν χωριστεί από όλους τους 
ξένους. Στάθηκαν στις θέσεις τους και εξομολογήθηκαν τις 
αμαρτίες τους και την κακία των πατέρων τους. Στέκονταν 
εκεί που ήταν και διάβαζαν από το Βιβλίο του Νόμου του 
Κυρίου του Θεού τους για ένα τέταρτο της ημέρας και 
περνούσαν άλλο ένα τέταρτο στην εξομολόγηση και στη 
λατρεία του Κύριου του Θεού τους». (Νεεμίας 9:1-3) 

2. Η αναγέννηση συνδέεται με τον λόγο του Θεού.  



was led into sin by foreign women. Must we hear now 
that you too are doing all this terrible wickedness and 
are being unfaithful to our God by marrying foreign 
women?'" 

Applications 
1.   Revival is always in need of renewal. This sin-stained 

world has what I call a downward pull. For example, if 
you have a beautiful house and leave it totally vacant it 
will begin to slowly fall apart. If this world were on an 
even keel, then nothing would happen, but this world 
has a downward pull. That house will fall apart. Same 
thing will happen to a garden that's left un-kept. So, 
why have revival if it tends to wear off? The reason is if 
you do not have a revival is you don't stay the same, 
you go down, down, down and down. But understand 
that revival is not a one-time shot. We live in a world 
that is sin-stained and revival is going to always be in 
need.  

2.   Look for cracks in the wall. Nehemiah was finding cracks 
not in the physical wall, but in the spiritual wall of 
Jerusalem. The lesson is that by letting something in 
that didn't belong, destruction was the result. 
Remember this whole thing started when Eliashib let 
Tobiah come and live in the temple. Are there any 
rooms in your heart where Tobiah has set up residence? 
Do you have a chamber in your life where you are 
storing things that don't belong? The Bible teaches us 
that you give the devil a foothold, just a little place to 
put a foot, and he'll turn it into a stronghold. That's the 
way he works. Look for cracks in your wall. 

3.  Be willing to make repairs quickly. Nehemiah didn't form 
some committee, task force or a five months study. If it 
meant kick them out, fumigate the room, pull out their 
hair, or whatever, he did it! Don't misunderstand, I 
don't recommend beating people, or pulling out their 
hair. One of the greatest problems in the church today 
is not being willing to confront sin and allow the cracks 
to get bigger and bigger. Confronting sin either in your 
life or in someone's life that you love is not easy but 
neglecting it is far worse. 
I heard a story about a little boy who was injured and 
severely hurt his legs. It could be a permanent disability 
or with therapy, he could totally improve and get back 
in shape. So, his father was working with him and 
working with him through hours of therapy and the 
improvement was so slow. The little boy holding on the 
rails making those legs work, slumped and he looked at 
his dad and said, "Aw, Dad, don't you just love me like I 
am?" With tears, the father said, "Yes, Son, I sure do 
and I love you too much to let you stay that way." Would 
to God that we would love each other enough that 
when sin has crept into our lives, we would not let each 

Είναι αυτή η λέξη που λειτουργεί ως δίκοπο μαχαίρι, κόβει 
στην καρδιά και κόβεται στην καρδιά. Ήταν καιρός για το 
Ισραήλ να αντιμετωπίσει τα γεγονότα και να ομολογήσει 
τις αμαρτίες του. Το αποτέλεσμα είναι η μεγαλύτερη 
καταγεγραμμένη προσευχή σε ολόκληρη την Αγία Γραφή. 
Είναι μια προσευχή που λέγεται από τους σπασμένους. Σε 
αυτή την εξομολόγηση και προσευχή, ο Ισραήλ 
εξομολογείται τις αμαρτίες του. Ανιχνεύει το παρελθόν της 
από τον Αβραάμ μέχρι την παρούσα κατάσταση. Υπάρχουν 
δύο βασικά σημεία που τονίζονται ξανά και ξανά, πρώτον, 
η πίστη του Θεού και δεύτερον, η απιστία του λαού του 
Θεού. 
Ο λαός προσεύχεται και διηγείται τη διαθήκη ότι ο Θεός 
μαζί τους μέσω του Αβραάμ, και είπε: "Θεέ μου, ήσουν 
καλός μαζί μας, ακόμη και όταν κατεβήκαμε στην Αίγυπτο 
σκλαβωμένοι. Προσευχηθήκαμε για λύτρωση και έστειλες 
έναν ελευθερωτή, Μωυσή Μετά τις πληγές, χώρισες την 
Ερυθρά Θάλασσα, και περπατήσαμε απέναντι σε ξηρό 
έδαφος. Μετά έδωσες στους ανθρώπους μας τροφή και 
νερό και μας προστάτεψες από τους εχθρούς. Θεέ, μας 
έκανες καλό». Πώς ανταποκρίθηκαν αυτοί οι άνθρωποι σε 
αυτή την καλοσύνη; «Αλλά αυτοί και οι προπάτορές τους 
έγιναν αλαζόνες και σκληροτράχηλοι και δεν υπάκουσαν 
τις εντολές σου. Αρνήθηκαν να ακούσουν και δεν 
θυμήθηκαν τα θαύματα που έκανες ανάμεσά τους. Έγιναν 
σκληροτράχηλοι και, στην εξέγερσή τους, διόρισαν αρχηγό 
και διέταξαν να επιστρέψουν στη σκλαβιά τους, αλλά εσύ 
είσαι Θεός που συγχωρεί, ελεήμων και σπλαχνικός· αργός 
στο θυμό και εκπληκτικός στην αγάπη. 
Ο κύκλος επαναλαμβάνεται ξανά και ξανά στους στίχους 
19 έως 25. Οι άνθρωποι προσεύχονται για το πόσο καλός 
ήταν ο Θεός μετά από αυτό. Αφού τους οδήγησε στην 
έρημο, μην αφήνοντας καν τα παπούτσια και τα ρούχα τους 
να φθαρούν. Τότε, όταν μπήκαν στη Χαναάν, τους έδωσες 
βασιλεία μετά από βασιλεία. Τους έδωσες να πιουν 
πηγάδια που δεν έσκαψαν. Τους έδωσες να φάνε αμπέλια 
από αυτά που δεν φύτεψαν. Τους δώσατε σπίτια να ζήσουν 
που δεν έχτισαν. Θεέ μου, ήσουν απίστευτα καλός! 

Αλλά τότε πώς αντέδρασε πάλι ο κόσμος; "Αλλά ήταν 
ανυπάκουοι και επαναστάτησαν εναντίον σου. Έβαλαν το 
νόμο σου πίσω από την πλάτη τους, σκότωσαν τους 
προφήτες σου που τους είχαν νουθετεί για να τους 
επιστρέψουν σε σένα. Έκαναν φρικτές βλασφημίες. Έτσι 
τους παρέδωσες στους εχθρούς τους που καταδυνάστευαν 
Αλλά όταν καταπιέστηκαν, σε φώναξαν, από τον ουρανό 
τους άκουσες και με τη μεγάλη σου συμπόνια, τους έδωσες 
απελευθερωτές που τους έσωσαν από τα χέρια των 
εχθρών τους. Μόλις όμως ξεκουράστηκαν, αυτοί πάλι 
έκανες ό,τι ήταν κακό στα μάτια σου· τότε τους 
εγκατέλειψες στα χέρια των εχθρών τους, ώστε να 
κυριαρχήσουν πάνω τους και όταν σε φώναξαν ξανά, 



other stay that way, but to do what's hard for their 
betterment. 
 
Nehemiah closes with a warning that Judah hadn't 
gone into captivity originally because of inadequate 
defenses. She went into captivity because of 
inadequate obedience. Her problem when Babylon first 
came down and took her over was not that she didn't 
have a big enough wall. But she didn't have a big 
enough commitment to God. That's the message of 
Nehemiah. That's the essence of revival. 

Don't misunderstand what we've studied. Our God doesn't 
want our isolation. He doesn't want us withdrawn from this 
world. You can't be salt and light if you are not out there 
amongst folks. But He wants our consecration so that when 
we move among the world, we change the world. Let's 
learn the lesson that they kept forgetting. 

If you have never come to Christ and obeyed the 
gospel, I've got great news for you. That's not a re-do 
or a renovation. That's a whole new construction 
project. 2 Corinthians 5:17 says, "If anyone is in 
Christ, he is a new creation. The old is gone, the new 
has come!" Galatians 2:20 says, "You don't even live 
anymore as you have died to sin. Christ lives in you." 
The good news is you are a brand new life, a new 
heart, and the power of God's spirit will live in you. 
That is a freshness and a wholeness that has no 
comparison.  
Steve Flatt Amazing Grace Lesson #1335 October 12, 1997  

 

ακούσατε από τον ουρανό». (έναντι 26-28α) «Και με τη 
συμπόνια σου, τους παρέδωσες κάθε φορά». (εδ. 28β) 
Βλέπεις τι συμβαίνει εδώ; Προσπαθήσατε ποτέ να 
αγκαλιάσετε ένα μωρό που δεν ήθελε να το αγκαλιάσουν; 
Σηκώσατε ποτέ ένα βρέφος και το βρέφος να σκληρύνει 
την πλάτη και να το πετάξει πίσω με τέτοιο τρόπο; Δεν 
ήθελαν αυτή τη στοργή; Αυτό ακριβώς συνέβη με το 
Ισραήλ. Ανεξάρτητα από το πόσο πολύ προσπάθησε ο Θεός 
να δείξει την αγάπη Του και τη φροντίδα Του, ο Ισραήλ 
απέκρουσε και επαναστάτησαν. Μην παρεξηγείτε. Αυτή η 
προσευχή δεν είναι μια ομάδα Εβραίων που 
συγκεντρώνεται τον 5ο αιώνα π.Χ. προσφέροντας απλώς 
μια λίστα με άπλυτα για τους προγόνους τους. Όχι, αυτοί 
οι σπασμένοι άνθρωποι έλεγαν, «Είμαστε προϊόν μιας 
επαναστατικής και αλαζονικής καταγωγής και έχουμε την 
οικογενειακή ομοιότητα. 
Αντί να μιλάμε για τους προ-προπαππούδες, μπαίνουν στο 
παιχνίδι οι λέξεις εμείς, το δικό μας και εμείς. «Σε όλα όσα 
μας συνέβησαν, ήσουν δίκαιος, ενεργήσατε πιστά ενώ 
εμείς κάναμε λάθος». (εδ. 33) "Είμαστε δούλοι σήμερα, 
σκλάβοι στη γη που δώσατε στους προπάτορές μας για να 
φάνε τους καρπούς της και τα άλλα καλά που παράγει. 
Λόγω των αμαρτιών μας, η άφθονη σοδειά της πηγαίνει 
στους βασιλιάδες που μας βάλατε . Κυβερνούν τα σώματά 
μας και τα βοοειδή μας όπως θέλουν. Είμαστε σε μεγάλη 
στενοχώρια." (εδ. 36) 
Αν δεν θυμάστε τίποτα, να το θυμάστε αυτό, η προσευχή 
σας δεν πρέπει να είναι συμβολική προσευχή αλλά 
προσευχή από μια συντετριμμένη και συντετριμμένη 
καρδιά και μυαλό. Χωρίς δικαιολογίες ή άλλοθι μόνο 
εξομολόγηση και κραυγή για έλεος. Είναι αλήθεια ότι το 
βιβλίο του Νεεμία δεν αφορά μόνο την ανοικοδόμηση ενός 
τείχους, ω, έτσι ξεκίνησε. Πρόκειται για την ανοικοδόμηση 
ανθρώπων. Ο Νεεμίας, ενώ βρισκόταν στην Περσία, 
άκουσε είδηση για την ερειπωμένη κατάσταση του τείχους 
γύρω από την Ιερουσαλήμ. Ήθελε να πάει εκεί και να το 
ξαναχτίσει, αλλά αυτό που πραγματικά ήθελε να 
ξαναχτίσει ήταν ένας λαός. 
Το τείχος είχε ξαναχτιστεί. Ο κόσμος δεν προσεύχεται «Θεέ 
μου, το πρόβλημά μας ήταν ότι είχαμε κακή άμυνα». 
Αντίθετα, προσεύχονταν "Θεέ μου, το πρόβλημά μας ήταν 
ότι είχαμε κακή υπακοή. Θεέ, καταλαβαίνουμε ότι είμαστε 
εδώ που είμαστε επειδή ήμασταν αυτοί που ήμασταν." 
Αυτά ήταν παιδιά του Θεού της Παλαιάς Διαθήκης. Ποια 
είναι η εφαρμογή όλων αυτών στα παιδιά του Θεού της 
Νέας Διαθήκης; Μέχρι ένα άτομο να σταματήσει να 
δικαιολογεί, να σταματήσει να παίζει το παιχνίδι ευθυνών 
και να δείχνει το δάχτυλο για όλες τις περιστάσεις του και 
να φτάσει στο σημείο να συντρίβεται και να πει: "Έχω 
αμαρτήσει ενώπιον του Θεού και γι' αυτό η ζωή μου είναι 
σε χάος" μπορεί δεν υπάρχει θεραπεία. Απλά δεν μπορώ! 
Αυτή η προσευχή είναι η ιστορία του Ισραήλ. Ποια είναι η 
ιστορία σου? Μπορείς να είσαι τόσο ειλικρινής για την 



ιστορία σου όσο οι Ισραηλίτες για τη δική τους; Υπάρχουν 
πολλές ιστορίες. Μήπως η ιστορία σας απορρίπτει την 
ευγενική προσφορά σωτηρίας του Θεού για χρόνια; Να 
κάθεσαι με τον δικό σου αλαζονικό τρόπο, να σκέφτεσαι 
ότι θα κάνω ό,τι θέλω, όταν θέλω και αν θέλω. Ωστόσο, ο 
Θεός εξακολουθεί να σου δίνει ευκαιρίες, μετά από 
ευκαιρία, μετά από ευκαιρία. Αυτή είναι η ιστορία σου; 
Είναι η ιστορία σας να επιστρέφετε στον Θεό με δάκρυα; 
Πραγματικά συγκινηθήκατε όταν επιστρέψατε κοντά Του, 
αλλά καθώς μήνες, εβδομάδες, μέρες και ίσως λίγες μόνο 
ώρες αργότερα, φύγατε ξανά μακριά. Καθώς κοιτάζετε 
πίσω στη ζωή σας, ο κύκλος σας έχει επαναληφθεί 
περισσότερο από τους Ισραηλίτες; Ωστόσο, ο Θεός ήταν 
πάντα εκεί την επόμενη φορά που θα επιστρέψατε. Πόσοι 
από εσάς έχετε ζήσει για χρόνια ως χριστιανοί 
χαμαιλέοντας; 
 
Κάνετε τις κινήσεις, προσεύχεστε τις συμβολικές 
προσευχές, φοράτε αυτό το πλατύ χαμόγελο, αλλά ξέρετε 
ότι εβδομάδα με την εβδομάδα δεν υπακούτε καν στην 
πρώτη εντολή; Ωστόσο, ποτέ, μα ποτέ δεν σε απέτυχε. 
Ξέρετε ότι όλοι έχουμε μια ιστορία, ο καθένας μας. 
Επιτρέψτε μου να σας πω ότι η ιστορία κανενός δεν είναι 
αυτό που θα έπρεπε να είναι. Το ερώτημα είναι γιατί στη 
γη μας ανέχτηκε ο Θεός; Η πραγματικότητα είναι, όπως 
συμβαίνει με τους Ισραηλίτες, παρόλο που Τον έχουμε 
απογοητεύσει πολλές, πολλές φορές, δεν μας έχει 
απογοητεύσει ποτέ. 
Ξέρεις τι είναι αμαρτία; Η εβραϊκή λέξη για την αμαρτία 
σημαίνει «χάνω το σημάδι». Νομίζω ότι οι περισσότεροι 
από εμάς χάνουμε το σημάδι όσον αφορά την αντίληψή 
μας για την αμαρτία. Οι περισσότεροι από εμάς 
πιστεύουμε ότι η αμαρτία είναι η παραβίαση ενός κανόνα. 
Δεν νιώθουμε πολύ άσχημα για αυτό γιατί όλοι 
παραβιάζουν κανόνες. Οι κανόνες είναι φτιαγμένοι για να 
παραβιάζονται. Σωστά? Δεν είναι περίεργο που δεν 
αισθανόμαστε ένοχοι για την αμαρτία. Η αμαρτία δεν είναι 
κατά κύριο λόγο παραβίαση ενός κανόνα. Η αμαρτία είναι 
πρωτίστως το σπάσιμο της καρδιάς του μοναδικού που δεν 
μας έχει γυρίσει ποτέ την πλάτη και δεν έχει κάνει ποτέ 
τίποτα άλλο παρά καλό για εμάς. Όταν ο Ντέιβιντ 
συνειδητοποίησε ότι η καρδιά του πονούσε. Όταν ο Πέτρος 
είδε ότι δεν είχε παραβεί έναν κανόνα, αλλά μια ραγισμένη 
καρδιά, τότε ήταν που βγήκε έξω και έκλαψε. Έχετε έστω 
και μια φορά σπασμένα αληθινά ενώπιον του Κυρίου; 
Μέχρι να είστε, δεν γνωρίζετε πραγματικά τον Κύριο. 
Κάποιοι από εσάς μπορεί να το έχετε πολλές φορές. 
Μερικοί από εσάς μπορεί να μην το έχετε για πολλά 
χρόνια, 
2. Αναλάβετε προσωπική ευθύνη για την αμαρτία σας. 
Ελάτε στον Κύριο παρακαλώντας και παρακαλώντας 
"Κύριε, είμαι εδώ που είμαι γιατί ήμουν εκεί που ήμουν. 
Είναι δική μου ευθύνη." Άκουσα μια ιστορία για μια 



ηλικιωμένη κυρία. Ήταν απλώς μια γραφική υπάλληλος σε 
όλη της τη ζωή και είχε αποταμιεύσει τα χρήματά της σιγά 
σιγά και είχε φτιάξει ένα αυγό φωλιάς. Τελικά, είχε φτάσει 
στη σύνταξη και, ιδού, ένας επιδέξιος πωλητής ήρθε στην 
πόρτα της και την υποχρέωσε να επενδύσει όλα της τα 
χρήματά της σε κάποιο πρόγραμμα «fly-by-night». Έφυγε 
από την πόλη, εκείνη έχασε ό,τι είχε. Αναστατωμένη γι' 
αυτό, τηλεφώνησε στον λογιστή της, έναν άνθρωπο που 
εμπιστευόταν για χρόνια, δίνοντάς της οικονομικές 
συμβουλές που πάντα λάμβανε. Την άκουσε και είπε: 
«Γιατί δεν με πήρες τηλέφωνο πριν πάρεις αυτή την 
απόφαση;» Είπε, «Δεν σου τηλεφώνησα γιατί φοβόμουν 
ότι θα μου έλεγες να μην το κάνω». Ξέρεις τι? Αυτοί 
είμαστε και ο Θεός. Δεν έχουμε περιπλανηθεί από τον Θεό 
λόγω άγνοιας. Γνωρίζουμε το θέλημά Του. Γνωρίζουμε τον 
λόγο Του. Δεν θέλουμε να έρθουμε κοντά Του γιατί 
ξέρουμε ότι αν το κάνουμε δεν θα μας αφήσει να έχουμε 
τον δικό μας τρόπο. Θέλει να ακολουθήσουμε το δρόμο 
Του και δεν θέλουμε να το ακούσουμε αυτό. Ας 
παραδεχτούμε απλώς «Θεέ μου, φταίω εγώ». «Αν πούμε 
ότι δεν έχουμε αμαρτία, εξαπατάμε τον εαυτό μας και η 
αλήθεια δεν είναι μέσα μας». (1 Ιωάννη 1:8) Τετράγωνο 
μέχρι αυτό. Μην κατηγορείτε τη μητέρα σας ή τον πατέρα 
σας, το αφεντικό σας ή κάποιον στην εκκλησία. Είναι 
αμαρτία σου, τελεία! Παραδέξου το. Ας παραδεχτούμε 
απλώς «Θεέ μου, φταίω εγώ». «Αν πούμε ότι δεν έχουμε 
αμαρτία, εξαπατάμε τον εαυτό μας και η αλήθεια δεν είναι 
μέσα μας». (1 Ιωάννη 1:8) Τετράγωνο μέχρι αυτό. Μην 
κατηγορείτε τη μητέρα σας ή τον πατέρα σας, το αφεντικό 
σας ή κάποιον στην εκκλησία. Είναι αμαρτία σου, τελεία! 
Παραδέξου το. Ας παραδεχτούμε απλώς «Θεέ μου, φταίω 
εγώ». «Αν πούμε ότι δεν έχουμε αμαρτία, εξαπατάμε τον 
εαυτό μας και η αλήθεια δεν είναι μέσα μας». (1 Ιωάννη 
1:8) Τετράγωνο μέχρι αυτό. Μην κατηγορείτε τη μητέρα 
σας ή τον πατέρα σας, το αφεντικό σας ή κάποιον στην 
εκκλησία. Είναι αμαρτία σου, τελεία! Παραδέξου το. 
 
3. Εκτιμήστε την καλοσύνη και την πίστη του Θεού. 
Οι Εβραίοι προσευχήθηκαν. "Όλα αυτά που μας 
συνέβησαν, ήσασταν δίκαιοι. Έχετε ενεργήσει πιστά ενώ 
κάναμε λάθος." (Νεεμίας 9:33) Εάν δεν μπορείτε να 
προσευχηθείτε αυτή την προσευχή, δεν είστε 
συντετριμμένοι. Αν δεν μπορείς να πεις, "Θεέ μου, τίποτα 
από όλα αυτά δεν είναι δικό σου λάθος. Ενέργησες πιστά, 
κάναμε λάθος". Οι Ισραηλίτες είπαν το ίδιο πράγμα που 
είπε ο Δαβίδ στον Ψαλμό 51, "Θεέ μου, έχεις δίκιο, εγώ 
κάνω λάθος. Εσύ είσαι ο πιστός· εγώ είμαι αυτός που 
αθέτησα την υπόσχεση." 
 
4. Ζητήστε συγχώρεση μέσω του αίματος του Χριστού. 
Το πρόβλημα στην κουλτούρα μας είναι ότι πιστεύουμε ότι 
δεν χρειαζόμαστε πια συγχώρεση, και αν χρειαζόμαστε, τη 
χρειαζόμαστε μόνο από τον εαυτό μας. Αμαρτάνουμε 



εναντίον του Θεού και ωστόσο, υποθέτουμε ότι 
αποφασίζουμε πώς να το διορθώσουμε. Αυτό θα ήταν σαν: 
Ας πούμε ότι εσύ και εγώ είχαμε μια έντονη συζήτηση που 
εξελίχθηκε σε καυγά. Ιδού, στεναχωρήθηκες πολύ, 
πετάχτηκες και με γρονθοκόπησες στη μύτη. Είμαι 
έκπληκτος που το έκανες αυτό, αλλά σε λίγα λεπτά, 
επιστρέφεις και λες, "Δεν ξέρω τι με συνέβη. Θέλω να 
ξέρεις ότι έχω συγχωρήσει τον εαυτό μου και είμαι εντάξει 
τώρα." Ένας παρατηρητής τρέχει και λέει: «Το είδα όλο 
αυτό, και σε έχω συγχωρήσει επίσης». Τώρα ποιο είναι το 
πρόβλημα με αυτό; Είμαι ο προσβεβλημένος. Υπάρχει 
κάποιο ρόλο που παίζω σε όλο αυτό. Αλλά στη σύγχρονη 
κουλτούρα μας οι άνθρωποι παραβιάζουν τον Λόγο του 
Θεού, Του ραγίζουν την καρδιά και μετά αναζητούν 
κοσμική θεραπεία και συμβουλευτική που λέει ότι είμαι 
εντάξει, είσαι καλά, οπότε ας το ξεχάσουμε όλοι. Μετά 
αναρωτιούνται γιατί αισθάνονται ακόμα ένοχοι και άδειοι. 
Η απάντηση είναι απλή: δεν έχουν πάει ποτέ στον Θεό, 
αυτόν που προσέβαλαν. 
Όταν ένας Χριστιανός είναι σπασμένος, πώς λαμβάνει 
συγχώρεση; "Εάν ισχυριστούμε ότι είμαστε χωρίς αμαρτία, 
εξαπατάμε τους εαυτούς μας και η αλήθεια δεν είναι μέσα 
μας. Εάν ομολογούμε τις αμαρτίες μας, είναι πιστός και 
δίκαιος και θα μας συγχωρήσει τις αμαρτίες μας και θα μας 
εξαγνίσει από κάθε αδικία." (1 Ιωάννη 1:8-9) «Αγαπητά 
μου παιδιά, σας το γράφω αυτό για να μην αμαρτήσετε. 
Αλλά αν κάποιος αμαρτήσει, έχουμε έναν που μιλά στον 
Πατέρα προς υπεράσπισή μας, τον Ιησού Χριστό τον 
δίκαιο. Είναι η εξιλεωτική θυσία για τις αμαρτίες μας, και 
όχι μόνο για τις δικές μας, αλλά και για τις αμαρτίες όλου 
του κόσμου». (1 Ιωάννη 2:1-2) Παραδέξου την ενοχή της 
αμαρτίας σου στον Θεό. "Έχω αμαρτήσει. Τώρα ο Θεός σου 
εξομολογούμαι, σε παρακαλώ, καθάρισε με στο αίμα του 
Ιησού." 
Ο Αβραάμ Λίνκολν ήταν έξω στην εξοχή μια μέρα και ένας 
περαστικός ήρθε με το καρότσι του. Ο Λίνκολν σταμάτησε 
τον άντρα και είπε: "Κύριε, μπορείτε να πάρετε το 
πανωφόρι μου στην πόλη;" Ο σύντροφος είπε, "Λοιπόν, 
αυτό δεν θα ήταν πρόβλημα. Αλλά πώς σκοπεύετε να το 
πάρετε πίσω;" Ο Λίνκολν είπε, "Αυτό δεν θα είναι 
πρόβλημα. Σκοπεύω να μείνω σε αυτό." Αν πρόκειται να 
φτάσουμε στον Παράδεισο, πρέπει να ντυθούμε με τον 
Χριστό. (Γαλάτες 3:27) Εάν πρόκειται να φτάσουμε στον 
Παράδεισο, πρέπει να μείνουμε με τα ρούχα του Χριστού. 
 
Ένας Φαρισαίος και τελώνης, και οι δύο Ιουδαίοι παιδιά 
του Θεού, προσεύχονταν στο ναό. Ο Κύριός μας είπε ότι ο 
Φαρισαίος έδωσε μια λίστα με το γιατί ήταν τόσο καλός 
τύπος λέγοντας "Κύριε, δεν χαίρεσαι που είμαι στο πλευρό 
σου;" Αλλά εκείνος ο τελώνης, ένας φοροεισπράκτορας 
χτύπησε το στήθος του και είπε: "Κύριε, ελέησέ με τον 
αμαρτωλό!" Ο Ιησούς είπε, «Ο τελευταίος ήταν που έφυγε 
από εκεί δικαιωμένος επειδή ήταν κατεστραμμένος 



άνθρωπος». (Λουκ. 18) Έσπασε! Μέσα στη συντριβή του, 
διεκδίκησε τη δύναμη του Ιησού Χριστού για συγχώρεση. 
Ο Φαρισαίος δεν ήταν πολύ σπασμένος, ήταν δίκαιος στα 
δικά του μάτια. δηλ. αυτοδίκαιος. 
5. Αποδεχτείτε την υπόσχεση του Θεού. 
Αυτό είναι δύσκολο να γίνει γιατί ο Σατανάς, ο παλιός 
κατήγορος, αφού έχουμε συντρίψει και αφού δεχθήκαμε 
τη συγχώρεση του Χριστού, μας ψιθυρίζει στο αυτί. «Α, 
σίγουρα δεν πιστεύεις ότι ο Θεός θα συγχωρήσει και θα 
ξεχάσει ποτέ, σωστά;» Αυτό που πρέπει να κάνετε είναι να 
αντιμετωπίσετε αυτά τα υποκειμενικά συναισθήματα με 
μια ξεκάθαρη αντικειμενική αλήθεια του λόγου του Θεού. 
Δείτε μερικές από τις υποσχέσεις Του. 

Η «υπόσχεση αμνησίας."Διότι θα συγχωρήσω την 
κακία τους και δεν θα θυμάμαι πια τις αμαρτίες τους." 
(Ιερεμίας 31:34) Είναι εκπληκτικό για μένα ότι ένας 
παντογνώστης Θεός μπορεί να επιλέξει να ξεχάσει. 
Αυτή είναι η "υπόσχεση αμνησίας". 
Η «υπόσχεση απορρυπαντικού»."Αν και οι αμαρτίες 
σου είναι σαν κόκκινο, θα είναι άσπρες σαν το χιόνι. Αν 
και κόκκινες σαν βυσσινί, θα είναι σαν μαλλί." (Ησαΐας 
1:18) 
Η «υπόσχεση απόστασης».«Όσο μακριά είναι η 
ανατολή από τη δύση, τόσο μακριά μας έχει αφαιρέσει 
τις παραβάσεις μας». (Ψαλμός 103:12) 
Τα «βάθη της θάλασσας υπόσχονται." "Θα μας 
συμπονέσετε ξανά. Θα πατήσεις τις αμαρτίες μας κάτω 
από τα πόδια και θα πετάξεις όλες τις ανομίες μας στα 
βάθη της θάλασσας.» (Μιχαίας 7:19). 

Δεν καταλαβαίνω όλες αυτές τις υποσχέσεις. Δεν 
καταλαβαίνω πώς μπορεί ο Θεός να μας συγχωρήσει στο 
μέγεθος που το κάνει. Αλλά το έχω μάθει αυτό, είμαι 
αρκετά έξυπνος στη ζωή που χρησιμοποιώ πολλά 
πράγματα που δεν καταλαβαίνω. Εξακολουθώ να μην 
καταλαβαίνω πώς ένα αεροπλάνο κατεβαίνει από το 
έδαφος, αλλά εξακολουθώ να χρησιμοποιώ ένα. Δεν 
καταλαβαίνω πώς ζεσταίνει το φαγητό ο φούρνος 
μικροκυμάτων, αλλά χρησιμοποιώ ένα κάθε μέρα. Δεν 
καταλαβαίνω πώς μπορεί ο Θεός να με συγχωρήσει, αλλά 
το χρησιμοποιώ κάθε μέρα. Steve Flatt Amazing Grace 
Μάθημα #1333, 28 Σεπτεμβρίου 1997 

 
 

Κεφάλαιο 10 

ΑΝΕΣΩ ΜΑΣ ΞΑΝΑ 
Υπήρχε μια διαφήμιση στο "Business Farmer's News" στο 
Scottsbluff της Νεμπράσκα κάτω από τη στήλη "Sale and 
Trade". Η διαφήμιση έλεγε "Θα ανταλλάξω ένα λευκό 
νυφικό, μέγεθος 16, που δεν φορέθηκε ποτέ. Θα 
ανταλλάσσεται με ένα περίστροφο 38 διαμετρημάτων." 
Τώρα δεν ξέρω την ιστορία, αλλά κατά κάποιο τρόπο, 



υποψιάζομαι ότι τα πράγματα δεν εξελίχθηκαν όπως 
ήλπιζε κάποιος. 
Η Βίβλος είναι τόσο ειλικρινής για τον τρόπο που έχουν τα 
πράγματα. Πάρτε για παράδειγμα το βιβλίο του Νεεμία. Ο 
Νεεμίας είχε κάθε ευκαιρία να τελειώσει το βιβλίο του με 
έναν υψηλό, θετικό και ευτυχισμένο τρόπο. Αλλά η ζωή 
στην πραγματικότητα δεν είναι έτσι. Ο λαός του Θεού δεν 
μένει στην κορυφή του βουνού. 
Ο Νεεμίας υπηρέτησε ως κυβερνήτης συνολικά 12 χρόνια 
μετά την ανοικοδόμηση του τείχους και την αποκατάσταση 
του λαού. Όπως είχε υποσχεθεί στον Αρταξέρξη, 
επέστρεψε στη συνέχεια στην Περσία. Λίγο αργότερα 
επιστρέφει στην Ιερουσαλήμ για να ελέγξει τα πράγματα. 
Με την άφιξή του είναι σοβαρά απογοητευμένος. Όλα όσα 
είχε δουλέψει τόσο σκληρά για να δει να έχει 
ολοκληρωθεί, αναιρέθηκαν. (Νεεμίας 13:6-7) Έχετε 
παρατηρήσει πόσες φορές η αναζωπύρωση σε 
οποιαδήποτε αρένα φαίνεται να σβήνει; Στην πολιτική 
μπορεί να έχετε αυτό το μεγάλο κύμα συντηρητισμού, 
περιβαλλοντισμού ή μια μεγάλη αναζήτηση για 
μεταρρύθμιση της εκστρατείας. Φαίνεται ότι όλοι 
κουράζονται, αλλά μετά από λίγο, όλα αρχίζουν να 
σβήνουν και επιστρέφουν στη δουλειά ως συνήθως. 
Οι εκκλησίες μερικές φορές έχουν μεγάλη αναβίωση και 
όλοι φλέγονται για εβδομάδες, ίσως και για αρκετούς 
μήνες. Αλλά σε ένα ή δύο χρόνια τα περισσότερα έχουν 
επανέλθει στην κατάσταση όπως ήταν πριν. Ακόμα και στη 
ζωή μας έχουμε αυτές τις στιγμές. Κάνουμε αποφάσεις για 
την Πρωτοχρονιά ή δεσμευόμαστε ότι τα πράγματα θα 
είναι διαφορετικά και για λίγο, βλέπουμε αυτή τη 
βελτίωση. Αλλά πολύ συχνά, αποσυρόμαστε αμέσως πίσω 
στο σημείο που ήμασταν. Είναι η φύση της αναγέννησης 
να φθείρεται. 
«Πριν από αυτό, ο Ελιάσιβ, ο ιερέας, είχε τεθεί επικεφαλής 
των αποθηκών του οίκου του Θεού μας. Ήταν στενά 
συνδεδεμένος με τον Τοβία και του είχε παραχωρήσει ένα 
μεγάλο δωμάτιο που παλαιότερα χρησιμοποιούσε για την 
αποθήκευση των προσφορών σιτηρών και του θυμιάματος 
και του ναού. είδη και επίσης τα δέκατα από σιτηρά, 
καινούργιο κρασί και λάδι που ορίστηκαν για τους Λευίτες, 
τους ψάλτες και τους θυρωρούς, καθώς και τις εισφορές 
για τους ιερείς. Αλλά ενώ όλα αυτά συνέβαιναν, δεν ήμουν 
στην Ιερουσαλήμ. Γιατί το τριάντα δεύτερο έτος του 
Αρταξέρξη, του βασιλιά της Βαβυλώνας, είχα επιστρέψει 
στον βασιλιά. Λίγο αργότερα, ζήτησα την άδειά του και 
επέστρεψα στην Ιερουσαλήμ. Εδώ έμαθα για το κακό που 
είχε κάνει ο Ελιάσιβ παρέχοντας στον Τοβία ένα δωμάτιο 
στην αυλή του οίκου του ο ΘΕΟΣ μας." (Νεεμίας 13:4-7) 
Λόγοι για τους οποίους αναβιώνουν. 
1. Οι άνθρωποι καλλιεργούν λάθος συντρόφους. Προσέξτε 

τον Eliashib. Ήταν ένας εγκόσμιος και φιλόδοξος 
αρχιερέας που βρισκόταν χαμηλά όσο ο Νεεμίας ήταν 
κοντά. Προφανώς, δεν ήταν μεγάλος θαυμαστής του 



Νεεμία και ιδιαίτερα της εξωτερικής πολιτικής του 
Νεεμία. Θυμάστε ότι οι δύο κύριοι εχθροί του Νεεμία 
σε όλη τη διαδρομή ήταν ο Σανβαλάτ, ο Ορωνίτης, και 
ο Τοβίας, ο Αμονίτης. Όταν ο Νεεμίας επιστρέφει στον 
Αρταξέρξη, ο Ελιάσιβ δημιουργεί ή αποκαθιστά μια 
σχέση με τον Τοβία. Ο στίχος 4 αναφέρει «Συνδεόταν 
στενά με τον Τοβία». Ο στίχος 5 αναφέρει «Του 
ετοίμασε ακόμη και ένα δωμάτιο». Σε όλα τα μέρη, 
ακριβώς εκεί στο ναό. Βλέπετε, εκείνες τις μέρες, ο 
οίκος του Θεού ενώθηκε με θαλάμους, μεγάλα 
δωμάτια, που συχνά κρατούσαν σιτηρά και σκεύη και 
σκεύη λατρείας. Ο Eliashib, ο Αρχιερέας, είπε, "Λοιπόν, 
ας" 

Ο Νεεμίας είπε όταν έμαθε για αυτήν την κατάσταση: 
"Ήμουν πολύ δυσαρεστημένος και πέταξα όλα τα 
οικιακά είδη του Τοβία έξω από το δωμάτιο. Έδωσα 
εντολή να καθαρίσουν τα δωμάτια και μετά έβαλα 
ξανά σε αυτά τον εξοπλισμό του οίκου του Θεού με τις 
προσφορές σιτηρών και θυμίαμα." (εδ.8) Ο Νεεμίας 
κατάλαβε αμέσως την επιρροή που είχε αυτό σε όλη 
την Ιερουσαλήμ. Έβλεπε ότι αυτή ήταν η βασική αιτία 
για την ολίσθηση στην αναβίωσή τους. Πρέπει να 
μάθουμε πώς να θυμώνουμε με τα σωστά πράγματα, 
με τις βαθύτερες αιτίες. Είμαι έκπληκτος πώς οι 
Χριστιανοί θα ταράζονται για πράγματα που είναι τόσο 
ασήμαντα και αγνοούν απολύτως τους ηθικούς και 
πνευματικούς καρκίνους που καταστρέφουν τις ζωές 
μας και τις ζωές των παιδιών μας. Ο Νεεμίας είδε τη 
βασική αιτία και του επιτέθηκε. Δεν επρόκειτο να ζήσει 
με το λάθος σε ένα μέρος που χτίστηκε για το σωστό. 
Ετσι, παίρνει όλα τα έπιπλα, τα πετάει στο δρόμο και 
λέει: «Εγώ καθάρισα το δωμάτιο». (εδ.9) Η εβραϊκή 
λέξη εκεί σημαίνει «το υποκαπνίστηκε». Δεν ήθελε τη 
δυσωδία του Τοβία τριγύρω. Έτσι, τα είχε αφαιρέσει 
όλα. Ακούγεται δυνατό, αλλά συνεχίστε να διαβάζετε 
και δείτε όλο το κακό που γεννήθηκε από έναν 
άνθρωπο σαν τον Tobiah να ανεβαίνει σε ένα μέρος 
επιρροής. 

2. Ο κόσμος σταμάτησε να συνεισφέρει. "Έμαθα επίσης 
ότι οι μερίδες που είχαν ανατεθεί στους Λευίτες δεν 
τους είχαν δοθεί. Και όλοι οι Λευίτες και οι 
τραγουδιστές που ήταν υπεύθυνοι για τις υπηρεσίες 
είχαν επιστρέψει στα χωράφια τους. Έτσι, επέπληξα 
τους αξιωματούχους και τους ρώτησα: "Γιατί Ο οίκος 
του Θεού παραμελήθηκε;» (εδ. 9-10) Ένα σημάδι ότι 
η αναζωπύρωση είναι αστραπιαία είναι όταν οι 
άνθρωποι βρίσκουν κάτι άλλο να κάνουν με τα 
χρήματά τους αντί να τηρούν τις υποσχέσεις και τις 
δεσμεύσεις τους να δώσουν στον Θεό. Αυτό είναι 
πάντα ένα σημάδι ότι η αναβίωση βρίσκεται στο 
πίσω μέρος. 
 



«Εκείνες τις ημέρες, είδα άνδρες στον Ιούδα να πατούν 
πατητήρια το Σάββατο και να φέρνουν σιτηρά και να 
τα φορτώνουν σε γαϊδούρια μαζί με κρασί, σταφύλια 
και σύκα και όλα τα άλλα φορτία και όλα αυτά τα 
έφερναν στην Ιερουσαλήμ το Σάββατο. Γι' αυτό, τους 
προειδοποίησα να πουλήσουν τρόφιμα εκείνη την 
ημέρα· Άνδρες από την Τύρο που ζούσαν στην 
Ιερουσαλήμ έφερναν ψάρια και κάθε είδους 
εμπορεύματα και τα πουλούσαν στην Ιερουσαλήμ το 
Σάββατο στον λαό του Ιούδα. επέπληξα τους ευγενείς 
του Ιούδα και είπα σε αυτούς: "Τι είναι αυτό το πονηρό 
πράγμα που κάνετε, βεβηλώνετε την ημέρα του 
Σαββάτου. Οι προπάτορές σας δεν έκαναν τα ίδια 
πράγματα, ώστε ο Θεός μας έφερε όλη αυτή τη 
συμφορά επάνω μας και σε αυτήν την πόλη; Τώρα 
προκαλείτε περισσότερη οργή εναντίον του Ισραήλ 
βεβηλώνοντας το Σάββατο» (Νεε. 13:15-18). 
Τώρα, κάποιος μπορεί να πει, "Ίσως οι άνθρωποι 
σταμάτησαν να δίνουν λόγω κακής ηγεσίας. Ο 
Ελιάσιμπ ήταν ο αρχιερέας και είχε φέρει τον Τοβία 
στον ναό. Ίσως, απλώς λένε ότι δεν πρόκειται να 
δώσουμε για όσο διάστημα τέτοιου είδους κακό η 
σχέση συνεχίζεται». Όμως, ανεξάρτητα από τον λόγο, 
οι Λευίτες και οι υπηρέτες του ναού έπρεπε να 
εγκαταλείψουν το ναό και να επιστρέψουν στις 
φάρμες τους. Έπρεπε να βρουν τρόπο να επιβιώσουν. 
Ανεξάρτητα από τον λόγο που ο ναός παραμελήθηκε 
γιατί ο κόσμος δεν έδινε. 
Ο Θεός ξέρει μόνο πόση δουλειά δεν γίνεται σε 
ιεραποστολικά πεδία και σε κοινότητες σε όλο τον 
κόσμο εξαιτίας αυτού που δεν δίνεται στο έργο του 
Κυρίου από ανθρώπους που θα έπρεπε—τους 
Χριστιανούς. Ένα από τα σχόλια που έχω ακούσει όλα 
αυτά τα χρόνια και είναι το παλιό άλλοθι, «Δεν 
συμφωνώ πάντα με αυτό που αποφασίζουν οι 
μεγαλύτεροι και δεν συμφωνώ πάντα με αυτό που 
κηρύττει ο ιεροκήρυκας, οπότε παρακρατώ τη 
συνεισφορά μου». Ο Νεεμίας δήλωσε ότι το δέκατο 
τους ήταν υποχρεωτικό είτε οι ηγέτες ήταν ικανοί να 
είναι ηγέτες είτε όχι. Παρεμπιπτόντως, δεν ήταν. Ο 
Νεεμίας είπε ότι έχεις υποχρέωση ενώπιον του Θεού 
να υποστηρίζεις τον ναό ανεξάρτητα από το τι 
σκέφτεσαι. 
Νομίζω ότι μία από τις μεγάλες παρεξηγήσεις μεταξύ 
του λαού του Θεού είναι ότι η προσφορά είναι 
συνάρτηση της χρηματοδότησης της εκκλησίας. Ότι ο 
λόγος που ο Θεός ενσωμάτωσε το δόσιμο ήταν 
ακριβώς αυτή η μικρή πρακτική ανάγκη που αν δεν 
δώσουμε, η εκκλησία θα έπρεπε να κλείσει. Αυτό είναι 
γελοίο! Το να δίνεις δεν σημαίνει χρηματοδότηση της 
εκκλησίας. Ο Θεός μπορεί να χρηματοδοτήσει την 
εκκλησία. Έχει τα βοοειδή σε χίλιους λόφους. Ο Θεός 
μπορεί να κάνει ό,τι θέλει είτε δώσατε μια δεκάρα είτε 



όχι. Το να δίνεις είναι να ευλογείς τις ζωές των 
ανθρώπων. Ο λόγος είναι ότι είναι ένας δείκτης της 
προτεραιότητάς σας. Ο Θεός ξέρει ότι είναι ένας 
καθαρισμός της καρδιάς σου. «Όπου είναι ο θησαυρός 
σου, εκεί θα είναι και η καρδιά σου». Κατά κάποιο 
τρόπο, η Βίβλος είναι το πιο πνευματικό έγγραφο που 
κατέχετε. Αλλά ένα άλλο βιβλίο σας είναι επίσης ένα 
πνευματικό βιβλίο. Είναι το βιβλιάριο επιταγών σας. 
Όπου κι αν βάζεις τον θησαυρό σου, 

3. Συμβιβάζανε τους αγιασμένους. Εκκοσμίκευαν τα 
Σάββατα. Είχε μόλις γίνει μια άλλη μέρα. Δεν υπάρχει 
τίποτα κακό με την επιχειρηματική δραστηριότητα, και 
δεν είναι κακό να βγάζεις ένα δολάριο, να βγάζεις 
κέρδος. Το πρόβλημα είναι να παίρνουμε κάτι που ο 
Θεός αποκαλεί «άγιο» και να το αντιμετωπίζουμε σαν 
να είναι ασήμαντο, σαν να μην υπάρχει τίποτα 
ιδιαίτερο σε αυτό. Σύμφωνα με το Νόμο του Μωυσή, 
ο Θεός είπε: «Θέλω να τηρηθεί το Σάββατο ιερό». Ο 
κόσμος το αντιμετώπισε σαν μια άλλη μέρα. 
Ο Θεός θέλει ορισμένα πράγματα να αφιερώνονται 
στη ζωή μας και αναστατώνεται όταν τα ευτελίζουμε. 
Για παράδειγμα: Γάμος. Αν υπάρχει κάτι ιερό και ιερό 
για τον Θεό, αυτό είναι ο γάμος. Το αποκαλεί διαθήκη 
και χρησιμοποιεί αυτή τη λέξη πολύ με φειδώ. Ο 
Ιησούς ρωτήθηκε, «για ποιον λόγο μπορεί κάποιος να 
αφήσει τον σύντροφό του μακριά;» Απάντησε «Για τι 
μιλάς; Δεν έχετε διαβάσει από την αρχή ο Θεός τους 
έκανε μια σάρκα; Πώς χωρίζεις μια σάρκα;» Όμως, οι 
άνθρωποι αφήνουν τους συντρόφους τους κατά 
χιλιάδες κάθε μέρα, κάποιοι για ασήμαντους λόγους 
ενώ άλλοι το κάνουν επειδή ένας σύντροφος 
αντιμετώπιζε τον γάμο ως κάτι ασήμαντο. 

 
Θα μπορούσαν να δοθούν και άλλα παραδείγματα, 
αλλά το θέμα είναι ότι αυτό που είναι αφιερωμένο ή 
αφιερωμένο στον Θεό, δεν πρέπει να διακυβεύεται. Σε 
αυτή την περίπτωση, την κακοποίηση της Ημέρας του 
Σαββάτου, ο Νεεμίας έκανε σωματικές αλλαγές για να 
δει ότι ήταν αφιερωμένο και παρέμεινε έτσι. «Όταν οι 
απογευματινές σκιές έπεσαν πάνω στις πύλες της 
Ιερουσαλήμ πριν από το Σάββατο, διέταξα να κλείσουν 
οι πόρτες και να μην ανοίξουν μέχρι να τελειώσει το 
Σάββατο. Τοποθέτησα μερικές δικές μου στην πύλη για 
να μην μπει φορτίο το Σάββατο Μια ή δύο φορές, οι 
έμποροι και οι πωλητές όλων των ειδών αγαθών 
πέρασαν τη νύχτα έξω από την Ιερουσαλήμ, αλλά τους 
προειδοποίησα και τους είπα: "Γιατί περνάτε τη νύχτα 
δίπλα στον τοίχο; Αν το ξανακάνετε αυτό, θα βάλω τα 
χέρια επάνω σας .» (v. 19) Ο Νεεμίας είπε ότι μερικοί 
από αυτούς τους εμπόρους αποφάσισαν να περάσουν 
το βράδυ της Παρασκευής ακριβώς έξω από τον τοίχο 
και να βάλουν στον πειρασμό τους ανθρώπους να 
γλιστρήσουν έξω και να ψωνίσουν. Ο Νεεμίας είπε, "Σε 



βλέπω να κατασκηνώνεις εκεί έξω, θέλω απλώς να σε 
ενημερώσω ότι αν το κάνεις ξανά, θα βγω εκεί έξω και 
θα βάλω τα χέρια πάνω σου". … «Από τότε, δεν ήρθαν 
πλέον το Σάββατο». (στ. 21) Βάζω στοίχημα ότι δεν το 
έκαναν! Άνθρωποι, ο Θεός δεν θέλει να τσακωθούμε 
πολύ, αλλά είπε ότι θέλω να πολεμήσετε για αυτό που 
είναι αφιερωμένο προτού το αφήσετε να γίνει 
ασήμαντο, πριν χάσει την ιερότητά του. 21) Βάζω 
στοίχημα ότι δεν το έκαναν! Άνθρωποι, ο Θεός δεν 
θέλει να τσακωθούμε πολύ, αλλά είπε ότι θέλω να 
πολεμήσετε για αυτό που είναι αφιερωμένο προτού το 
αφήσετε να γίνει ασήμαντο, πριν χάσει την ιερότητά 
του. 21) Βάζω στοίχημα ότι δεν το έκαναν! Άνθρωποι, 
ο Θεός δεν θέλει να τσακωθούμε πολύ, αλλά είπε ότι 
θέλω να πολεμήσετε για αυτό που είναι αφιερωμένο 
προτού το αφήσετε να γίνει ασήμαντο, πριν χάσει την 
ιερότητά του. 

4. Δεσμεύτηκαν σε λανθασμένες διαθήκες. «Επιπλέον, 
εκείνες τις ημέρες, είδα άνδρες του Ιούδα που είχαν 
παντρευτεί γυναίκες από την Ασδώδ, τον Αμμών και 
τον Μωάβ. Τα μισά από τα παιδιά τους μιλούσαν τη 
γλώσσα της Ασδόδ, ή τη γλώσσα ενός από τους άλλους 
λαούς και δεν ήξεραν πώς να μιλούν γλώσσα του 
Ιούδα». (εδ. 26) Πίσω στο κεφάλαιο 10, μετά τη μεγάλη 
τους αναγέννηση, όπου διάβασαν τον λόγο του Θεού 
και οι άνθρωποι ομολόγησαν τις αμαρτίες τους, οι 
άνθρωποι έκαναν έναν όρκο και τον έβαλαν να γραφτεί 
σε ένα έγγραφο και όλοι τον υπέγραψαν. Υποσχέθηκαν 
τρία πράγματα σε αυτόν τον γραπτό όρκο. Είπαν ότι 
δεσμευόμαστε α) να είμαστε πιστοί στα δέκατα και τις 
προσφορές μας, β) να κρατάμε ιερή την Ημέρα του 
Σαββάτου και γ) να μην πρόκειται να παντρευτούμε 
άλλο ειδωλολάτρες." Προσέξτε στο Κεφάλαιο 13 ότι 
είχαν σπάσει και τα τρία. Τώρα έχουν λίγα παιδιά που 
τρέχουν στους δρόμους που μπορούν 
Κρίστιαν πρόσεχε ποιον παντρεύεσαι. Επομένως, να 
είστε προσεκτικοί με ποιον βγαίνετε ραντεβού. Εάν η 
ζωή σας είναι αφιερωμένη στον Θεό, τότε παντρεύεστε 
κάποιον που είναι σε εντελώς διαφορετικό μήκος 
κύματος, ζητάτε προβλήματα. Ο λόγος είναι τόσο 
απλός. Έχετε αντικρουόμενες συμφωνίες. Έχετε μια 
διαθήκη με τον Θεό που λέει: «Η ζωή μου και εσύ θα 
γίνουμε ένα». Αλλά στη συνέχεια, αν συνάψετε μια 
διαθήκη με κάποιον άλλο και πείτε ότι θα γίνουμε μια 
σάρκα, οδηγούμαστε στον αντίθετο δρόμο. Ενενήντα 
εννέα φορές στις εκατό, που θα καταλήξουν σε μεγάλο 
πόνο και καταστροφή. Ο Νεεμίας είδε τον καρπό των 
αντικρουόμενων διαθηκών και αντέδρασε βίαια. 
Νόμιζες ότι φέρθηκε άσχημα στους εμπόρους, δες τον 
στίχο 25. Είπε, "Τους επέπληξα και τους έβριζα. 
Χτύπησα μερικούς από τους άντρες και τους τράβηξα 
τα μαλλιά." δεν δεν χαίρεσαι που οι μεγαλύτεροι μας 
δεν το κάνουν αυτό; "Τους έβαλα να ορκιστούν στο 



όνομα του Θεού και είπα: "Δεν πρέπει να δίνετε τις 
κόρες σας σε γάμο στους γιους τους, ούτε να τις 
παντρεύετε τις κόρες τους για τους γιους σας ούτε για 
τον εαυτό σας. Δεν ήταν λόγω γάμων όπως Αυτά 
αμάρτησε ο Σολομών, ο βασιλιάς του Ισραήλ; Μεταξύ 
των πολλών εθνών, δεν υπήρχε βασιλιάς σαν κι αυτόν. 
Τον αγαπούσε ο Θεός του και ο Θεός τον έκανε βασιλιά 
σε όλο τον Ισραήλ, αλλά ακόμη κι αυτός οδηγήθηκε 
στην αμαρτία από ξένες γυναίκες. Πρέπει να ακούς 
τώρα ότι και εσύ κάνεις όλη αυτή την τρομερή κακία 
και είσαι άπιστος στον Θεό μας παντρεύοντας ξένες 
γυναίκες;»». Δεν ήταν εξαιτίας γάμων σαν αυτούς που 
αμάρτησε ο Σολομών, ο βασιλιάς του Ισραήλ; Ανάμεσα 
στα πολλά έθνη, δεν υπήρχε βασιλιάς σαν αυτόν. Τον 
αγαπούσε ο Θεός του και ο Θεός τον έκανε βασιλιά 
όλου του Ισραήλ, αλλά ακόμα κι αυτός οδηγήθηκε στην 
αμαρτία από ξένες γυναίκες. Πρέπει να ακούσουμε 
τώρα ότι και εσείς κάνετε όλη αυτή τη φοβερή κακία 
και είστε άπιστοι στον Θεό μας παντρεύοντας ξένες 
γυναίκες;». Δεν ήταν εξαιτίας γάμων σαν αυτούς που 
αμάρτησε ο Σολομών, ο βασιλιάς του Ισραήλ; Ανάμεσα 
στα πολλά έθνη, δεν υπήρχε βασιλιάς σαν αυτόν. Τον 
αγαπούσε ο Θεός του και ο Θεός τον έκανε βασιλιά 
όλου του Ισραήλ, αλλά ακόμα κι αυτός οδηγήθηκε στην 
αμαρτία από ξένες γυναίκες. Πρέπει να ακούσουμε 
τώρα ότι και εσείς κάνετε όλη αυτή τη φοβερή κακία 
και είστε άπιστοι στον Θεό μας παντρεύοντας ξένες 
γυναίκες;». 

Εφαρμογές 
1. Η αναβίωση χρειάζεται πάντα ανανέωση. Αυτός ο 

κηλιδωμένος από αμαρτίες κόσμος έχει αυτό που 
αποκαλώ έλξη προς τα κάτω. Για παράδειγμα, αν έχετε 
ένα όμορφο σπίτι και το αφήσετε εντελώς άδειο, θα 
αρχίσει σιγά σιγά να καταρρέει. Αν αυτός ο κόσμος 
βρισκόταν σε ομοιόμορφη καρίνα, τότε δεν θα 
συνέβαινε τίποτα, αλλά αυτός ο κόσμος έχει μια έλξη 
προς τα κάτω. Αυτό το σπίτι θα καταρρεύσει. Το ίδιο θα 
συμβεί σε έναν κήπο που έχει μείνει ακατάσχετος. 
Λοιπόν, γιατί να έχουμε αναβίωση αν τείνει να 
φθείρεται; Ο λόγος είναι ότι αν δεν έχεις 
αναζωπύρωση είναι ότι δεν μένεις ο ίδιος, κατεβαίνεις, 
κατεβαίνεις, κάτω και κάτω. Αλλά καταλάβετε ότι η 
αναβίωση δεν είναι εφάπαξ. Ζούμε σε έναν κόσμο που 
είναι λεκιασμένος από αμαρτίες και η αναζωπύρωση 
θα είναι πάντα σε ανάγκη. 

2. Ψάξτε για ρωγμές στον τοίχο. Ο Νεεμίας έβρισκε ρωγμές 
όχι στον φυσικό τοίχο, αλλά στον πνευματικό τοίχο της 
Ιερουσαλήμ. Το μάθημα είναι ότι αφήνοντας κάτι που 
δεν ανήκε, το αποτέλεσμα ήταν η καταστροφή. 
Θυμηθείτε ότι όλο αυτό ξεκίνησε όταν ο Ελιάσιμπ 
άφησε τον Τοβία να έρθει και να ζήσει στο ναό. 
Υπάρχουν δωμάτια στην καρδιά σας όπου ο Tobiah έχει 
εγκατασταθεί; Έχετε ένα θάλαμο στη ζωή σας όπου 



αποθηκεύετε πράγματα που δεν ανήκουν; Η Βίβλος 
μας διδάσκει ότι δίνετε στον διάβολο ένα πόδι, μόνο 
ένα μικρό μέρος για να βάλει ένα πόδι, και θα το 
μετατρέψει σε οχυρό. Αυτός είναι ο τρόπος που 
λειτουργεί. Ψάξτε για ρωγμές στον τοίχο σας. 

3. Να είστε πρόθυμοι να κάνετε επισκευές γρήγορα. Ο 
Νεεμίας δεν σχημάτισε κάποια επιτροπή, ομάδα 
εργασίας ή μελέτη πέντε μηνών. Αν σήμαινε να τους 
διώξετε, να υποκαπνίσετε το δωμάτιο, να τους 
τραβήξετε τα μαλλιά ή οτιδήποτε άλλο, το έκανε! Μην 
παρεξηγείτε, δεν συνιστώ να χτυπάτε ανθρώπους, 
ούτε να τους τραβάτε τα μαλλιά. Ένα από τα 
μεγαλύτερα προβλήματα στην εκκλησία σήμερα είναι 
να μην είναι πρόθυμος να αντιμετωπίσει την αμαρτία 
και να αφήσει τις ρωγμές να γίνονται όλο και 
μεγαλύτερες. Το να αντιμετωπίσεις την αμαρτία είτε 
στη ζωή σου είτε στη ζωή κάποιου που αγαπάς δεν 
είναι εύκολο, αλλά το να την παραμελείς είναι πολύ 
χειρότερο. 
Άκουσα μια ιστορία για ένα μικρό αγόρι που 
τραυματίστηκε και τραυμάτισε σοβαρά τα πόδια του. 
Θα μπορούσε να είναι μια μόνιμη αναπηρία ή με 
θεραπεία, θα μπορούσε να βελτιωθεί πλήρως και να 
επανέλθει σε φόρμα. Έτσι, ο πατέρας του δούλευε μαζί 
του και δούλευε μαζί του για ώρες θεραπείας και η 
βελτίωση ήταν τόσο αργή. Το αγοράκι που κρατιέται 
από τις ράγες που κάνουν αυτά τα πόδια να 
δουλεύουν, σωριάστηκε και κοίταξε τον μπαμπά του 
και είπε: "Α, μπαμπά, δεν με αγαπάς όπως είμαι;" Με 
δάκρυα, ο πατέρας είπε: «Ναι, γιε μου, σίγουρα ναι και 
σε αγαπώ πάρα πολύ για να σε αφήσω να μείνεις 
έτσι». Μακάρι να αγαπάμε ο ένας τον άλλον αρκετά 
ώστε όταν η αμαρτία έχει εισχωρήσει στη ζωή μας, να 
μην αφήνουμε ο ένας τον άλλον να μείνει έτσι, αλλά 
να κάνουμε ό,τι είναι δύσκολο για τη βελτίωσή τους. 
 
Ο Νεεμίας κλείνει με μια προειδοποίηση ότι ο Ιούδας 
δεν είχε αιχμαλωτιστεί αρχικά λόγω ανεπαρκούς 
άμυνας. Πήγε στην αιχμαλωσία λόγω ανεπαρκούς 
υπακοής. Το πρόβλημά της όταν κατέβηκε για πρώτη 
φορά η Βαβυλώνα και την ανέλαβε δεν ήταν ότι δεν 
είχε αρκετά μεγάλο τοίχο. Αλλά δεν είχε αρκετά 
μεγάλη δέσμευση στον Θεό. Αυτό είναι το μήνυμα του 
Νεεμία. Αυτή είναι η ουσία της αναγέννησης. 

Μην παρεξηγείτε αυτό που μελετήσαμε. Ο Θεός μας δεν 
θέλει την απομόνωσή μας. Δεν θέλει να αποσυρθούμε από 
αυτόν τον κόσμο. Δεν μπορείς να είσαι αλατισμένος και 
ανάλαφρος αν δεν είσαι εκεί έξω ανάμεσα στους 
ανθρώπους. Αλλά θέλει την αφιέρωσή μας, ώστε όταν 
κινούμαστε ανάμεσα στον κόσμο, να αλλάξουμε τον 
κόσμο. Ας πάρουμε το μάθημα που ξεχνούσαν συνέχεια. 

Εάν δεν έχετε έρθει ποτέ στον Χριστό και δεν 
υπακούσατε στο ευαγγέλιο, έχω υπέροχα νέα για 



εσάς. Δεν πρόκειται για εκ νέου ή ανακαίνιση. Αυτό 
είναι ένα εντελώς νέο κατασκευαστικό έργο. Το 2 
Κορινθίους 5:17 λέει, "Εάν κάποιος είναι εν Χριστώ, 
είναι νέο δημιούργημα. Το παλιό έχει φύγει, το νέο 
ήρθε!" Το εδάφιο Γαλάτες 2:20 λέει, "Δεν ζείτε πια 
όπως έχετε πεθάνει για την αμαρτία. Ο Χριστός ζει 
μέσα σας." Τα καλά νέα είναι ότι είστε μια 
ολοκαίνουργια ζωή, μια νέα καρδιά και η δύναμη του 
πνεύματος του Θεού θα ζει μέσα σας. Αυτή είναι μια 
φρεσκάδα και μια ολότητα που δεν έχει σύγκριση. 
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